
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsinin 

PREZİDENT   KİTABXANASI 

————————————————————————————————————————— 

1 

 

 

ĶLHAM ᴄLĶYEVĶN EKOLOJĶ SĶYASᴄTĶ 
(Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin nitqləri, çıxışları və ekologiyaya dair  

söylədiyi fikirlər) 

 

MÜNDƏRİCAT 
 

ü  AķPA sᴅdrinin m¿avini vᴅ b¿ro ¿zv¿, ARDNķ-ēn birinci vitse-prezidenti Ķlham ᴄliyevin 

ñAzᴅrbaycanēn Xᴅzᴅr Neftiò kitabēnēn tᴅqdimat mᴅrasimindᴅn (19 iyun 2003-c¿ il) 

ü  Xilli "Nᴅrᴅ" balēqartērma zavodunun aēlēĸ mᴅrasimindᴅ Azᴅrbaycanēn Baĸ naziri Ķlham 
ᴄliyevin ēxēĸēndan (1 oktyabr 2003-c¿ il) 

ü  Bakēda yoxsulluĵun azaldēlmasē vᴅ iqtisadi inkiĸaf ¿zrᴅ Dºvlᴅt Proqramēnēn icrasēna dair illik 

konfransda nitqindən (12 may  2005-ci il ) 

ü  Regionlarēn sosial-iqtisadi inkiĸafē Dºvlᴅt Proqramēnēn icrasēnēn ¿ illiyinᴅ hᴅsr olunmuĸ 

konfransda yekun nitqindᴅn(13 fevral 2007-ci il ) 

ü  Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyev Almaniyanēn Konrad Adenauer Fondu tᴅrᴅfindᴅn tᴅĸkil 

olunmuĸ ñAzᴅrbaycan XXI ᴅsrdᴅ - Ķnkiĸaf vᴅ perspektivlᴅrò mºvzusunda geniĸ 

m¿zakirᴅlᴅrdᴅki ēxēĸēndan (13 fevral 2007-ci il ) 

ü  Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin Fransanēn  ñLa Lettre Diplomatigueò  jurnalēna 

m¿sahibᴅsindᴅn (18 may 2007-ci il ) 

ü  ñᴄsrin m¿qavilᴅsiònin 15-ci ildºn¿m¿nᴅ hᴅsr olunmuĸ tᴅntᴅnᴅli mᴅrasimdᴅ 

Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin nitqindᴅn (15 sentyabr 2007-ci il ) 

ü  Nazirlᴅr Kabinetinin 2007-ci ilin sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ 2008-ci ildᴅ qarĸēda 

duran vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunmuĸ iclasēnda yekun nitqindᴅn (11 yanvar  2008-ci il) 

ü  Nazirlᴅr Kabinetinin 2008-ci ilin birinci r¿b¿n¿n sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna hᴅsr 

olunmuĸ iclasēnda yekun nitqindᴅn (14 aprel  2008-ci il) 

ü  ñAzᴅrbaycan Respublikasē regionlarēnēn sosial-iqtisadi inkiĸafē Dºvlᴅt Proqramēnēn  

(2004-2008-ci illᴅr)ò icrasēnēn yekunlarēna hᴅsr olunmuĸ konfransda yekun nitqindᴅn (23 

fevral 2009-cu il) 

ü  Nazirlᴅr Kabinetinin 2009-cu ilin doqquz ayēnēn sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna hᴅsr 

olunmuĸ geniĸ iclasēnda yekun nitqindᴅn (16 oktyabr 2009-cu il) 

ü  Prezident Ķlham ᴄliyev ñAzᴅrbaycan yaĸēl d¿nya naminᴅò devizi altēnda keirilᴅn beynᴅlxalq 

ekologiya sᴅrgisi ilᴅ tanēĸ olmuĸdur (17 sentyabr 2010-cu il) 

ü  Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyev ºlkᴅmizin ekoloji durumunun saĵlamlaĸdērēlmasēna 

x¿susi diqqᴅt gºstᴅrir  // Yeni Azϸrbaycan.-2011.-29 iyul.-№136.-S.7. 

ü  Nazirlᴅr Kabinetinin 2010-cu ilin sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ 2011-ci ildᴅ 

qarĸēda duran vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunmuĸ iclasda nitqindᴅn (14 yanvar 2011-ci il)  

ü  Azᴅrbaycan Respublikasē regionlarēnēn 2009-2013-c¿ illᴅrdᴅ sosial-iqtisadi inkiĸafē Dºvlᴅt 

Proqramēònēn icrasēnēn ikinci ilinin yekunlarēna hᴅsr olunmuĸ konfransda yekun nitqindᴅn (1 

mart 2011-ci il) 

ü  Bakē ĸᴅhᴅrinin vᴅ paytaxtᴅtrafē qᴅsᴅbᴅlᴅrin sosial-iqtisadi inkiĸafēna dair m¿ĸavirᴅdᴅ 

nitqindᴅn (9 mart 2011-ci il) 

ü  ñ2011-2013-c¿ illᴅrdᴅ Bakē ĸᴅhᴅrinin vᴅ onun qᴅsᴅbᴅlᴅrinin sosial-iqtisadi inkiĸafēna dair 

Dºvlᴅt Proqramēònēn icrasēnēn birinci ilinin yekunlarēna hᴅsr olunmuĸ konfransda yekun 

nitqindᴅn (20 iyun 2012-ci il) 

ü  Nazirlᴅr Kabinetinin 2012-ci ilin birinci yarēsēnēn sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ 

qarĸēda duran vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunmuĸ iclasēnda yekun nitqindᴅn (11 iyul 2012-ci il) 

ü  Bakē ĸᴅhᴅrinin vᴅ onun qᴅsᴅbᴅlᴅrinin sosial-iqtisadi inkiĸafēna dair Dºvlᴅt Proqramēnēn 

icrasēnēn yekunlarēna hᴅsr olunmuĸ konfransda yekun nitqindᴅn (23 dekabr 2013-c¿ il) 

ü  Nazirlᴅr Kabinetinin 2013-c¿ ilin sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ 2014-c¿ ildᴅ 

qarĸēda duran vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunmuĸ iclasēda yekun nitqindᴅn (9 yanvar 2014-c¿ il) 

ü  Nazirlᴅr Kabinetinin 2014-c¿ ilin birinci r¿b¿n¿n sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ 

qarĸēda duran vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunmuĸ iclasēnda yekun nitqindᴅn (13 aprel 2014-c¿ il) 
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ü  Rusiyanēn Hᴅĸtᴅrxan ĸᴅhᴅrinᴅ Xᴅzᴅryanē ºlkᴅlᴅrin dºvlᴅt baĸēlarēnēn IV Sammitindᴅ 

ēxēĸēndan (29 sentyabr 2014-c¿ il) 

ü  Nazirlᴅr Kabinetinin 2014-c¿ ilin doqquz ayēnēn sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ 

qarĸēda duran vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunmuĸ iclasēnda yekun nitqindᴅn (8 oktyabr 2014-c¿ il) 

ü  Nazirlᴅr Kabinetinin 2014-c¿ ilin sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ qarĸēda duran 

vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunan iclasēnda yekun nitqindᴅn (10 yanvar 2015-ci il) 

ü  Nazirlᴅr Kabinetinin 2015-ci ilin sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ qarĸēda duran 

vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunan iclasēnda yekun nitqindᴅn (10 yanvar 2016-ci il ) 

ü  Nazirlᴅr Kabinetinin ilin birinci r¿b¿n¿n yekunlarēna vᴅ qarĸēda duran vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr 

olunan iclasēnda yekun nitqindᴅn (9 aprel 20016-cē il) 

ü  Xamaz vᴅ Qusar rayonlarēna sᴅfᴅri zamanē Yalama Aqroparkēnēn aēlēĸēndakē ēxēĸēndan (8 

sentyabr 2016-cē il) 

ü  Sumqayētda Heydᴅr ᴄliyev Mᴅrkᴅzinin yeni binasēnda ĸᴅhᴅr ictimaiyyᴅtinin n¿mayᴅndᴅlᴅri 

ilᴅ gºr¿ĸdᴅki ēxēĸēndan (27 sentyabr 2016-cē il) 

ü  Nazirlᴅr Kabinetinin 2016-cē ilin sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ qarĸēda duran 

vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunan iclasēnda yekun nitqindᴅn (10 yanvar 2017-ci il) 

ü  Davosda D¿nya Ķqtisadi Forumunun ñĶpᴅk Yolunun sᴅmᴅrᴅsiò adlē interaktiv iclasēnda 

ēxēĸēndan (19 yanvar 2017-ci il) 

ü  Nazirlᴅr Kabinetinin ilin birinci r¿b¿n¿n yekunlarēna vᴅ qarĸēda duran vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr 

olunan iclasda yekun nitqindᴅn (10 aprel 2017-ci il) 

 

ü  Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin sᴅdrliyi ilᴅ ºlkᴅmizdᴅ ekoloji vᴅziyyᴅtin 

yaxĸēlaĸdērēlmasē mᴅsᴅlᴅlᴅrinᴅ hᴅsr olunmuĸ m¿ĸavirᴅ (3 iyul  2006-cē il) 

ü  - Azϸrbaycan Prezidenti Ķlham Ϸliyevin giriĸ nitqi 

ü  - Ekologiya vϸ Tϸbii Sϸrvϸtlϸr naziri H¿seynqulu Baĵērovun ēxēĸē  

ü  - Sϸhiyyϸ naziri Oqtay ķirϸliyevin ēxēĸē  

ü  - Bakē ĸϸhϸri Ķcra Hakimiyyϸtinin baĸēsē Hacēbala Abutalēbovun ēxēĸē  

ü  - Sumqayēt ĸϸhϸri Ķcra Hakimiyyϸtinin baĸēsē Vaqif Ϸliyevin ēxēĸē  

ü  - Azϸrbaycan Dºvlϸt Neft ķirkϸtinin birinci vitse-prezidenti Xoĸbϸxt Yusifzadϸnin ēxēĸē 

ü  - Azϸrbaycan Prezidenti Ķlham Ϸliyevin yekun nitqi  

  

ü  Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevᴅ d¿nyada ox bºy¿k n¿fuza malik Mixael Zukkov 

Fondunun ali m¿kafatē tᴅqdim olunmuĸdur (15 noyabr  2006-cē il) 

ü  - Azϸrbaycan Prezidenti Ķlham Ϸliyevin nitqi 

ü  - Azϸrbaycan Prezidenti Ķlham Ϸliyevin gºr¿ĸ iĸtirakēlarēnēn oxsaylē suallarēna cavabē 

  

ü  Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin yanēnda ekoloji problemlᴅrᴅ hᴅsr olunmuĸ m¿ĸavirᴅ 

keirilmiĸdir (18 fevral  2010-cu il) 

ü  - Azϸrbaycan Prezidenti Ķlham Ϸliyevin giriĸ nitqi 

ü  - Ekologiya vϸ Tϸbii Sϸrvϸtlϸr naziri H¿seynqulu Baĵērovun ēxēĸē 

ü  - Bakē ĸϸhϸri Ķcra Hakimiyyϸtinin baĸēsē Hacēbala Abutalēbovun ēxēĸē 

ü  - ARDNķ-in prezidenti Rºvnϸq Abdullayevin ēxēĸē 

ü  - Azϸrbaycan Prezidenti Ķlham Ϸliyevin yekun nitqi  

  

ü  Prezident Ķlham ᴄliyev Zirᴅ Mᴅdᴅniyyᴅt Mᴅrkᴅzinin vᴅ eko-parkēn aēlēĸēnda iĸtirak edib 

(30 dekabr 2015-ci il) 

 

ü  Prezident Ķlham ᴄliyev M¿nxen Tᴅhl¿kᴅsizlik Konfransē ᴅrivᴅsindᴅ iqlim vᴅ enerji 

tᴅhl¿kᴅsizliyi mºvzusunda panel-m¿zakirᴅdᴅ iĸtirak edib (13 fevral 2016-cē il) 

 
ü  Prezident Ķlham ᴄliyev ulu ºndᴅr Heydᴅr ᴄliyevin doĵum g¿n¿nᴅ hᴅsr olunan aĵacᴅkmᴅ 

aksiyasēnda iĸtirak edib (11 may 2017-ci il) 
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ü  ɸʣʠʝʚ, ʀʣʴʭʘʤ. ʂʘʩʧʠʡʩʢʘʷ ʥʝʬʪʴ ɸʟʝʨʙʘʡʜʞʘʥʘ / И.Г.Алиев.- Москва: Известия, 2003.- 

C. 527-548. 

- ɻʃɸɺɸ V  

çʂɸʉʇʀʁʉʂɸʗ ʅɽʌʊʔ ʀ ʆʂʈʋɾɸʖʑɸʗ ʉʈɽɼɸè 
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AķPA sᴅdrinin m¿avini vᴅ b¿ro ¿zv¿, ARDNķ-ēn birinci vitse-prezidenti  

Ķlham ᴄliyevin ñAzᴅrbaycanēn Xᴅzᴅr Neftiò kitabēnēn tᴅqdimat mᴅrasimindᴅn 
(19 iyun 2003-c¿ il) 

            

ñAzϸrbaycan MEA-nēn Geologiya Ķnstitutunun direktoru, akademik Akif Ϸlizadϸ bildirdi ki, Ķlham 

Ϸliyevin "Azϸrbaycanēn Xϸzϸr nefti" kitabēnda Xϸzϸr dϸnizi hºvzϸsinin ϸn qϸdim dºvrlϸrdϸn bu g¿nϸ qϸdϸr 

siyasi vϸ iqtisadi inkiĸaf tarixi, Xϸzϸrin statusu mϸsϸlϸsi ilϸ yanaĸē, "Azϸri-¢ēraq-G¿nϸĸli" yataqlarēnēn 

kϸĸfiyyatē vϸ iĸlϸnilmϸsi prosesindϸ qarĸēya ēxan vϸ aēq mϸtbuatda dϸrc edilmϸmiĸ bir sēra problemlϸr dϸ 

araĸdērēlēr, Xϸzϸr neftinin d¿nya bazarlarēna ēxarēlmasē ¿¿n tϸklif edilϸn ixrac neft kϸmϸrlϸrinin m¿xtϸlif 

variantlarēnēn siyasi, iqtisadi vϸ strateji cϸhϸtdϸn m¿qayisϸsi verilir, ekologiya mϸsϸlϸlϸrindϸn bϸhs olunur. O 

xatērlatdē ki, 1992-ci ildϸ ancaq "Azϸri" yataĵēnēn iĸlϸnilmϸsi ilϸ ϸlaqϸdar elan edilmiĸ tenderin qalibi olan 

ABķ-ēn "AMOCO" ĸirkϸti ilϸ danēĸēqlar aparēlērdē. Danēĸēqlar ox ϸtin gedirdi. Buna da sϸbϸb Azϸrbaycanēn 

m¿haribϸ vϸziyyϸtindϸ olmasē, sabitliyin vϸ m¿vafiq qanunvericiliyin olmamasē, Xϸzϸrin statusu vϸ ēxarēlacaq 

neftin d¿nya bazarlarēna ixracē ilϸ baĵlē problemlϸr idi. Tϸcr¿bϸli siyasϸti vϸ gºrkϸmli dºvlϸt xadimi Heydϸr 

Ϸliyev hakimiyyϸtϸ gϸldikdϸn sonra vϸziyyϸt tϸdricϸn dϸyiĸdi. Lakin Azϸrbaycanēn bϸrbad hala salēnmēĸ 

iqtisadiyyatēnēn, o c¿mlϸdϸn onun ϸsas sahϸsi olan neft sϸnayesinin bϸrpa edilmϸsi, hϸlϸ 1980-ci illϸrdϸ Xϸzϸr 

dϸnizinin Azϸrbaycan sektorunda kϸĸf edilmiĸ "Azϸri", "¢ēraq", "G¿nϸĸli" yataqlarēnēn iĸlϸnilmϸsi, 

infrastrukturun inkiĸaf etdirilmϸsi k¿ll¿ miqdarda sϸrmayϸ qoyuluĸu vϸ siyasi sabitlik tϸlϸb edirdi. 1994-c¿ il 

fevralēn 4-dϸ Prezident Heydϸr Ϸliyev neft ĸirkϸtinin rϸhbϸrliyi vϸ bir qrup nefti alimlϸrlϸ mϸslϸhϸtlϸĸmϸlϸr 

apardē vϸ "Azϸri-¢ēraq-G¿nϸĸli" yataqlarēnēn kϸĸfiyyatē vϸ iĸlϸnilmϸsinϸ dair xarici neft ĸirkϸtlϸri ilϸ 

danēĸēqlarēn yenidϸn aparēlmasē haqqēnda qϸrar verdi. Qēsa bir m¿ddϸtdϸ Ķlham Ϸliyevin bilavasitϸ iĸtirakē ilϸ 

bu danēĸēqlar aparēldē vϸ 1994-c¿ il sentyabrēn 20-dϸ "Ϸsrin m¿qavilϸsi" imzalandē. Prezident Heydϸr Ϸliyev o 

zaman demiĸdir: "Biz bu m¿qavilϸni imzalamaqla Azϸrbaycan Respublikasēnēn suveren h¿quqlarēnēn bϸrqϸrar 

olduĵunu, xalqēmēzēn ºz sϸrvϸtlϸrinϸ ºz¿n¿n sahib olduĵunu d¿nyaya bir daha n¿mayiĸ etdiririk.ò 
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Xilli "Nᴅrᴅ" balēqartērma zavodunun aēlēĸ mᴅrasimindᴅ 

Azᴅrbaycanēn Baĸ naziri Ķlham ᴄliyevin ēxēĸēndan 
(1 oktyabr 2003-c¿ il) 

 

            ñBu g¿n artēq ikinci dϸfϸdir ki, bilavasitϸ ekoloji problemlϸrlϸ baĵlē olan mϸrasimdϸ iĸtirak edirϸm. Bu 

g¿n sϸr Bakēnēn Qaradaĵ, habelϸ Salyan vϸ Neftala rayonlarēnēn inzibati ϸrazilϸrindϸ yerlϸĸϸn ķirvan Milli 

Parkēnēn aēlēĸēnda iĸtirak etmiĸdim vϸ indi dϸ burada sizinlϸ birlikdϸyϸm. Deyϸ bilϸrϸm ki, bunlarēn hϸr ikisi 

Azϸrbaycan Respublikasēnēn Prezidenti hºrmϸtli Heydϸr Ϸliyevin sϸrϸncamlarē ϸsasēnda, onun tϸĸϸbb¿s¿ ilϸ 

yaradēlmēĸdēr. Bu, bir daha gºstϸrir ki, Azϸrbaycanēn dºvlϸt baĸēsē, b¿t¿n baĸqa mϸsϸlϸlϸrlϸ yanaĸē, 

ekologiyaya, ϸtraf m¿hitin qorunmasēna bºy¿k diqqϸt gºstϸrir. Bu, hϸqiqϸtϸn dϸ belϸdir. Biz bu mϸsϸlϸdϸ 

bundan sonra da diqqϸtli olacaĵēq. ¢¿nki bu, Azϸrbaycanēn gϸlϸcϸyi mϸsϸlϸsidir.ò  
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Bakēda yoxsulluĵun azaldēlmasē vᴅ iqtisadi inkiĸaf ¿zrᴅ 

Dºvlᴅt Proqramēnēn icrasēna dair illik konfransda  

Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin nitqi ndᴅn 

(12 may  2005-ci il) 
 

ñϷtraf m¿hitin qorunmasē da bizim ¿¿n ox vacib mϸsϸlϸdir. X¿susilϸ neftin qalēqlarē ilϸ irklϸnmiĸ 

torpaqlarēn tϸmizlϸnmϸsi, meĸϸ tϸsϸrr¿fatēnēn bϸrpasē vϸ digϸr mϸsϸlϸlϸr ºz hϸllini tapmalēdēr. Bu mϸsϸlϸlϸrlϸ 

baĵlē bir neϸ qϸrarlar qϸbul edilib, sϸrϸncamlar verilib, milli parklar yaradēlēbdēr. Kemiĸdϸ ϸtraf m¿hitin 

qorunmasēna bºy¿k diqqϸt gºstϸrilmirdi. Ϸgϸr xatērlayērsēnēzsa, Azϸrbaycan Sovet Ķttifaqēnēn tϸrkibindϸ olan 

zaman ¿mumiyyϸtlϸ biz "ekologiya" sºz¿ eĸitmirdik, he belϸ bir mϸfhum da yox idi. Amma indi biz 

Azϸrbaycanēn hϸrtϸrϸfli inkiĸafē ¿¿n, gϸnc nϸslin saĵlam bºy¿mϸsi ¿¿n bu sahϸyϸ dϸ diqqϸt gºstϸrmϸliyik.ò 
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Regionlarēn sosial-iqtisadi inkiĸafē Dºvlᴅt Proqramēnēn icrasēnēn ¿ illiyinᴅ  

hᴅsr olunmuĸ konfransda Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin 

yekun nitqindᴅn 
(13 fevral 2007-ci il ) 

 

ñEkologiya mϸsϸlϸlϸri hϸm bizi, hϸm dϸ D¿nya Bankēnē ox narahat edir. Biz geniĸ ekoloji proqramē 

qϸbul edϸndϸn dϸrhal sonra D¿nya Bankēndan n¿mayϸndϸlϸr gϸlmiĸ vϸ bizimlϸ bϸrabϸr iĸlϸmϸk arzularēnē 

bildirmiĸdilϸr. Bu da ox m¿sbϸt haldēr. Bu, elϸ sahϸdir ki, oraya qoyulan sϸrmayϸ birbaĸa gϸlir gϸtirmir. 

Ancaq bu, b¿tºvl¿kdϸ ºlkϸnin inkiĸafē, insanlarēn saĵlamlēĵē, tϸbiϸtin qorunmasē ¿¿n bizϸ lazēmdēr. D¿zd¿r, 

Azϸrbaycanda b¿tºvl¿kdϸ ekoloji vϸziyyϸt yaxĸēdēr. Ancaq Bakē vϸ Abĸeron yarēmadasē haqqēnda bunu demϸk 

olmaz. ¢¿nki uzun illϸr, ϸsrlϸr boyu neftlϸ irklϸnmiĸ torpaq, gºlmϸϸlϸr burada ekoloji vϸziyyϸti mϸnfiyϸ doĵru 

tam ĸϸkildϸ dϸyiĸmiĸdir. Bunlarē tϸmizlϸmϸk, bu vϸziyyϸti aradan qaldērmaq ¿¿n bºy¿k vϸsait lazēmdēr. Bϸlkϸ 

dϸ, y¿z milyonlarla dollar vϸsait lazēmdēr vϸ biz bunu edϸcϸyik. ¢¿nki bu, insanlarēn saĵlamlēĵē ¿¿n lazēmdēr. 

Gºrϸndϸ ki, beynϸlxalq tϸĸkilatlar da bu iĸlϸrϸ qoĸulur, ϸlbϸttϸ ki, bu, bizϸ daha da g¿c verir. Ancaq, ilk 

nºvbϸdϸ, biz bunu ºz imkanlarēmēz hesabēna etmϸk istϸyirik. Qϸbul edilmiĸ ekoloji proqramda da b¿t¿n bu 

mϸsϸlϸlϸr tϸsdiq olunub vϸ bu il onun icrasēna baĸlanmalēdēr.ò  

 

ñNeft-qaz hasil edϸn ºlkϸlϸrin tϸcr¿bϸsi baĸqadēr. D¿zd¿r, orada da m¿xtϸliflik var, amma bϸzi 

hallarda nϸ qϸdϸr ox neft hasil olunursa, ºlkϸ o qϸdϸr ox kasēblaĸēr, neftin nϸ qϸdϸr ox ixracē tϸmin edilirsϸ, 

insanlar o qϸdϸr ox m¿flislϸĸirlϸr. Belϸ n¿munϸlϸr kifayϸt qϸdϸrdir. Amma biz daim bunu yadda saxlamalēyēq 

vϸ elϸ etmϸliyik ki, neft-qaz amili Azϸrbaycana rifah gϸtirsin, s¿lh, insanlara rahatlēq gϸtirsin. Yoxsulluĵun 

azaldēlmasē, iĸ yerlϸrinin aēlmasē vϸ qeyri-neft sektorunun inkiĸafē, - o c¿mlϸdϸn neft sektorunun fϸaliyyϸti 

nϸticϸsindϸ, - onu gºstϸrir ki, ĸϸffaflēq da tϸmin olunmalēdēr vϸ tϸmin edilir. ķϸffaflēq b¿t¿n hallarda lazēmdēr, ilk 

nºvbϸdϸ, hasilat sϸnayelϸrindϸ. ¢¿nki ϸgϸr bunu tϸmin etmϸsϸk, gϸlϸcϸkdϸ bizi bºy¿k problemlϸr gºzlϸyϸr. Ona 

gºrϸ hϸrtϸrϸfli inkiĸaf, biznes m¿hitinin yaxĸēlaĸdērēlmasē, neft-qaz sektorunun inkiĸafē, iqtisadiyyatēmēzēn 

ĸaxϸlϸndirilmϸsi dϸ prioritet mϸsϸlϸ kimi qalēr. Yeni m¿ϸssisϸlϸr, fabriklϸr, infrastruktur layihϸlϸri, elektrik 

stansiyalarē, yollar, turizm, tϸhsil, sϸhiyyϸ, ekologiya ï b¿t¿n bu istiqamϸtlϸrdϸ bizim proqramlarēmēz var vϸ 

icra olunur. Ϸsas odur ki, daha da s¿rϸtlϸ icra olunsun vϸ x¿susilϸ bºlgϸlϸrdϸ proseslϸr daha da s¿rϸtlϸ getsin. 

Abadlēq iĸlϸri, b¿t¿n iĸlϸr zºvqlϸ gºr¿lmϸlidir, yeni tikilϸn binalar m¿asir standartlara cavab vermϸlidir. Mϸn 

bir dϸfϸ bunu demiĸϸm, bir dϸ demϸk istϸyirϸm ki, bizim m¿tϸxϸssislϸri ï rϸssamlarē, dizaynerlϸri, zºvq¿ olan 

insanlarē da cϸlb etmϸk lazēmdēr. Yoxsa, hϸr kϸsin zºvq¿ ilϸ iĸ gºrsϸk, o qϸdϸr dϸ ¿rϸkaan mϸnzϸrϸ 

yaranmayacaqdēr.ò 
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Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyev Almaniyanēn Konrad Adenauer Fondu  

tᴅrᴅfindᴅn tᴅĸkil olunmuĸ ñAzᴅrbaycan XXI ᴅsrdᴅ - Ķnkiĸaf vᴅ perspektivlᴅrò  

mºvzusunda geniĸ m¿zakirᴅlᴅrdᴅki ēxēĸēndan  
(13 fevral 2007-ci il ) 

 

ñϷtraf m¿hitlϸ baĵlē vϸziyyϸtϸ gϸldikdϸ, biz bunun ¿zϸrindϸ iĸlϸyirik. Bilirsiniz, bizϸ Sovet Ķttifaqēndan 

ox mϸnfi bir miras qalmēĸdēr. ¦mumiyyϸtlϸ, o vaxt d¿nyada ekologiya haqqēnda olan anlayēĸ, belϸ bir mϸfhum 

bizdϸ yox idi. Biz sadϸcϸ, tϸbii resurslardan istifadϸ edirdik. Mϸqsϸd o idi ki, dayanmadan istehsal edϸk. He 

kim diqqϸt yetirmirdi ki, tϸbiϸtin vϸziyyϸti necϸdir. Ķndi Bakēda, Abĸeron yarēmadasēnda neftlϸ irklϸnmiĸ bir ox 

gºllϸr var. Azϸrbaycanēn digϸr yerlϸrindϸ ϸtraf m¿hitlϸ baĵlē vϸziyyϸt ox yaxĸēdēr. Gºllϸrimiz, aylarēmēz vϸ 

daĵlarēmēz yaxĸē vϸziyyϸtdϸdir.  

 

ñO ki qaldē Bakēnēn ºz¿n¿n rayonlarē, onlar neft hasilatē ilϸ ϸlaqϸdar ϸtin vϸziyyϸtϸ d¿ĸ¿bd¿r. Ona 

gºrϸ bizim ekoloji proqramēmēz qϸbul edilibdir. Bu, mϸnim tϸrϸfimdϸn, Prezident Sϸrϸncamē ϸsasēnda qϸbul 

olunmuĸdur. Biz bu proqram ϸrivϸsindϸ gϸlϸn 5-10 il ϸrzindϸ y¿z milyonlarla dollar sϸrf edϸrϸk, Bakē 

ϸtrafēnda vϸ digϸr yerlϸrdϸ neftlϸ irklϸnmiĸ gºllϸri tamamilϸ tϸmizlϸyϸcϸyik vϸ ºz tϸbiϸtimizϸ onun gºzϸlliy ini 

qaytaracaĵēq. Bu proqramē baĸladēqdan dϸrhal sonra D¿nya Bankē bizimlϸ birgϸ iĸlϸmϸyϸ gϸldi. Biz ºz 

iradϸmizi n¿mayiĸ etdirdik ki, vϸsaitlϸrimizdϸn istifadϸ edϸcϸyik. Bizim digϸr yardēma ehtiyacēmēz yoxdur. Bu, 

bizim ϸhalimiz ¿¿n, hϸyatēn yaxĸēlaĸmasē ¿¿n vacibdir. Biz ekoloji tϸĸkilatlarla da iĸlϸyirik. X¿susϸn, biz 

Zukkov Fondu ilϸ alēĸērēq. Mϸn bu g¿n Mixael Zukkovla gºr¿ĸd¿m. Onlar ºlkϸmizϸ, iqtisadi inkiĸafa bºy¿k 

tºhfϸ verirlϸr.ò  
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Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin Fransanēn  

ñLa Lettre Diplomatigueò jurnalēna m¿sahibᴅsindᴅn 
(18 may 2007-ci il ) 

 

ñϷtraf m¿hitlϸ baĵlē mϸsϸlϸyϸ gϸlincϸ, deyϸ bilϸrϸm ki, bu sahϸdϸ bizϸ Sovet Ķttifaqēndan ox mϸnfi bir 

miras qalmēĸdēr. Belϸ ki, o zamanlar ekologiya haqqēnda anlayēĸ belϸ yox idi. He kim tϸbiϸtin vϸziyyϸtinϸ fikir 

vermirdi. Hazērda bu sahϸyϸ ºlkϸmizdϸ bºy¿k diqqϸt yetirilir. Mϸnim tϸrϸfimdϸn imzalanmēĸ sϸrϸncam ϸsasēnda 

ekologiya sahϸsindϸ proqram qϸbul olunmuĸdur. Biz bu proqram ϸrivϸsindϸ gϸlϸn 5-10 il ϸrzindϸ y¿z 

milyonlarla dollar sϸrf edϸrϸk, Bakē ϸtrafēnda vϸ digϸr yerlϸrdϸ neftlϸ irklϸnmiĸ gºllϸri tamamilϸ 

tϸmizlϸyϸcϸyik. Fransa ĸirkϸtlϸrinin ϸtraf m¿hitin qorunmasē sahϸsindϸ xeyli tϸcr¿bϸsi vardēr. Bu mϸnada biz 

hϸmin istiqamϸtdϸ Fransanēn ĸirkϸtlϸri, habelϸ m¿vafiq strukturlarē ilϸ ϸmϸkdaĸlēq etmϸyϸ hazērēq.ò  
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ñᴄsrin m¿qavilᴅsiònin 15-ci ildºn¿m¿nᴅ hᴅsr olunmuĸ tᴅntᴅnᴅli mᴅrasimdᴅ 

Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin nitqindᴅn 
(15 sentyabr 2007-ci il ) 

 

ñBakē-Tbilisi-Ceyhan neft kϸmϸri ϸtrafēnda oxlu spekulyasiyalar, oxlu sºhbϸtlϸr gϸzirdi. Kϸmϸrin 

ϸkilmϸsini istϸmϸyϸn tϸrϸflϸr var g¿c¿ ilϸ alēĸērdēlar ki, biz buna nail ola bilmϸyϸk. M¿xtϸlif yerlϸrdϸ, internet 

saytlarēnda kampaniyalar aparēlērdē. Xatērlayēram, ñBakē-Tbilisi-Ceyhan kampaniyasēò adlē bir hϸrϸkat da 

baĸlamēĸdē vϸ buna ekoloji nºqteyi-nϸzϸrdϸn yanaĸmaq istϸyϸnlϸr dϸ az deyildi. Biz ϸlbϸttϸ ki, b¿t¿n ekoloji 

mϸsϸlϸlϸri tϸmin edirik. Ancaq ekologiya adē altēnda kϸmϸrin tikintisinϸ gizli vϸ aēq ĸϸkildϸ m¿xalif mºvqedϸ 

dayanan tϸrϸflϸr bu amildϸn istifadϸ etmϸk istϸyirdilϸr vϸ hϸtta onlarēn sϸylϸri m¿ϸyyϸn dϸrϸcϸdϸ, m¿vϸqqϸti 

olaraq nϸticϸ dϸ vermiĸdi. ¢¿nki Bakē-Tbilisi-Ceyhan neft kϸmϸrinin tikintisi bºy¿k dϸrϸcϸdϸ xarici maliyyϸ 

qurumlarēnēn resurslarēndan asēlē idi. Bizim o qϸdϸr imkanēmēz yox idi ki, bu kϸmϸri ºz¿m¿z maliyyϸlϸĸdirϸk. 

Belϸ olan halda m¿ϸyyϸn m¿ddϸtdϸ yubanma da olmuĸdur. Mϸn bunu da ox yaxĸē xatērlayēram. Amma buna 

baxmayaraq, Azϸrbaycan dºvlϸtinin iradϸsi, xarici neft ĸirkϸtlϸrinin uĵurlu fϸaliyyϸti, beynϸlxalq dϸstϸk 

nϸticϸsindϸ Bakē-Tbilisi-Ceyhan neft kϸmϸri m¿vϸffϸqiyyϸtlϸ tikildi, istismara verildi vϸ bu g¿n Azϸrbaycan 

neftinin d¿nya bazarlarēna atdērēlmasēnda m¿h¿m rol oynayēr.ò  
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Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin sᴅdrliyi il ᴅ Nazirlᴅr Kabinetinin  

2007-ci ilin sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ 2008-ci ildᴅ  

qarĸēda duran vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunmuĸ iclasēnda  

yekun nitqindᴅn 
(11 yanvar  2008-ci il ) 

 

HÜSEYNQULU BAĞIROV (ekologiya və təbii sərvətlər naziri): Möhtərəm cənab Prezident, hələ bu 

günün ikinci yarısında havanın yenidən tutulması, axşam saatlarında arabir bəzi yerlərdə az qar yağması 

ehtimalı var. Bu gün səhər saat 4-dən 8-dək olan məlumata görə, Bakıda bəzi yerlərdə 1-2 millimetrə qədər qar 

yağmışdır. Biləcəridə və Pirallahı adasında sulu qar müşahidə olunur. Günün ikinci yarısında havanın 

temperaturunun –3 dərəcə həddində olacağı gözlənilir, buz bağlamaq ehtimalı da var. Yanvarın 12-13-də 

gözlənilir ki, hava buludlu olacaq, arabir açılacaqdır. Yağıntının kəsilməsi gözlənilir. Düzdür, bəzi yerlərdə az 

qar yağması ehtimalı yenə də qalır. Amma ayın 14-dən tədricən temperatur yüksəlməyə başlayacaq və gündüz 

1-3 dərəcə təşkil edəcəkdir. Sonrakı günlərdə isə 5 dərəcəyə qədər istilik gözlənilir.  

İLHAM ƏLİYEV: Hϸr halda, iki-¿ g¿n belϸ hava ĸϸraiti davam edϸcϸkdir. Ona gºrϸ siz b¿t¿n g¿clϸri 

sϸfϸrbϸr edin, g¿clϸndirilmiĸ iĸ rejimindϸ iĸlϸyin vϸ alēĸēn ki, bu vϸziyyϸti maksimum dϸrϸcϸdϸ aradan qaldēraq.  

O ki qaldē, 2008-ci ilϸ olan vϸzifϸlϸrϸ, mϸn hesab edirϸm, bu vaxta qϸdϸr gºr¿lm¿ĸ iĸlϸr, aparēlmēĸ vϸ baĸlanmēĸ 

islahatlar imkan verϸcϸk ki, bu il dϸ Azϸrbaycan iqtisadiyyatē ºz inkiĸafēnē uĵurla davam etdirsin.  

Ķqtisadi sahϸdϸ ϸn ox fikir, diqqϸt yetirdiyimiz sahϸ bahalaĸma vϸ inflyasiyadēr. Burada sϸslϸndi ki, 2007-ci 

ildϸ Azϸrbaycanda inflyasiya 16 faizdϸn ox olmuĸdur. Bu, ox bºy¿k rϸqϸmdir. D¿zd¿r, ϸhalinin pul gϸlirlϸri 

38 faiz artmēĸdēr vϸ belϸliklϸ, real gϸlirlϸr 22 faiz sϸviyyϸsindϸdir vϸ bu, ox bºy¿k rϸqϸmdir, gºstϸricidir. 

Amma bununla bϸrabϸr, onu da bilmϸliyik ki, ϸhalinin pul gϸlirlϸri bϸrabϸr ĸϸkildϸ bºl¿nm¿r. Yϸni kasēb tϸbϸqϸ 

var - 16 faiz. D¿zd¿r, biz bunu bºy¿k dϸrϸcϸdϸ aĸaĵē salmēĸēq. Amma yenϸ dϸ vϸtϸndaĸlarēmēzēn 16 faizi 

yoxsulluq ĸϸraitindϸ yaĸayēr vϸ onlar ¿¿n bu mϸhsullarēn, x¿susilϸ ϸrzaq mϸhsullarēnēn bahalaĸmasē ox bºy¿k 

problemlϸr yaradēr. Biz 2008-ci ildϸ makroiqtisadi vϸziyyϸti sabit saxlamalēyēq. Burada ēxēĸlarda sϸslϸndi, 

ϸlbϸttϸ ki, hϸm obyektiv, hϸm dϸ subyektiv amillϸr mºvcuddur. D¿nyada neftin qiymϸtinin kϸskin ĸϸkildϸ 

bahalaĸmasē b¿t¿n idxal edilϸn mallarēn bahalaĸmasēna gϸtirib ēxarēbdēr. Bizim hϸlϸ ki, istehlak bazarēmēz 

bºy¿k dϸrϸcϸdϸ idxaldan asēlēdēr vϸ Azϸrbaycanda hϸyata keirilϸn hϸm regional inkiĸaf proqramē, hϸm 

sϸnayelϸĸmϸ proqramē, hϸm dϸ sahibkarlēĵēn inkiĸafē proqramē o mϸqsϸdi g¿d¿r ki, Azϸrbaycan idxaldan ºz 

asēlēlēĵēnē maksimum dϸrϸcϸdϸ azalda bilsin. Biz buna tϸdricϸn nail oluruq. Amma hϸlϸ ki, ϸrzaq mallarēnēn bir 

hissϸsi xaricdϸn gϸtirilir. Xaricdϸ dϸ qiymϸtlϸr Azϸrbaycanda olan sϸviyyϸdϸ qalxēr.  

2007-ci ildϸ d¿nyada taxēlēn qiymϸti 50 faiz qalxmēĸdēr vϸ bu, istϸr-istϸmϸz b¿t¿n baĸqa sahϸlϸrϸ dϸ ºz 

mϸnfi tϸsirini gºstϸrir. Ϸlbϸttϸ, inflyasiyanē yaradan obyektiv sϸbϸblϸrdϸn biri dϸ Azϸrbaycanda ϸhalinin pul 

gϸlirlϸrinin artmasēdēr, maaĸlarēn, pensiyalarēn qaldērēlmasēdēr. Yϸni ¿mumiyyϸtlϸ, iqtisadi inkiĸafēn ϸlamϸtidir. 

Ancaq subyektiv sϸbϸblϸr dϸ var. Mϸhz subyektiv sϸbϸblϸrin aradan qaldērēlmasēna biz gϸrϸk bºy¿k sϸy 

gºstϸrϸk. Saĵlam rϸqabϸt prinsipi tam bϸrqϸrar olunmalēdēr, inhisarēlēq meyillϸri aradan qaldērēlmalēdēr. 

Bizim bazarēmēz tam liberallaĸmalēdēr, rϸqabϸt getmϸlidir. Ķmkan vermϸmϸliyik ki, nϸ idxalda, nϸ dϸ daxili 

istehsalda inhisarēlēq yaransēn. Ona gºrϸ mϸn ¿mid edirϸm ki, hϸm makroiqtisadi, hϸm dϸ inzibati tϸdbirlϸr 

nϸticϸsindϸ 2008-ci ildϸ inflyasiya normal ϸrivϸdϸ olacaqdēr.  

Deyϸ bilϸrϸm ki, bundan baĸqa bizim iqtisadi vϸ makroiqtisadi sahϸdϸ bºy¿k ciddi problemlϸrimiz 

yoxdur. Ϸksinϸ, biz 2007-ci ili ox yaxĸē nϸticϸlϸrlϸ baĸa vurduq. Bizim valyuta ehtiyatlarēmēz 7 milyard ABķ 

dollarēnē ºt¿b kemiĸdir. 2008-ci ildϸ xϸzinϸmizϸ ox bºy¿k hϸcmdϸ valyuta ehtiyatlarē daxil olacaqdēr. 

Belϸliklϸ, Azϸrbaycanēn dayanēqlē inkiĸafē bundan sonra da uzun illϸr tϸmin edilϸcϸkdir. Nϸzϸrϸ alsaq ki, 

d¿nyada neftin qiymϸti qalxēb vϸ bildiyiniz kimi, D¿nya Bankēnēn verdiyi bϸyanatlara gºrϸ, Azϸrbaycan neftin 

satēĸēndan 2020-ci ilϸ qϸdϸr 200 milyard dollar vϸsait toplayacaqdēr. Ϸlbϸttϸ ki, neftin qiymϸti artdēqca, bu 

rϸqϸm dϸ artacaqdēr. Biz buna hazēr olmalēyēq vϸ elϸ etmϸliyik ki, bunun makroiqtisadi vϸziyyϸtϸ mϸnfi tϸsiri 

minimum sϸviyyϸdϸ olsun.  

Eyni zamanda, biz artēq bundan sonra, gϸlϸcϸkdϸ he bir maliyyϸ sēxēntēsē keirmϸyϸcϸyik. Biz sadϸcϸ 

olaraq, ºz maliyyϸ imkanlarēmēzdan aĵēllē istifadϸ etmϸliyik, onlarē lazēm olan yerlϸrϸ yºnϸltmϸliyik. Elϸ 

etmϸliyik ki, qēsa m¿ddϸt ϸrzindϸ bu mϸblϸĵlϸr, ºlkϸmizϸ gϸlϸn maliyyϸ resurslarē ºlkϸmizin hϸrtϸrϸfli inkiĸafēna 

xidmϸt gºstϸrsin. ¥lkϸmiz m¿asirlϸĸsin, modernlϸĸsin, ϸn qabaqcēl texnologiyalar Azϸrbaycana gϸtirilsin. B¿t¿n 

sahϸlϸrdϸ - istϸr tikinti, istϸrsϸ dϸ sϸhiyyϸ, tϸhsil, infrastruktur - b¿t¿n sahϸlϸrdϸ ϸn qabaqcēl texnologiyalar 

Azϸrbaycana gϸtirilmϸlidir. Biz bunu gºr¿r¿k. Azϸrbaycanda son illϸr ϸrzindϸ, x¿susilϸ dºvlϸt xϸtti iIϸ 
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yaradēlan m¿ϸssislϸlϸr, hϸyata keirilϸn infrastruktur layihϸlϸri, tikilϸn obyektlϸr d¿nyanēn ϸn y¿ksϸk 

standartlarēna cavab verir.  

Qeyri-neft sektoruna yenϸ diqqϸt gºstϸrmϸliyik. 2008-ci ildϸ qeyri-neft sektorunun inkiĸafē bizim ¿¿n 

ox vacibdir. Belϸliklϸ, bizim iqtisadiyyatēmēz neft amilindϸn asēlē olmayacaqdēr. Mϸqsϸd ondan ibarϸtdir ki, bir 

neϸ ildϸn sonra iqtisadi imkanlarēmēzēn neft amilindϸn asēlēlēĵēnē tamamilϸ aradan qaldēraq. Belϸ imkanlar var 

vϸ ϸminϸm ki, qeyri-neft sektorunun inkiĸafē hϸm dºvlϸt tϸrϸfindϸn verilϸn dϸstϸk hesabēna, hϸm dϸ ºzϸl sektorun 

fϸaliyyϸti nϸticϸsindϸ daha da geniĸlϸnϸcϸkdir.  

Bildiyiniz kimi, biz bir neϸ il ϸrzindϸ sahibkarlara g¿zϸĸtli kreditlϸr veririk, bu kreditlϸr dϸ yaxĸē 

iĸlϸyir. Bu kreditlϸrin hesabēna yeni m¿ϸssisϸlϸr - fabriklϸr, emal m¿ϸssisϸlϸri yaradēlēr, ºzϸl biznes inkiĸaf edir. 

Ķqtisadiyyatēmēzēn ¿mumi ϸkisindϸ ºzϸl biznesin kifayϸt qϸdϸr bºy¿k yeri var. Azϸrbaycan iqtisadiyyatē 80 

faizdϸn yuxarē ºzϸl sektorun ϸsasēnda qurulubdur.  

Mϸn artēq qeyd etdim, regional inkiĸaf proqramēnēn baĸa atmasē gºzlϸnilir vϸ artēq hºkumϸtϸ 

tapĸērēqlar verilibdir, ondan sonra 2009-2013-c¿ illϸr ¿¿n yeni regional inkiĸaf proqramē hazērlanmalēdēr. O 

proqramda bu vaxta qϸdϸr hϸll olunmamēĸ b¿t¿n mϸsϸlϸlϸr ºz ϸksini tapmalēdēr. Belϸliklϸ, 2013-c¿ ilϸ qϸdϸr, 

ϸminϸm ki, bundan da tez, biz ºlkϸdϸ b¿t¿n infrastruktur layihϸlϸrini baĸa atdērmalēyēq, b¿t¿n sosial mϸsϸlϸlϸri 

hϸll etmϸliyik vϸ hϸr bir kϸndin problemi ºz hϸllini tapmalēdēr. Bir sºzlϸ, biz bu imkanlardan, artan maliyyϸ 

imkanlarēmēzdan sϸmϸrϸli istifadϸ etmϸliyik vϸ edϸcϸyik.  

Azϸrbaycan Dºvlϸt Ķnvestisiya ķirkϸtinin fϸaliyyϸtinin g¿clϸnmϸsi dϸ, ϸminϸm ki, m¿sbϸt nϸticϸlϸrϸ 

gϸtirib ēxaracaqdēr. Bir m¿ddϸt bundan ϸvvϸl Dºvlϸt Ķnvestisiya ķirkϸti yaradēlmēĸdēr. M¿ϸyyϸn danēĸēqlar 

aparēlēr, amma hϸlϸlik he bir nϸticϸ yoxdur. Baxmayaraq ki, iki ildϸn artēqdēr hϸr il b¿dcϸdϸ bu mϸqsϸdlϸr 

¿¿n 100 milyon dollar vϸsait nϸzϸrdϸ tutulur. Biz Dºvlϸt Ķnvestisiya ķirkϸtini mϸhz bu mϸqsϸdlϸ yaratdēq ki, 

Azϸrbaycan ¿¿n lazēm olan sahϸlϸrϸ xaricdϸn investisiyalarē cϸlb etsin, ºz¿ investor kimi orada iĸtirak etsin vϸ 

m¿ϸssisϸlϸr yaradēldēqdan, iĸϸ baĸlayandan sonra Dºvlϸt Ķnvestisiya ķirkϸti ºz payēnē aēq hϸrraca ēxarsēn vϸ 

belϸliklϸ, ºzϸl sektora dϸstϸk versin. ¢¿nki Azϸrbaycana qoyulan investisiyalar, x¿susilϸ ºzϸl sektor tϸrϸfindϸn 

qoyulan investisiyalar ºzϸl sektorun maraĵēnda olan sahϸlϸrϸ yºnϸldilir. Bϸzi hallarda dºvlϸt ¿¿n ϸhϸmiyyϸtli 

olan sahϸlϸr investisiya almēr. ¢¿nki ºzϸl sektor buna maraqlē deyil. Dºvlϸt Ķnvestisiya ķirkϸtinin ϸsas mϸqsϸdi 

ondan ibarϸtdir ki, bizim ¿¿n, dºvlϸt ¿¿n lazēm olan sahϸlϸrϸ vϸsait cϸlb edϸk. Mϸn gºzlϸyirϸm ki, 2008-ci 

ildϸ bu ĸirkϸtin fϸaliyyϸti daha da uĵurlu olacaqdēr.  

RÖVNƏQ ABDULLAYEV (Dövlət Neft Şirkətinin prezidenti): Bəli, cənab Prezident, Ceyhanda neft 

emalı zavodunun tikintisi və “Petkim”də ikinci neft emalı zavodunun tikintisi bizim proqramımızda var. 

Ümumiyyətlə, Türkiyədə ildə 20-30 milyon ton gücə malik emal müəssisəsi yaradacağıq.  

İLHAM ƏLİYEV: Bu, ox yaxĸēdēr. Amma eyni zamanda, mϸn tapĸērēq vermiĸdim, Azϸrbaycanda da 

yeni g¿cl¿ emal kompleksinin tikintisinϸ bºy¿k ehtiyac var. Neft kimyasē kompleksinin tikintisinϸ bºy¿k ehtiyac 

var. Bizim neftayērma zavodlarēmēz iĸlϸyir. Sϸn dϸ direktor olmusan, yaxĸē bilirsϸn. Amma onlar hϸlϸ ki, tam, 

yϸni d¿nya sϸviyyϸsindϸ mϸhsul buraxmēr. Baxmayaraq ki, yenidϸnqurma iĸlϸri aparēlēb, bϸzi mϸhsullar d¿nya 

sϸviyyϸsinϸ atdērēlēbdēr. Amma onlar oxdan tikilib, ekoloji cϸhϸtdϸn havanē korlayēr.  

Azϸrbaycanda yeni, m¿asir neft kimyasē kompleksi tikilmϸlidir. Belϸliklϸ, biz hϸm neftimizi, hϸm dϸ qazēmēzē 

daha sϸmϸrϸli ĸϸkildϸ emal edib d¿nya bazarlarēna atdēracaĵēq. Bu, hϸm mϸĸĵulluqdur, iĸ yerlϸridir, hϸm 

sϸnaye potensialēdēr, hϸm dϸ yenilikdir, m¿asirlikdir. Bilirsiniz ki, Avropada indi meyarlar ox g¿clϸnib, ox 

sϸrtlϸĸibdir. Bizdϸ istehsal olunan dizel yanacaĵē, yaxud da kerosin ilϸ gϸlϸcϸkdϸ d¿nya bazarēna ēxmaq 

m¿mk¿n olmayacaqdēr. Belϸ olsa, biz yalnēz xam nefti satacaĵēq. O da bir yoldur, amma mϸn hesab etmirϸm ki, 

bu, bizim ¿¿n ϸsas yoldur. Xam neft ºz yerindϸ, amma biz neft mϸhsullarē bazarēnē da itirmϸmϸliyik. Nϸzϸrϸ 

alsaq ki, indi biz m¿xtϸlif ºlkϸlϸrdϸ, hϸm qonĸu ºlkϸlϸrdϸ - hϸm dϸ Avropada neft mϸhsullarēnēn satēĸē ilϸ dϸ 

mϸĸĵul olmaq istϸyirik. Ona gºrϸ 2008-ci ildϸ bu sahϸdϸ konkret tϸdbirlϸri hazērlayēn vϸ mϸruzϸ edϸrsiniz.  

Bir sºzlϸ, sϸnaye potensialēnēn artēmē bizim prioritet mϸsϸlϸmiz olmalēdēr. 2008-ci ildϸ baĸqa sahϸlϸrdϸ dϸ iĸlϸr 

qϸbul edilmiĸ proqramlar ϸsasēnda gedϸcϸkdir. Nϸqliyyat sektorunda hϸm magistral yollar, hϸm Bakēnēn yollarē, 

hϸm dϸ kºrp¿lϸr, yol qovĸaqlarē - b¿t¿n bunlar proqramda var. Biz onu Dºvlϸt Ķnvestisiya Proqramēna da 

salacaĵēq. Elϸ etmϸliyik ki, b¿t¿n yol infrastrukturu ϸn y¿ksϸk sϸviyyϸdϸ olsun, d¿nya standartlarēna cavab 

versin. Hϸm mºvcud yollarē yenidϸn qurmalē, hϸm dϸ mºvcud olmayan, yeni ĸϸhϸrlϸrarasē yollarē amalēyēq ki, 

yol hϸrϸkϸti daha da rahat olsun.  

2008-ci ildϸ dϸ ekologiya mϸsϸlϸlϸrinϸ diqqϸt gºstϸrilϸcϸk, vϸsait ayrēlacaqdēr. Biz bºy¿k ekoloji 

proqram qϸbul etdik. O, artēq icra olunmaĵa baĸlamēĸdēr. Mϸn gºr¿rϸm, artēq Bibiheybϸtdϸ birinci iĸlϸrϸ 

baĸlanmēĸdēr. Mϸn o mϸsϸlϸni Dºvlϸt Neft ķirkϸtinin qarĸēsēnda qoydum ki, Bibiheybϸt buxtasēnē vϸ orada olan 
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irklϸnmiĸ b¿t¿n ϸrazilϸri siz tϸmizlϸmϸlisiniz. Onlar da mϸnϸ sºz vermiĸdilϸr ki, oranē gºzϸl bir parka 

evirϸcϸklϸr. Elϸdir?  

RÖVNƏQ ABDULLAYEV: Bəli, cənab Prezident. May ayınadək bu məsələ həll ediləcək.  

İLHAM ƏLİYEV: Ora Bakēnēn neftlϸ irklϸnmiĸ ϸsas yerlϸrindϸndir. Hϸm gºr¿nt¿ baxēmēndan, hϸm dϸ 

ekologiya baxēmēndan ox mϸnfi tϸsiri olan bir yerdir. Amma tarixi bir yerdir. Azϸrbaycanēn neft tarixi hϸm dϸ 

oradan baĸlanmēĸdēr. Ona gºrϸ biz o yeri abadlaĸdērmalēyēq, orada gºzϸl parklar salēnacaqdēr. Ķndi belϸ 

bϸrbad vϸziyyϸtdϸ olan yerlϸri biz gºzϸl sϸviyyϸyϸ atdēracaĵēq.  

Ϸlbϸttϸ, ekologiya proqramē bunlarla bitmir. Neft ķirkϸti vaxtilϸ neft sϸnayesinin fϸaliyyϸti nϸticϸsindϸ 

irklϸnmiĸ yerlϸri tϸmizlϸmϸlidir. Ekologiya vϸ Tϸbii Sϸrvϸtlϸr Nazirliyi dϸ ºz vϸzifϸlϸrini bilir. Bu yaxēnlarda 

imϸli su baxmēndan ϸn pis vϸziyyϸtdϸ olan kϸndlϸrϸ suyun verilmϸsinϸ baĸlanmēĸdēr. 50 kϸndϸ su verilir.  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Bəli, havaların soyuması Salyanda, Neftçalada və başqa rayonlarda buna 

mane olur. Amma 50 kənddə işlər başa çatdırılmışdır.  

İLHAM ƏLİYEV: Sonrakē mϸrhϸlϸdϸ ϸlavϸ kϸndlϸr nϸzϸrdϸ tutulmalēdēr.  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Bəli, əlavə kəndlər üçün proqram hazırdır. Ümumiyyətlə, Azərbaycanda 

450 min əhalinin su problemi var. Yəni su var, sadəcə, onun keyfiyyət problemi var. Sizin tapşırığınızla həmin 

suların keyfiyyətinin yaxşılaşdırılması ilə bağlı proqram hazırlanıb başa çatdırılmışdır və qısa müddətdə Sizə 

təqdim ediləcəkdir. Bununla da Azərbaycanda keyfiyyətsiz su içən insan olmayacaqdır.  

İLHAM ƏLİYEV: ¢ox yaxĸē, biz buna nail olmalēyēq. ¢¿nki su hϸyatdēr, saĵlamlēqdēr. Su insanlarēn 

fiziki g¿c¿d¿r, insan orqanizmi ¿¿n ϸsasdēr. Biz elϸ etmϸliyik ki, Azϸrbaycan vϸtϸndaĸlarē tϸmiz su isinlϸr. 

Ķndi Oĵuz-Qϸbϸlϸ-Bakē su kϸmϸri tikilir. Hesab edirϸm ki, bu da tarixi bir layihϸdir. O da uzun illϸr ϸrzindϸ 

m¿zakirϸ olunmuĸdu, hϸtta Sovet Ķttifaqē zamanē m¿zakirϸ edilmiĸdi. M¿xtϸlif fϸrziyϸlϸr var idi: su ehtiyatlarē 

var, yoxdur, bunun qiymϸti nϸ qϸdϸr olacaq, necϸ olacaq, maliyyϸ haradan olacaq. Biz ºz¿m¿z etdik. Kredit 

istϸdik, alēnmadē, he kim kredit vermϸdi. Ondan sonra hansēsa m¿ĸtϸrϸk investisiya proqramēnē iĸlϸmϸk istϸdik, 

o da nϸticϸsiz qaldē. Nϸ etdik? ¥z¿m¿z pul ayērdēq vϸ artēq kϸmϸr tikilir. Bu il istismara verilϸcϸk vϸ Bakē ϸhalisi 

tϸmiz imϸli su ilϸ tϸmin olunacaqdēr. Yenϸ dϸ deyirϸm, bu, mϸnim ¿¿n Bakē-Tbilisi-Ceyhan neft kϸmϸri kimi 

dϸyϸrli bir kϸmϸrdir vϸ o, bºy¿k rϸmzi xarakter daĸēyēr. Biz neft kϸmϸrini tikdik vϸ neftdϸn, o kϸmϸrin 

fϸaliyyϸtindϸn ϸldϸ olunan gϸlirlϸ su kϸmϸri dϸ ϸkdik. Azϸrbaycan nefti Azϸrbaycan xalqēna xidmϸt edir. 

Ķnsanlarēn saĵlamlēĵēna xidmϸt edir. ¥lkϸmizin inkiĸafēna xidmϸt edir.  

B¿t¿n bunlarē bir daha tϸhlil edϸndϸ gºr¿r¿k ki, 1990-cē illϸrin o aĵēr ĸϸraitindϸ ñϷsrin m¿qavilϸsiònin 

imzalanmasē, ulu ºndϸr Heydϸr Ϸliyevin nϸ qϸdϸr cϸsarϸtli vϸ m¿drik addēmē olmuĸdur. Ϸgϸr o vaxt bu 

m¿qavilϸ imzalanmasaydē, mϸn aēq deyirϸm, bunlarēn he biri bu g¿n olmazdē vϸ ¿mumiyyϸtlϸ, tϸsϸvv¿r etmϸk 

ϸtindir ki, Azϸrbaycanēn indiki vϸziyyϸti necϸ ola bilϸrdi. Bu, bizϸ imkan verdi, bizim qollarēmēzē adē. Biz 

sϸrbϸst inkiĸaf edirik, m¿stϸqil ºlkϸ kimi inkiĸaf edirik. He kimdϸn asēlē deyilik. ¥z taleyimizi ºz¿m¿z hϸll edirik 

vϸ uĵurla hϸll edirik. M¿stϸqil ºlkϸ kimi vϸ uĵurlu ºlkϸ kimi biz s¿but etdik ki, Azϸrbaycan xalqē m¿stϸqil xalq 

kimi yaĸaya bilϸr, Azϸrbaycan xalqē m¿stϸqil dºvlϸt qura bilϸr, bu dºvlϸti qoruya, mºhkϸmlϸndirϸ bilϸr. Bu 

dºvlϸt mºhkϸm dºvlϸtdir vϸ bu yerlϸĸdiyi bºlgϸdϸ ºz tϸsir imkanlarēnē geniĸlϸndirir. Bu, hϸr bir vϸtϸnpϸrvϸr 

insanda q¿rur hissi oyadēr. Mϸn ox ĸadam ki, biz, Azϸrbaycan xalqē qēsa bir tarixi m¿ddϸt ϸrzindϸ g¿cl¿ dºvlϸt 

qurmuĸuq.  
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Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin sᴅdrliyi il ᴅ Nazirlᴅr Kabinetinin 2008-ci ilin  

birinci r¿b¿n¿n sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna hᴅsr olunmuĸ iclasēnda 

yekun nitqindᴅn 
(14 aprel  2008-ci il ) 

 

ñBϸzi hallarda vϸziyyϸtlϸ yaxēndan tanēĸ olmayan, yaxud da qϸrϸzli mºvqedϸ dayanan beynϸlxalq 

qurumlar buna gºrϸ bizi tϸnqid etmϸyϸ alēĸērlar ki, Azϸrbaycanda silahlanma prosesi gedir vϸ hϸrbi xϸrclϸr 

artēr. Onlar bilmϸlidirlϸr ki, Azϸrbaycanēn dºvlϸt b¿dcϸsi son dºrd il ϸrzindϸ 10 dϸfϸ artēbdēr. Ϸlavϸ artēmlar 

nϸticϸsindϸ daha da ox artacaqdēr vϸ hϸrbi xϸrclϸrin oxalmasē ¿mumi kontekstdϸn ēxarēlmamalēdēr. Nϸzϸrϸ 

alaq ki, biz m¿haribϸ ĸϸraitindϸyik. Ona gºrϸ, baxmayaraq, 1 milyard 300 milyon dollar ox bºy¿k mϸblϸĵdir, 

mϸn hesab edirϸm vϸ ϸminϸm ki, biz bunu daha da artērmalēyēq. Ķndi hesablamalar gedir. Hesab edirϸm ki, 

builki m¿dafiϸ xϸrclϸri 2 milyard dollara yaxēn olmalēdēr. Biz bu sahϸyϸ diqqϸtimizi bundan sonra da 

yºnϸldϸcϸyik vϸ Azϸrbaycanēn artēq ox g¿cl¿ m¿dafiϸ potensialē var. Bu, bºlgϸdϸ ϸn bºy¿k potensialdēr vϸ biz 

bunu artērmalēyēq. Belϸliklϸ, ϸsasϸn, ¿ istiqamϸt ¿zrϸ artēmlar edilmϸlidir. Ķnfrastruktur deyϸndϸ, burada, 

ϸlbϸttϸ ki, m¿xtϸlif sahϸlϸr nϸzϸrdϸ tutulur - nϸqliyyat, energetika, neft-qaz sahϸsi, turizm sahϸsi, ekologiya 

layihϸlϸri. Yϸni m¿xtϸlif infrastruktur layihϸlϸri.  

 

ñNºvbϸti aylarda dºvlϸt investisiya xϸrclϸri nϸticϸsindϸ bir neϸ sahϸdϸ ox bºy¿k iĸlϸr gºr¿lϸcϸkdir. 

Yollar tikilir, b¿t¿n istiqamϸtlϸrdϸ bu proses ox s¿rϸtlϸ gedir vϸ daha da s¿rϸtlϸ getmϸlidir. Su xϸtlϸri, qaz 

ĸϸbϸkϸlϸri, meliorasiya, ekologiya ilϸ baĵlē mϸsϸlϸlϸr ºz hϸllini tapmalēdēr. Bu g¿n ekologiya vϸ tϸbii sϸrvϸtlϸr 

naziri bu sahϸdϸ gºr¿lϸn iĸlϸr haqqēnda danēĸdē. Ϸlbϸttϸ, bºy¿k problemlϸr var. X¿susilϸ Bakēda, Abĸeron 

yarēmadasēnda biz ox bºy¿k iĸlϸr gºrmϸliyik - hϸm Ekologiya vϸ Tϸbii Sϸrvϸtlϸr Nazirliyi, hϸm dϸ bu 

irklϸnmϸnin ϸsas sϸbϸbkarē neft sϸnayesi tϸrϸfindϸn. Yϸni biz bu vϸziyyϸtdϸn ēxmalēyēq. ¢¿nki Sovet Ķttifaqē 

zamanēnda, ¿mumiyyϸtlϸ, ekoloji mϸsϸlϸlϸrϸ diqqϸt gºstϸrilmirdi. Ancaq plan var idi, tϸlϸbat var idi - nϸyin 

bahasēna olursa-olsun, neft-qaz hasil edilmϸliydi. Ekoloji vϸziyyϸtϸ isϸ fikir verilmirdi. Bu, hϸqiqϸtdir. 

M¿stϸqilliyimizin ilk illϸrindϸ pulumuz yox idi ki, bu mϸsϸlϸlϸrϸ vϸsait qoyaq. Xarici tϸĸkilatlar da bu mϸsϸlϸdϸ 

ox passiv idilϸr vϸ beynϸlxalq maliyyϸ qurumlarēna dϸfϸlϸrlϸ etdiyimiz m¿raciϸtlϸr cavabsēz qalmēĸdē. O vaxt 

xarici firmalar, yaxud da qurumlar vϸsaiti ya gϸlir gϸtirϸn sahϸlϸrϸ qoyurdular, ya da ki, onu banklardan 

gºt¿r¿rd¿lϸr. Neft-qaz - bu idi onlarē maraqlandēran. Bu da tϸbiidir. Ekoloji vϸziyyϸt isϸ bizim dϸrdimizdir, 

bizim problemimizdir. Amma indi ki, maliyyϸ imkanlarēmēz var, ilk nºvbϸdϸ, bu sahϸyϸ bºy¿k investisiyalar 

qoymalēyēq. Bilirsiniz ki, bir m¿ddϸt bundan ϸvvϸl x¿susi proqram qϸbul edilmiĸdir. Mϸn hesab edirϸm ki, qēsa 

m¿ddϸt ϸrzindϸ Abĸeron yarēmadasēnda ekoloji vϸziyyϸt saĵlamlaĸdērēlmalēdēr. H¿seynqulu Baĵērov dedi ki, 

bϸzi reytinq tϸĸkilatlarē Azϸrbaycanē, Bakēnē bu mϸsϸlϸdϸ ϸdalϸtsiz tϸnqid etmϸyϸ alēĸērlar. Bu, hϸqiqϸtdir, 

bununla biz baĸqa sahϸlϸrdϸ dϸ ¿zlϸĸirik. Reytinq tϸĸkilatlarē sifariĸlϸrlϸ iĸlϸyirlϸr. Onlar kimi tϸriflϸmϸk, kimi 

tϸnqid etmϸk barϸdϸ bir, yaxud da ki, bir neϸ mϸrkϸzdϸn sifariĸ alērlar. Onlar da verilϸn sifariĸlϸr ϸsasēnda da 

fϸaliyyϸt gºstϸrirlϸr. Ona gºrϸ tϸϸcc¿bl¿ deyil ki, Azϸrbaycan bir ox hallarda bu c¿r ñbeynϸlxalq reytinq tϸrtib 

edϸnò tϸĸkilatlar tϸrϸfindϸn tϸnqid olunur. Bu, tϸzyiq mexanizmidir, bizϸ tϸzyiq etmϸk cϸhdlϸridir.  

 

Ancaq ekoloji mϸsϸlϸlϸrlϸ baĵlē biz, ϸlbϸttϸ ki, bºy¿k proqramlar icra etmϸliyik. Dºvlϸt Neft ķirkϸtinϸ dϸ 

gºstϸriĸ verilib vϸ onlar indi iĸϸ baĸlayēblar vϸ proqram hazērlayērlar. Ekologiya vϸ Tϸbii Sϸrvϸtlϸr Nazirliyinϸ 

vϸ b¿t¿n aidiyyϸti strukturlara da gºstϸriĸ verirϸm ki, ekoloji mϸsϸlϸlϸrϸ ox bºy¿k diqqϸtlϸ yanaĸsēnlar. Biz 

indi Ekologiya vϸ Tϸbii Sϸrvϸtlϸr Nazirliyinin xϸtti ilϸ imϸli su probleminin hϸlli ilϸ dϸ mϸĸĵuluq. Bu gºr¿lϸn 

iĸlϸr, tϸmizlϸyici qurĵularēn quraĸdērēlmasē nϸticϸsindϸ tϸxminϸn yarēm milyon insan keyfiyyϸtli su ilϸ tϸmin 

olunacaqdēr. Bu insanlar kanaldan, arxdan su iirlϸr, keyfiyyϸtsiz su iirlϸr. Ekologiya hϸm ºlkϸ ¿¿n, hϸm dϸ 

insanlarēn saĵlamlēĵē ¿¿n lazēmdēr.ò 
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ñAzᴅrbaycan Respublikasē regionlarēnēn sosial-iqtisadi inkiĸafē  

Dºvlᴅt Proqramēnēn (2004-2008-ci illᴅr)ò icrasēnēn yekunlarēna  

hᴅsr olunmuĸ konfransda Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin  

yekun nitqindᴅn 
(23 fevral 2009-cu il) 

 

ñSamur-Abĸeron kanalēnēn tikintisinin dϸ ox bºy¿k ϸhϸmiyyϸti var. Taxtakºrp¿ su anbarē tamamilϸ 

su tϸhl¿kϸsizliyi mϸsϸlϸlϸrimizi tϸmin edϸcϸkdir. Bu da ox ºnϸmlidir. X¿susilϸ indiki zϸmanϸdϸ nϸzϸrϸ alsaq ki, 

Azϸrbaycanēn su mϸnbϸlϸrinin bºy¿k ϸksϸriyyϸti ºlkϸmizin h¿dudlarēnēn kϸnarēnda formalaĸēr, biz su 

tϸhl¿kϸsizliyi mϸsϸlϸlϸrinϸ ox ciddi yanaĸmalēyēq. Ekologiya Nazirliyi xϸtti ilϸ bºlgϸlϸrdϸ - K¿r, Araz aylarē 

boyunca yerlϸĸϸn kϸndlϸrdϸ sutϸmizlϸyici qurĵularēn quraĸdērēlmasē vϸ belϸliklϸ, y¿z minlϸrlϸ insanēn tϸmiz 

imϸli su ilϸ tϸmin edilmϸsi mϸsϸlϸlϸri dϸ ºz hϸllini tapēr. Birinci mϸrhϸlϸdϸ mϸhz o bºlgϸlϸrdϸ yaĸayan 400 min 

insan, hansēlar ki birbaĸa aydan, kanaldan gºt¿rd¿klϸri suyu dϸdϸ-baba qaydalarē ilϸ tϸmizlϸmϸklϸ, 

durultmaqla iirdilϸr, onlar artēq tϸmiz imϸli su ilϸ tϸmin olunacaqdēr. ¦mumi proqram isϸ 800 min ϸhalini 

ϸhatϸ edir vϸ gºstϸriĸ verilibdir ki, b¿t¿n su mϸnbϸlϸrimiz, aylarēmēz olan yerlϸrdϸ insanlar ondan istifadϸ 

etdiyi halda, orada m¿asir tϸmizlϸyici qurĵular quraĸdērēlsēn. Su hϸyat demϸkdir, saĵlamlēq demϸkdir. Nºvbϸti 

illϸrdϸ biz bu layihϸni daha da geniĸ ĸϸkildϸ hϸyata keirϸcϸyik vϸ artēq digϸr gºstϸriĸlϸr dϸ verilibdir ki, 

Azϸrbaycan uzunm¿ddϸtli qaydada su tϸhl¿kϸsizliyini tϸmin edϸ bilsin.  

 

100 ildϸn ox - Rusiya imperiyasē zamanē, Sovet Ķttifaqē zamanē vϸ m¿stϸqillik illϸri ϸrzindϸ 

Azϸrbaycanda neft ēxarēlērdē. Ancaq ϸfsuslar olsun ki, ekoloji mϸsϸlϸlϸrϸ bºy¿k diqqϸt gºstϸrilmirdi. 

¦mumiyyϸtlϸ, ñekologiyaò termini Sovet Ķttifaqē zamanēnda ox az iĸlϸnilirdi. Ķndi isϸ biz ϸsrlϸr boyu irklϸnmiĸ 

torpaqlarē tϸmizlϸmϸliyik. Artēq bu proses baĸlanmēĸdēr. Ekologiya Nazirliyi, Dºvlϸt Neft ķirkϸti vϸ digϸr 

qurumlar bu iĸlϸrlϸ mϸĸĵul olur. Deyϸ bilϸrϸm ki, ϸn acēnacaqlē yerlϸrdϸn biri olan Bibiheybϸt buxtasēnēn 

ϸtrafēnda artēq parklar salēnēr, aĵaclar ϸkilib, irklϸnmiĸ gºlmϸϸlϸr tϸmizlϸnir. Bu, ox bºy¿k vϸsait tϸlϸb edir 

vϸ biz o vϸsaiti ayērērēq. ¢¿nki bu, birbaĸa insanlarēn saĵlamlēĵēna qoyulan vϸsaitdir, ekoloji vϸziyyϸtin 

yaxĸēlaĸmasēna yºnϸldilϸn vϸsaitdir.ò 
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Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin sᴅdrliyi ilᴅ Nazirlᴅr Kabinetinin 2009-cu ilin  

doqquz ayēnēn sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna hᴅsr olunmuĸ geniĸ iclasēnda  

yekun nitqindᴅn 
(16 oktyabr 2009-cu il) 

 

ñOna gºrϸ biz bu mϸsϸlϸ ilϸ ox ciddi mϸĸĵul olmalēyēq. Ya gϸrϸk mºvcud zavodlarda yenidϸnqurmanē 

davam etdirϸk, bu da bºy¿k vϸsait tϸlϸb edir. Ya da, yeni bºy¿k neftayērma, neft-kimya kompleksinin tikintisinϸ 

baĸlayaq ki, b¿t¿n ekoloji standartlara tam cavab versin. Mϸn hesab edirϸm ki, 2010-cu il ϸrzindϸ biz ciddi 

qϸrar qϸbul etmϸliyik.  

 

Ekoloji tϸdbirlϸr, bir daha demϸk istϸyirϸm ki, davam etdirilmϸlidir. Keϸn dϸfϸ danēĸdēĵēmēz kimi, hϸr 

yerdϸ aĵaclar ϸkilmϸlidir. Mϸn istϸmirϸm ki, bu proses bir kampaniya xarakteri daĸēsēn. Keϸn dϸfϸ bu mϸsϸlϸ 

barϸdϸ mϸn ºz fikrimi bildirϸndϸ b¿t¿n ºlkϸ ¿zrϸ aĵacϸkmϸ kampaniyasē baĸlamēĸdē, televiziya da onu 

iĸēqlandērērdē. Ancaq bir m¿ddϸt keϸndϸn sonra bu, elϸ bil ki, aradan qalxdē. Yϸni bizdϸ bu x¿susiyyϸt vardēr, 

nϸyϸsϸ bºy¿k ĸºvqlϸ baĸlayērēq, Prezidentin gºstϸriĸi var, hamē aĵac ϸkir. Bir-iki aydan sonra bu, unudulur. 

D¿zd¿r, aydēndēr ki, bu, mºvs¿mlϸ baĵlēdēr. Amma demϸk istϸyirϸm ki, bu iĸ kampaniya xarakteri 

daĸēmamalēdēr, daim aparēlmalēdēr. ¢ox iĸlϸr gºr¿l¿b, ancaq hϸlϸ ox iĸlϸr gºr¿lmϸlidir. X¿susilϸ, Bakē-

Abĸeron ϸtrafēnda bu iĸlϸrϸ x¿susi ϸhϸmiyyϸt verilmϸlidir.  

 

Ekoloji tϸdbirlϸrin gºr¿lmϸsi prioritet xarakter daĸēdēĵēna gºrϸ mϸn tϸklif edirϸm ki, gϸlϸn il 

Azϸrbaycanda ñEkologiya iliò elan edilsin. ñEkologiya iliòni y¿ksϸk sϸviyyϸdϸ keirmϸk ¿¿n tezliklϸ tϸdbirlϸr 

planē hazērlansēn, dºvlϸt b¿dcϸsindϸ bu, ºz ϸksini tapsēn vϸ beynϸlxalq maliyyϸ qurumlarē ilϸ ϸmϸkdaĸlēqda bu 

amil nϸzϸrϸ alēnsēn.ò  
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Prezident Ķlham ᴄliyev ñAzᴅrbaycan yaĸēl d¿nya naminᴅò devizi altēnda keirilᴅn  

beynᴅlxalq ekologiya sᴅrgisi ilᴅ tanēĸ olmuĸdur 
(17 sentyabr 2010-cu il) 

 

Bakı, 17 sentyabr (AzərTAc). Prezident İlham Əliyev sentyabrın 17-də Heydər Əliyev adına İdman-

Konsert Kompleksində “Azərbaycan yaşıl dünya naminə” devizi altında keçirilən beynəlxalq ekologiya sərgisi 

ilə tanış olmuşdur.  

Dövlətimizin başçısı ətraf mühitin mühafizəsini və sağlam ekoloji mühitin yaradılmasını prioritet 

məsələlərdən biri kimi qarşıya məqsəd qoymuşdur. Təsadüfi deyildir ki, Prezident İlham Əliyev 2010-cu ili 

Azərbaycanda “Ekologiya ili” elan etmişdir. “Azərbaycan yaşıl dünya naminə” devizi altında keçirilən 

beynəlxalq ekologiya sərgisi də “Ekologiya ili” çərçivəsində reallaşan tədbirlərdən biridir.  

Ticarət və Sənaye Palatasının təşkilatçılığı, Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyinin rəsmi dəstəyi ilə 

keçirilən sərginin məqsədi respublikamızda və xarici ölkələrdə ətraf mühitin sağlamlaşdırılması istiqamətində 

reallaşdırılan qabaqcıl təcrübənin geniş auditoriyaya təqdim olunması, təcrübə mübadiləsi aparılması və 

əməkdaşlıq əlaqələrinin qurulmasıdır. Sərgidə ekoloji problemlərin həlli sahəsində fəaliyyət göstərən 30-dək 

yerli və xarici şirkət, eləcə də dövlət qurumları və qeyri-hökumət təşkilatları təmsil olunmuşlar. Sentyabrın 16-

dan başlanan sərgi sentyabrın 18-dək davam edəcəkdir.  

Ekologiya və təbii sərvətlər naziri Hüseynqulu Bağırov Prezident İlham Əliyevə sərgi barədə ətraflı 

məlumat verdi. Qeyd olundu ki, Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyi ətraf mühitin sağlamlaşdırılması 

istiqamətində kompleks tədbirlər həyata keçirir. Son 15 ildə Azərbaycanda meşələrin ərazisi xeyli artırılmışdır. 

Cari “Ekologiya ili”ndə Azərbaycanda 8 milyon 200 min ağac və kol bitkisi əkilmişdir. Bunun 1 milyon 540 

mini Bakıətrafı ərazilərin payına düşür. Nazirliyin Kompleks Hidrometeoroloji və Ekoloji Tədqiqat Elm 

Mərkəzinin 3 min metrə qədər yüksəkliklərdə yerləşən 3 avtomatlaşdırılmış meteoroloji stansiyası fəaliyyət 

göstərir. Cənubi Qafqazda vəhşi təbiətin bərpası və reabilitasiyası mərkəzi də ilk dəfə Azərbaycanda 

yaradılmışdır. 2003-cü ildən bəri ölkəmizdə xüsusi mühafizə altında olan təbiət ərazilərinin sahəsi 478 min 

hektardan 890 min hektara qədər artırılmışdır.  

Sərginin pavilyonları ilə tanış olan Prezident İlham Əliyevə məlumat verildi ki, İsrailin ətraf mühitin 

sağlamlaşdırılması sahəsində 36 illik təcrübəyə malik ODİS şirkətinin Azərbaycandakı müvafiq qurumu 

ölkəmizə ən müasir sutəmizləyici qurğuların gətirilməsi, quraşdırılması və servisi ilə məşğuldur.  

Artıq 7 ildir respublikamızda fəaliyyət göstərən CASPİAN Texnoloji Şirkəti Almaniya-Danimarka birgə 

iqtisadi qurumudur. Şirkət ilk pilot layihəsi çərçivəsində Şurabadda saatda 2,5 meqavat elektrik enerjisi istehsal 

edən külək elektrik parkı yaratmışdır. 48 meqavat gücündə daha belə bir energetika qurğusunun isə yaxın 

vaxtlarda təməli qoyulacaqdır.  

Türkiyənin Ekodenge Konsaltinq şirkəti isə Azərbaycanda ekologiya sahəsinə dair mühəndis və məsləhət 

xidmətləri göstərir.  

Bu ildən fəaliyyətə başlayan Alternativ və Bərpa olunan Enerji Mənbələri üzrə Dövlət Agentliyinin 

pavilyonu ilə tanışlıq zamanı bildirildi ki, agentlik günəş, külək, kiçik çaylar, bioqaz və sair mənbələrdən 

elektrik və istilik enerjisinin alınması üçün silsilə tədbirlər reallaşdırır. Tezliklə Sumqayıtda günəş 

texnologiyaları zavodunun təməlinin qoyulması gözlənilir. Enerji səmərəliliyi məsələləri də agentliyin diqqət 

mərkəzindədir.  

Sərgidə təmsil olunan Böyük Britaniyanın “Waterman” şirkəti də istənilən, o cümlədən çirkli və tullantı 

sulardan istər texniki, istərsə də içməli suyun alınması üzrə mükəmməl avadanlıq istehsalı üzrə ixtisaslaşmışdır. 

Böyük Britaniyadan gətirilən ehtiyat hissələri və avadanlıqdan istifadə etməklə şirkətin Bakıdakı kiçik 

zavodunda müxtəlif qurğular hazırlanır.  

ABŞ-ın “Azerbaijan İnternational Mining Company” şirkəti isə respublikamızda nəcib və əlvan metallar 

sahəsində fəaliyyət göstərir. Dövlətimizin başçısına bildirildi ki, şirkətin Gədəbəydəki qızıl zavodunda ekoloji 

məsələlər xüsusi diqqət mərkəzindədir.  

Prezident İlham Əliyev Azərbaycan Respublikası Dövlət Neft Şirkətinin ekoloji mühitin 

sağlamlaşdırılması üzrə çoxşaxəli fəaliyyətini əks etdirən stendlə tanış oldu. Qeyd edildi ki, dövlətimizin 

başçısının sərəncam və tapşırıqlarına əsasən müasir AVRO-2 ölçü məntəqəsi inşa olunmuşdur, neftlə çirklənmiş 

ərazilərin təmizlənməsi və alternativ enerji mənbələrindən istifadə tədbirləri genişləndirilir, platformalarda 

təmizləyici qurğular quraşdırılır və digər silsilə layihələr həyata keçirilir.  
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bp şirkəti də ətraf mühitin sağlamlaşdırılması ilə bağlı bir sıra yeni layihələr üzrə iş aparır. 2009-cu ildən 

başlayaraq bu şirkət işini təhlükəsiz, etibarlı və səmərəli qurmaq üçün mərkəzləşdirilmiş sistem yaratmışdır.  

Azərbaycanın AİMROC şirkəti isə Daşkəsənin qızıl yataqlarında və Balakəndə Filizçay yatağında işlər görür. 

Aparılan araşdırmalar nəticəsində Balakəndəki yatağın dünyada ən zəngin mis və sink ehtiyatlarına malik 

olduğu aşkarlanmışdır.  

Dövlətimizin başçısına respublikamızda ekologiya sahəsində istifadə olunan maşın və mexanizmlər də 

nümayiş etdirildi.  

Sərgi ilə yaxından tanış olan Prezident İlham Əliyev təşkilatçılara və iştirakçılara uğurlar arzuladı.  

 

AzᴅrTAc  

17 oktyabr 2010-cu il 
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Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyev ºlkᴅmizin ekoloji durumunun  

saĵlamlaĸdērēlmasēna x¿susi diqqᴅt gºstᴅrir  

 
2011-ci ilin ilk 6 ayēnda da ekoloji problemlᴅrin hᴅll edilmᴅsi istiqamᴅtindᴅ ardēcēl tᴅdbirlᴅr gºr¿l¿b 

 

Məlum olduğu kimi, ötən il Prezident İlham Əliyev tərəfindən ölkəmizdə "Ekologiya ili" elan olunub. 

İlin başa çatmasına baxmayaraq, ətraf mühitin problemlərinin həlli Azərbaycan dövlətinin prioritetlərindən biri 

olaraq qalır. Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyev ölkəmizin ekoloji durumunun sağlamlaşdırılmasına xüsusi 

diqqət göstərir. Bu diqqət həm də ölkə rəhbərinin bilavasitə sədrliyi ilə ekoloji problemlərin müzakirəsinə həsr 

olunmuş müşavirələrin keçirilməsində, ətraf mühitlə bağlı qəbul olunmuş Dövlət proqramlarının icrasına 

diqqətin artırılmasında, mövcud ekoloji problemlərin daha səmərəli həll edilməsi məqsədilə müvafiq 

sərəncamların imzalanmasında özünü göstərir. 2011-ci ilin ilk 6 ayında da ekoloji problemlərin həll edilməsi 

istiqamətində ardıcıl tədbirlər görülüb. 

Həmin tədbirlərdən danışan Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyinin (ETSN) mətbuat xidmətinin 

rəhbəri İradə İbrahimovanın sözlərinə görə, əhalinin ekoloji cəhətdən təmiz su ilə təminatının yaxşılaşdırılması 

məqsədilə ölkə Prezidentinin "Əhalinin ekoloji cəhətdən təmiz su ilə təminatının yaxşılaşdırılması ilə əlaqədar 

bəzi tədbirlər haqqında" Sərəncamına əsasən 45 min əhalisi olan 29 yaşayış məntəqəsində modul tipli 

sutəmizləyici qurğular quraşdırılıb. 

Bakı və onun ətraf ərazilərində yaşıllıqların salınması və ətraf mühitin sağlamlaşdırılması istiqamətində 

də müvafiq işlər görülüb. Magistral avtomobil yollarının kənarlarında ümumilikdə, 170 hektar sahədə 200 

mindən artıq ağac və kol cinsləri əkilib. 

Meşələrin artırılması və bərpası istiqamətində 1335 hektar sahədə meşə əkini və səpini, 15893 hektar 

sahədə xidmət, 13636 hektar sahədə suvarma işləri aparılıb, 14284 kq toxum tədarük edilib. 49,34 hektar sahədə 

toxum səpilib, 38,98 hektar sahədə 1495 min ədəd toxmacar, 22 hektar sahədə 1089 min ədəd çilik basdırılıb, 

eyni zamanda, 1372 hektar sahədə torpaq hazırlığı işləri aparılıb 

 

X¦SUSĶ M¦HAFĶZᴄ OLUNAN TᴄBĶᴄT ᴄRAZĶLᴄRĶ GENĶķLᴄNDĶRĶLĶB 

 

Ötən müddət ərzində xüsusi mühafizə olunan təbiət əraziləri şəbəkəsinin genişləndirilməsi və bioloji 

müxtəlifliyin qorunması istiqamətində işlər davam etdirilib. Hazırda, ölkəmizdə ümumi sahə- si 880975,6 hektar 

olan xüsusi mühafizə olunan təbiət əraziləri, o cümlədən, 8 milli park, 11 dövlət təbiət qoruğu və 24 dövlət 

təbiət yasaqlığı fəaliyyət göstərir. Ümumilikdə, xüsusi mühafizə olunan təbiət əraziləri ölkə ərazisinin 10,2 

faizini təşkil edir. 

Xüsusi mühafizə olunan təbiət ərazilərində qanun pozucularına qarşı 352 akt, 139 protokol tərtib edilib, 

76690 manat cərimə tətbiq edilib. 23 iş hüquq-mühafizə orqanlarına, 58 iş rayon məhkəmələrinə və məhkəmə 

icraçılarına göndərilib. Brakonyerliklə məşğul olan şəxslərdən 66 ədəd ov silahı götürülüb, 56 şəxs barəsində 

akt və protokol tərtib edilərək 50600 manat məbləğində cərimə tətbiq edilib. 

 
SU H¥VZᴄLᴄRĶNDᴄ BĶOLOJI RESURSLARIN ARTIRILMASIVᴄ M¦HAFĶZᴄSĶ ĶSTĶQAMᴄTĶNDᴄ 

G¥R¦LᴄN ĶķLᴄR Dᴄ UĴURDAN XᴄBᴄR VERĶR 

 

Bəhs edilən dövrdə nərə balıqartırma zavodlarında balıqartırma mövsümünə hazırlıq işləri ilə yanaşı, 

törədici balıqların tədarük edilməsi məqsədilə balıq ovlayan şirkətlərlə müvafiq müqavilələr bağlanıb, eyni 

zamanda, alınacaq sürfələrin və körpələrin canlı yem orqanizmləri ilə təmin edilməsi üçün yem bazasının 

yaradılması istiqamətində biotexniki normativlərə uyğun işlər görülüb. Məhz bu işlərin nəticəsidir ki, 

ümumilikdə, 2011-ci il üçün 434,2 milyon ədəd müxtəlif növ balıq körpələrinin Kür çayına, Kür çayının dənizə 

qovuşan hissəsinə, eyni zamanda, su anbarlarına buraxılışı proqnozlaşdırılır. Balıq körpələrinin 20,1 milyonu 

nərəcinsli, 175 mini qızılbalıq, 414 milyonu isə çəkikimilər olacaq. 

Onu da deyək ki, bu sahədə də qanun pozucuları fəaliyyətsiz qalmayıb. Lakin onların bir çoxu mühafizə 

tədbirlərindən yayına bilməyiblər. Nəticədə 4 ədəd qayıq, 52 ədəd tor, 435 müxtəlif növ balıq götürülüb, bioloji 

resurslara vurulmuş ziyanla bağlı 29696 manat məbləğində iddia qaldırılıb. 
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NᴄZARᴄT Vᴄ M¦ķAHĶDᴄ G¦CLᴄNDĶRĶLĶB 

 

Ölkə Prezidentinin "Xəzər dənizinin çirklənmədən qorunması üzrə bəzi tədbirlər haqqında" 

Sərəncamından irəli gələn məsələlərin həll edilməsi məqsədi ilə ETSN-in quraşdırdığı 17 modul tipli 

sutəmizləyici qurğunun fəaliyyətinə mütəmadi olaraq laborator nəzarət həyata keçirilib, qurğuların effektli 

işləməsini öyrənmək məqsədilə onların giriş və çıxışından nümunələr götürülərək müvafiq təhlillər aparılıb. 

Azərbaycan ərazisində, o cümlədən, Xəzər dənizi akvatoriyasında sistematik və fasiləsiz olaraq 

hidrometeoroloji müşahidələrin aparılması davam etdirilib. Hidrometeoroloji Kompüter Şəbəkəsi (HKŞ) 

yaradılıb, müşahidə məlumatlarının mübadiləsi üçün müasir İT və GSM texnologiyaları tətbiq olunub. 

Respublikanın ərazisi üçün tərtib olunan yarımsutkalıq, sutkalıq və ikisutkalıq meteoroloji proqnozların özünü 

doğrultması 89-95 faiz olub. 

Ölkə ərazisində atmosfer havası, yağıntılar, torpaq, səth suları, o cümlədən, ətraf mühitin radioaktiv 

çirklənməsi üzrə monitorinq fəaliyyəti davam etdirilib, antropogen təsirlər nəticəsində ətraf mühit- də gedən 

proseslərin qiymətləndirilməsi və proqnozlaşdırılması, həmçinin, ətraf mühitin vəziyyətinə dair məlumatlar 

bazası yaradılıb, operativ və rejim məlumatlar hazırlanaraq yayılıb. 

Atmosfer havasının çirklənməsinin monitorinqi ölkənin 8 iri sənaye şəhərində, atmosfer yağıntılarının 

kimyəvi tərkibinin monitorinqi ölkənin 6 bölgəsində, səth sularının çirklənməsinin monitorinqi 42 su obyekti 

üzrə (27 çay, 4 sututarı, 1 liman, 10 göl) aparılıb. 

Ölkə ərazisində torpaqların fon tərkibinin neft məhsulları, pestisidlər və ağır metallarla çirklənməsinin 

öyrənilməsi məqsədilə aparılan monitorinqlər davam etdirilib. Ətraf mühitin radiasiya fonu üzrə gündəlik 

müşahidələr ölkənin bütün bölgələrini əhatə etməklə, gündə 3 dəfə 35 məntəqədə aparılıb. 

Xəzər dənizinin Azərbaycan sektorunda və onun şimaldan-cənubadək sahil zolağında, o cümlədən, 

çimərlik ərazilərində, eləcə də, dənizdə fəaliyyət göstərən müəssisə və obyektlərdə, üzən vasitələrdə 533 (90-ı 

dənizdə olmaqla) monitorinq keçirilib, axarlardan götürülən 1542 su, qrunt, qazma məhlulu və şlam nümunələri 

üzərində mütəmadi olaraq fiziki-kimyəvi, kimyəvi, bioloji, ekotoksikoloji və mikrobioloji tədqiqatlar aparılıb. 

Ötən illərdə olduğu kimi, bu ilin 6 ayı ərzində də yay mövsümü ilə əlaqədar Respublika Gigiyena və 

Epidemiologiya Mərkəzi ilə birgə çimərlik və ona yaxın ərazilərdə monitorinqlər keçirilib. ETSN-in modul tipli 

çirkab sutəmizləyici qurğuların quraşdırıldığı ərazilərdə mikrobioloji baxımdan çirklənmənin qarşısının alındığı 

müşahidə olunub. 

Belə ki, təmizləyici qurğuların istismarı müddətində dənizdə mikrobioloji baxımdan çirklənmənin 

dərəcəsi tədricən azalmağa başlayıb, son illər ərzində qeyd olunan sahələrdə bağırsaq çöplərinin miqdarı 

minimum həddə çatıb. Lakin belə qurğuların quraşdırılmadığı məntəqələrdə ötən il olduğu kimi bu il də 

mikrobioloji baxımdan çirklənmə qeydə alınıb. Səbail rayonunun Şıx və Qaradağ rayonunun Sahil qəsəbəsinin 

çimərlik əraziləri istifadəyə tam yararsız hesab edilib. 

 

GEOLOJĶ AXTARIķ Vᴄ EKOLOJĶ EKSPERTĶZA SAHᴄSĶNDᴄ ĶRᴄLĶLᴄYĶķ OLUB 

 

Azərbaycanın Böyük Qafqaz hissəsinin-cənub yamacında, Kiçik Qafqazda, Naxçıvan Muxtar 

Respublikası və cənubi Xəzəryanı dağlıq ərazilərdə geoloji-axtarış işləri davam etdirilib. 

Respublikanın bir sıra rayonlarında irimiqyaslı geoloji planalma işləri həyata keçirilib, bir çox faydalı 

qazıntıların dəqiq axtarışı üçün perspektivli sahələr ayrılıb və yeni filiz zonaları müəyyənləşdirilib. Seysmoaktiv 

bölgələrdə (əsasən Abşeron və Şamaxı-İsmayıllı bölgələrində) seysmogeodinamik və geofiziki sahələrdə 

müşahidələr təşkil olunub, zəlzələlərin uzun və qısamüddətli proqnozlaşdırılması həyata keçirilib. 

2011-ci ilin 6 ayı ərzində ekoloji ekspertiza rəyinin verilməsi üçün 2710 müraciət daxil olub. İ. 

İbrahimovanın sözlərinə görə, bu müraciətlərin sayının artması məhz ölkədə iqtisadi uğurlar və sahibkarlara 

yaradılan şəraitlə izah olunmalıdır: "Ayrı-ayrı fiziki və hüquqi şəxslər, dövlət təşkilatları ekoloji ekspertizadan 

rəy alır. Ölkəmizdə sahibkarlığın inkişafı ilə əlaqədar olaraq həmin müraciətlərdə ciddi artım müşahidə olunur. 

Daxil olan müraciətlərə vaxtında baxılaraq icraları təmin olunub". 

Ətraf Mühitə Təsirin Qiymətləndirilməsi layihələrinin ekspertizası üzrə 6 ay ərzində 9 layihəyə və 8 

Texniki iqtisadi Əsaslandırma sənədi müvafiq tələblər müəyyənləşdirilməklə razılaşdırılıb. 

 

ᴄTRAF M¦HĶTĶN M¦HAFĶZᴄSĶ TᴄLᴄBLᴄRĶNĶ POZANLAR CᴄZALANDIRILIB 
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Ətraf mühitin problemlərinə dövlətin göstərdiyi həssaslığa baxmayaraq, təbiətin mühafizəsi qaydalarına 

əməl etməyənlər də az deyil. Bu ilin 6 ayı ərzində Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyinin ətraf mühitin 

mühafizəsinə nəzarəti həyata keçirən qurumları qanun pozucuları ilə mübarizəni davam etdirib və bir sıra ciddi 

addımlar atmaq məcburiyyətində qalıb. Belə ki, 6 ay ərzində 1001 akt və 325 protokol tərtib olunub, 469 icrası 

məcburi olan müddətli "Məcburi göstəriş" verilib, hüquq-mühafizə orqanlarına göndərilən 61 işdən 18-nə, 

məhkəmələrə göndərilən 90 işdən 32-nə, məhkəmə icraçılarına göndərilən 257 işdən 68-nə baxılaraq müvafiq 

tədbirlər görülüb. 

Ümumilikdə, 347 iş üzrə 2 633 098 manat məbləğində cərimə tətbiq edilib, 308 iş üzrə 376 571,78 

manat məbləğində iddia qaldırılıb, 2891 iş üzrə 637 684,52 manat məbləğində ödəmə tətbiq edilib. Ətraf 

Mühitin Mühafizəsi üzrə Dövlət Fonduna 622 663 manat vəsaitin köçürülməsi təmin edilib. 

  

RUHĶYYᴄ 

 

Yeni Azᴅrbaycan.-2011.-29 iyul.-№136.-S.7. 
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 Nazirlᴅr Kabinetinin 2010-cu ilin sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ 2011-ci ildᴅ qarĸēda duran 

vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunmuĸ iclasda nitqindᴅn  

(14 yanvar 2011-ci il) 

 

ñ2011-ci ildϸ Bakē-Tbilisi-Qars dϸmir yolunun tikintisi davam etdirilϸcϸkdir. Bu layihϸyϸ biz bºy¿k 

ϸhϸmiyyϸt veririk. Demϸk olar ki, bu layihϸnin icrasēna baĸlanmasē tϸĸϸbb¿s¿ Azϸrbaycan tϸrϸfindϸn irϸli 

s¿r¿lm¿ĸd¿r vϸ indi ¿ ºlkϸnin birgϸ sϸylϸri nϸticϸsindϸ bu layihϸni uĵurla icra edirik. Qarĸēdakē illϸrdϸ b¿t¿n 

iĸlϸr baĸa atdērēlmalēdēr vϸ bu, bizim nºvbϸti bºy¿k uĵurumuz olacaqdēr.  

2010-cu il Azϸrbaycanda ñEkologiya iliò elan edilmiĸdi. Mϸn ox ĸadam ki, ñEkologiya iliò 

ϸrivϸsindϸ hϸm dºvlϸt tϸrϸfindϸn bºy¿k iĸlϸr gºr¿ld¿, hϸm dϸ ºzϸl sektor bu iĸlϸrϸ qoĸuldu. Ϸn sevindirici hal 

isϸ ondan ibarϸtdir ki, ºlkϸ ϸhalisi dϸ bu tϸĸϸbb¿sϸ qoĸularaq, ekoloji vϸziyyϸtin yaxĸēlaĸdērēlmasēna ºz dϸyϸrli 

tºhfϸlϸrini vermiĸdir. 6 milyondan artēq aĵac ϸkilmiĸdir. Bu proses bu il dϸ davam etdirilϸcϸkdir. Mϸn hesab 

edirϸm ki, biz bu tempi azaltmamalēyēq. Ekoloji vϸziyyϸtin yaxĸēlaĸdērēlmasē ºlkϸmizin uĵurlu inkiĸafē ¿¿n, 

ϸhalinin saĵlamlēĵē ¿¿n ox bºy¿k ϸhϸmiyyϸt daĸēyēr.ò  

 

ñEkoloji tϸdbirlϸr davam etdirilϸcϸk, bu barϸdϸ mϸn ºz fikirlϸrimi giriĸ sºz¿mdϸ bildirdim. Ekoloji 

tϸdbirlϸr hamē ¿¿n ox vacibdir. 2010ïcu ildϸ, ϸlbϸttϸ ki, biz bu sahϸyϸ ox ciddi nϸzarϸt etmiĸik vϸ ox ciddi 

diqqϸt vermiĸik, bºy¿k vϸsait ayrēlmēĸdēr. Dediyim kimi, doĵrudan da bu, ¿mumxalq tϸĸϸbb¿s¿nϸ evrilmiĸdir. 

Baxmayaraq ki, artēq ñEkologiya iliò rϸsmϸn baĸa atdē, ancaq ñEkologiya iliònϸ xas olan ab-hava gϸrϸk 

davam etsin. Hϸm aĵac ϸkilmϸsi eyni templϸ davam etdirilmϸli, hϸm dϸ tϸmizlϸyici qurĵular istifadϸyϸ verilmϸli, 

imϸli su layihϸlϸri icra olunmalēdēr.ò 
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Azᴅrbaycan Respublikasē regionlarēnēn 2009-2013-c¿ illᴅrdᴅ sosial-iqtisadi inkiĸafē 

Dºvlᴅt Proqramēònēn icrasēnēn ikinci ilinin yekunlarēna hᴅsr olunmuĸ konfransda yekun nitqindᴅn  
(1 mart 2011-ci il)  

 
ñBu il ñTurizm iliò elan edilib, amma o demϸk deyil ki, ñEkologiya iliò baĸa atēbdēr. ñEkologiya iliò hϸr 

il olmalēdēr. Keϸn il bºy¿k iĸlϸr gºr¿l¿b ï aĵaclar ϸkilib, neftlϸ irklϸnmiĸ gºlmϸϸlϸr tϸmizlϸnib, imϸli su 
layihϸlϸri icra edilmiĸdir. Baxmayaraq ki, bu il ñTurizm iliòdir, ancaq ñEkologiya iliò bu il dϸ davam 
etdirilmϸli vϸ b¿t¿n yerli icra orqanlarē keϸn il iĸlϸdiklϸri kimi, bu il dϸ iĸlϸmϸlidirlϸr. Nϸzϸrϸ alsaq ki, 
Azϸrbaycan ictimaiyyϸti dϸ bu mϸsϸlϸyϸ ox bºy¿k hϸvϸslϸ yanaĸmēĸdēr, bu iĸ davam etdirilϸcϸkdir.ò  
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 Bakē ĸᴅhᴅrinin vᴅ paytaxtᴅtrafē qᴅsᴅbᴅlᴅrin sosial-iqtisadi inkiĸafēna dair  

m¿ĸavirᴅdᴅ nitqindᴅn 

(9 mart 2011-ci il)  

 

ñEkoloji mϸsϸlϸlϸrin hϸlli ¿¿n kompleks tϸdbirlϸr gºr¿l¿r. Biz artēq ñAvro-2ò standartēna kemiĸik. 

Ancaq bu, birinci addēmdēr. ñAvro-3ò, ñAvro-4ò standartlarēna da kemϸliyik vϸ belϸliklϸ, ĸϸhϸrimizin ekoloji 

vϸziyyϸti daha da yaxĸēlaĸdērēlacaqdēr. Balaxanē poliqonundan ĸϸhϸri b¿r¿yϸn t¿st¿lϸr daha qalxmēr, o, artēq 

yoxdur. Biz hϸmin zibilxananē tϸmizlϸdik, indi onun yerindϸ bºy¿k park salēnēr. Mϸiĸϸt tullantēlarē zavodu tikilir. 

Bu, bºy¿k vϸsait tϸlϸb edir. Bu layihϸ dºvlϸt b¿dcϸsi tϸrϸfindϸn maliyyϸlϸĸdirilir vϸ yϸqin ki, 1-2 ilϸ bu zavod da 

istifadϸyϸ verilϸcϸkdir. Bu da d¿nya sϸviyyϸsindϸ bir zavod olacaqdēr. ķϸhϸrimizdϸ tϸkcϸ keϸn il 3 milyon aĵac 

ϸkilmiĸdir. Ķndi biz gϸrϸk o aĵaclara yaxĸē qulluq edϸk. ¢¿nki bϸzi hallarda aĵaclar tϸbii olaraq quruyur. Ona 

gºrϸ suvarma iĸlϸri, aĵaclara xidmϸt etmϸk ¿¿n x¿susi tapĸērēqlar verilib ki, bu proses daim nϸzarϸtdϸ olsun. 

Bu il, ondan sonrakē illϸrdϸ bu proses davam etdirilϸcϸkdir. ķϸhϸrimizdϸ aĵacϸkmϸ prosesi s¿rϸtlϸ gedϸcϸkdir. 

Mϸn x¿susi gºstϸriĸ vermiĸϸm ki, boĸ yerlϸrdϸ, gºrkϸmli yerlϸrdϸ yeni aĵaclar ϸkilsin. Bayēl yamacēnda bºy¿k 

bir meĸϸ zolaĵē yaradēlacaqdēr. Bakēnē ϸhatϸ edϸn bu daĵlar indi quru daĵlardēr. Amma o daĵlar meĸϸ ilϸ 

ºrt¿lϸcϸkdir vϸ hϸm ekoloji vϸziyyϸt yaxĸēlaĸdērēlacaq, hϸm dϸ gºzoxĸayan bir mϸnzϸrϸ yaradēlacaqdēr.ò  
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ñ2011-2013-c¿ illᴅrdᴅ Bakē ĸᴅhᴅrinin vᴅ onun qᴅsᴅbᴅlᴅrinin sosial-iqtisadi inkiĸafēna dair  

Dºvlᴅt Proqramēònēn icrasēnēn birinci ilinin yekunlarēna hᴅsr olunmuĸ konfransda  

yekun nitqindᴅn  

(20 iyun 2012-ci il) 

ñAĵacϸkmϸ mϸsϸlϸlϸri dϸ yaddan ēxmamalēdēr. Mϸn ox ĸadam ki, ñEkologiya iliòndϸ b¿t¿n ĸϸhϸr, 

rayon icra hakimiyyϸtlϸrindϸ bºy¿k fϸallēq n¿mayiĸ etdirilirdi. Hϸr yerdϸ aĵacϸkmϸ proseslϸri gedirdi. 

ñEkologiya iliò baĸa atandan sonra yavaĸ-yavaĸ bu proses - yeni aĵaclarēn ϸkilmϸsi, yeni zolaqlarēn 

yaradēlmasē sϸngimϸyϸ baĸlamēĸdēr. D¿zd¿r, biz dºvlϸt xϸtti ilϸ Ekologiya vϸ Tϸbii Sϸrvϸtlϸr Nazirliyinϸ vϸsait 

ayērērēq, onlar bu prosesi davam etdirirlϸr. Nϸzϸrdϸ tutulmuĸ yerlϸrdϸ yeni aĵaclar ϸkilir. Ancaq hesab edirϸm 

ki, ϸlbϸttϸ, mºvs¿m gϸlϸndϸ rayon icra orqanlarē da aĵacϸkmϸ mϸsϸlϸlϸrinϸ yenϸ dϸ diqqϸt gºstϸrmϸlidirlϸr. Bu, 

kampaniya olmamalēdēr, bu, daimi, g¿ndϸlik iĸ prosesi olmalēdēr.ò 
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 Nazirlᴅr Kabinetinin 2012-ci ilin birinci yarēsēnēn sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ qarĸēda duran 

vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunmuĸ iclasēnda yekun nitqindᴅn  

(11 iyul 2012-ci il) 

ñBiz yeni, g¿cl¿ sϸnaye potensialē yaradērēq. Ϸlbϸttϸ, alēĸmalēyēq ki, ϸn qabaqcēl texnologiyalar tϸtbiq 

edilsin. ķϸhϸrin mϸrkϸzindϸ - kº¿r¿lϸn kºhnϸlmiĸ sϸnaye m¿ϸssisϸlϸrinin yerlϸrindϸ ictimai istifadϸ ¿¿n yerlϸr 

yaradēlmalēdēr. Parklar, avtomobil dayanacaqlarē, baĵalar salēnmalēdēr ki, insanlar ¿¿n daha da yaxĸē ĸϸrait 

yaradēlsēn. Yaĸēllēq zolaqlarē, aĵaclar ϸkilmϸlidir. Bu il iki milyondan artēq aĵac ϸkilmiĸdir. Ϸvvϸlki dºvrdϸ 

daha da ox idi. ¢¿nki ñEkologiya iliò ϸrivϸsindϸ hϸr yerdϸ bu proses gedirdi. Ancaq mϸn ñEkologiya iliò 

baĸa atdēqda demiĸdim ki, hesab edin ki, ñEkologiya iliò bu g¿n dϸ davam edir, sabah da davam edϸcϸk, hϸr il 

bizdϸ ñEkologiya iliò olmalēdēr. ¢¿nki bu, hϸyatēmēzdēr, saĵlamlēĵēmēzdēr, gϸlϸcϸyimizdir. Yϸni, bu proses 

davam etdirilir vϸ bu prosesin m¿sbϸt nϸticϸlϸri vardēr. Bayraq meydanēna gedϸn yol vϸ Yeni Bulvar bunun 

bariz n¿munϸsidir. Bu yerlϸr kºhnϸlmiĸ, yϸni sovet dºvr¿ndϸ tikilmiĸ vϸ he bir ϸhϸmiyyϸt daĸēmayan 

zavodlarla elϸ bil ki, ϸhatϸ olunmuĸdu. Onlarē oradan kº¿rmϸk o qϸdϸr dϸ asan olmamēĸdēr. M¿qavimϸtlϸr dϸ 

oldu. Ancaq siyasi iradϸ olduqda he bir m¿qavimϸt he bir nϸticϸ vermir. ñ 
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 Bakē ĸᴅhᴅrinin vᴅ onun qᴅsᴅbᴅlᴅrinin sosial-iqtisadi inkiĸafēna dair Dºvlᴅt Proqramēnēn icrasēnēn 

yekunlarēna hᴅsr olunmuĸ konfransda yekun nitqindᴅn  

(23 dekabr 2013-c¿ il) 

 
ñEkoloji tϸdbirlϸr gºr¿l¿r vϸ gºr¿lϸcϸkdir. Ϸfsuslar olsun ki, Bakēda 200 ilϸ yaxēn davam edϸn neft 

istehsalē ekologiyaya bºy¿k dϸrϸcϸdϸ ziyan vurmuĸdur. Bu ziyanē biz indi aradan gºt¿r¿r¿k. Bu, ox ϸtin, ox 

bºy¿k vϸsait tϸlϸb edϸn mϸsϸlϸdir. Bakēda neftlϸ, digϸr tullantēlarla irklϸnmiĸ kifayϸt qϸdϸr yerlϸr vardēr. Siz dϸ 

bunu yaxē bilirsiniz, mϸn dϸ yaxĸē bilirϸm. Biz bu yerlϸri tϸdricϸn tϸmizlϸyirik, rekultivasiya aparēlēr. Bu g¿n 

ēxēĸlarda bu, sϸslϸndi. Bu, bºy¿k vϸsait vϸ vaxt tϸlϸb edir. 

Ancaq deyϸ bilϸrϸm, gºr¿lϸn iĸlϸr s¿but edir ki, bu sahϸdϸ dϸ biz uĵurlara atacaĵēq. ¢¿nki misal ¿¿n, 

Bakēnēn vϸ d¿nyanēn ϸn qϸdim neft mϸdϸnlϸrindϸn biri olan Bibiheybϸt mϸdϸnindϸ indi tϸmizlik iĸlϸri 

aparēlēbdēr. Ķndi buruqlarēn ϸtrafē tϸmizdir. Mϸn demiĸϸm ki, orada aĵaclar ϸkilsin, park salēnsēn. Bir neϸ ildϸn 

sonra o buruqlar meĸϸ arasēnda qalacaqdēr. 

ñAĵ ĸϸhϸrò layihϸsinin icra olunduĵu ϸrazidϸ vaxtilϸ Nobel qardaĸlarēnēn gºrd¿y¿ iĸlϸr nϸticϸsindϸ 

bºy¿k irklϸnmϸ olmuĸdur. Ķndi o torpaqlar oradan ēxarēlēr, rekultivasiya iĸlϸri aparēlēr. Yeni ĸϸhϸr iindϸ yeni 

bir ĸϸhϸr salēnēr. 

Digϸr yerlϸrdϸ ekoloji tϸdbirlϸr gºr¿l¿r. Biz Balaxanēda tullantēlarēn tϸmizlϸnmϸsinϸ nail ola bilmiĸik. 

Bu da hesab edirϸm ki, bºy¿k tarixi layihϸdir. Bu layihϸyϸ baĸlayanda bir oxlarē inanmērdē ki, biz buna nail 

olacaĵēq. ¢¿nki siz dϸ yaxĸē xatērlayērsēnēz ki, orada tullantēlarla ϸlaqϸdar yanĵēnlar nϸticϸsindϸ b¿t¿n ϸtrafē 

t¿st¿ b¿r¿y¿rd¿. Hazērda ora da tϸmiz bir yerdir, poliqondur. Dºvlϸt hesabēna mϸiĸϸt tullantēlarē zavodu 

tikilmiĸdir. Ķndi mϸiĸϸt tullantēlarēnēn idarϸ edilmϸsi, utilizasiya ilϸ baĵlē ϸlavϸ konkret tϸdbirlϸr gºr¿l¿r. Yϸni, 

tullantēlarēn insanlarēn hϸyϸtlϸrindϸn gºt¿r¿lmϸyindϸn mϸiĸϸt tullantēlarē zavoduna qϸdϸr bir zϸncir qurulur. 

Ϸminϸm ki, biz bu sahϸdϸ dϸ lazēmi sϸviyyϸyϸ atacaĵēq. Burada he nϸ icad etmϸk lazēm deyildir. Sadϸcϸ 

olaraq inkiĸaf etmiĸ ĸϸhϸrlϸrdϸ bu mϸsϸlϸlϸr necϸ hϸll olunursa, Bakēda da bu mϸsϸlϸ o sϸviyyϸdϸ ºz hϸllini 

tapmalēdēr. 

Bakēnēn ekoloji vϸziyyϸtinin yaxĸēlaĸdērēlmasē ¿¿n digϸr tϸdbirlϸr dϸ hϸyata keirilir. Aĵacϸkmϸ 

tϸdbirlϸri gºr¿l¿r. D¿zd¿r, son illϸr bu iĸlϸr bir az sϸngiyib. Ancaq hesab edirϸm ki, biz buna yol vermϸmϸliyik. 

ñEkologiya iliòndϸ daha ox aĵac ϸkilmiĸdir. Yadēmdadēr, mϸn ñEkologiya iliò baĸa atanda dedim ki, 

ñEkologiya iliò rϸsmϸn baĸa atēr. Ancaq hϸr il ñEkologiya iliò olmalēdēr. Aĵacϸkmϸ yaddan ēxmamalēdēr. 

Yerli icra orqanlarē, bϸlϸdiyyϸlϸr lazēmi vaxtlarda, mºvs¿mdϸ bu iĸlϸrlϸ ciddi mϸĸĵul olsunlar. Biz Bakēnē daha 

da yaĸēllaĸdērmalēyēq. Bu proses daim getmϸlidir, yaddan ēxmamalēdēr. 

Bakēnēn ekoloji vϸziyyϸtini aĵērlaĸdēran o illϸr boyu mºvcud olan gºllϸrdir. O gºllϸrϸ axēdēlan sular 

irkab sularēdēr, lay sularēdēr, neft mϸdϸnlϸrindϸn ēxan sulardēr. Bu gºllϸr hϸm ekoloji vϸziyyϸti korlayēr, hϸm 

¿mumi gºr¿nt¿n¿ pozur. Artēq vaxt gϸlib atēb ki, biz bu mϸsϸlϸ ilϸ dϸ mϸĸĵul olaq. Bu da maliyyϸ baxēmēndan 

ox aĵēr bir mϸsϸlϸdir. O gºllϸrin tϸmizlϸnmϸsi mϸsϸlϸsi g¿ndϸlikdϸdir. Bϸzi tϸklĶflϸr var idi ki, bu gºllϸr 

qurudulsun. Digϸr tϸkliflϸr var idi ki, tϸmizlϸnsin. Hϸr bir gºlϸ fϸrdi qaydada yanaĸmaq lazēmdēr. Deyϸ bilϸrϸm, 

ictimaiyyϸt dϸ bunu bilmϸlidir ki, biz ϸgϸr belϸ demϸk m¿mk¿nsϸ, ϸn aĵēr gºldϸn baĸlamaq istϸyirik. Biz Bºy¿k 

ķor gºl¿n¿n tϸmizlϸnmϸsinϸ baĸlamaq istϸyirik. Bºy¿k ķor gºl¿ min hektarē ϸhatϸ edir. Bu, ox nϸhϸng bir 

gºld¿r. Ona gºrϸ tϸklif verilmiĸdir ki, biz bu gºl¿ iki yerϸ bºlϸk. Gºl ¿zϸrindϸn avtomobil yolu ϸkilϸcϸkdir. 

Belϸ layihϸ vardēr. Altēzolaqlē avtomobil yolu ϸkilϸcϸkdir. Gºl¿n birinci hissϸsini - 300 hektar olan sahϸni biz 

tϸmizlϸmϸliyik, ĸϸffaf gºlϸ evirmϸliyik. Bu, hϸm istirahϸt zonasēna evrilϸcϸkdir, hϸm nϸqliyyat ¿¿n ox vacib 

bir infrastruktur olacaqdēr. B¿tºvl¿kdϸ biz ºz¿m¿z¿ bu iĸlϸrdϸ dϸ sēnamalēyēq. Yϸni, biz buna nail ola bilϸcϸyik, 

yoxsa yox? 

Bu g¿nϸ qϸdϸr Azϸrbaycanda, Bakēda he vaxt belϸ iĸlϸr gºr¿lmϸmiĸdir. Bizim dϸ tϸcr¿bϸmiz yoxdur. 

Ϸlbϸttϸ ki, biz bu sahϸdϸ tϸcr¿bϸsi olan xarici ĸirkϸtlϸri dϸvϸt etmiĸik, onlarla iĸlϸyϸcϸyik. Ancaq biz baxmalēyēq 

bu m¿mk¿nd¿r, yoxsa yox. ¢¿nki m¿xtϸlif fϸrziyyϸlϸr, m¿xtϸlif fikirlϸr vardēr. Ona gºrϸ biz hϸm ºz¿m¿z¿ 

sēnamalēyēq, hϸm dϸ ki, bu ¿suldan istifadϸ etmϸliyik. 

Ϸgϸr istϸdiyimizϸ nail ola bilsϸk, 2015-ci ilin yayēna qϸdϸr Bakēda 300 hektarē ϸhatϸ edϸn gºzϸl, tϸmiz, 

ĸϸffaf bir gºl yaranacaqdēr. Digϸr gºllϸrlϸ baĵlē hϸm ĸϸhϸr icra hakimiyyϸti, hϸm Ķqtisadiyyat vϸ Sϸnaye 

Nazirliyi, Ekologiya vϸ Tϸbii Sϸrvϸtlϸr Nazirliyi birgϸ iĸlϸsinlϸr, konkret tϸkliflϸr versinlϸr. Ola bilϸr, biz x¿susi 

proqram da qϸbul edϸk ki, bu mϸsϸlϸlϸr dϸ ºz hϸllini tapsēn vϸ Bakēnēn ekoloji mϸsϸlϸlϸri y¿ksϸk sϸviyyϸdϸ hϸll 

edilsin.ò 
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 Nazirlᴅr Kabinetinin 2013-c¿ ilin sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ 2014-c¿ ildᴅ qarĸēda duran 

vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunmuĸ iclasēda yekun nitqindᴅn 

(9 yanvar 2014-c¿ il) 

 

“Mϸnϸ verilϸn mϸlumata gºrϸ, ϸsas amil minik maĸēnlarēdēr. Keϸn il Azϸrbaycana y¿z mindϸn ox 

avtomobil idxal edilibdir. Bu, ϸlbϸttϸ ki, vϸtϸndaĸlarēn rifah halēnēn yaxĸēlaĸmasēnē tϸsdiqlϸyϸn bir faktdēr. 

Ancaq, eyni zamanda, bizim yol infrastrukturumuza nϸ qϸdϸr bºy¿k y¿kd¿r. Biz yollar ϸkirik, qovĸaqlar, 

tunellϸr tikirik. Bϸlkϸ dϸ Bakēda, Azϸrbaycanda olan bu layihϸlϸr he bir baĸqa ºlkϸdϸ yoxdur. Nϸ qϸdϸr yollar, 

tunellϸr tikilib vϸ tikilir. Nϸ qϸdϸr vϸsait ayrēlēr. Ancaq y¿z min maĸēnēn ï onlarēn da bºy¿k hissϸsinin Bakēya 

gϸlmϸsi, ϸlbϸttϸ ki, tēxac problemlϸrini yaradēr, ekoloji vϸziyyϸti pislϸĸdirir. Ona gºrϸ, vaxtilϸ biz ekoloji 

standartlara, yaxud da ki, texniki ĸϸrtlϸrϸ uyĵun olmayan maĸēnlarēn idxalēnē dayandērmēĸēq. Hesab edirϸm ki, 

bu il Ekologiya vϸ Tϸbii Sϸrvϸtlϸr Nazirliyi, digϸr aidiyyϸti qurumlar vϸ Nazirlϸr Kabineti b¿tºvl¿kdϸ bu 

mϸsϸlϸyϸ bir dϸ baxmalēdēr. Ekologiyanē irklϸndirϸn maĸēnlar Azϸrbaycana buraxēlmamalēdēr. Sēradan ēxmēĸ 

maĸēnlar, ¿mumiyyϸtlϸ, gϸtirilmϸmϸlidir vϸ mϸnϸ konkret tϸkliflϸr verilmϸlidir ki, biz bu mϸsϸlϸni birdϸfϸlik hϸll 

edϸk. 

Havanē irklϸndirϸn m¿ϸssisϸlϸrdϸ ciddi yoxlamalar aparēlmalēdēr. Ķqtisadiyyat vϸ Sϸnaye Nazirliyi, 

Ekologiya vϸ Tϸbii Sϸrvϸtlϸr Nazirliyi, digϸr aidiyyϸti qurumlar belϸ m¿ϸssisϸlϸrin siyahēsēnē mϸnϸ tϸqdim 

etsinlϸr vϸ orada ciddi tϸdbirlϸr gºr¿lmϸlidir. Ya o m¿ϸssisϸlϸri iĸlϸdϸnlϸr, - istϸr dºvlϸt, istϸr ºzϸl qurumlar - 

lazēm olan tϸmizlϸyici qurĵularē quraĸdēracaqlar, ya da ki, o m¿ϸssisϸlϸr baĵlanmalēdēr. Birmϸnalē ĸϸkildϸ. 

Havanē irklϸdϸn, insanlarē zϸhϸrlϸyϸn m¿ϸssisϸlϸr lazēm deyildir. Deyϸ bilϸrϸm ki, cϸrimϸlϸr burada iĸlϸmir. 

¢¿nki cϸrimϸlϸrin tutulmasē prosesi ox m¿rϸkkϸbdir. Bir dϸ ki, indi cϸrimϸlϸrin mϸblϸĵi dϸ o qϸdϸr bºy¿k deyil 

ki, bu cϸrimϸlϸrϸ gºrϸ kimsϸ ºz fϸaliyyϸtini dayandērsēn. Ona gºrϸ, ya tϸmizlϸyici qurĵular quraĸdērēlmalēdēr, ya 

m¿ϸssisϸ baĵlanmalēdēr. He bir tϸrϸdd¿ds¿z. Hesab edirϸm ki, bu, ekoloji vϸziyyϸtin yaxĸēlaĸmasēna bºy¿k 

tϸsir gºstϸrϸcϸkdir. Biz milyonlarla aĵac ϸkirik, ictimai zonalar yaradērēq, imϸli su-kanalizasiya xϸtlϸri ϸkirik. 

Ancaq havanē irklϸndirϸn m¿ϸssisϸlϸr bizim b¿t¿n bu iĸlϸrimizin ¿st¿ndϸn elϸ bil ki, xϸtt ϸkir. Ona gºrϸ bu, 

ox ciddi mϸsϸlϸdir. Bu, hϸr bir Azϸrbaycan vϸtϸndaĸēnēn saĵlamlēĵē mϸsϸlϸsidir. Saĵlamlēq isϸ birinci yerdϸdir. 

Digϸr ekoloji tϸdbirlϸr dϸ gºr¿lϸcϸkdir. Bºy¿kĸor gºl¿n¿n tϸmizlϸnmϸsi layihϸsi bu il baĸlanacaq vϸ 

gϸlϸn il onun birinci mϸrhϸlϸsi baĸa atmalēdēr. Artēq Ķqtisadiyyat vϸ Sϸnaye Nazirliyi mϸnϸ bu barϸdϸ mϸlumat 

veribdir. Ķĸlϸr bu il baĸlayacaq vϸ Bºy¿kĸor gºl¿n¿n ¿dϸbir hissϸsi bϸndlϸ ayrēlacaq, orada ekoloji tϸdbirlϸr 

gºr¿lϸcϸkdir. Ϸminϸm ki, bu tϸcr¿bϸ uĵurlu olacaqdēr. Ondan sonra qalan hissϸ tϸmizlϸnϸcϸkdir. Bºy¿kĸor 

gºl¿n¿n ¿mumi ϸrazisi min hektardan oxdur. ¢ox bºy¿k bir gºld¿r. ķϸhϸrin mϸrkϸzindϸ yerlϸĸir vϸ bilirsiniz 

ki, o gºlϸ axēdēlan irkab sularē, lay sularē, neftlϸ irklϸnmiĸ sular Bakēnēn ekoloji vϸziyyϸtini bºy¿k dϸrϸcϸdϸ 

pislϸĸdirir. Ona gºrϸ, bu layihϸlϸr dϸ icra edilmϸlidir vϸ digϸr gºllϸrlϸ baĵlē vaxt gϸlib atēb ki, biz ciddi mϸĸĵul 

olaq. Mϸn bir neϸ il bundan ϸvvϸl bu barϸdϸ ºz fikirlϸrimi bildirmiĸϸm. Hϸtta o gºllϸrin hamēsēnēn adlarēnē da 

sadalamēĸam. Ona gºrϸ, vaxt gϸlib atēb. B¿t¿n gºllϸrin tϸmizlϸnmϸsi, haradakē bu, m¿mk¿n deyil, onlarēn 

qurudulmasē, yϸni, kompleks tϸdbirlϸr planē olmalēdēr. Biz x¿susi proqram da qϸbul edϸ bilϸrik vϸ edϸcϸyik.ò 
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 Nazirlᴅr Kabinetinin 2014-c¿ ilin birinci r¿b¿n¿n sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ qarĸēda 

duran vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunmuĸ iclasēnda yekun nitqindᴅn 

(13 aprel 2014-c¿ il) 

 
ñϷtraf m¿hitin qorunmasē ilϸ baĵlē bir neϸ sºz demϸk istϸrdim. Bir neϸ il bundan ϸvvϸl Azϸrbaycanda 

ñEkologiya iliò elan edilmiĸdi. Xatērlayēram, o vaxt biz ñEkologiya iliòndϸ gºr¿lϸn iĸlϸri m¿zakirϸ edϸrkϸn mϸn 

demiĸdim ki, ñEkologiya iliò hϸr il olmalēdēr. ¢¿nki ϸtraf m¿hit, x¿susilϸ Bakē vϸ Abĸeron yarēmadasē ¿¿n ϸsas 

mϸsϸlϸlϸrdϸn biridir. Burada illϸr, ϸsrlϸr boyu neftlϸ irklϸnmiĸ gºlmϸϸlϸr, yerlϸr, ekoloji cϸhϸtdϸn mϸqbul 

olmayan mϸnzϸrϸ vardēr. Biz son illϸrdϸ bu istiqamϸtdϸ ox bºy¿k iĸlϸr gºrm¿ĸ¿k. ¢¿nki neft hasilatē 

Azϸrbaycanda artēq 200 ilϸ yaxēndēr ki, aparēlēr. Ancaq ϸfsuslar olsun ki, ekoloji vϸziyyϸtϸ diqqϸt lazēmi 

sϸviyyϸdϸ olmamēĸdēr. Yadēnēza salēn, Bibiheybϸt buxtasē nϸ g¿ndϸ idi, bir fϸlakϸt mϸnzϸrϸsi idi. Ķndi ora 

tamamilϸ tϸmizlϸnib. Buruqlar yerindϸ qalēb, ϸtrafē tϸmizlϸnib. Ķndi gºstϸriĸ vermiĸϸm ki, orada, o buruqlarēn 

arasēnda aĵacϸkmϸ kampaniyasē da baĸlasēn. Biz oranē yaĸēllēq zonaya evirmϸliyik. ķϸhϸrin mϸrkϸzindϸ yod 

zavodu fϸaliyyϸt gºstϸrirdi. Sonra fϸaliyyϸti dayandērēlmēĸdēr. Ancaq orada qalan o yod ºk¿nt¿lϸri ϸtraf m¿hitϸ 

nϸ qϸdϸr bºy¿k ziyan vururdu. Biz oranē da tϸmizlϸdik, o mϸsϸlϸ dϸ ϸn y¿ksϸk sϸviyyϸdϸ ºz hϸllini tapmēĸdēr. 

Balaxanē zibilxanasē yanērdē, t¿st¿ verirdi. O t¿st¿ b¿t¿n ĸϸhϸri b¿r¿m¿ĸd¿, nϸfϸs almaq m¿mk¿n deyildi. 

Nϸinki Balaxanē sakinlϸri, b¿t¿n ĸϸhϸr o t¿st¿dϸn ϸziyyϸt ϸkirdi. Biz oranē da tϸmizlϸdik. Ķndi poliqonda bir 

dϸnϸ dϸ olsun tullantē, zibil yoxdur. Aĵaclar ϸkilib, t¿st¿ dϸ yoxdur. Bºy¿k maliyyϸ vϸsaiti hesabēna 

zibilyandērma zavodu tikilib fϸaliyyϸt gºstϸrir. Yϸni, belϸ misallar oxdur. Aĵacϸkmϸ kampaniyasē zamanē on 

milyondan ox aĵac ϸkilibdir vϸ bu proses davam etdirilir. 

Ona gºrϸ biz ekoloji vϸziyyϸtlϸ baĵlē mϸsϸlϸlϸri daim diqqϸt mϸrkϸzindϸ saxlayērēq. Ancaq ictimaiyyϸti 

dϸ, mϸni dϸ narahat edϸn mϸsϸlϸ aĵaclarēn kϸsilmϸsi mϸsϸlϸsidir. Buna yol vermϸk olmaz. Hesab edirϸm ki, biz 

burada daha da ciddi mϸsuliyyϸt tϸtbiq etmϸliyik. Aĵackϸsmϸ tam ĸϸkildϸ dayandērēlmalēdēr. Ancaq nadir 

hallarda, o da Ekologiya vϸ Tϸbii Sϸrvϸtlϸr Nazirliyinin rϸyi ilϸ haradasa aĵac ya kº¿r¿lϸ, ya kϸsilϸ bilϸr. Ona 

gºrϸ mϸn dϸfϸlϸrlϸ bu mϸsϸlϸlϸrlϸ baĵlē ºz fikrimi bildirmiĸϸm. Deyϸ bilϸrϸm ki, vϸziyyϸt ϸvvϸlki illϸrϸ nisbϸtϸn 

daha da m¿sbϸtdir. Ancaq biz istϸdiyimizϸ tam ĸϸkildϸ nail ola bilmϸmiĸik. Gecϸ vaxtē gϸlirlϸr, qanunsuz olaraq 

aĵaclarē kϸsirlϸr, yerlϸri d¿zϸldirlϸr ki, ev tiksinlϸr. Bu, vicdansēzlēqdēr, bu, biabērēlēqdēr, bu, cinayϸtdir. 

Ona gºrϸ aidiyyϸti qurumlar tϸklif versinlϸr, biz aĵaclarē kϸsϸnlϸrϸ qarĸē daha da ciddi tϸdbir 

gºrmϸliyik. Onlar mϸsuliyyϸtϸ cϸlb edilmϸlidir. Bir daha demϸk istϸyirϸm ki, ĸϸhϸrdϸ bir dϸnϸ dϸ olsun aĵac 

Ekologiya vϸ Tϸbii Sϸrvϸtlϸr Nazirliyinin icazϸsi, rϸyi olmadan kϸsilϸ bilmϸz. Bu, mϸnim son xϸbϸrdarlēĵēmdēr. 

Biz bu aydan baĸlayaraq ñAvro-4ò standartēna kemiĸik. Bu da ϸminϸm ki, havanēn tϸrkibini bºy¿k dϸrϸcϸdϸ 

yaxĸēlaĸdēracaqdēr. ¢¿nki verilϸn mϸlumata gºrϸ, havanē irklϸndirϸn ϸsas amil sϸnaye m¿ϸssisϸlϸri yox, 

maĸēnlardēr. Burada ñAvro-4ò standartēnēn tϸtbiq edilmϸsi hesab edirϸm ki, bunun qarĸēsēnē alacaqdēr. Eyni 

zamanda, ϸlbϸttϸ biz bunu da demϸliyik ki, Azϸrbaycanda istehsal olunan yanacaĵēn keyfiyyϸti dϸ 

yaxĸēlaĸdērēlmalēdēr. Bakēda yeni neftayērma zavodunun tikintisi nϸzϸrdϸ tutulur, tikilϸcϸkdir, ancaq bu, vaxt 

aparacaqdēr. Haradasa bϸlkϸ 3 il-4 il vaxt aparacaqdēr. ¢alēĸmalēyēq vϸ hºkumϸt dϸ ºz tϸkliflϸrini versin ki, o 

tikilϸnϸ qϸdϸr Azϸrbaycanda istehsal olunan yanacaĵēn keyfiyyϸtini biz necϸ yaxĸēlaĸdēra bilϸrik. Hesab edirϸm 

ki, biz bu mϸqsϸdlϸr ¿¿n dϸ maliyyϸ resurslarē ayēra bilϸrik. 

Bakēda mºvcud olan gºllϸrin tϸmizlϸnmϸsi proqramē da artēq baĸlayēr. Bu gºllϸrin siyahēsē mϸnϸ 

verilibdir. Burada 9 gºl vardēr. Amma bu gºllϸri he gºl adlandērmaq da d¿zg¿n deyildir. ¢¿nki gºl tϸbii, tϸmiz 

bir su hºvzϸsidir, bu gºllϸr isϸ ekoloji fϸlakϸt mϸnzϸrϸsidir. Ķllϸr boyu bu gºllϸrϸ kanalizasiya, irkab sularē, 

neftlϸ irklϸnmiĸ sular, lay sularē axēdēlēb. Bu gºllϸr ĸϸhϸrin iindϸ, ĸϸhϸrin mϸrkϸzindϸ bir ekoloji fϸlakϸtdir. 

Ona gºrϸ bu mϸsϸlϸ ilϸ baĵlē artēq b¿t¿n gºstϸriĸlϸr verilibdir. Biz daha bundan sonra bu vϸziyyϸtlϸ barēĸa 

bilmϸrik. Bu mϸqsϸdlϸr ¿¿n nϸ qϸdϸr lazēmdērsa, o qϸdϸr dϸ vϸsait ayrēlacaqdēr. Bu irkab su hºvzϸlϸrini biz 

tϸmiz gºllϸrϸ evirϸcϸyik. Bakē indi parklar ĸϸhϸridir. Bakē olacaq tϸmiz gºllϸr ĸϸhϸri. Bu vϸzifϸni mϸn bu g¿n 

qarĸēya qoyuram vϸ hesab edirϸm ki, biz tezliklϸ bu iĸlϸrϸ baĸlamalēyēq. Sºz¿n d¿z¿, artēq biz baĸlamēĸēq. Bu 

sahϸdϸ tϸcr¿bϸsi olan xarici ĸirkϸtlϸrlϸ artēq m¿qavilϸlϸr dϸ baĵlanēbdēr. Biz ϸn aĵēr, ekoloji vϸ texniki cϸhϸtdϸn 

aĵēr olan layihϸdϸn baĸlamēĸēq. Bu da Bºy¿kĸor gºl¿n¿n tϸmizlϸnmϸsidir. Bºy¿kĸor gºl¿n¿n ϸrazisi 11 

kvadratkilometrdir. Yϸni, min hektardan bºy¿kd¿r. Bºy¿kĸor gºl¿n¿ biz hϸlϸlik iki yerϸ bºl¿r¿k. Bϸnd 

tikilϸcϸkdir. Bu bϸnd, eyni zamanda, avtomobil yolu olacaqdēr. Hϸm nϸqliyyat ¿¿n, hϸm bu tϸmizlϸmϸ iĸlϸrini 

mϸrhϸlϸlϸrϸ bºlmϸk ¿¿n biz bu iĸlϸri gºr¿r¿k.ò 
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 Rusiyanēn Hᴅĸtᴅrxan ĸᴅhᴅrinᴅ Xᴅzᴅryanē ºlkᴅlᴅrin dºvlᴅt baĸēlarēnēn  

IV Sammitindᴅ ēxēĸēndan 

(29 sentyabr 2014-c¿ il) 

 

ñAzϸrbaycan ekologiya sahϸsindϸ ϸmϸkdaĸlēĵa ox bºy¿k ϸhϸmiyyϸt verir vϸ Xϸzϸrin ϸtraf m¿hitinin 

bug¿nk¿ vϸziyyϸti ilϸ ϸlaqϸdar sahilyanē dºvlϸtlϸrin ¿mumi narahatlēĵēna ĸϸrik ēxēr. Biz daha sϸmϸrϸli 

ϸmϸkdaĸlēĵa ¿mumi sϸyi y¿ksϸk qiymϸtlϸndirir vϸ Xϸzϸr dϸnizinin ϸtraf m¿hitinin qorunmasēna dair ¢ϸrivϸ 

Konvensiyasē ¿zrϸ iĸlϸrϸ ºz tºhfϸmizi veririk.ò 
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 Nazirlᴅr Kabinetinin 2014-c¿ ilin doqquz ayēnēn sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ qarĸēda duran 

vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunmuĸ iclasēnda yekun nitqindᴅn 

(8 oktyabr 2014-c¿ il) 

 
“Ϸlbϸttϸ ki, beynϸlxalq sϸviyyϸli standartlar tϸtbiq edilϸcϸk. ¢¿nki biz ekologiya mϸsϸlϸlϸrinϸ ox bºy¿k 

diqqϸt gºstϸririk. ¢irklϸnmiĸ ϸrazilϸrin tϸmizlϸnmϸsi, aĵaclarēn ϸkilmϸsi, mϸiĸϸt tullantēlarē zavodunun tikintisi, 

imϸli su, kanalizasiya layihϸlϸrinin icrasē son illϸrdϸ vϸziyyϸti bºy¿k dϸrϸcϸdϸ m¿sbϸtϸ doĵru dϸyiĸmiĸdir. 

Xϸzϸr dϸnizinϸ axēdēlan irkab sularēnēn qarĸēsē indi yeni kanalizasiya layihϸlϸrinin icrasē nϸticϸsindϸ alēnēr. 

¢irkab sularē tϸmizlϸyici qurĵulara istiqamϸtlϸndirilir. Ķndi Bibiheybϸt zonasēnda bºy¿k ekoloji layihϸ icra 

edilmiĸdir. Bura vaxtilϸ neftlϸ irklϸnmiĸ qara bir ϸrazi idi. Ķndi orada idman ĸϸhϸrciyi tikilir vϸ birinci Avropa 

Oyunlarēnēn bir hissϸsi orada keirilϸcϸk. Ķndi ora abad bir ϸrazi olubdur. Hϸtta indi orada buruqlar da vardēr 

vϸ hasilat davam edir. Ķndi biz buruqlarēn ϸtrafēnē da abadlaĸdērērēq, abadlaĸdēracaĵēq. Ϸlbϸttϸ ki, hazērda 

bºy¿k ekologiya layihϸsi icra edilir. Bºy¿kĸor gºl¿n¿n tϸmizlϸnmϸsi dϸ tarixi nailiyyϸtdir. ¢¿nki onilliklϸrlϸ o 

gºlϸ irkab sularē, lay sularē axēdēlērdē. Bu, ĸϸhϸrimizin ortasēnda bºy¿k bir ekoloji fϸlakϸt idi. Ķndi gºl¿n 

tϸmizlϸnmϸsi prosesi gedir. Birinci hissϸ gϸlϸn ilin yayēna hazēr olacaqdēr. 

Yϸni, ekologiya mϸsϸlϸlϸrinin hϸllinϸ daim diqqϸt gºstϸrilmϸlidir. ¢¿nki bu, hϸyatdēr, bizim hϸyatēmēzdēr, 

uĸaqlarēmēzēn hϸyatēdēr, xalqēmēzēn gϸlϸcϸyidir. Biz tϸbiϸti qorumalēyēq vϸ alēĸmalēyēq ki, vaxtilϸ irklϸnmiĸ 

ϸrazilϸrin hamēsēnē tϸmizlϸyϸk. 

Mϸn burada ñAĵ ķϸhϸrò layihϸsini dϸ qeyd edϸ bilϸrϸm. ñAĵ ķϸhϸrò Qara ĸϸhϸrin ϸrazisindϸ yaradēlēr. 

Burada da ox bºy¿k rϸmzi mϸna var. Vaxtilϸ xaricdϸn gϸlmiĸ iĸ adamlarē Azϸrbaycanda neft sϸnayesindϸ 

iĸlϸmiĸlϸr, bºy¿k qazanc, milyardlarla vϸsait ϸldϸ etmiĸlϸr. Ancaq bizim ¿¿n nϸ qoyub getmiĸlϸr? Qara ĸϸhϸri 

qoyub getmiĸlϸr. Bu ekoloji fϸlakϸti qoyub getmiĸlϸr. O xarici neft baronlarēnēn qazandēqlarē pullarēn hansē 

hissϸsi ekoloji mϸsϸlϸlϸrϸ xϸrclϸnib? Oraya he bir vϸsait qoyulmamēĸdēr. Sadϸcϸ olaraq qazanc dalēnca 

Azϸrbaycana gϸlmiĸlϸr, bºy¿k pullar ϸldϸ etmiĸlϸr. Ancaq bizϸ nϸ qoyub getmiĸlϸr? Qara ĸϸhϸri.\ 

Ķndi biz - m¿stϸqil Azϸrbaycan bu ekoloji fϸlakϸti aradan gºt¿r¿r¿k. Bu da rϸmzi xarakter daĸēyēr ki, 

Qara ĸϸhϸr ϸvϸzinϸ ñAĵ ķϸhϸrò olacaq. ñAĵ ķϸhϸrò nϸinki Cϸnubi Qafqazda, yaxud da, bu bºy¿k regionda, 

d¿nya miqyasēnda ϸn gºzϸl ĸϸhϸrsalma layihϸlϸrinin birinϸ evrilϸcϸkdir. Artēq ñAĵ ķϸhϸròin konturlarē 

gºr¿n¿r.ò 
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 Nazirlᴅr Kabinetinin 2014-c¿ ilin sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ qarĸēda duran vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr 

olunan iclasēnda yekun nitqindᴅn 

(10 yanvar 2015-ci il) 

 
ñEkologiya ilϸ baĵlē mϸsϸlϸlϸr prioritet olaraq qalēr. Keϸn il Azϸrbaycanda 4 milyona yaxēn aĵac 

ϸkilibdir. Bu, ox m¿sbϸt haldēr. Bu proses hϸm Abĸeron yarēmadasēnda, hϸm b¿t¿n bºlgϸlϸrdϸ gedir. Neftlϸ 

irklϸnmiĸ ϸrazilϸr tϸmizlϸnir. Eyni zamanda, imϸli su layihϸlϸri vϸ digϸr layihϸlϸr ekoloji vϸziyyϸtin 

yaxĸēlaĸmasēna xidmϸt gºstϸrir. Bºy¿kĸor gºl¿ndϸ iĸlϸr s¿rϸtlϸ gedir. Bir neϸ aydan sonra Bºy¿kĸor gºl¿n¿n 

tϸmizlϸnmϸsinin birinci mϸrhϸlϸsi baĸa atacaq. Hesab edirϸm ki, bu, buna oxĸar b¿t¿n baĸqa layihϸlϸr ¿¿n 

bir n¿munϸ olacaqdēr. ¢¿nki biz bu istiqamϸtdϸ ox fϸal iĸ aparērēq, neftlϸ irklϸnmiĸ b¿t¿n yerlϸri, gºlmϸϸlϸri 

tϸmizlϸyirik. Bibiheybϸt, ñAĵ ĸϸhϸrò, Bºy¿kĸor. Bu il Zēĵ gºl¿n¿n tϸmizlϸnmϸsi nϸzϸrdϸ tutulubdur. Bu da ox 

ºnϸmli layihϸdir. Biz Bakēnēn ϸtrafēnda yerlϸĸϸn, neftlϸ vϸ lay sularē ilϸ irklϸnmiĸ b¿t¿n gºllϸri tϸdricϸn 

tϸmizlϸyϸcϸyik. Orada istirahϸt vϸ ϸylϸncϸ zonalarē, ictimai yerlϸr yaradēlacaq. ¦mumiyyϸtlϸ, Bakēda son illϸrdϸ 

oxsaylē ictimai yerlϸr, parklar, baĵalar yaradēlēr. Bu ictimai yerlϸrin sayēna gºrϸ Bakē bϸlkϸ dϸ d¿nya 

miqyasēnda ºn sēralardadēr. ¢¿nki Bakē bu g¿n parklar, baĵalar ĸϸhϸridir vϸ Bakē tϸmiz gºllϸr ĸϸhϸri 

olacaqdēr. Mϸn buna ϸminϸm. Bºy¿kĸor gºl¿n¿n tϸmizlϸnmϸsinin birinci mϸrhϸlϸsinin bu ilin yayēna qϸdϸr baĸa 

atmasē, hesab edirϸm, hϸr kϸsϸ gºstϸrϸcϸk ki, biz bunu da edϸ bilmiĸik vϸ g¿cl¿ iradϸ olan yerdϸ, istϸnilϸn 

layihϸ icra edilϸ bilϸr.ò 
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 Nazirlᴅr Kabinetinin 2015-ci ilin sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ qarĸēda duran vᴅzifᴅlᴅrᴅ  

hᴅsr olunan iclasēnda yekun nitqindᴅn 

(10 yanvar 2016-ci il) 

 

ñEkoloji tϸdbirlϸr daim aparēlēr. Keϸn il 4 milyondan ox aĵac ϸkilmiĸdir. Bu siyasϸt davam 

etdirilmϸlidir. Aĵacϸkmϸ. Yadēmdadēr, ϸvvϸllϸr biz buna kampaniya deyirdik, ñEkologiya iliòndϸ biz bu iĸϸ fϸal 

baĸlamēĸdēq. Ancaq hϸlϸ o vaxt mϸn deyirdim ki, bu, kampaniya olmamalēdēr, bu, daimi proses olmalēdēr. 

Bakēda vϸ Abĸeron yarēmadasēnda aĵacϸkmϸ daimi proses olmalēdēr. ¢irklϸnmiĸ yerlϸr tϸmizlϸnmϸlidir. 

Bºy¿kĸor gºl¿n¿n tϸmizlϸnmϸsinin birinci mϸrhϸlϸsi keϸn il hϸyata keirilmiĸdir. ¢irklϸnmiĸ vϸ ¿funϸt iyi 

verϸn bu ϸrazi indi artēq adamēn gºz¿n¿ oxĸayēr. Tϸmizlϸnmiĸ gºlϸ kºϸri quĸlar qonur. Burada bºy¿k bulvar 

salēnēb. Bºy¿kĸor gºl¿n¿n tϸmizlϸnmϸsinin ikinci hissϸsi dϸ bu il icra edilmϸlidir. Zēĵ gºl¿n¿n tϸmizlϸnmϸsi 

layihϸsi dϸ icra edilmϸlidir. Dºvlϸt b¿dcϸsindϸ bu mϸqsϸdlϸr ¿¿n vϸsait tapmaq lazēmdēr.ò 
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 Nazirlᴅr Kabinetinin ilin birinci r¿b¿n¿n yekunlarēna vᴅ qarĸēda duran vᴅzifᴅlᴅrᴅ  

hᴅsr olunan iclasēnda yekun nitqindᴅn 

(9 aprel 20016-cē il) 

 
ñEkoloji tϸdbirlϸrin davam etdirilmϸsi ox ºnϸmlidir. Son illϸr ϸrzindϸ hϸm Bakē ĸϸhϸrindϸ, hϸm 

bºlgϸlϸrdϸ bu istiqamϸtdϸ ox bºy¿k iĸlϸr gºr¿lm¿ĸd¿r. Hesab edirϸm ki, Bakē ĸϸhϸrinin sakinlϸri bunu hϸr g¿n 

hiss edirlϸr. Bakēnēn havasē tϸmizlϸndi. Bakēda indi havanēn meyarlarē y¿ksϸk sϸviyyϸdϸdir. Bunu hϸr bir 

vϸtϸndaĸ hiss edir. Bϸzilϸri unudurlar ki, ϸvvϸlki vϸziyyϸt necϸ idi. Ancaq biz bunu xatērlayērēq. Bir neϸ strateji 

layihϸ ºz hϸllini tapmēĸdēr. Onlarēn iϸrisindϸ mϸn ϸlbϸttϸ ki, Balaxanē zibilxanasēnēn lϸĵvini vϸ burada bºy¿k 

zibilyandērma zavodunun tikintisini x¿susilϸ qeyd etmϸk istϸyirϸm. Vaxtilϸ ĸϸhϸrimizin havasēnē ϸn ox 

zϸhϸrlϸyϸn elϸ Balaxanē zibilxanasē idi. Yanērdē, ĸϸhϸrimizi t¿st¿ b¿r¿y¿rd¿ vϸ o zonada havanēn irklϸnmϸsi 

hϸddindϸn artēq y¿ksϸk idi. Bu, ox bºy¿k ekoloji vϸ saĵlamlēq layihϸsi oldu. ķadam ki, bu, ºz hϸllini tapdē, 

orada b¿t¿n yerlϸr tϸmizlϸndi. Sahϸ abadlaĸdē vϸ gºzϸllϸĸdi. Ķndi orada Balaxanē Texnologiya Parkē yaradēlēr. 

Bºy¿kĸor gºl¿n¿n tϸmizlϸnmϸsi layihϸsinin birinci mϸrhϸlϸsi keϸn il baĸa atmēĸdēr. O da Balaxanē 

zibilxanasēna yaxēn olan bir ϸrazidϸ yerlϸĸir. Onilliklϸr ϸrzindϸ buraya lay sularē, neftlϸ irklϸnmiĸ sular, 

kanalizasiya sularē axēdēlērdē. Ora bir ekoloji fϸlakϸt zonasē idi. Ķndi kºϸri quĸlar o gºlϸ qonur. Ϸtrafēnda gºzϸl 

bulvar yaradēlēbdēr. Abadlēq iĸlϸri aparēlēr, insanlarēn saĵlamlēĵē, istirahϸti ¿¿n ox gºzϸl bir mϸkana evrilib. 

Ķndi Bºy¿kĸor gºl¿n¿n tϸmizlϸnmϸsinin ikinci mϸrhϸlϸsi dϸ g¿ndϸlikdϸdir. 

Bibiheybϸt buxtasēnēn tϸmizlϸnmϸsi dϸ uĵurla baĸa atdē. Vaxtilϸ bu da bir ekoloji fϸlakϸt mϸnzϸrϸsi idi. 

Bu g¿n orada gºzϸl parklar salēnēb. Birinci Avropa Oyunlarē yarēĸlarēnēn bir hissϸsi orada keirilibdir. Bºy¿k 

Su Ķdmanē Sarayē, digϸr idman qurĵularē tikilibdir. Bayraq Meydanēndan ta Bibiheybϸt buxtasēnadϸk yaĸēllēq 

zonalarē, bulvar salēnēbdēr. Bu da ϸlbϸttϸ ki, ĸϸhϸrimizi irklϸndirirdi - Balaxanē bu tϸrϸfdϸn, Qaraĸϸhϸr baĸqa 

tϸrϸfdϸn. Orada da bºy¿k tϸmizlϸmϸ iĸlϸri aparēlmēĸdēr, torpaq qatlarē gºt¿r¿lm¿ĸd¿r. Orada vaxtilϸ neftayērma 

zavodunun b¿t¿n tullantēlarē yēĵēĸērdē. Ķndi biz Qaraĸϸhϸri Aĵ ķϸhϸrϸ eviririk. Yϸni, bunlar doĵrudan da 

nϸhϸng layihϸlϸrdir. Ķndi biz Bakēda mºc¿zϸlϸr yaradērēq ki, ĸϸhϸrimiz gºzϸllϸĸsin, ekoloji vϸziyyϸt yaxĸēlaĸsēn, 

insanlar saĵlam olsunlar. Ķmϸli su layihϸsi hϸyata keirilibdir. D¿nyanēn ϸn bºy¿k ultras¿zgϸcli sutϸmizlϸmϸ 

qurĵusu Azϸrbaycanda tikilib vϸ istifadϸyϸ verilibdir. Ķndi ϸhalimizin bºy¿k hissϸsi D¿nya Sϸhiyyϸ Tϸĸkilatēnēn 

normalarēna uyĵun su ilϸ tϸmin olunur. Bu layihϸlϸrin hϸr biri tarixi ϸhϸmiyyϸt daĸēyan layihϸlϸrdir. 

Bakēda yerlϸĸϸn yod zavodunun b¿t¿n qalēqlarē ēxarēlēb. O da bir tϸrϸfdϸn ekologiyanē zϸhϸrlϸyirdi. 

Baxēn, bunlar insanlarēn saĵlamlēĵēna nϸ qϸdϸr ziyan vururdu. Ķndi bunlarēn he biri yoxdur. Hamēsēnē qēsa 

m¿ddϸt ϸrzindϸ biz etmiĸik. Bºy¿k vϸsait xϸrclϸmiĸik, nϸyϸ gºrϸ? ¢¿nki insanlar saĵlam olsunlar, hava tϸmiz 

olsun, ekoloji vϸziyyϸt yaxĸēlaĸsēn. Hϸm Bakēda, hϸm regionlarda milyonlarla aĵac ϸkilib vϸ bu proses davam 

etdirilir.ò 
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Xamaz vᴅ Qusar rayonlarēna sᴅfᴅri zamanē Yalama Aqroparkēnēn aēlēĸēndakē ēxēĸēndan 

(8 sentyabr 2016-cē il) 

 
ñϷlbϸttϸ, Xamaz rayonunun turizm potensialē daha da geniĸ olmalēdēr. D¿zd¿r, son vaxtlar Xamaz 

rayonunda, x¿susilϸ, Yalama-Nabran zonasēnda oxlu istirahϸt zonalarē yaradēlēb vϸ turistlϸrin sayē kifayϸt 

qϸdϸrdir. Ancaq hesab edirϸm ki, bu daha da geniĸ v¿sϸt ala bilϸr, daha da keyfiyyϸtli xidmϸt gºstϸrilϸ bilϸr. 

Ϸlbϸttϸ ki, burada ekoloji mϸsϸlϸlϸr dϸ ºz hϸllini tapmalēdēr. M¿vafiq gºstϸriĸlϸr verilib. Yollarēn ϸkiliĸi ilϸ 

baĵlē artēq iĸlϸr gºr¿l¿r. Bax, bu Xudat-Yalama-Zuxuloba yolu, eyni zamanda, turizm obyektlϸrinϸ gedϸn 

yoldur. Sahil yolu da var, mϸn oraya da baxacaĵam. Lazēm olarsa orada da tϸmir-bϸrpa iĸlϸri aparēlacaq. 

¢¿nki turizm bu zona ¿¿n kϸnd tϸsϸrr¿fatē ilϸ bϸrabϸr ϸn ox gϸlir gϸtirϸn sahϸdir. Biz bu sahϸlϸri inkiĸaf 

etdirmϸliyik.ò 

 

ñBu g¿n b¿t¿n kϸnd tϸsϸrr¿fatēna gºstϸrilϸn qayĵē hϸr kϸsin gºz¿ qarĸēsēndadēr. Buna gºrϸ biz Sizϸ 

minnϸtdarēq. Bu qayĵēdan, bu tϸĸϸbb¿sdϸn istifadϸ edϸrϸk biz dϸ alēĸērēq ki, ºz iĸimizi g¿n¿n tϸlϸblϸri 

sϸviyyϸsindϸ quraq vϸ ekoloji cϸhϸtdϸn tϸmiz mϸhsul istehsal edϸk.ò  
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Sumqayētda Heydᴅr ᴄliyev Mᴅrkᴅzinin yeni binasēnda ĸᴅhᴅr ictimaiyyᴅtinin  

n¿mayᴅndᴅlᴅri ilᴅ gºr¿ĸdᴅki ēxēĸēndan  

(27 sentyabr 2016-cē il) 

 
ñKimin aĵlēna gϸlϸ bilϸrdi ki, Sumqayēt belϸ gºzϸl, ekoloji cϸhϸtdϸn tϸmiz ĸϸhϸrϸ evrilϸcϸk. Ķndi 

Sumqayētēn havasē ox tϸmizdir. Sumqayētda ekoloji problemlϸr ºz hϸllini tapēb. ķϸhϸrin abadlaĸdērēlmasē iĸi 

bºy¿k zºvqlϸ vϸ bºy¿k mϸhϸbbϸtlϸ aparēlēr. K¿ϸlϸr salēnēr, Sumqayēta giriĸ k¿ϸsindϸ abadlēq iĸlϸri aparēlēr, 

yaĸēllēq zolaqlarē yaradēlēr, aĵaclar ϸkilir. Yϸni, bunu ancaq ºz ĸϸhϸrini, ºz xalqēnē sevϸn insanlar edϸ bilϸr.ò 

 
ñSon illϸr ϸrzindϸ Sumqayētēn sϸnaye potensialē bºy¿k dϸrϸcϸdϸ artēb vϸ ϸsas mϸsϸlϸ ondan ibarϸtdir ki, 

ekoloji mϸsϸlϸlϸrϸ ox bºy¿k diqqϸt gºstϸrilir. Sumqayēt sovet vaxtēnda hϸmiĸϸ ekoloji problemlϸrlϸ dolu bir 

ĸϸhϸr kimi tϸqdim edilirdi vϸ xarici mϸtbuatda da ekoloji cϸhϸtdϸn ϸtin ĸϸhϸrlϸrin sērasēna hϸmiĸϸ Sumqayētē da 

salērdēlar. M¿ϸyyϸn hϸqiqϸt var idi. Siz sumqayētlēlar bunu yaxĸē bilirsiniz. Amma bu g¿n Sumqayēt d¿nya 

miqyasēnda ϸn ekoloji tϸmiz ĸϸhϸrlϸrdϸn biridir. Bu g¿n bulvarda, ĸϸhϸrdϸ gϸzϸrkϸn hϸm gºzϸlliyi gºr¿rsϸn, 

hϸm dϸ gºr¿rsϸn ki, hava da ox tϸmizdir. Yϸni, Sumqayētēn havasē kurort havasēna yaxēnlaĸēr.ò 

 

ñYeni inĸa olunan sϸnaye m¿ϸssisϸlϸrindϸ ϸsas ĸϸrt ondan ibarϸtdir ki, ekologiyaya tam riayϸt edilsin vϸ 

ekoloji tϸmiz sϸnaye m¿ϸssisϸlϸri yaradēlsēn.ò 
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Nazirlᴅr Kabinetinin 2016-cē ilin sosial-iqtisadi inkiĸafēnēn yekunlarēna vᴅ qarĸēda duran 

vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunan iclasēnda yekun nitqindᴅn 

(10 yanvar 2017-ci il)  

 
ñEkoloji tϸdbirlϸr bu il dϸ aparēlmalēdēr. ¢irklϸnmiĸ ϸrazilϸr tϸmizlϸnmϸlidir. Modul tipli sutϸmizlϸyici 

qurĵular yaradēlmalēdēr. Y¿zlϸrlϸ kϸnddϸ bu qurĵular quraĸdērēlēb vϸ bu proses davam etdirilmϸlidir. 

Son bir neϸ il ϸrzindϸ ºlkϸmizdϸ aĵacϸkmϸ kampaniyasē ox geniĸ v¿sϸt almēĸdēr. Bu il dϸ bu iĸlϸr 

aparēlmalēdēr. Ancaq hesab edirϸm ki, bundan sonra daha ox dekorativ aĵaclar yox, yϸni, barverϸn aĵaclar 

ϸkilmϸlidir. Ona gºrϸ b¿t¿n rayonlarda da iqlimϸ uyĵun ĸϸkildϸ aĵacϸkmϸ prosesi davam edϸcϸk. Ancaq bunun 

hϸm iqlimϸ, ekologiyaya, hϸm dϸ ki, iqtisadiyyata m¿sbϸt tϸsiri olmalēdēr. Ona gºrϸ m¿vafiq tϸdbirlϸr 

gºr¿lmϸlidir, tinglϸr tϸdar¿k edilmϸlidir. Yaxud da harada ki, atēĸmēr xaricdϸn gϸtirilmϸlidir, bu iĸlϸrϸ vϸsait 

ayrēlmalēdēr.ò 
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Davosda D¿nya Ķqtisadi Forumunun ñĶpᴅk Yolunun sᴅmᴅrᴅsiò adlē interaktiv iclasēnda  

ēxēĸēndan 

(19 yanvar 2017-ci il)  

 
ñϷtraf m¿hitlϸ baĵlē mϸsϸlϸlϸrϸ hϸmiĸϸ bºy¿k narahatlēq vϸ diqqϸtlϸ yanaĸēlēr. Mϸn sizϸ neft boru 

kϸmϸrinin Azϸrbaycandan G¿rc¿stana vϸ T¿rkiyϸnin Aralēq dϸnizinϸ podrat iĸlϸrini apardēĵēmēz vaxtē xatērlada 

bilϸrϸm. Hϸmin vaxt vϸziyyϸti m¿ĸahidϸ etmϸk ¿¿n ϸtraf m¿hitlϸ mϸĸĵul olan QHT-lϸr ox fϸal idi vϸ canlēlar 

¿¿n ϸtraf m¿hiti tϸmin etmϸk mϸqsϸdilϸ bir ox tϸdbirlϸr gºr¿lm¿ĸd¿r. B¿t¿n tϸdbirlϸr ϸn y¿ksϸk sϸviyyϸdϸ 

gºr¿lm¿ĸd¿r. 

Ekoloji fϸlakϸtdϸn ϸziyyϸt ϸkmiĸ bir ºlkϸ kimi, Azϸrbaycan tϸmiz enerjiyϸ oxlu investisiya yatērēr. Biz 

hidro, g¿nϸĸ vϸ k¿lϸk enerjilϸrinϸ indi oxlu investisiya yatērērēq. Eyni zamanda, Azϸrbaycanda, x¿susilϸ Xϸzϸr 

dϸnizinin bizϸ aid olan hissϸsindϸ neft-qaz ϸmϸliyyatlarē tamamilϸ beynϸlxalq standartlara uyĵun surϸtdϸ 

aparēlēr. Azϸrbaycan, Bakē 1847-ci ildϸ d¿nyada neftin ilk dϸfϸ istehsal olunduĵu mϸkandēr. Hϸmin vaxtda vϸ 

XX ϸsrin ϸksϸr hissϸsindϸ ekoloji mϸsϸlϸlϸr prioritet sayēlmērdē. Odur ki, biz m¿stϸqilliyimizi bϸrpa etdikdϸn 

sonra hϸmin amilϸ gºrϸ ϸtraf m¿hitin irklϸnmϸsi nºqteyi-nϸzϸrdϸn ox ϸtin vϸziyyϸtdϸ idik. X¿susilϸ Abĸeron 

yarēmadasēnē, Xϸzϸr dϸnizini nϸzϸrdϸ tuturam. Biz bu ϸrazilϸri tϸmizlϸmϸk ¿¿n y¿z milyonlarla dollar 

xϸrclϸmiĸik vϸ xϸrclϸmϸkdϸ davam edirik. Ϸlbϸttϸ ki, biz ϸtraf m¿hitin qorunmasēna ox ehtiyatla yanaĸērēq. Biz 

bu hϸdϸflϸrϸ yalnēz yaxēndan ϸmϸkdaĸlēq edϸrϸk nail ola bilϸrik. ¢¿nki biz eyni sϸmanē, havanē paylaĸērēq, eyni 

suyu iirik. Buna gºrϸ dϸ d¿ĸ¿n¿rϸm ki, ºlkϸlϸrin ºhdϸliklϸri vϸ aparēcē QHT-lϸrin bu vϸziyyϸti yaxēndan 

m¿ĸahidϸ etmϸsi ox ºnϸmlidir.ò 
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 Nazirlᴅr Kabinetinin ilin birinci r¿b¿n¿n yekunlarēna vᴅ qarĸēda duran vᴅzifᴅlᴅrᴅ hᴅsr olunan  

iclasda yekun nitqindᴅn  

(10 aprel 2017-ci il) 

 
ñAzϸrbaycanda qazlaĸdērmanēn sϸviyyϸsi 92 faizdir. Bu il daha da artacaq. Ķmϸli su layihϸlϸri nϸzϸrdϸ 

tutulan investisiya hϸcmindϸ tam icra edilmϸlidir. Eyni zamanda, bu il biz kϸndlϸrdϸ yaĸayan ϸhalinin tϸmiz 

imϸli su ilϸ tϸmin edilmϸsi ¿¿n 270 kiik layihϸ icra edϸcϸyik. Bu tϸmizlϸyici qurĵularēn 170 kϸnddϸ 

quraĸdērēlmasē ñAzϸrsuò ASC-nin, 100 kϸnddϸ isϸ Ekologiya vϸ Tϸbii Sϸrvϸtlϸr Nazirliyinin xϸtti ilϸ tϸmin 

edilϸcϸk. M¿vafiq Sϸrϸncam imzalanmēĸdēr. B¿t¿n kϸndlϸrin adlarē bu Sϸrϸncamda gºstϸrilmiĸdir. Mϸn x¿susilϸ 

belϸ tapĸērēq verdim ki, hϸm o kϸndlϸrin sakinlϸri, hϸm bu iĸi icra edϸnlϸr bilsinlϸr, bu mϸsϸlϸ nϸzarϸt 

altēndadēr. Ϸgϸr sadϸcϸ o Sϸrϸncamda yazēlsaydē ki, 100 vϸ ya 200 kϸndin su problemi hϸll edilsin, buna filan 

qϸdϸr vϸsait ayrēlsēn, sonra ona nϸzarϸt etmϸk ox ϸtin olacaqdē: 100 kϸndϸmi, yoxsa 50 kϸndϸ su verildi? 

Sϸrϸncamda b¿t¿n o rayonlarēn, kϸndlϸrin adē gºstϸrilib vϸ mϸn o kϸndlϸrin sakinlϸrindϸn xahiĸ edirϸm ki, 

onlar da nϸzarϸt etsinlϸr. Gºt¿rs¿nlϸr o Sϸrϸncamē baxsēnlar. Ϸgϸr onlarēn kϸndi o siyahēda varsa vϸ o iĸ 

gºr¿lm¿rsϸ dϸrhal yerli icra orqanlarēna, Prezident Administrasiyasēna mϸlumat versinlϸr. Ϸlbϸttϸ ki, ϸgϸr o 

iĸdϸ hansēsa bir q¿sur olarsa, buna yol verϸn ĸϸxslϸr m¿vafiq qaydada cϸzalandērēlacaqlar. Mϸn bunu ona gºrϸ 

deyirϸm ki, ictimai nϸzarϸt g¿clϸnsin. Mϸn dϸfϸlϸrlϸ bu barϸdϸ demiĸϸm ki, ictimai nϸzarϸti g¿clϸndirmϸk ¿¿n 

gϸrϸk ictimaiyyϸtdϸ mϸlumat olsun. Bax, bu mϸlumatē biz veririk, 270 kϸndin modul tipli tϸmizlϸyici qurĵularla 

tϸmin edilmϸsi bu il baĸa atmalēdēr, vϸsait ayrēlēb vϸ nϸzarϸt dϸ olmalēdēr.ò 
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Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin sᴅdrliyi ilᴅ ºlkᴅmizdᴅ 

ekoloji vᴅziyyᴅtin yaxĸēlaĸdērēlmasē mᴅsᴅlᴅlᴅrinᴅ hᴅsr olunmuĸ m¿ĸavirᴅ 

(3  iyul 2006-cu il) 
 

Xəbər verdiyimiz kimi, Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin sədrliyi ilə iyulun 3-də 

Prezident sarayında ölkəmizdə ekoloji vəziyyətin yaxşılaşdırılması məsələlərinə həsr olunmuş müşavirə 

keçirilmişdir.  

Dövlətimizin başçısı müşavirəni giriş nitqi ilə açdı.  

 

Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin  

giriĸ nitqi  

 

- Ölkəmizin sosial-iqtisadi inkişafı bizim qarşımızda yeni imkanlar açır. Biz çalışırıq ki, ölkəmizin 

hərtərəfli inkişafı daha da sürətlə getsin. Şübhəsiz ki, iqtisadi nailiyyətlər bu işdə əsas rol oynayır. Bu baxımdan 

da bizim işlərimiz çox uğurla gedir. İqtisadi artım çox yüksək sürətlə gedir, ümumi daxili məhsul ildən-ilə artır 

və bu göstəriciyə görə Azərbaycan dünyada birinci yerdədir. Eyni zamanda, böyük infrastruktur layihələri 

həyata keçirilir, Bakı-Tbilisi-Ceyhan neft kəməri işə düşübdür. Bakı-Tbilisi-Ərzurum qaz kəmərinin tikintisi 

uğurla davam etdirilir və ilin sonuna qədər istismara veriləcəkdir. Böyük abadlıq-quruculuq işləri aparılır və 

regionların sosial-iqtisadi inkişafı sürətlə gedir. Mənim rayonlara mütəmadi səfərlərim bunu bir daha göstərir ki, 

hər yerdə quruculuq-abadlıq işləri gedir.  

Bilirsiniz ki, sosial məsələlərin həllinə böyük diqqət göstərilir və Azərbaycanda məktəb, xəstəxana 

tikintisi geniş vüsət alıbdır. Azərbaycanda elə bir sahə yoxdur ki, sürətlə inkişaf etməsin. Yol tikintisi - həm 

magistral yolların, həm kənd yollarının tikintisi geniş şəkildə aparılır. Bütövlükdə, ölkəmiz yeniləşir, 

müasirləşir, zənginləşir. Biz həyatımızın hər bir sahəsinə böyük diqqət göstərməliyik. Bütün bunlar, əlbəttə, 

ölkənin iqtisadi potensialına söykənir və bu potensialın möhkəmlənməsi bizim üçün ən başlıca vəzifədir. Çox 

şadam ki, biz bunu uğurla icra edirik. Bu baxımdan elə bir sahə olmamalıdır ki, diqqətdən kənarda qalsın, yaxud 

da o sahəyə kifayət qədər diqqət göstərilməsin.  

Bugünkü müşavirə Azərbaycanda ekoloji vəziyyətin yaxşılaşdırılması ilə bağlı olacaqdır. Biz bu sahəyə 

də böyük diqqət göstərməliyik. Bir müddət bundan əvvəl mənim tərəfimdən Ekologiya və Təbii Sərvətlər 

Nazirliyinə göstəriş verilmişdir. Bu işlər çox geniş şəkildə təhlil edildi, çirklənmiş ərazilərin xəritəsi tərtib 

olundu, demək olar ki, ekoloji cəhətdən narahatlıq doğuran bütün məsələlər ətraflı öyrənildi və müəyyən 

təkliflər də artıq mövcuddur.  

Mən istərdim ki, bugünkü müşavirədə biz bu məsələləri kompleks şəkildə müzakirə edək. Bundan əvvəl 

hökumətə, Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyinə, digər müvafiq qurumlara göstərişlər verilmişdi. Ancaq 

məsələlərin həlli, əlbəttə, kompleks yanaşmadan asılıdır. Azərbaycanın hərtərəfli uğurlu inkişafı bizə imkan 

verir ki, bu sahəyə də böyük diqqət göstərək, maliyyə resurslarını müəyyən edək və işə başlayaq.  

Bildiyiniz kimi, uzun illər ərzində bütövlükdə bu sahəyə diqqət yetirmək çox çətin idi. Çünki sovet 

vaxtında “ekologiya” sözü ümumiyyətcə heç mövcud deyildi, heç belə bir anlayış da yox idi. Sadəcə olaraq, 

planın yerinə yetirilməsi məsələsi qarşıya qoyulurdu.  

Azərbaycan neft ölkəsidir. Uzun illərdir ki, Azərbaycanda neft hasilatı aparılır. Ancaq əfsuslar olsun ki, 

heç vaxt ekoloji məsələlərə böyük diqqət göstərilmirdi. İndi Azərbaycan xarici neft şirkətləri ilə birgə fəaliyyətə 

başlayıbdır. 1994-cü ildən bu günə qədər “Əsrin müqaviləsi”nin və başqa müqavilələrin icrası nəticəsində bizim 

bu sahədə də təcrübəmiz artır. Bildiyiniz kimi, xarici neft şirkətlərinin ekologiya məsələlərinə böyük diqqəti 

vardır. Bu, bütün müqavilələrdə öz əksini tapıbdır və xarici neft şirkətlərinin Azərbaycanda fəaliyyəti ekoloji 

baxımdan bizi qane edir. Düzdür, bəzi hallarda müəyyən pozuntular da olur. Amma bizim Ekologiya və Təbii 

Sərvətlər Nazirliyi dərhal bu məsələlərə öz münasibətini bildirir.  

Azərbaycanda neftlə çirklənmiş ərazilər kifayət qədərdir. Mənə verilən məlumata görə, Abşeron 

yarımadasında 10 min hektardan artıq torpaq neftlə çirklənmişdir. Bu, böyük bir ekoloji təhlükədir. Bizim 

insanlarımızın səhhətinə də mənfi təsir göstərir. Həm neftlə çirklənmiş torpaqlar, eyni zamanda, Bakı buxtası 

ekoloji cəhətdən yaxşı vəziyyətdə deyildir. Bütün kanalizasiya suları, demək olar ki, Bakı buxtasına axıdılır. 

Qurğular sıradan çıxıb, biz gərək onları yenidən quraq. Buna böyük vəsait lazımdır. İndi biz müxtəlif 
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beynəlxalq təşkilatlarla bu işləri görürük, kreditlər də ayrılıbdır. Hövsan kanalizasiya sisteminin bərpa edilməsi 

ilə əlaqədar işlər görülməyə başlayıbdır. Ancaq bu, bizi qane etmir. 

Bu yaxınlarda mənə məlumat verildi ki, Xəzər dənizinin çimərliklərində vəziyyət həddindən artıq 

gərgindir. Mən müvafiq orqanlara dərhal göstəriş verdim və təcili tədbirlər görürlər. Artıq bu gün mənə verilən 

məlumata görə, Xəzər dənizinin çimərlikləri ekoloji normalara uyğundur. Ancaq nə üçün bu məlumat mənə 

iyun ayında verildi?! Aprel, may ayında müvafiq işlər aparılmalı idi. Dənizin suyunun tərkibi yay mövsümünə 

qədər öyrənilməli idi. Biz çox qısa müddət ərzində bunu etməyə məcbur olduq. Yəni bütün bu məsələlərə 

kompleks şəkildə yanaşılmalıdır.  

Neftlə çirklənmiş torpaqlar təmizlənə bilər, müasir texnologiyalar var. Ancaq əgər biz çirklənmə 

mənbəyini aradan götürməsək, bunun heç bir əhəmiyyəti olmayacaqdır. Biz Bakı buxtasını təmizləyə bilərik. 

Düzdür, bu, böyük bir işdir və çoxlu maliyyə vəsaiti tələb edən məsələdir. Ancaq əgər o kanalizasiya suları, 

yaxud neft mədənlərindən axan çirklənmiş sular yenə oraya axıdılacaqsa, onun heç bir əhəmiyyəti 

olmayacaqdır.  

Mən şəxsən özüm o yerləri gəzmişəm. O süni gölməçələrin yaranması böyük ekoloji fəlakətə gətirə bilər. 

Aeroport yolunun altından keçən kanal neftlə çirklənmiş suları təmizlənməmiş düz dənizə axıdır. Mən indi bu 

məsələləri qaldırıram. Müvafiq orqanlar bu məsələlərə böyük diqqət göstərməlidirlər, bu onların gündəlik işi 

olmalıdır.  

Bir daha demək istəyirəm ki, biz iqtisadi cəhətdən möhkəmlənirik. Azərbaycanın uğurlu iqtisadi inkişafı 

artıq gerçəklikdir, faktdır və gələcəkdə bizə böyük imkanlar gətirəcəkdir. Ancaq insanların sağlamlığı, ekoloji 

vəziyyət, udduğumuz hava, içdiyimiz su - bütün bunlara biz çox böyük diqqət göstərməliyik. Ona görə bu 

məsələlər bu gün geniş müzakirə olunmalıdır. Müşavirə nəticəsində müvafiq sərəncam da hazırlanmalıdır və 

mən onu imzalayacağam. Ondan sonra geniş proqram da tərtib olunmalıdır.  

Bütün qurumlar, bütün aidiyyəti orqanlar bilməlidirlər ki, kim nə etməlidir, nə vaxt etməlidir, hansı 

müddət əzrində etməlidir, buna nə qədər vəsait lazımdır, bu vəsaiti biz haradan alacağıq. Bütövlükdə, qısa 

müddət ərzində biz Azərbaycanın, Abşeron yarımadasının ekoloji vəziyyətini yaxşılaşdırmalıyıq. Ən çətin 

vəziyyət Bakı, Abşeron və Sumqayıtdadır. Azərbaycanın digər bölgələrində belə böyük problemlər yoxdur. Mən 

Azərbaycanın müxtəlif bölgələrində tez-tez oluram. Həm havası təmizdir, həm də ekoloji vəziyyət müsbətdir. 

Ancaq Bakı, Abşeron, Sumqayıt bu baxımdan ən çətin vəziyyətdədir. Burada təxminən 3 milyona yaxın insan 

yaşayır. Belə olan halda, biz bu məsələlərə ciddi baxmalıyıq və nə lazımdırsa, onu da etməliyik.  

İndi isə ekologiya və təbii sərvətlər naziri Hüseynqulu Bağırova söz verilir.  

 



Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsinin 

PREZİDENT   KİTABXANASI 

————————————————————————————————————————— 

42 

 

Ekologiya vᴅ Tᴅbii Sᴅrvᴅtlᴅr naziri H¿seynqulu Baĵērovun  

ēxēĸē  

 

- Möhtərəm Prezident!  

Hörmətli müşavirə iştirakçıları!  

Azərbaycan Respublikası hazırda dünyada nadir olan iqtisadi inkişaf dövrünü yaşayır. Müharibənin 

vurduğu yaralara baxmayaraq, belə yüksək göstəricilər banisi ümummilli liderimiz Heydər Əliyev olan sabitlik 

və sosial-iqtisadi inkişaf strategiyasının mürəkkəb bir şəraitdə uğurla həyata keçirilməsi və cənab Prezident, 

Sizin yeni dövrdə bu strategiyanı yeni məzmunda, enerji, coşqu, dəmir iradə ilə davam etdirməyiniz nəticəsində 

mümkün olmuşdur.  

Ətraf mühitin mühafizəsi, insanların sağlam təbii mühitdə yaşaması və təbii sərvətlərdən xalqımızın 

rifahının yaxşılaşdırılması naminə istifadə məsələsi Sizin apardığınız sosial-iqtisadi islahatlarda mühüm yer 

tutur. Ölkəmizin ekoloji durumuna həm vaxtilə ulu öndərimizin göstərdiyi, həm də möhtərəm Prezident, Sizin 

çox gərgin iş rejiminizdə göstərdiyiniz xüsusi diqqət və qayğı ictimaiyyət tərəfindən daim yüksək 

qiymətləndirilmişdir.  

Respublikanın başqa ərazilərində olduğu kimi, Abşeron yarımadasında da ətraf mühitin 

sağlamlaşdırılması sahəsində müəyyən tədbirlər görülmüşdür. Sumqayıtın bir neçə min kvadratmetr ərazisində 

40 min tondan çox civə tərkibli təhlükəli tullantılar toplanaraq, emal olunaraq, daşınaraq xüsusi poliqonda 

müasir standartlara uyğun şəkildə basdırılmışdır. Həmin tullantıların basdırıldığı və ən müasir standartlara cavab 

verən poliqon Dünya Bankının krediti hesabına tikilmişdir və bu və ya başqa ərazilərdəki təhlükəli tullantılar 

üçün nəzərdə tutulmuşdur. Poliqona 7 kilometr yol çəkilmiş, asfalt döşənmişdir.  

Cənab Prezident, Sizin Sərəncamınızla Abşeron yarımadasında - Şah dili ərazisində 800 hektardan çox 

sahədə Abşeron milli parkı yaradılmışdır ki, bundan sonra yarımadanın nadir təbiəti qorunub saxlanılsın. Həmin 

parkda müvafiq infrastruktur yaradılır, xüsusi mərkəz, muzey və idarə binaları tikilmişdir. Burada insanlara 

Abşeronun real təbiəti ilə tanış olmaq imkanı yaradılır.  

Abşeron yarımadasının çirkləndirilməsində əsas rolu olan neftlə çirklənmiş torpaqların pozulmuş 

hidrologiyası nəticəsində yaranmış çoxsaylı göllərin vəziyyəti öyrənilmiş, xüsusi xəritələr, hesabatlar 

hazırlanmış və tədbirlər planı tutulmuşdur. Bakı aeroportunda uçuş-enmə zolağı boyunca ərazilərin vəziyyəti 

tədqiq edilmiş və ekoloji vəziyyətin yaxşılaşdırılması üçün Azərbaycan Dövlət Neft Şirkəti və “Azərbaycan 

Hava Yolları” Dövlət Konserni ilə razılaşdırılmış tədbirlər planı hazırlanmışdır. Abşeron yarımadasının 

sahilləri, çimərlik zonası tədqiq edilmiş, vəziyyəti nəzarət altında saxlamaq üçün müasir tələblərə cavab verən 7 

ekoloji laboratoriya yaradılmışdır. Həmin ərazilərdə vəziyyət barədə məlumat qərar qəbul edən şəxslərə 

mütəmadi olaraq çatdırılır. Bir neçə istiqamətdə gündəlik, həftəlik, aylıq xüsusi məlumat bülletenləri hazırlanır, 

dövlət orqanlarına təqdim olunur.  

Cənab Prezident, görülən bu işlərlə yanaşı, Sizin tamamilə düzgün qeyd etdiyiniz kimi, respublikada həlli 

vacib olan ekoloji problemlər də mövcuddur. Bunların da əksəriyyəti Abşeron yarımadasında cəmləşmişdir. 

Ölkə əhalisinin təxminən 40 faizinin və sənaye potensialının 70 faizinin cəmləşdiyi bu ərazi ekoloji cəhətdən 

respublikanın ən gərgin regionudur. Ümumi sahəsi 222 min hektar olan Abşeron yarımadasındakı yararsız 

torpaqların, yəni üst qatı pozulmuş, çirklənməyə məruz qalmasa da, öz təbii imkanlarını itirmiş torpaqların 

sahəsi 30 min hektara qədərdir. Bunun neftlə çirklənmiş hissəsi 10,6 min hektara yaxındır. Neft və neft 

məhsulları ilə ən çox çirklənmiş torpaq sahələri Qaradağ, Binəqədi, Sabunçu, Suraxanı, Əzizbəyov və Səbail 

rayonları ərazisindədir.  

Abşeron yarımadasının çirklənmiş və sıradan çıxmış torpaqlarının bərpası ilə əlaqədar nazirlik tərəfindən 

bu zonanın ekoloji vəziyyəti və onun sağlamlaşdırılması üçün zəruri tədbirlər proqramı və Bibiheybət zonasında 

ekoloji vəziyyət və onun yaxşılaşdırılması üçün zəruri tədbirlər proqramı hazırlanmışdır. Abşeron yarımadasının 

ekoloji problemlərindən biri sənaye və məişət sularından əmələ gəlmiş və bu sularla çirklənmiş göllərdir. 

Ümumi sahəsi 3325 hektara yaxın 800-ə qədər göldən 200-ü nisbətən iri göllərdir. Onların tərkibinə hər il 40 

milyon kubmetrdən çox çirkab və yaxud lay suları axıdılır. Göllərin ekoloji vəziyyətini gərginləşdirən əsas 

amillər neftlə çirklənmə, istehsal, sənaye mənşəli tullantı suları, kommunikasiya sistemləri ilə təchiz olunmadan 

inşa edilən çoxsaylı yeni yaşayış evlərindən və ictimai binalardan axıdılan məişət və təsərrüfat sularından 

ibarətdir. Böyükşor, Bülbülə, Qırmızıgöl, Xocasən və Çuxurdərə gölləri daha çox çirklənməyə məruz qalmışdır. 

Bu göllərdə zərərli maddələrin miqdarı normadan 8-12 dəfə artıqdır. Problemin aradan qaldırılması üçün 

nazirlik tərəfindən Abşeron yarımadasında yerləşən göllərin və digər yerlərin ekoloji vəziyyətinin 
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sağlamlaşdırılması layihəsi hazırlanmışdır. Nəzərə alsaq ki, bu göllər artıq böyüməkdə olan Bakı şəhərinin 

ərazisinin genişlənməsinə mane olur, istərdim, bəzi ərazilər haqqında geniş məlumat verim.  

Böyükşor Abşeron yarımadasının Binəqədi, Sabunçu və Nərimanov rayonları ərazisində yerləşən böyük 

göldür. İlk dövrlərdə göl, əsasən, yeraltı sulardan qidalanırdısa, hazırda buraya çoxsaylı çirkab axınları 

mövcuddur. Gölün su səthi 1300 hektar, uzunluğu 10 kilometr, eni 1,5-2 kilometrdir. Dərinliyi 4-8 metr olan bu 

böyük göl 45 milyon kubmetrə qədər su saxlayır. Bu günə qədər gölün torpaq tökülməklə tamamilə qurudulmuş 

ərazisi 15 hektardan çoxdur. Amma bir neçə yüz hektar ərazidə, demək olar ki, suyun səviyyəsi torpağadək 

enmiş, Bakı Şəhər İcra Hakimiyyəti tərəfindən oradakı cəzaçəkmə müəssisəsinin yanından qarşıdakı sahilə 

qədər bənd vurulmuşdur. Hazırda göldən gündə 7 min kubmetrə qədər su vurulur. Orada suyun azalmaması 

göstərir ki, gölün qida mənbələrinin qarşısı alınmamışdır.  

İLHAM ƏLİYEV: Bu, böyük problemdir. Amma mən hesab edirəm ki, bəlkə baxasınız, bu gölü 

qurutmaq o qədər də asan məsələ deyildir. Bəlkə onu təmizləmək olar ki, təmiz bir göl kimi qalsın. Bunu etmək 

mümkündür, müvafiq işlər görülməlidir. Əgər o təmizlənərsə, gölün ətrafında tamamilə yeni bir mühit 

yaranacaqdır. Sonra orada yaşayış massivləri tikmək, parklar salmaq olar. Çünki o sahə ekoloji cəhətdən çox 

bərbad vəziyyətdədir. Yəni siz bu varianta da baxın.  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Əslində, bu problemin həlli ilə bağlı təkcə tədqiqat işləri yox, həm də cənab 

Prezident, Sizin tapşırığınızla müəyyən hazırlıq işləri görülür. Sizin razılığınızla hazırda Dünya Bankı ilə 

danışıqlar aparılır. Artıq danışıqlar layihə hazırlamaq prosesinə keçmişdir. Sizin səsləndirdiyiniz bir fikir burada 

əsas götürülmüşdür ki, çirklənmiş torpaqların və ərazilərin təmizlənməsi, bərpası ola bilsin, hansısa xüsusi bir 

fonda, agentliyə tapşırıla bilər və onlar Dünya Bankından alınan kredit və yaxud dövlətin vəsaiti ilə 

işləyəcəkdir. Amma müəyyən ərazilərin sahibləri olduğu üçün, iri müəssisələrə məxsus min hektarlarla torpaq 

sahələri istismardan çıxarılıb müəyyən müddətdən sonra dövlətə qaytarılmalıdır. Onlar imkanlı təşkilat kimi 

torpaqları bərpa edib tədricən dövlətə qaytarır, yaxud dövlətin göstərdiyi istiqamətdə istifadəsini təmin edə bilər.  

İLHAM ƏLİYEV: Əlbəttə, Dünya Bankının krediti ilə işləmək lazımdır. Biz uzun müddətdir Dünya 

Bankı ilə əməkdaşlıq edirik. Amma bəzi hallarda onların prosedur qaydaları çox vaxt aparır. Ona görə baxın, 

təxirəsalınmaz tədbirlər haqqında fikirləşmək lazımdır. Biz əlavə maliyyə resurslarını da bu işlərə cəlb edəcəyik. 

Amma əsas məsələ çirklənmənin səbəbini aşkar etmək, onu təhlil etmək və onun qarşısını almaqdır. Əgər onu 

etməsək, heç bir işin səmərəsi olmayacaqdır. Əlbəttə ki, ən çox çirkləndirən müəssisələr, təşkilatlar gərək bu işə 

məsuliyyətlə yanaşsınlar. Məndə olan arayışda hansı sahələrdə hansı təşkilatların ekoloji vəziyyətə daha çox 

mənfi təsir göstərdiyi bildirilir.  

Misal üçün, göllərdən danışırsınız, bu göllərin çirklənməsində səbəbkarlar, ilk növbədə, neft-qaz çıxarma 

müəssisələri, yerli icra hakimiyyətləri, bələdiyyələrdir, torpaq ayıranda bütün şəhərsalma normaları və ekoloji 

amillər nəzərə alınmır. “Azərsu” Səhmdar Cəmiyyətidir ki, kanalizasiya şəbəkəsi yaşayış məntəqələrini tam 

əhatə etmir və axıntı suları lazımi səviyyədə təmizlənmir. Bakı buxtasının çirklənməsində ən çox günahkar 

təşkilatlar yenə də neft-qaz çıxarma və neft emalı müəssisələri, “Xəzərdənizneftdonanma”, Xəzər Dəniz 

Gəmiçiliyi, Beynəlxalq Dəniz Ticarət Limanı, “Azərsu” Səhmdar Cəmiyyəti, Bakı Şəhəri İcra Hakimiyyəti və 

bələdiyyələr və sairdir. Məndə başqa məlumatlar da var. Amma gərək əsas bu təşkilatlar bütün bu qüsurları 

tezliklə aradan qaldırsınlar, tədbirlər planı hazırlasınlar və biz işə başlayaq.  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Cənab Prezident, tamamilə doğru buyurursunuz. İcazənizlə, Böyükşorla 

bağlı məlumatı yekunlaşdıraraq deyim ki, Sizin sözünüzün təsdiqi kimi, hazırda “Azərsu”nun əvvəllər Bakı 

Şəhəri İcra Hakimiyyətinin balansında olan nasos stansiyası işləyir. Sutkada 20 min kubmetr çirkab su Hövsan 

istiqamətinə vurulur. Ancaq araşdırmalar göstərir ki, eyni zamanda, qurudulan ərazidən təxminən 7 min 

kubmetrdən artıq həcmdə su kənara axıdılır. Ətraf ərazilərdə 49 axardan təxminən 16 min kubmetr çirkab suyu, 

məişət tullantıları gəlir ki, bu da müəyyən səviyyənin saxlanılması üçün yetərlidir.  

İLHAM ƏLİYEV: Yəni, bir tərəfdən təmizlənir, su vurulur, göl qurudulur, digər tərəfdən isə oraya yenə 

də su axır. Bunun heç mənası yoxdur, onu əbədi qurudacaqlar? Ona görə deyirəm ki, yeni bir təklif üzərində 

işləyin, gölü təmizləyib onu çox gözəl, ekoloji cəhətdən təmiz bir göl edək və o ərazi tamamilə öz görkəmini 

dəyişəcəkdir.  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Cənab Prezident, baş üstə.  

Cənab Prezident, Bakı buxtası məsələsinə tamamilə doğru toxundunuz. Bu, narahatlıq doğuran 

məsələlərdən biridir və buna dəfələrlə toxunmusunuz. 2000-ci ildə Hollandiya şirkəti tərəfindən Bakı buxtasının 

təmizlənməsi layihəsi hazırlanmışdır. Bizim apardığımız tədqiqatın nəticələri, demək olar, onların araşdırmaları 

ilə üst-üstə düşür. Əgər oraya gündəlik axıdılan 937 min kubmetr çirkab sularının qarşısı alınarsa, 
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tədqiqatçıların göstərdiyi 60 milyon tondan 120 milyon tona qədər dib çöküntülərinə əl vurmadan, təbii 

çöküntülər hesabına oranın izolyasiyası və suyun təmizlənməsi hesabına 3-4 ilə Bakı buxtasını təmizləmək 

mümkün olacaqdır. Bu, böyük vəsaitlərin xərclənməsinin də qarşısını alır. Onsuz da bu işlər görülməli, 

kanalizasiya və başqa axarların qarşısı alınmalıdır. Çirkli sular təmizləyici qurğulardan keçirilərək, lazım 

gələrsə, dənizə buraxılmalıdır. Bu işin görülməsi Bakı buxtasının qısa müddətdə təmizlənməsinə səbəb 

olacaqdır.  

Bibiheybət zonasının yaşayış məntəqələrində ətraf əraziyə və 32-ci kanal vasitəsilə Xəzər dənizinə sutka 

ərzində axıdılan 13 min kubmetr təsərrüfat-məişət sularının təmizlənməsi zəruridir. Bura Bakının mərkəzinə 

yaxın perspektivli bir ərazidir. Hazırda orada kortəbii şəkildə kiçik və infrastrukturu olmayan yaşayış evləri 

tərəfindən ikinci ekoloji problemin yaranmasına aparan proses müşahidə olunur. İndi “Bakı buxtasının ekoloji 

vəziyyəti və onun yaxşılaşdırılması üçün zəruri tədbirlər proqramı” işlənib hazırlanmışdır və razılaşdırılmaq 

üçün ikinci dəfə Nazirlər Kabinetinə göndərilmişdir. Demək olar ki, bu iş sona çatmışdır.  

Siz Abşeron çimərlikləri ilə bağlı da doğru qeyd etdiniz.  

Çimərliklərin ekoloji vəziyyəti ilə bağlı problemlər də narahatlıq doğurur. Biz bu məsuliyyəti öz 

üzərimizə götürürük, nazir kimi şəxsən mən öz üzərimə götürürəm. Əlbəttə, bu barədə vaxtında və mütəmadi 

məlumat verilməlidir ki, tədbirlər görülsün. Söz veririk ki, bundan sonra tədbirlər vaxtında görüləcəkdir. Bunun 

üçün xüsusi laboratoriya yaradılmışdır. Həmin laboratoriyada təkcə kimyəvi yox, həm də bioloji tədqiqat 

aparmaq mümkündür. Bununla bağlı məlumatın qərar qəbul edən şəxslərə hər üç gündən bir göndərilməsi təşkil 

olunmuşdur.  

Amma dənizin səviyyəsinin qalxması ilə əlaqədar əksər çimərliklərin ərazisi azalmış, bir çox ərazilərdə 

bataqlıqlar əmələ gəlmişdir. Sizin göstərişinizdən sonra bəzi tədbirlər görülmüşdür. Buzovna-Zuğulba 

zonasında dənizin içindən keçən borular təmir olunmuşdur. Oraya rəsmi sənədlərə görə gündə 10 min kubmetr, 

əslində isə 14 min kubmetrə qədər çirkab suları axıdılır. “Azərsu” tərəfindən inşa olunan bioloji qurğu artıq işə 

düşmüşdür. Düzdür, həmin qurğu 4 min kubmetrə qədər çirkab su qəbul edir, o da mövcud kanalizasiya 

şəbəkəsinin imkanlarını göstərir. Eyni zamanda, Buzovnada kanalizasiya şəbəkəsi qurularsa, həmin qurğu suyun 

təmizlənməsinin öhdəsindən tamamilə gələcəkdir. Bütün proqnozlar göstərir ki, bu, bütün şimal zonasındakı 

çimərliklərin vəziyyətini əsaslı surətdə dəyişmiş olacaqdır.  

İLHAM ƏLİYEV: Çalışmalıyıq ki, bütün zonalarda çimərliklərdə vəziyyət yaxşı olsun. Ona görə indi 

fikirləşmək lazımdır, proqram tərtib etmək lazımdır ki, hansı tədbirlər görülməlidir, harada nə tikilməlidir - 

təmizləyici qurğular, kanalizasiya xətləri. Hamısı kompleks şəkildə olmalıdır, özü də təkcə Bakıda yox. Məndə 

olan məlumata görə, şimal istiqamətində də vəziyyət çox ağırdır. Nabran çimərliklərində vəziyyət dözülməz 

həddə gəlib çatıbdır. Orada tikilən yeni mehmanxanaların, istirahət zonalarının heç birinin kanalizasiyası 

yoxdur, bütün sular dənizə axıdılır və faktiki olaraq, orada da çox böyük problemlər yaranır. Yəni Xəzərin sahili 

boyu bütün bu məsələlərə biz baxmalıyıq. Burada söhbət 800 kilometrlik ərazidən gedir. Yəni bütün bu sahəyə 

biz gərək kompleks şəkildə baxaq. Əlbəttə, o, çox böyük maliyyə vəsaiti tələb edəcəkdir. Amma onu 

mərhələlərə bölərik. Ən ağrılı, ən çətin yerləri müəyyən etməliyik, oradan başlamalıyıq. Amma proqram gərək 

bütün ekoloji vəziyyəti əhatə etsin.  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Cənab Prezident, bununla bağlı müəyyən təkliflər hazırlanıb ki, nəzərdə 

tutulan xərcləri də kəskin surətdə azaltsın. Birincisi, özəl şirkətlərin öz hesablarına kiçikhəcmli təmizləyici 

qurğuların quraşdırılması məsələsidir. İkincisi, iki min insana xidmət edə bilən, qiyməti aşağı olan, məhəllələrdə 

istifadə edilən qurğular çox faydalıdır.  

İLHAM ƏLİYEV: İndi Azərbaycanda biznes çox sürətlə inkişaf edir. Biz də lazımi şəraiti yaratmışıq. 

Azərbaycanda bu məsələyə çox liberal yanaşma var. Mənim də siyasətim bundan ibarətdir ki, özəl sektor, 

sahibkarlıq inkişaf etməlidir, həm kreditlər ayrılır, həm də başqa yardımlar edilir. Mənim iş adamları ilə 

mütəmadi görüşlərim, onlara siyasi dəstəyin verilməsi, əlbəttə, onların işini yüngülləşdirir. Amma onlar da bu 

işlərə gərək məsuliyyətlə yanaşsınlar. Onları məcbur etmək lazımdır. Harada yeni bir tikinti aparılırsa, yeni 

turizm zonası tikilirsə, mütləq orada ən müasir təmizləyici qurğular olmalıdır. Harada ki yoxdur, onların 

lisenziyasını geri almaq lazımdır. Artur müəllim, Mədəniyyət və Turizm Nazirliyinə göstəriş verin ki, təhlil 

aparsın. Hansı istirahət zonaları bütün normalara riayət etmirsə, onlara çox ciddi sanksiya tətbiq olunmalıdır. 

Biz bunu mütləq edəcəyik. Çünki o şirkətlər özləri pul qazanırlar. Daha da çox qazansınlar, biz bunun 

tərəfdarıyıq. Eyni zamanda, təbiətə ziyan vurmasınlar.  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Abşeron yarımadasındakı mühüm obyektlərdən biri də Ceyranbatan su 

anbarıdır. Sahəsi 13,89 kvadratkilometr olan anbarın şərq yamacında inşa edilmiş yaşayış massivində 1500-dən 
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artıq fərdi ev mövcuddur. Bundan əlavə, anbarın sanitar mühafizə zonasının ətraf ərazisində 12 müəssisə 

fəaliyyət göstərir. Nəzərə alsaq ki, orada qrunt az gillidir, ənənəvi metodlardan istifadə edən əhali çirkab sularını 

həyətdəki quyularına buraxırlar. Orada da təcili surətdə müəyyən tədbirlərin görülməsi gündəlikdədir.  

İLHAM ƏLİYEV: Bizdə, qanunvericilikdə bu məsələlər öz əksini necə tapır? Yəni ekologiyaya ziyan 

vuran təşkilatlar, firmalar, insanlar - onlara qarşı hər hansı bir tədbir görülə bilərmi? Yaxud da bununla bağlı 

cinayət məsuliyyəti bizim qanunvericilikdə var, yoxsa yox?  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Cənab Prezident, cərimələr nəzərdə tutulubdur. Müqayisə üçün deyə 

bilərəm ki, 2001-ci ildə cərimələrin və vurulmuş ziyanın hesabına Ətraf Mühitin Mühafizəsi Fonduna 650 

milyon manat daxil olmuşdur.  

İLHAM ƏLİYEV: 650 milyon manat, yəni köhnə pulla.  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Bəli. 1,4 milyard manat da tətbiq olunmuş, amma ödənməmişdir. 2005-ci 

ildə bu rəqəmin ödənmiş hissəsi 4,9 milyard manata çatdı. 33 milyard manat cərimə tətbiq olunmuşdur.  

İLHAM ƏLİYEV: Bilirsiniz ki, başqa ölkələrdə, məsələn, inkişaf etmiş ölkələrdə ekologiya məsələlərinə 

çox böyük diqqət göstərilir. Orada bu, qanunvericilikdə necə təsdiq edilmişdir?  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Müəyyən qərarlar daha da sərtləşdirilmişdir.  

İLHAM ƏLİYEV: Gərək biz də sərtləşdirək. Hətta burada cinayət məsuliyyətindən söhbət getməlidir. 

Hamı bilməlidir ki, ekologiyanı pozan, ətraf mühitə ziyan vuran təşkilatlar cəzalandırılacaqdır. Ona görə bunun 

üzərində işləyin, təklif verin, biz bunu sonra həll edəcəyik.  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Cənab Prezident, ümumiyyətlə, bu gün aparılan tikinti işlərinin hamısı 

ekoloji cəhətdən razılaşdırılmalıdır. Amma deyə bilərik ki, irimiqyaslı sənaye və biznes xarakterli tikililərlə 

bağlı 30-35 faiz müraciətlər olur. Faktlar onu göstərir ki, özəl sektor ətraf mühitə təsir edir, ancaq onlar 

tərəfindən belə bir praktika yoxdur. Amma Sizin tapşırığınızla bu, tətbiq olunacaqdır.  

İLHAM ƏLİYEV: Mütləq tətbiq edin.  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Mühüm dövlət əhəmiyyətli obyekt olan Heydər Əliyev adına beynəlxalq 

hava limanının ətraf ərazisində antropogen fəaliyyət nəticəsində 1187 hektara yaxın sahənin təbii landşaftı 

tamamilə pozulmuşdur. Belə ki, 130 hektar ərazi sənaye və məişət tullantıları altında qalmış, 750 hektar ərazi 

neft məhsulları ilə çirklənmiş, 307 hektar torpaq sahəsi isə tullantı sularının axıdılması nəticəsində 

bataqlıqlaşmışdır. Heydər Əliyev adına beynəlxalq hava limanının ətraf ərazisini əsas çirkləndirən “Binə” və 

“Sədərək” ticarət mərkəzlərinin tullantıları, Tağıyev adına və “Balaxanıneft” Neftqazçıxarma idarələrinin lay 

suları, “İqlim” İstehsalat Birliyinin, ətraf qəsəbələrin tullantılarıdır. Nazirlik “Heydər Əliyev adına beynəlxalq 

hava limanının ətraf ərazisində ekoloji vəziyyət və onun yaxşılaşdırılması üçün zəruri tədbirlər proqramı” 

işləyib hazırlamışdır. Proqram Dövlət Neft Şirkəti və “Azərbaycan Hava Yolları” Dövlət Konserni ilə 

razılaşdırılmışdır və hazırda hökumətdə baxılır.  

Abşeron yarımadasının mühüm magistral yollarından biri olan aeroport yolunun ətrafında da gərgin 

ekoloji vəziyyət mövcuddur. Buna Siz özünüz müdaxilə etmisiniz və bir sıra yerlərdə operativ tədbirlər 

görülmüşdür. Metronun “Əzizbəyov” stansiyası və Sabunçu dairəsi arasında yolun təxminən 2 kilometrinin sağ 

və sol hissələrinin su altında qalmaq təhlükəsi, Sabunçu və Suraxanı dairələri arasındakı yolun nisbətən çökək 

hissələrinə bu ərazilərdə yeni inşa olunmuş yaşayış massivlərindən axan tullantı sularının sızması və üfunətli 

gölməçələrin formalaşması, Yeni Suraxanıdan Mərdəkan dairəsinə qədər yolun sağ və sol hissələrinə Balaxanı 

və Suraxanı mədənlərindən axan neft tərkibli tullantı suların axıdılması, “Sədərək” və “Binə” ticarət 

mərkəzlərindən bərk məişət tullantılarının qeyri-qanuni olaraq yaxın ərazilərə tökülməsi problemləri vardır.  

Abşeron yarımadasının ən ciddi ekoloji problemlərindən biri bərk tullantıların idarə olunması ilə bağlıdır. 

Yarımadada olan 5 məişət tullantıları poliqonunun ümumi sahəsi 232,5 hektardır. Qeyri-qanuni zibilliklərin sayı 

130-dək, sahəsi isə 448,6 hektardır. Onların təxminən 35 faizi Əzizbəyov, 25 faizi isə Sabunçu rayonlarının 

ərazisindədir.  

Rəsmi fəaliyyət göstərən poliqonlar ekoloji norma və standartlara cavab vermir. Belə ki, poliqonların 

əraziləri hasara alınmamış və nəzarət təşkil olunmamışdır, tullantılar boşaldılandan sonra torpaq qatı ilə 

örtülərək basdırılmır. Çeşidlənmə aparılmadığından, təhlükəli və bir sıra sənaye tullantıları məişət tullantıları ilə 

birlikdə poliqonda yerləşdirilir.  

Hazırda tullantıların idarə olunması ilə özəl şirkətlər-“UP-Azərbaycan”, “ADES” Almaniya-Azərbaycan, 

“Kasko-RJP”, “Kasko-Waste Services” Finlandiya-Çexiya-Azərbaycan birgə müəssisələri və yerli icra 

hakimiyyətlərinin mənzil-kommunal təsərrüfatı qurumları və bələdiyyə orqanları məşğuldur. Bu təşkilatlar 

tərəfindən tüllantıların düzgün idarə olunmaması səbəbindən, həm müvəqqəti toplanma məntəqələrində, həm də 
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poliqonlarda yanma halları baş verir ki, bu da öz növbəsində ətraf mühitin, xüsusən də küləkli günlərdə Bakı 

şəhərinin atmosfer havasının daha çox çirklənməsi ilə nəticələnir.  

Qeyd etməliyəm ki, əvvəlki illərdə olduğu kimi, indi Bakı şəhəri sənaye tullantıları, zavodların tüstüsü ilə 

əhatə olunmur. Onların həcmi 1990-cı ilə nisbətən 5 dəfə azalmışdır. Bunun da təbii səbəbləri var. Yeni 

yaradılan müəssisələr müasir standartlara cavab verir. Köhnə müəssisələrin bir çoxu isə fəaliyyət göstərmir. 

Ancaq avtomobillərin sayı kəskin şəkildə artmışdır və çirklənmədə 30-70 faiz rol oynayır. Amma bu, müəyyən 

saatlarda hiss edilir. Bakıda külək olmayanda səhər tezdən, yaxud cənub-şərq küləyi olanda müşahidə edilən, 

boğazı qıcıqlandıran boz rəngli hisin yeganə mənbəyi Balaxanı zibilxanasında mütəmadi baş verən qəsdən 

yandırılma, yəni yerin boşalması üçün məqsədli yandırılmadır. Yaxud özündən alışma prosesi gedir, çünki emal 

olunmuş tullantılar həddən artıq sıxlaşdırılmışdır. Bundan da ziyanlı nəticələr əmələ gəlir.  

İLHAM ƏLİYEV: Bu barədə də müvafiq göstərişlər verilibdir. İndi İqtisadi İnkişaf Nazirliyi yeni zibil 

emalı zavodunun tikintisi ilə bağlı müəyyən tədbirlər görür. Biz tezliklə bunu həll etməliyik. Çünki Balaxanı 

zibilxanası böyük bir ekoloji fəlakətdir.  

Mən bir dəfə vertolyotla rayondan qayıdarkən onun üzərindən keçirdim. Çox böyük bir bəladır və onu 

aradan qaldırmaq, orada vəziyyəti yaxşılaşdırmaq çox çətin olacaqdır. Yeni zibil emalı zavodunun tikintisi, 

əlbəttə, bu məsələyə kömək göstərəcəkdir. Ancaq buna əgər indi başlasaq, haradasa, iki il vaxt aparacaqdır. 

Fikirləşin, bu iki il ərzində nə etməliyik ki, orada vəziyyəti bir az sağlamlaşdıraq.  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Cənab Prezident, adi tullantılar üçün ayrılmış ərazidə, Sumqayıtın 11 

kilometrliyində poliqon tikilir. Burada bütün proseslər ən yüksək standartlara cavab verəcəkdir. Bu da nümunə 

olmalıdır. Ayrı-ayrı iri müəssisələr özlərinin ərazisində belə poliqonlar tikməlidir ki, zavod tikilənədək 

tullantıları müvəqqəti orada saxlasınlar.  

İLHAM ƏLİYEV: Bir problemi də qeyd etdiniz, buna daha da ciddi fikir vermək lazımdır. Torpaqların 

çoxu bataqlaşır. Həm aeroport ərazisində, həm sahilboyu ərazilərdə. Mən vertolyotla uçanda görürəm, böyük 

ərazilər artıq bataqlığa çevrilir. Nə işlər görmək lazımdır?  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Cənab Prezident, bunlar əsas iki səbəbdəndir. Birincisi, neft tullantıları 

daşıyan kollektorlar, o cümlədən Hövsan kollektoru olduqca köhnədir və həddən artıq neft və məişət 

tullantılarını daşıyır. Xəzər dənizi də çirklənir və ətrafdakı çökək yerlərdə torpaq boşalır.  

Fikir vermisinizsə, aeroportun uçuş-enmə zolağının ətrafında olan rəngbərəng gölməçələri də 

qidalandıran mənbə həmin ərazidə olan neft qurğularından az miqdarda axan, lakin yüksək konsentrasiyalı 

tullantılarla bərabər, həmin kollektordan olan sızmalardır. İkincisi isə, həmin ətrafda yaradılan, infrastrukturu 

olmayan iri yaşayış məntəqələrinin tullantılarının axıdılmasıdır. Bunun bir çıxış yolu var ki, 5 min nəfər əhalisi 

olan məntəqələrdə 100-150 min manata başa gələn kiçik təmizləyici qurğular quraşdırılsın. Bunlar məhəllə-

məhəllə də qoyula bilər ki, daxili şəbəkənin çəkilməsinə, ən bəsit üsulla qazma işlərinə pul xərcləmədən torpaq 

təmizlənsin və yenidən əhalinin istifadəsinə verilsin, bataqlığın qarşısı alınsın.  

Cənab Prezident, göllərlə bağlı hazırladığımız layihədə, ümumiyyətlə, onların qurudulması, çökəkliklərin 

doldurulması və yaşıllıqların salınması nəzərdə tutulmuşdur. Birinci növbədə, işə aeroport ərazisində başlanması 

təklif olunmuşdur.  

Civə üsulu ilə kaustik soda və xlor istehsalı zamanı əmələ gələn təhlükəli tullantıların basdırılması üçün 

Sumqayıtda müəyyən işlər aparılmışdır. Lakin 40-45 min ton civəli tullantının basdırılmasına baxmayaraq, 

indinin özündə orada 200-210 min ton ən təhlükəli tullantı hələ də qalmaqdadır. Bu işin görülməsi həmin 

ərazilərdə ətraf mühitin kəskin şəkildə sağlamlaşmasına səbəb olacaqdır. Suraxanı rayonu ərazisində yod-brom 

istehsalı zamanı tərkibində radioaktiv maddələr olan tullantılar (45 min ton kömür) yaranmışdır. Bu istehsal 

sahəsi bazasında Səhmdar Cəmiyyətin yaradılmasına baxmayaraq, hələ də tullantılar bu ərazidə qalmaqdadır. 

Bundan başqa, neftqazçıxarma və neft emalı müəssisələrində formalaşmış 142 min 300 ton neft tərkibli şlam 

müəssisələrin ərazilərində saxlanılır. Təhlükəli tullantıların yerləşdirilməsi üçün 4 poliqondan 2-nin vəziyyəti 

qənaətbəxş deyildir.  

Abşeronun daş və qum karxanaları barədə. Ölkədə dövlət balansında qeydiyyata alınmış 22 əhəngdaşı 

yataqlarının 15-i yarımada ərazisində yerləşir. Qum yataqlarının sayı isə 3 ədəddir. Yataqlar altında qalan torpaq 

sahəsi 4577 hektar təşkil edir ki, bunun da 4300 hektarı əhəngdaşı yataqları, 277 hektarı isə qum yataqlarıdır. 

Əhəngdaşı yataqlarının ərazisinin təxminən 1000 hektarı sıradan çıxaraq, yararsız hala düşmüşdür.  

Digər hallarda olduğu kimi, yerin təkindən istifadə üçün də torpaq ayrılarkən Ekologiya və Təbii 

Sərvətlər Nazirliyinin rəyinin nəzərə alınmaması nəticəsində yerin təkindən qanunsuz istifadəyə şəraitin 

yaradılması, yataqların istismarı zamanı köhnə texnologiyadan istifadənin böyük itkilərə səbəb olması, əvvəllər 
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istismar olunmuş və istismarı başa çatmış karxanalarda rekultivasiya işlərinin aparılmaması, yerin təkindən 

istifadə üçün torpaqayırma zamanı sanitar mühafizə zonasına əməl olunmaması, dövlət balansında qeydiyyata 

alınmış yataqların sanitar mühafizə zonalarında və bu zonalara yaxın ərazilərdə (məsələn Türkan və Zirə 

ətrafında) yerli icra hakimiyyəti və bələdiyyə orqanları tərəfindən yaşayış evlərinin tikintisi üçün torpaq 

sahələrinin ayrılması və s. ekoloji problemləri dərinləşdirən amillərdəndir.  

Mövcud problemin aradan qaldırılması üçün, ilk növbədə, yerin təkindən istifadə hüququnun verilməsi 

sahəsində bu gün mövcud olan boşluğun təcili aradan qaldırılması çox vacibdir.  

Cənab Prezident, atmosfer havasının çirklənməsi ilə bağlı məlumat verdim. Ümumiyyətlə, 1990-cı ilə 

nisbətən kəskin surətdə yaxşılaşma gedir. Çünki müəssisələrdə atmosferə atılan karbon qazının həcmi 60 milyon 

tondan 37 milyon tona enmişdir.  

İLHAM ƏLİYEV: Norma nə qədərdir?  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: İqtisadiyyatın gücü qədər. Biz Kiota Protokoluna 60 milyon tonla daxil 

olmuşuq. Ona görə bu qədər buraxmağa ixtiyarımız var. Amma hazırda 37-38 milyon ton buraxılır. Burada iki 

variant var: dünyada qəbul olunmuş karbon alverinə qoşulmaq, yaxud da ehtiyatda saxlamaq ki, bir zaman lazım 

olacaqdır.  

İLHAM ƏLİYEV: Buna ehtiyacımız yoxdur.  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: Bəli. Bundan başqa, 2 milyon tona yaxın da zəhərli tullantı atılırdı ki, 

onların da həcmi 800 min tona enmişdir. Bunun tərkibində avtomobillərin tullantıları 170 min tondan 500 min 

tona çatmışdır.  

Problemin aradan qaldırılması üçün istismar edilən nəqliyyat vasitələrinin texniki vəziyyətinə nəzarətin 

gücləndirilməsini, istismarda olmuş nəqliyyat vasitələrinin idxalında məhdudiyyətlərin qoyulmasını, 

tullantıların idarə olunmasının təşkili və onların zibilxanalarda yandırılmasının qarşısının alınmasını və 

məşəllərdə yandırılan qazların zərərsizləşdirilməsini təklif edirik.  

Çox sağ olun.  

 

X X X 

 

Çıxış üçün səhiyyə naziri Oqtay Şirəliyevə söz verildi.  
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Sᴅhiyyᴅ naziri Oqtay ķirᴅliyevin  

ēxēĸē  

 

- Möhtərəm cənab Prezident!  

Hörmətli müşavirə iştirakçıları!  

Respublikanın bütün regionlarında olduğu kimi, Bakı şəhərində də quruculuq, təmir və abadlıq işlərinin 

aparılması ilə yanaşı, yaşayış məntəqələrinin ekoloji vəziyyətində, o cümlədən su təchizatında, kanalizasiya 

sistemlərində, çimərliklərin sanitariya vəziyyətində bir sıra nöqsan və çatışmazlıqlar mövcuddur.  

Hələ keçən əsrin 70-80-ci illərində ümummilli liderimiz Heydər Əliyevin gərgin səyi nəticəsində ümumi 

dəyəri 400 milyon manat təşkil edən Bakının böyük kanalizasiyasının tikintisi layihələndirilmiş və inşasına 

başlanılmışdı. Lakin sonrakı illərdə bu iş başa çatdırılmamışdır. Hazırda Bakı şəhərinin yalnız 78 faizi 

mərkəzləşdirilmiş kanalizasiya sisteminə qoşulmuşdur. Çirkab sularının ümumi həcminin 27 faizi 

təmizlənmədən Xəzər dənizinə axıdılır.  

Hazırda fəaliyyətdə olan Hövsan aerasiya stansiyasına daxil olan çirkab sularının mexaniki və bioloji 

təmizlənməsi tam təmin edilmir. İndiyədək çirkab suları qəza xətti ilə dənizə axıdılır. Bununla yanaşı, şəhərin 

bir sıra yaşayış məntəqələrinin çirkab suları da təmizlənmədən birbaşa dənizə axıdılır. Belə ki, Badamdar, 

Bibiheybət qəsəbələrinin və 20-ci sahə yaşayış məntəqəsinin təsərrüfat-məişət çirkab suları bilavasitə əhalinin 

kütləvi istirahət yeri olan Şıx çimərliyinin yaxınlığında dənizə buraxılır.  

Qobustan qəsəbəsinin çoxmərtəbəli binalarının, Xətai rayonunda Zığ yolu boyunca Əbilov və Naximov 

qəsəbələri ərazilərində tikilən fərdi yaşayış evlərinin çirkab suları isə dənizkənarı sahəyə, oradan da dənizə 

axıdılır.  

Əzizbəyov rayonunun Pirallahı qəsəbəsi üçün nəzərdə tutulmuş kanalizasiya təmizləyici qurğuları 

səmərəli işləmədiyindən, çirkab suları təmizlənmədən bilavasitə dənizə buraxılır. “Zeytun” sovxozu adlanan 

ərazidə tikilən yaşayış evlərinin çirkab suları yaxınlıqdakı boş əraziyə axıdılaraq, burada çirkab gölməçəsi 

yaratmışdır.  

Bəzi hallarda kanalizasiya sistemləri olmadığına görə, çirkab suları ətraf göllərə axıdılır. Belə ki, Xocasən 

qəsəbəsinin şəxsi evlərindən xaric olan çirkab suları Xocasən gölünə, Binəqədi, Rəsulzadə qəsəbələrinin, Baksol 

yaşayış sahəsindən, o cümlədən 60-a qədər fərdi donuzçuluq təsərrüfatından çirkab suları Böyükşor gölünə, 

Suraxanı rayonunun Bülbülə və Əmircan qəsəbələrinin çirkab sularının əsas hissəsi Bülbülə gölünə buraxılır.  

Yasamal rayonunun 1-ci Alatava massivində tikilmiş fərdi evlərin çirkab və lay suları köhnə daş 

karxanasının yerində yaranmış süni gölə axıdılır. Belə faktlar başqa yaşayış məntəqələrində də mövcuddur.  

Respublikanın ikinci iri sənaye şəhəri olan Sumqayıtda da çirkab sularının tam təmizlənib 

zərərsizləşdirilməsi təmin edilmir. Belə ki, “Üzvisintez” zavodunun nəzdində olan təmizləyici qurğuların layihə 

gücü sutkada 182 000 kubmetr olduğu halda, şəhər ərazisindən çıxan çirkab sularının həcmi sutkada 252 000 

kubmetr təşkil edir və nəticədə 70 000 kubmetr çirkab suları təmizlənmədən 9 nöqtədən Xəzər dənizinə axıdılır.  

Hazırda fərdi evlərin tikintisi geniş vüsət almışdır. Lakin bunların tikintisi üçün müvafiq 

kommunikasiyaları olmayan ərazilər ayrılır. Məsələn, Saray qəsəbəsində fərdi tikintilər üçün nəzərdə tutulmuş 

ərazinin kanalizasiya sisteminin layihə-smeta sənədlərinin hələ 1999-cu ildə razılaşdırılmasına baxmayaraq, 

indiyədək onun tikintisinə başlanmamışdır. Ceyranbatan su hövzəsinin yaxınlığında fərdi tikililərin yerləşməsini 

nəzərə alaraq, yağış sularının kanalizasiya-drenaj sisteminin layihəsinin hazırlanması barədə Səhiyyə 

Nazirliyinin təklifi bu günə kimi həll olunmamışdır.  

Son illərdə Bakı şəhərində çoxmərtəbəli binaların inşası zamanı mövcud tikinti norma və qaydalarının, 

eləcə də gigiyena normativlərinin tələblərinin kobud surətdə pozulması faktlarını da qeyd etmək vacibdir. Belə 

ki, yeni tikintilər çox hallarda şəhərin mərkəzi hissəsində, əhalinin daha sıx məskunlaşdığı yerlərdə aparılır və 

ərazinin kiçik olması səbəbindən əhalinin sıxlığı həddən artıq çoxalır. Bu da insan sağlamlığı üçün zəruri olan 

bir çox gigiyenik normativləri gözləməyə imkan vermir.  

Binaların bir-birinə, o cümlədən köhnə tikililərə yaxın tikilməsi, ilk növbədə, təbii hava axınının 

çətinləşməsinə və mikroiqlimin digər göstəricilərinin də pozulmasına gətirib çıxarır. Yeni layihələr üzrə tikilən 

evlərdə mənzillərin bir qismi dalan sistemi ilə yerləşdirildiyindən, mənzillərə havanın təbii axını olmur. Belə 

şəraitdə qısa müddətdə otaqlarda havanın həm fiziki və həm də kimyəvi göstəriciləri pisləşir. Bu, binalardakı 

mənzillərin təbii işığın düşməsində də ciddi çətinliklər yaradır və sakinləri düz düşən təbii günəş şüalarından 

məhrum edir.  
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Bununla yanaşı, binalara nəqliyyat vasitələrinin, xüsusilə təcili yardım, yanğınsöndürmə maşınlarının və 

digər xidmət nəqliyyatının yaxınlaşması məsələsi də çox problem yaradır.  

Bütün bunları nəzərə alaraq, respublika sanitariya-epidemioloji orqanları tərəfindən obyektlərin 

tikintisinin layihələşdirilməsi dövründə ətraf mühitin mühafizəsi tədbirlərinin yerinə yetirilməsi üzərində 

nəzarət gücləndirilmişdir. Belə ki, 2005-ci ilin axırlarında və 2006-cı ilin ötən dövrü ərzində ətraf mühitin 

mühafizəsi üzrə tədbirlərin lazımi səviyyədə nəzərə alınmaması səbəbindən, bir sıra obyektlərin layihələrinə 

mənfi rəylər verilmişdir. O cümlədən, Balaxanı qəsəbəsində beton zavodunun tikintisinə, Qaradağ rayonunda 

gips istehsalı, Səngəçal qəsəbəsində modul tipli elektrik stansiyasının tikintisi və s. Sanitariya norma və 

qaydalarına cavab vermədiyi üçün Bakı şəhərində 17 yaşayış evinin tikintisinə icazə verilməmişdir. 

Bundan əlavə, dövlət sanitariya nəzarəti orqanları ilə razılaşdırılmadan qəbiristanlıqdan 5-10 metr aralıda 

(Şərifzadə küçəsində) aparılan tikintinin, Nizami rayonunda məktəbin sanitariya mühafizə zonası 

gözlənilmədiyinə görə, tikintinin dayandırılması barədə qərar çıxarılmış və Bakı Şəhəri İcra Hakimiyyətinə 

göndərilmişdir. Təkcə 2005-ci ilin axırlarında və 2006-cı ildə yaşayış məntəqələrinin sanitariya təmizliyinə 

görə, ərazidə torpağın mühafizəsi qaydalarının pozulmasına görə, su təchizatında, kanalizasiya sistemlərində 

nöqsanlara görə 147 nəfər vəzifəli şəxs cərimələnmişdir.  

Digər problem Abşeron yarımadası və Xəzərsahili çimərliklərdir. Onların sanitariya-mühafizə zonalarına 

çirkab sularının axıdılması, dəniz suyunun bakterioloji çirklənməsi müxtəlif xəstəliklərin əmələ gəlməsinə şərait 

yaradır. Şıx, Novxanı, Buzovna çimərliklərinin və Şüvəlan-Mərdəkan sahələrinin suyunun mikrobioloji 

göstəricilərinin normadan 20 dəfə yüksək olması səbəbindən, həmin ərazilərdən çimərlik kimi istifadə olunması 

dövlət sanitariya-epidemioloji nəzarəti orqanları tərəfindən qadağan edilmişdir. Lakin qərarın çıxarılmasından 

bir aydan yuxarı vaxt keçməsinə baxmayaraq, indiyədək çimərlik rəhbərləri tərəfindən onun icrası təmin 

olunmur. Ona görə hazırda biz Azərbaycan Respublikası Ali Məhkəməsinə müraciət etmişik.  

Möhtərəm cənab Prezident!  

Yuxarıda sadalanan ekoloji problemlər və digərləri Sizin nəzərinizdədir. Belə ki, Bakı şəhəri 

qəsəbələrinin 2006-2007-ci illər üzrə sosial-iqtisadi inkişafının sürətləndirilməsinə dair qəbul olunmuş 

Proqramda su və kanalizasiya sistemlərinin təmiri, tikintisi üçün 30 milyon manat məbləğində vəsait ayrılmışdır 

ki, bunun da 23 milyon manatı kanalizasiya xətlərinin bərpasına sərf olunacaqdır.  

Daha bir vacib qərar Fövqəladə Hallar Nazirliyi nəzdində Tikintidə Təhlükəsizlik İşləri üzrə Agentliyin 

yaradılmasıdır. Bu da tikintidə baş verə biləcək, o cümlədən tikinti üçün torpaq sahələrinin ayrılması, tikintidə 

istifadə olunacaq inşaat materiallarının keyfiyyəti, sanitariya-mühafizə zonalarının gözlənilməsi, lazımi yolların 

çəkilməsi sahəsində olan nöqsan və çatışmazlıqların qabaqcadan qarşısının alınmasına imkan verəcəkdir.  

Əminik ki, görüləcək bütün bu tədbirlər Bakı şəhəri əhalisinin, xüsusən gələcək nəslin sağlam ekoloj 

mühitdə yaşamasını təmin edəcəkdir.  

Diqqətinizə görə minnətdaram.  

 

X X X 

 

İLHAM ƏLİYEV: İndi ekoloji vəziyyətin insanların səhhətinə təsiri haqqında dünyada kifayət qədər 

məlumatlar var, kitablar var, dissertasiyalar müdafiə olunubdur. Azərbaycanda da gərək bu təhlil daha da dəqiq 

aparılsın. Ekoloji vəziyyətin insanların sağlamlığına olan təsiri və onun nəticələri haqqında geniş təhlil işləri 

aparılmalıdır. Biz bunu onsuz da bilirik. Bu həqiqətdir ki, ekoloji vəziyyət bərbad olanda, əlbəttə, insanların 

sağlamlığına mənfi təsir göstərir. Amma bunu da tam dəqiqliklə bilməliyik ki, hansı xəstəliklərə gətirib çıxarır? 

Azərbaycanda bu təsir nə dərəcədə yüksəkdir, insanların sağlamlığına nə dərəcədə təsir göstərir? Yəni biz buna 

kompleks şəkildə baxmalıyıq.  

Bütövlükdə, ekoloji tədbirlərin görülməsinin də əsas məqsədi insanlarımızın sağlamlığını qorumaqdır. 

Əlbəttə ki, təmiz dəniz, təmiz torpaq, meşələr, təbiət, bu, dünyanın gələcəyinə lazımdır, bəşəriyyətin inkişafına 

lazımdır. Eyni zamanda, bizim üçün əsas məqsəd insanlarımızın sağlamlığıdır. Ekologiyanın bərbad vəziyyətdə 

olması, ilk növbədə, insanlarımızın sağlamlığına mənfi təsir göstərir, Azərbaycan millətinin genefonduna böyük 

zərbə vurur. Ona görə də mən istəyirəm ki, bu məsələlərə kompleks şəkildə yanaşaq.  

Ekoloji vəziyyətin yaxşılaşması, insanların sağlamlığının təmin olunması, havanın təmizlənməsi, Bakının 

içməli su ilə təmin edilməsi, Şimal dağlarından çəkiləcək su kəməri - hamısının məqsədi məhz bundan ibarətdir. 

Eyni zamanda, bəlkə ekoloji məsələlərə bilavasitə bunun aidiyyəti yoxdur, ancaq mənə verilən məlumata görə, 

Azərbaycanda istehsal olunan məhsulların da bəzi hallarda tərkibi standartlara o qədər də uyğun gəlmir. Harada 
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ki, ekoloji normalar pozulur, standartlar pozulur, orada çox ciddi sanksiyalar tətbiq olunmalıdır. Mən hesab 

edirəm ki, cərimələr burada çox böyük təsir göstərməz. Çünki iri şirkətlər var, onların böyük gəlirləri var. İndi 

Hüseynqulu Bağırov dedi, o cərimələrdən cəmi nə qədər pul yığılıbdır, köhnə pulla 650 milyon manat.  

HÜSEYNQULU BAĞIROV: 2001-ci ildə 650 milyon, 2005-ci ildə 5 milyard manata yaxın.  

İLHAM ƏLİYEV: 5 milyard, yəni yeni pulla 1 milyon manat. Ancaq bəzi şirkətlər üçün 1 milyon da artıq 

o qədər də böyük cərimə deyildir. Ona görə, ciddi sanksiyalar tətbiq olunmalıdır. O şirkətlər bağlanmalıdır, o 

istehsalatlar bağlanmalıdır. Buna həm Səhiyyə Nazirliyi, həm Standartlaşdırma, Metrologiya və Patent üzrə 

Dövlət Agentliyi, Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyi, bütün digər aidiyyəti qurumlar baxmalıdılar. Çünki 

bizim üçün əsas vəzifə insanlarımızın sağlam olmasıdır, gənc nəslin, uşaqların sağlamlığıdır.  

Mən yenə də deyirəm, bizim iqtisadi göstəricilərimiz çox yaxşıdır, iqtisadi imkanlarımız artır. Ancaq bu 

tərəfdən insanlarımızın sağlamlığı zərbə altındadır, ekoloji vəziyyət bərbad, sanitariya normalarına riayət 

olunmur, kanalizasiya suları təmizlənmədən dənizə axıdılır. Neft Şirkəti bütün torpaqları çirkləndirir.  

Neft Şirkətini biz son zamanlar tərifləmişik və böyük uğurları var. Amma bu gün tənqid etməliyik. Çünki 

uzun illərdir bu məsələyə heç bir əhəmiyyət verilmirdi, heç bir vəsait qoyulmurdu. Düzdür, vaxt var idi maddi 

imkanlarımız yox idi, indi bu imkanlar var. İndi neft şirkətinin özünün imkanları var, başqa şirkətlərin imkanları 

var, “Azərikimya”nın imkanları var. Bu sahəyə diqqət göstərilməlidir. Bu, bizim gələcəyimizdir, millətimizin 

sağlamlığı bir nömrəli məqsəddir.  

İndi Bibiheybət neft yatağından söhbət düşdü. Mən bu yaxınlarda dağa çıxmışdım, oradan aşağı baxırdım. 

Bu, demək olar ki, ekoloji fəlakətdir. Özü də buradan, mərkəzdən beş dəqiqəlik yoldur. Təcili olaraq vəziyyətin 

aradan qaldırılması üçün işlər görülməlidir və mən Neft Şirkətinə artıq göstəriş verdim. Mənə deyirlər iki ilə, iki 

il çoxdur. Qısa müddət ərzində ora tamamilə təmizlənməlidir. Belə sahələr çoxdur və buna çox böyük diqqətlə 

yanaşmalıyıq.  

Bir də demək istəyirəm, mən hesab edirəm, bugünkü müşavirənin nəticələri məhz bundan ibarət olacaq 

ki, bütün bu məsələlərə kompleks şəklində baxaq və lazımi qərarlarımızı verək.  

 

X X X 

 

Bakı Şəhəri İcra Hakimiyyətinin başçısı Hacıbala Abutalıbova söz verildi. 
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Bakē ĸᴅhᴅri Ķcra Hakimiyyᴅtinin baĸēsē Hacēbala Abutalēbovun  

ēxēĸē  

 

- Möhtərəm Prezident!  

Sizin bu diqqətiniz xalqımızın ümummilli lideri, ulu öndər Heydər  

Əliyevin paytaxtımızın inkişafına, ekoloji durumuna, Xəzər dənizinin təmizliyinə, yaşıllıqlar zolağının 

salınmasına göstərdiyi böyük qayğının davamıdır. Xüsusilə vurğulamaq lazımdır ki, Sizin rəhbərliyiniz altında 

Bakı Şəhəri İcra Hakimiyyətində keçirilən müşavirədə verdiyiniz göstəriş və tapşırıqlar, həmçinin, Bakı 

qəsəbələrinin sosial-iqtisadi inkişafı ilə bağlı imzaladığınız çox mühüm Sərəncam Bakının və onun 

qəsəbələrinin sosial-iqtisadi və ekoloji problemlərinin həllinə çox böyük təkan vermişdir.  

Bununla belə, qeyd etmək lazımdır ki, son illərdə Bakı şəhərinin iqtisadi baxımdan sürətlə inkişafı, 

şəhərin və onun qəsəbələrinin əhalisinin xeyli artması, şəhərə normadan artıq minik və yük maşınlarının daxil 

olması, quruda neft hasilatı zamanı və kanalizasiya sisteminin lazımi səviyyədə olmaması nəticəsində yaranan 

zəhərli və çirkab sularının təmizlənmədən ərazilərə və Xəzər dənizinə axıdılması şəhərin ekoloji vəziyyətində 

müəyyən problemlər yaratmışdır. İcazə verin, Bakı şəhərinin ekoloji vəziyyətinin yaxşılaşdırılması üçün həlli 

vacib olan əsas problemləri Sizin diqqətinizə çatdırım.  

Əsas problemlərdən biri Azərbaycan Dövlət Neft Şirkətinin, Xəzər Dəniz Gəmiçiliyinin və digər 

qurumların tabeliyində olan, Bakı şəhərinin Xəzər dənizi sahili boyunca yerləşən və müasir standartlara cavab 

verməyən müəssisələri tərəfindən və quruda neft hasilatı zamanı yaranmış çirkab sularının təmizlənmədən ətraf 

ərazilərə və ya Xəzər dənizinə axıdılmasıdır. Neft quyularından çıxan zəhərli və çirkab sularının təmizlənmədən 

ərazilərdə uzun illər yaranmış süni gölməçələrə və Xəzər dənizinə axıdılması həmin ərazilərin və dənizin 

çirklənməsinə səbəb olur. Eyni zamanda, bu suların bioloji normalara cavab verməyən vəziyyətdə, mexaniki 

təmizlənmə aparılmadan böyük əraziləri əhatə edən kanallar vasitəsilə dənizə axıdılması həmin suların 

torpaqlara sızmasına və buxarlanma nəticəsində ətraf mühitin havasının zəhərlənməsinə gətirib çıxarır.  

Bakının ümumi ekoloji vəziyyətindən danışan şəhərin meri ekoloji problemlərin həlli ilə bağlı Bakı 

Şəhəri İcra Hakimiyyəti qarşısında duran vəzifələrdən, həyata keçiriləcək tədbirlərdən danışaraq dedi:  

- Möhtərəm Prezident, Bakı Şəhəri İcra Hakimiyyəti şəhərin ekoloji vəziyyətinin yaxşılaşdırılması ilə 

əlaqədar yuxarıda sadalanan problemlərin həlli üçün aşağıdakı təklifləri diqqətinizə çatdırır.  

Birincisi, quruda neft hasilatı zamanı yaranmış çirkab sularının axıdıldığı ərazilərin neft tullantılarından 

təmizlənməsinə, bu ərazilərin rekultivasiya olunaraq yararlı hala gətirilməsinə, həmin ərazilərdə yaşıllıq 

zolaqlarının salınmasına nail olmaq və neft tullantılarının birbaşa dənizə axıdılmasının qarşısını almaq üçün 

Azərbaycan Dövlət Neft Şirkəti tərəfindən müasir texnoloji üsullarla işləyən bioloji təmizləyici qurğuların 

tikilib istifadəyə verilməsi.  

İkincisi, Bakı şəhərinə verilən və əhali tərəfindən istifadə edilən suyun miqdarına uyğun olaraq, çirkab 

sularının təmizlənməsi üçün “Azərsu” Səhmdar Cəmiyyəti tərəfindən Bakının ayrı-ayrı qəsəbələrində müstəqil 

bioloji təmizləyici qurğuların tikilib istifadəyə verilməsi.  

Üçüncüsü, Bakı şəhərində ekoloji tarazlığın qorunub saxlanılması üçün müasir tələblərə cavab verən bərk 

məişət tullantılarını emal edən zavodların tikilməsi, həmin tullantıların normativ əsaslarla daşınması üçün 

avtomaşınların və konteynerlərin alınması.  

Dördüncüsü, nəqliyyat vasitələrindən atmosferə atılan zəhərli qazların qarşısını almaq üçün istismar 

müddəti ötmüş avtomobillərin şəhər ərazisində hərəkətini məhdudlaşdırmaq, əhalinin köhnə və ucuz 

avtomobillərə nisbətən yeni avtomobillərin alınmasında maraqlı olmasına şərait yaradılması üçün dünya 

dövlətlərinin təcrübəsindən istifadə etmək.  

Beşincisi, rayonlardan və xaricdən ticarət məqsədi üçün Bakı şəhərinə daxil olan iri yük avtomobillərinin 

qarşısını almaq üçün terminalların, müasir tipli anbarların və iri ticarət mərkəzlərinin şəhərdən kənarda 

yerləşdirilməsi.  

Möhtərəm Prezident, Sizi əmin edirik ki, şəhər icra hakimiyyəti çox mühüm əhəmiyyət kəsb edən məsələ 

- Bakı şəhərinin ekoloji vəziyyətinin yaxşılaşdırılması ilə bağlı Sizin qarşımızda qoyduğunuz tapşırıq və 

göstərişləri rəhbər tutaraq, onların yerinə yetirilməsi üçün bütün səylərini və imkanlarını əsirgəməyəcəkdir.  

Diqqətinizə görə sağ olun.  

İLHAM ƏLİYEV: Siz köhnə avtomobillərin azaldılmasını təklif edirsiniz. Əlbəttə, burada dünya 

praktikasını biz gərək öyrənək. Məndə olan məlumata görə, inkişaf etmiş ölkələrdə məhdudiyyət var, köhnə 

avtomobillər ölkəyə idxal edilmir. Yəqin ki, biz də buna yaxınlaşmalıyıq, amma eyni zamanda, Azərbaycanın 
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indiki durumunu biz gərək nəzərə alaq. İnsanlarımızın imkanlarını nəzərə almalıyıq. İnsanlarımızın hələ imkanı 

yoxdur ki, kütləvi şəkildə təzə avtomobillər alsınlar. Ona görə ucuz qiymətə köhnə avtomobillərin alınması baş 

verir. Biz bunun qarşısını belə inzibati yollarla ala bilmərik. Nə vaxt iqtisadi imkanlar artacaq, əlbəttə, biz bunu 

etməliyik və edəcəyik. Ancaq gərək biz buna yavaş-yavaş, tədricən yaxınlaşaq.  

Eyni zamanda, siz təklif edirsiniz, biz rayonlardan gələn maşınları saxlayaq, Bakıya buraxmayaq?  

HACIBALA ABUTALIBOV: Yox, yox.  

İLHAM ƏLİYEV: Bəs necə?  

HACIBALA ABUTALIBOV: Şəhərdə olan iri ticarət mərkəzlərinə, əsasən, rayonlardan 54 min 117 

maşın gəlir. Onların qarşısını almaq üçün iri ticarət mərkəzlərini şəhərdən kənarda yerləşdirmək, orada böyük 

anbarların və terminalların tikilməsinə və dairəvi yolun birbaşa istifadəsinə nail olmaq.  

İLHAM ƏLİYEV: Bəli, buna baxmaq olar. Ancaq biz qadağa qoya bilmərik ki, rayonlardan Bakıya 

gəlməsinlər. Düzdür, biz indi Bakının nəqliyyat problemlərini həll edirik, yeni körpülər salınır, yeni yollar açılır. 

Sizə də mən göstəriş vermişəm ki, şəhərdə yeni yolların açılması üçün tədbirlər görülsün. Gərək, biz buna 

kompleks şəkildə yanaşaq ki, insanların gündəlik həyatına müdaxilə etməyək. Ancaq bunu elə tənzimləyək ki, 

işlər yaxşı getsin, eyni zamanda, insanları biz incitməməliyik.  

Rayonlardan da Bakıya gəlirlər. Ona görə gəlirlər ki, burada imkanlar daha da genişdir. Ona görə gəlirlər 

ki, burada alış-veriş işləri ilə məşğuldurlar. Bununla yanaşı, siz şəhərin təmizlik məsələlərinə daha da böyük 

diqqət göstərin. İndi şəhərin mərkəzi təmizdir və bunu hamı da görür, etiraf edir. Bakıya gələn xarici qonaqlar 

da həmişə bunu vurğulayırlar ki, çox təmiz şəhərdir, təmizlik işləri burada yaxşıdır. Ancaq şəhərin kənarında 

vəziyyət belə deyildir.  

HACIBALA ABUTALIBOV: Vəziyyət ağırdır.  

İLHAM ƏLİYEV: Ağırdır. Mən özüm qəsəbələrdə, şəhərin müxtəlif yerlərində tez-tez oluram. Özüm 

gedirəm, vəziyyətlə tanış oluram və bəzi hallarda görürəm ki, ora zibilxana, bura zibilxana, magistral yolların 

sağında, solunda polietilen torbalar. Bu, dəhşətli bir mənzərədir. Mən dedim ki, aydınlaşdırın, baxın, bununla 

necə mübarizə aparmaq olar.  

Misal üçün, Şamaxı yolunun, sağı da, solu da, haraya baxırsan hər tərəf belə torbalardır. Biabırçılıqdır. 

Abşeron rayonu deyir ki, bu, Binəqədinin ərazisidir, siz deyirsiniz ki, bu, Abşeronun ərazisidir. O torbaları da 

külək gah oraya aparır, gah buraya aparır. Belə də qalır. Yolun bir tərəfi Binəqədi, o biri tərəfi Abşeron rayonu. 

Elədir?  

HACIBALA ABUTALIBOV: Düzdür, elədir.  

İLHAM ƏLİYEV: Yaxşı, buna bir çarə qılın. Yəni bu təmizlik işləri bütün şəhərlərdə, kəndlərdə 

getməlidir. Yenə də deyirəm, şəhərin mərkəzində işləri yaxşı qurmusunuz, bütün ətraf yerlərdə də təşkil edin.  

HACIBALA ABUTALIBOV: Baş üstə.  

İLHAM ƏLİYEV: Yaxşı, əyləşin.  

Ramil Usubov o cinayət məsuliyyəti ilə bağlı arayış vermək istəyirdi.  

RAMİL USUBOV (daxili işlər naziri): Cənab Prezident, bildirmək istəyirəm ki, Cinayət Məcəlləsində 

belə maddə var. Əgər bu tullantılar faunanın, floranın kütləvi məhvinə gətirib çıxarırsa və insanın ölümü, şikəst 

olması ilə nəticələnən hallar olursa, bu hallarda cinayət işi qaldırmaq olar. Yəni cinayət məsuliyyətinə cəlb 

etmək olar.  

Cənab Prezident, ümumiyyətlə, cərimələr də çox kiçikdir və bu, fayda vermir. Məsələn, tutaq ki, 

nəqliyyat vasitələrində ekologiyanı pozan hallar müşahidə olunur. Yəni maşın hədsiz tüstü verir və xəttə 

buraxılır. Amma cəriməsi nədir? Keçmiş pulla cəmi 20 min manat, indiki pulla 4-5 manatdır. Biz ötən il 6 min 

belə maşın tutub cərimələmişik. Amma bu, səmərə vermir. Təklif edirəm, bu cərimələr yüksəldilsin. Həm 

cinayət məsuliyyətinin sanksiyaları daha yüksək olsun, həmçinin də cərimələr daha da yüksəldilsin.  

İLHAM ƏLİYEV: Mən razıyam, bunu hazırlayın biz qəbul edək. Ancaq belə maddə var, gərək baxaq. Bu 

maddə ilə nə qədər adam məsuliyyətə cəlb olunubdur?! Yəqin ki, heç kim.  

RAMİL USUBOV: Cənab Prezident, elədir.  

İLHAM ƏLİYEV: Yaxşı, əyləşin.  

 

X X X 

 

Sonra Sumqayıt Şəhəri İcra Hakimiyyətinin başçısı Vaqif Əliyevə söz verildi.  
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Sumqayēt ĸᴅhᴅri Ķcra Hakimiyyᴅtinin baĸēsē Vaqif ᴄliyevin  

ēxēĸē  

 

- Möhtərəm cənab Prezident!  

Hörmətli müşavirə iştirakçıları!  

Sumqayıt nəhəng sənaye müəssisələrini özündə cəmləşdirdiyi üçün ekoloji vəziyyət baxımından keçmiş 

ittifaqın ən gərgin şəhərlərindən biri olmuşdur. Bu vəziyyətin yaranmasının əsas səbəbi şəhərin kiçik inzibati 

ərazisində onilliklərlə müxtəlif zəhərli texnologiyaların yerləşdirilməsi, təbiətə ziyan vuran obyektlərin ifrat 

sıxlığı idi. Sumqayıt şəhərində ekologiya məsələlərinə münasibət 1970-ci illərdən başlayaraq müsbət mənada 

sürətlə dəyişmişdir. Ulu öndərimiz Heydər Əliyevin ciddi səyləri nəticəsində ekoloji tədbirlərin mərkəzləşmiş 

qaydada maliyyələşdirilməsinin aparılmasına başlanılmış, şəhərin sənaye müəssisələrində 200-dən çox qaz-toz 

tutucu qurğular, sutkada 360 min kubmetr çirkab suları təmizləməyə imkan verən 23 lokal su qurğuları, gücü 

sutkada 182 min kubmetr olan ümumşəhər sutəmizləyici qurğusu tikilib istifadəyə verilmiş, ildə 170 min ton 

istehsalat tullantılarını utilizə və təkrar emal edən texnologiyalar mənimsənilmişdir.  

Lakin həyata keçirilən bu işlərlə yanaşı, Sumqayıtda ittifaq qərarları ilə ekoloji ziyanlı sənaye 

obyektlərinin də intensiv qaydada tikilib istifadəyə verilməsi davam etdirilmiş, bu da öz növbəsində, görülən 

ekoloji tədbirlərin səmərəsini azaltmışdır.  

Keçmiş ittifaqın dağılmasından və respublikamız müstəqillik əldə etdikdən sonra şəhərdə bir sıra iri 

çirklənmə mənbəyi olan sənaye obyektlərinin istismarı dayandırılmış, digər obyektlər isə böyük fasilələrlə 

layihə güclərinin 10-12 faiz səviyyəsində işləmişdir. Nəticədə, Sumqayıt şəhərinin ekoloji fonunda əhəmiyyətli 

dərəcədə müsbət dəyişikliklər olmuş, su hövzəsinə çirkab sularının axıdılmasının həcmi ildə 450-500 milyon 

kubmetrdən 76,3 milyon kubmetrə, atmosferə atılan tullantıların miqdarı ildə 200 min tondan 31,9 min tona 

qədər enmişdir.  

Sumqayıt şəhərində fəaliyyət göstərən iki istilik elektrik mərkəzinin, “Azərboru” Səhmdar Cəmiyyətində 

marten sobalarının istismardan dayanması, kimya sənayesi müəssisələrində bir sıra istehsal sexlərinin müxtəlif 

səbəblərdən istismar olunmaması hesabına atmosferə atılan tullantıların həcmi xeyli azalmışdır.  

Şəhərdə uzun müddət həllini gözləyən mühüm problemlərdən biri elektroenergetika kompleksinin 

yeniləşdirilməsi idi.  

Regionların sosial-iqtisadi inkişafı Proqramı çərçivəsində nəzərdə tutulmuş və Azərbaycan 

Respublikasının Prezidenti cənab İlham Əliyevin 2005-ci ilin avqust ayında təməlqoyma mərasimində iştirak 

etdiyi, ekoloji baxımdan daha üstün texnologiyaya malik 517 meqavat gücündə yeni elektrik stansiyasının 

tikintisi cədvəl üzrə davam etməkdədir.  

Sumqayıtın Xəzərsahili zolağının uzunluğu 20 kilometrdən artıqdır. İl ərzində şəhərdə 43 milyon 

kubmetrə yaxın məişət çirkab suları əmələ gəlir. Şəhər üzrə 21 nöqtədən dənizə mütəşəkkil və qeyri-mütəşəkkil 

çıxışlar vardır. Sosial-ekoloji baxımdan ən əsas problemlərdən biri yaşayış zonasında əmələ gələn məişət çirkab 

sularının təmizləyici qurğuya verilmədən birbaşa su hövzəsinə axıdılmasıdır.  

Problemin həlli ilə əlaqədar 2005-ci ildə ölkə Prezidenti cənab İlham Əliyevin tapşırığı ilə Sumqayıtda 

məişət çirkab sularının təmizlənməsi üçün sutkalıq gücü 200 min kubmetr olan ən müasir avadanlıqla təchiz 

ediləcək qurğunun inşasına başlanılmışdır. Mövcud təmizləyici qurğudan fərqli olaraq, bu qurğuya sənaye 

zonası deyil, yaşayış massivlərində yaranan məişət çirkab sularının nəqli nəzərdə tutulur. Qurğunun tikilib 

istismara verilməsi nəticəsində çirkab suların Xəzər dənizinə axıdılmasına son qoyulacaqdır.  

Lakin bununla yanaşı, şəhərin 21-ci, 22-ci mikrorayonları, Hacı Zeynalabdin Tağıyev qəsəbəsi, Şirvan 

dəmir yolu stansiyası ərazilərində kanalizasiya xətlərinin çəkilməsi, kanalizasiya sistemlərində ötürücü 

qurğuların quraşdırılması, ərazilərdə yaranan məişət çirkab suların mütəşəkkil qaydada təmizləyici qurğuya 

ötürülməsi probleminin həlli zərurəti yaranmışdır.  

Sumqayıt şəhəri ərazisində antisanitariya vəziyyəti yaradan başlıca problemlərdən biri də uzun illər 

ərzində Abşeron rayonunun Saray qəsəbəsindən çirkab sularının qeyri-mütəşəkkil şəkildə şəhərin 18-ci 

mikrorayonu ərazisinə və Ceyranbatan qəsəbəsindən şəhərin meşə-tinglik təsərrüfatının ərazisinə axıdılmasıdır. 

Şəhər ərazisində antisanitariya vəziyyəti yaradan mənbələrdən biri də yeraltı suların məişət çirkab sularının 

axdığı Hacı dərəsi kanalının boruya alınmamasıdır. Kanalın uzunluğu 8 kilometrdir. Təkcə, Ceyranbatan 

qəsəbəsindən bu kanala sutkada 2 min kubmetrdən çox çirkab suları axıdılır. Eyni zamanda, Sumqayıt şəhəri 

ərazsində bataqlıq, gölməçə və subasmaların ümumi sahəsi 129 hektardan çoxdur. Bu da şəhər ərazisinin 1,4 

faizini təşkil edir.  
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Sumqayıtın ekoloji vəziyyətinin yaxşılaşdırılması ilə əlaqədar həyata keçirilən məqsədyönlü tədbirlərdən 

danışan Vaqif Əliyev problemlərin həlli istiqamətində şəhər icra hakimiyyətinin xüsusi tədbirlər planı 

hazırladığını bildirərək dedi:  

- Sumqayıt şəhərində ildə təqribən 450 min kubmetr məişət tullantısı əmələ gəlir və bu, ümumşəhər 

poliqonuna daşınır. Tullantıların poliqona qeyri-mütəşəkkil daşınması və yandırılmasının, eləcə də, 

kanalizasiyaya tökülməsinin qarşısı əsasən alınmışdır. Hazırda şəhər ərazisindən məişət tullantılarının daşınması 

işləri Azərbaycan-Almaniya birgə müəssisəsi tərəfindən həyata keçirilir. Müəssisə şəhərin bütün ərazisində 

məişət tullantılarının toplanması məqsədi ilə müasir tələblərə cavab verən qutuların qoyulması, məişət 

tullantılarının daşınması və ümumşəhər poliqonunda mütəşəkkil qaydada yerləşdirilməsi tədbirlərinin həyata 

keçirilməsini tam təmin edir.  

Lakin Sumqayıt şəhərində məişət tullantılarını emal edən qurğunun tikintisi məsələsi daha kəskin durur. 

Bununla bağlı Almaniya mütəxəssisləri ilə əməkdaşlıq edirik. Şəhərdə əmələ gələn sənaye-məişət tullantıları ilə 

çirkləndirilmiş ərazilərin kadastrı, tullantıların toplanılması, kənarlaşdırılması və utilizasiyası üzrə konsepsiya 

hazırlanmışdır.  

Son illər ərzində Sumqayıt şəhərində bir sıra yeni istehsal müəssisələri istifadəyə verilmiş, bu 

müəssisələrdə ekoloji baxımdan yüksək texnologiyalar tətbiq edilmiş, atmosferin və ətraf mühitin digər 

sahələrinin çirkləndirilməsinin qarşısı nisbətən alınmışdır.  

Diqqətinizə görə sağ olun.  

 

X X X 

 

Sonra Dövlət Neft Şirkətinin birinci vitse-prezidenti Xoşbəxt Yusifzadə çıxış etdi.  
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Azᴅrbaycan Dºvlᴅt Neft ķirkᴅtinin birinci vitse-prezidenti Xoĸbᴅxt Yusifzadᴅnin  

ēxēĸē  

 

- Hörmətli Prezident, bir şeyi demək istərdim ki, Azərbaycan Dövlət Neft Şirkətinin özünü özü ilə 

müqayisə etsək, 10-20 il bundan qabaq, yaxud ondan da əvvəl, doğrudan da, çox dəyişikliklər olubdur. Axır 

vaxtlar görülən işlərin sırasında deyə bilərəm ki, indi “Azəri-Çıraq” yatağında quyulardan çıxan suyu təzədən 

laylara vurmaq qərara alınmışdır. Biz bununla, necə deyərlər, bir güllə ilə iki dovşan vururuq. Həm lay 

sularından azad oluruq, həm də lay təzyiqi saxlanılır. Orada lay suyunun dəniz suyu ilə fərqi ondadır ki, onun 

yuma imkanı daha çoxdur. Orada laylarda neftin artırılması daha çoxdur.  

Biz bu yaxınlarda iki müştərək müəssisə düzəltmişik. Biri Binəqədidədir. Hörmətli Prezident, onu 

bilirsiniz, iki ildir Binəqədidə çox torpaqlar təmizləndi. İndi özümüz orada bir müəssisə yaratmışıq, 90 nəfər 

işləyir. Balaxanıda, başqa neft rayonlarında da çirklənmiş torpaqları təmizləyirlər. Bu ilin martında əsasən 

neftayırma zavodlarında suları təmizləməkdən ötrü yeni bir müştərək müəssisə yaratmışıq. Bu istiqamətdə işlər 

görülür.  

Siz Bibiheybəti dediniz. Siz də getmişdiniz, “Azfen”in o sahəsini görəndən sonra, hesab edirəm ki, 

işləmək olar.  

İLHAM ƏLİYEV: Əlbəttə, görmüşəm ki, oranı necə abadlaşdırıblar.  

XOŞBƏXT YUSİFZADƏ: Biz həmişə fikirləşirdik ki, o yerləri necə abadlaşdırmaq olar. “Azfen” elə 

abadlaşdırıb ki, fontan armaturları da rənglənibdir. Amerikada gördüyüm kimi, asfaltın içində rəngli-rəngli 

quyular qalır.  

Hörmətli Prezident, mən çox sevinirəm, Sizə çox sağ olun deyirəm ki, bu məsələyə doğrudan da çox ciddi 

yanaşırsınız. Siz Balaxanı barədə dediniz, mən bir dəfə oradan keçib Pirşağıya getdim. Oraları görəndə, necə 

deyərlər, çiyrəndim. Mədənlərin içində o qədər çirkab gördüm ki. Orada olan tikililər də müsibətdir, kim necə 

istəyir tikir, necə istəyir düzəldir. Bütün bunlar, doğrudan da, kompleks həll olunmalı işlərdir. Mədənlərin özünə 

də baxmaq, bəlkə bəzi hissələri saxlamaq lazımdır. Digər məsələlərə də ayrıca baxmaq lazımdır.  

Diqqətinizə görə çox sağ olun.  

 

X X X 

 

İLHAM ƏLİYEV: Elə ona görə istədim, biz bunlara bu gün kompleks şəkildə baxaq ki, bütün düzgün 

qərarları qəbul edək. Bütün bu işlərə gərək, necə deyərlər, mütərəqqi nöqteyi-nəzərdən yanaşaq. Hansı məsələ 

həll olunmalıdır, bunun yolu nədir, hansı qərarlar verilməlidir.  

İndi Neft Şirkətinin imkanları artır. Əlbəttə, bir neçə il bundan əvvəl, misal üçün, mən Neft Şirkətinə heç 

deməzdim ki, gəlin pul qoyun, bu yerləri təmizləyin. Amma siz o sahəni dediniz, mən orada olmuşam. Xarici 

şirkətlər tərəfindən 30 milyon dollar xərclənibdir. Düzdür, təkcə təmizlənməyə yox, orada böyük tikinti aparılır. 

Eynilə həmin Bibiheybətin ərazisinin içində. Deməli, bunu etmək hesab edirəm ki, mümkündür. Azərbaycan 

Dövlət Neft Şirkəti indi beynəlxalq şirkətlərin səviyyəsinə çıxmalıdır. Gələcəkdə ola bilsin ki, Azərbaycan 

Dövlət Neft Şirkəti başqa ölkələrdə işləyə, vəsait, sərmayə qoya bilər.  

Bilirsiniz ki, beynəlxalq normalar da çox ciddidir. Ekoloji məsələlər birinci yerdə durur. Budur, müasir 

yanaşma. Biz də buna getməliyik. İndi işlər belə gedir ki, imkanlarımız var, Neft Şirkətinin öz imkanları artır, 

dövlətin imkanları artır, Neft Fondunun imkanları artır. Biz, diqqətimizi, ilk növbədə, gərək bu məsələlərə 

yönəldək.  

Mədənlərdə olan bəzi xoşagəlməz vəziyyətə gəldikdə, mən də onları görmüşəm. Mədənin içində binalar, 

evlər tikilir. Axı, orada yaşayanlar öz sağlamlığını zərbə altında qoyurlar. Mədənin içində yaşayan, faktik 

olaraq, zəhərlənir. Hər gün ciddi təftiş aparılmalıdır, orada onlara ev tikməyə kim icazə verib? O evləri orada 

necə tikiblər?  

Mən bu yaxınlarda Goradil qəsəbəsinə getmişdim. Orada Müdafiə Nazirliyinin istirahət zonasının 

açılışında iştirak edirdim. Bütün bölgədən, mədənlərdən keçdim. Dəhşətli bir mənzərədir. Yaxud da biz Zabrat 

yolunu gedəndə, mədənlər düz yolun üstündədir, o tərəfdə insanlar yaşayır, bu tərəfdə neft hasil edilir. Baxın, 

siz qeyd etdiniz. Mən başa düşdüm, nəyi nəzərdə tutursunuz. Baxın, bəlkə biz bəzi köhnə mədənləri artıq 

bağlayaq. Gəlin hesablayaq, onların səmərəliliyi nədir, gəliri nədir? Şəhərin ərazisində onları işlətməyə 

dəyərmi?  
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Biz indi gələcəyə gedirik. Yenə də deyirəm, ölkəmizin hər bir sahəsi yeniləşir, müasirləşir. Belə olan 

halda, təmizlik, abadlıq, quruculuq, ekologiya məsələlərinə böyük diqqət göstərməliyik.  

Bəlkə daha kiminsə sözü, təklifi var.  

NATİQ ƏLİYEV (sənaye və energetika naziri): Cənab Prezident, yəqin Xoşbəxt müəllimin də 

yadındadır, o vaxt, hələ sovet dövründə böyük bir plan qoyulmuşdu, rentabelliyi olmayan quyuların hamısı 

silinsin, ləğv olunsun. Silinmə prosesinin özü də çox mürəkkəb idi, yəni biz silinməyə bir neçə yüz quyu 

verirdik. Onun da mürəkkəb prosesi var. Bunu bir az yüngülləşdirmək lazımdır. Oradan çoxlu 

kommunikasiyalar keçir, bu gün onlar lazımsızdır. Vaxtilə oradan bir neçə məqsəd üçün bir-birinin üstündən 

boru xətləri, elektrik xətləri çəkilmişdir. Hesab edirəm, bunları da aradan götürmək lazımdır. Bu, ikinci 

məsələdir.  

Xoşbəxt müəllim dedi, üçüncü məsələ ondan ibarətdir ki, neftlə çirklənmiş torpaqları təmizləmək işinə 

başlanılıb və müəssisə yaradılıbdır. Təklif edərdim ki, Bakı Şəhəri İcra Hakimiyyəti yanında xüsusi bir şirkət, 

yaxud fond yaradılsın və yığılan bütün cərimələr və ayrılacaq vəsait orada toplansın və bütün işlər 

mərkəzləşdirilmiş qaydada görülsün. Çünki pərakəndəlik olacaqsa, bu, heç bir səmərə verməyəcəkdir.  

Mən hesab edirəm, böyük təbliğat işi aparmaq lazımdır. Biz Bakıətrafı qəsəbələrə baxırıq, çox gözəl evlər 

tikilir. Ancaq zibilləri oraya atırlar. Bir tərəfdən gözəl hasardır, amma gördüyünüz, bildiyiniz kimi, ətraf 

zibillikdir. Məsuliyyəti artırmaq lazımdır. Əgər Bakı şəhərində mağaza, ofis, restoran varsa, onlara bir sahə 

verməliyik. Qoy onlar məsuliyyət daşısınlar. Xaricdə Siz çox olmusunuz, hamı olub, görmüşük, səhər saat 6-da 

hər kəs durub öz mağazalarını təmizləməyə başlayır. Təkcə öz mağazalarının şüşələrini deyil, ətraf sahəni də 

təmizləyirlər. Ona görə ki, onları məcbur edirlər. Bəlkə bizdə də bu cür məsuliyyəti artırmaq lazımdır.  

İstərdik bizə vaxt verəsiniz, bu fikirlərin hamısını cəmləşdirək və Sizə təqdim edək. Sağ olun.  

 

X X X 

 

Prezident İlham Əliyev müşavirəyə yekun vurdu.  
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Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin  

yekun nitqi  

 

-Bir də deyirəm, məsələlərə kompleks şəkildə yanaşmalıyıq. Əlbəttə, indi baxmalıyıq ki, hansı tədbirlər 

görüləcək, Neft Şirkəti özü hansı işləri görəcək, neftlə çirklənmiş torpaqları özü təmizləməlidir. Amma burada 

böyük əlaqələndirmə işləri də aparılmalıdır. Yəni pərakəndəlik olmamalıdır. Natiq Əliyev düz deyir. Hansısa bir 

qurum, yaxud da bir komissiya yaratmaq olar. Bütün aidiyyəti orqanlar orada təmsil olunsun və bütün bu 

məsələlər vahid proqram çərçivəsində həll edilməlidir. Torpaqların təmizlənməsi, Xəzər dənizinin təmizlənməsi, 

kanalizasiya sisteminin faktik olaraq yenidən qurulması, təmizlik, abadlıq işlərinin görülməsi - bütün bunlar 

kompleks şəkildə aparılmalıdır. Ancaq bu təqdirdə biz istədiyimizə nail olacağıq.  

Bir də demək istəyirəm ki, indi ölkənin maddi imkanları artır. İlk növbədə, biz bundan istifadə edib, onu 

insanlarımızın daha da yaxşı yaşamasına yönəltməliyik. İnsanın yaxşı həyatını təmin edən amillərdən biri də 

ekoloji vəziyyət, sağlamlıq və təbiətin, ətraf mühitin qorunmasıdır. Biz bütün inkişaf etmiş ölkələrin təcrübəsini 

bilirik və görürük ki, o ölkələrdə bu məsələyə böyük diqqət göstərilir.  

Hesab edirəm ki, qısa müddət ərzində tədbirlər planı hazırlanmalıdır, orada bütün sahələr öz əksini 

tapmalıdır: ekoloji vəziyyət, Xəzər dənizi, ətraf mühitə zərbə vuran təşkilatlar, onların fəaliyyəti, şəhər 

təsərrüfatının təkmilləşməsi və rolu, eyni zamanda, şirkətlərin fəaliyyəti. Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyi, 

əlbəttə, burada aparıcı rol oynamalıdır. Eyni zamanda, hökumətə də tapşırıq verirəm ki, əlaqələndirmə işlərini 

ciddi aparsın.  

Çox geniş proqram qəbul olunmalıdır.  

Qeyd etdiyim kimi, Proqramda bütün aspektlər öz əksini tapmalıdır. Maksimum proqram bu məsələləri 

əhatə etməlidir. Biz, əlbəttə, bunu tədricən, mərhələ-mərhələ həll edəcəyik. Ancaq istərdim ki, proqramda bütün 

məsələlər öz əksini tapsın. Maddi imkanlarımız bizə nəyə imkan verərsə, onu da biz edərik.  

Hesab edirəm ki, biz artıq bu ildən başlamalıyıq. Gələn ili gözləməməliyik. Bu ilin sonuna hansı işlər 

görülə bilər? Buna da biz gərək maliyyə imkanlarını səfərbər edək. Bütün bu işləri qısa müddət ərzində 

görməliyik. Əminəm ki, bütün bu işlər görüləndən sonra gözəl şəhərimiz, Bakımız daha da gözəlləşəcək və 

insanlarımız daha da rahat, yaxşı yaşayacaqlar. Sağ olun.  

 

AzᴅrTAc 

3  iyul 2006-cu il 
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Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevᴅ d¿nyada ox bºy¿k n¿fuza malik  

Mixael Zukkov Fondunun ali m¿kafatē tᴅqdim olunmuĸdur 

(15 noyabr 2006-cē il) 
 

Azərbaycanda təbiəti mühafizə sahəsində həyata keçirdiyi uğurlu siyasətə görə Prezident İlham Əliyevə 

Almaniyanın dünyada çox böyük nüfuza malik Mixael Zukkov Fondunun ali mükafatı təqdim olunmuşdur.  

Bu münasibətlə noyabrın 15-də “Hyatt-Regensy” hotelinin “Quba” zalında keçirilən təqdimat 

mərasimində fondun idarə heyətinin üzvü Martin Oppenbrinq çıxış edərək təşkilatın fəaliyyəti, onun yaradıcısı 

və sədri Mixael Zukkov barədə məlumat verdi. O dedi ki, Mixael Zukkov 35 ildir həyatını və ömrünü təbiətə, 

insanlara həsr edir. 1997-ci ildə xidmətlərinə görə İsveç parlamenti onu alternativ Nobel mükafatına layiq 

görmüşdür. Qonaq bildirdi ki, Azərbaycan biomüxtəlifliyə görə dünyanın ən nadir bölgələrindən biridir və bu 

fondun maraq göstərdiyi ölkələrdəndir.  

Mərasimdə çıxış edən fondun sədri Mixael Zukkov ilk dəfə 30 il bundan əvvəl Azərbaycana gəldiyini 

söylədi, Qobustan qayaları ilə tanışlıq zamanı respublikamızı qədim insan məskəni və əsrarəngiz təbiəti olan bir 

diyar kimi tanıdığını bildirdi. Azərbaycan müstəqillik qazandıqdan sonra 1990-cı illərin ortalarında ölkəmizə 

yenidən gəldiyini vurğulayan Zukkov ümummilli lider ilə görüşdüyünü və Prezident Heydər Əliyevdə ətraf 

mühitin mühafizəsi ilə bağlı son dərəcə maraqlı fikirlərin olduğunu diqqətə çatdırdı. O, ulu öndər Heydər 

Əliyevin sərəncamı ilə Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyinin yaradılmasını Azərbaycanda bu sahədə atılan 

ən mühüm addım kimi dəyərləndirdi və dedi ki, məhz Heydər Əliyevin müdrik və düzgün siyasəti nəticəsində 

Azərbaycanda milli parkların və qoruqların yaradılması istiqamətində ciddi nailiyyətlər əldə edilmişdir. Keçid 

dövrü yaşayan ölkələrin heç birində Azərbaycandakı qədər uğurlar qazanılmadığını xatırladan natiq dedi: demək 

olar ki, bu sahədə Azərbaycan liderdir.  

Prezident İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə həyata keçirilən tədbirlərə toxunan Mixael Zukkov son üç ildə 

qəbul olunan proqramların ekologiya və ətraf mühit üçün son dərəcə əhəmiyyətli olduğunu söylədi. O dedi ki, 

əgər 2003-cü ilə qədər xüsusi mühafizə olunan ərazilər 5 faiz təşkil edirdisə, Prezident İlham Əliyevin qətiyyətli 

səyləri nəticəsində Azərbaycanda xüsusi mühafizə olunan obyektlərin sahəsi ölkə ərazisinin 8 faizinə çatmışdır. 

Ölkənin müxtəlif regionlarında 6 milli park yaradılmışdır. Yaxın gələcəkdə yaradılacaq yeni milli parkları 

nəzərə alsaq, onda Azərbaycan ərazisinin 12 faizi təbii irs kimi qorunub saxlanacaqdır. Bu, çox böyük 

göstəricidir.  

Sonra “Azərbaycanın mühafizə olunan təbiəti” adlı film nümayiş etdirildi.  

Fondun prezidenti Mixael Zukkov ətraf mühitin mühafizəsi ilə bağlı göstərdiyi xidmətlərə görə fondun ali 

mükafatını Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevə təqdim etdi.  

Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyev mərasimdə nitq söylədi 
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Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin 

nitqi  
 

Hörmətli cənab Zukkov! 

Hörmətli xanımlar və cənablar! 

Əziz dostlar, əziz qonaqlar!  

Bu gün mənim həyatımda çox əlamətdar bir gündür. Mixael Zukkov Fondu tərəfindən mənə verilmiş bu 

yüksək mükafat, əminəm ki, Azərbaycanda son illər ərzində görülən işlərə verilən mükafatdır. Bu mükafat 

mənim üçün çox əzizdir, çox qiymətlidir.  

Zukkov Fondu dünyada çox böyük hörməti olan qeyri-hökumət təşkilatıdır. Dünyanın müxtəlif 

ölkələrində çox böyük işlər görür və təbiətin qorunması işində bu fondun çox böyük xidmətləri vardır. O 

cümlədən Azərbaycanda biz Zukkov Fondunun fəaliyyətini çox yüksək qiymətləndiririk. Ona görə Zukkov 

Fondu kimi mötəbər beynəlxalq təşkilatın mükafatını almaq, əlbəttə ki, böyük şərəfdir. Eyni zamanda, - yəqin 

cənab Zukkovun çıxışından da bunu gördünüz, - Mixael Zukkov Azərbaycanın böyük dostudur, Azərbaycanı 

sevən bir insandır. Onun Azərbaycan cəmiyyətini belə gözəl bilməsi, kağıza baxmadan bütün milli parkların 

adlarını sadalaması, nəinki sadalaması, o milli parklardakı mövcud vəziyyətlə tanışlığı, əlbəttə, bizim hamımızı 

çox sevindirir. Ancaq təbiətin dostu, ancaq insanların dostu, ancaq xeyirxah insanlar bu yüksək keyfiyyətlərə 

malikdirlər. Ona görə, bu baxımdan da Fondun mükafatı mənim üçün çox əziz və qiymətlidir. Sizi əmin etmək 

istəyirəm ki, gələcək fəaliyyətimdə də Azərbaycanda ekoloji vəziyyətin yaxşılaşması, ətraf mühitin qorunması 

üçün əlimdən gələni əsirgəməyəcəyəm.  

Azərbaycan indi inkişaf mərhələsindədir. Bizim iqtisadi inkişafımız çox sürətlidir. Azərbaycanda bütün 

sahələrdə böyük işlər görülür. Bu yaxınlarda Avropa Yenidənqurma və İnkişaf Bankının hesabatında 

Azərbaycan iqtisadi artım sürətinə görə dünyada birinci ölkə kimi qeyd olundu. Biz ümumi daxili məhsulun 

artımına görə dünyada lider dövlətik. Əlbəttə, biz bunu çox böyük qürur hissi ilə deyirik. Çünki dünyada hansısa 

sahədə birinci olmaq böyük nailiyyətdir. Xüsusilə iqtisadiyyatın əsas göstəricisi olan ümumi daxili məhsulun 

artımına görə. Bu onu göstərir ki, ölkənin həm bugünkü iqtisadi durumu müsbətdir, eyni zamanda, böyük 

perspektivləri var. Nəzərə alsaq ki, biz yüksək iqtisadi inkişaf sürətini gələcəkdə də saxlamaq niyyətindəyik, 

əlbəttə, qısa müddət ərzində, növbəti bir neçə il ərzində Azərbaycan hərtərəfli inkişaf edəcəkdir.  

Sənaye istehsalının artımı, məncə, Azərbaycan bu göstəriciyə görə də dünyada lider dövlətdir. Bu il 

sənaye istehsalı təxminən 40 faiz artıbdır. Ancaq bununla bərabər, - təbii ki, müsbət tərəflər ilə yanaşı, müəyyən 

narahatlıq doğuran cəhətlər də var. Çünki hər bir sürətli inkişaf istər-istəməz ətraf mühitin qorunmasına mənfi 

təsir göstərə bilər. Sənayeləşmə prosesi gedəndə, əlbəttə ki, yeni müəssisələr fəaliyyətə başlayır, yeni iş yerləri 

açılır. Bunlar bizim üçün çox vacib məsələlərdir. Ancaq eyni zamanda, gərək elə edək ki, bizim təbiətimizə 

minimum zərbə dəysin. Məhz buna görə biz çalışırıq ki, öz ekoloji tədbirlərimizi geniş kontekstdə həyata 

keçirək.  

Azərbaycanın böyük ehtiyacları var. Biz insanların həyat səviyyəsini yaxşılaşdırmaq üçün müxtəlif 

tədbirlər görürük - iqtisadi islahatlar, infrastruktur layihələrinin həyata keçirilməsi, yeni iş yerlərinin açılması və 

digər məsələlər. Ancaq bununla bərabər, ekoloji məsələlərə çox böyük diqqət göstərilir. Yeni milli parkların, 

qoruqların, yasaqlıqların yaradılması bu məqsədi güdür. Bu yaxınlarda Azərbaycanda çox böyük və konkret 

ekoloji proqram qəbul edilibdir və mən xüsusi Sərəncam imzalamışam. Proqramda müəyyən olunan bütün 

tədbirlər Azərbaycanda ətraf mühitin qorunmasına xidmət göstərir.  

Bir daha demək istəyirəm ki, proqram çox konkretdir, çox dəqiqdir, icrası üçün maliyyə mənbələri də 

müəyyən olunubdur. Azərbaycanın dövlət büdcəsindən bu işlərə maliyyə vəsaiti ayrılacaq və Azərbaycanda ən 

böyük narahatlıq doğuran ekoloji məsələlər qısa müddət ərzində öz həllini tapmalıdır.  

Nəzərə alsaq ki, Azərbaycan dünyada neft-qaz hasil edən ölkə kimi tanınır və dünyada sənaye üsulu ilə ilk 

neft hasilatı məhz Azərbaycanda başlanmışdır, o cümlədən dünyada dənizdə mövcud olan yataqlarda ilk quyular 

Azərbaycanda, Xəzər dənizində qazılmışdır, təsəvvür etmək çətin deyil ki, bu, ekoloji vəziyyətə çox mənfi təsir 

göstərmişdir. Sovet İttifaqı zamanı neft-qaz hasilatında, təbii ki, ekoloji məsələlərə o qədər də böyük diqqət 

göstərilmirdi. Ona görə bizim qarşımızda çox böyük vəzifələr durur. Biz, ilk növbədə, neftlə çirklənmiş 

əraziləri, xüsusilə Abşeron yarımadasında yerləşən köhnə mədənləri təmizləməliyik. Neft gölməçələrini 

təmizləməliyik. Xəzər dənizinin ekoloji vəziyyətini normallaşdırmalıyıq. Düzdür, bu, təkcə bizdən asılı deyil, 

çünki Xəzər dənizinin sahillərində beş ölkə yerləşir. Amma əgər hər bir ölkə öz üzərinə düşən vəzifəni ləyaqətlə 

icra etsə, Xəzər dənizinin ekoloji vəziyyəti xeyli dərəcədə yaxşılaşacaqdır.  
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Bakı buxtasını təmizləməliyik. Yəni bizim qarşımızda çox böyük vəzifələr dayanır, bunları həyata 

keçirmək üçün böyük maliyyə vəsaiti lazımdır. Biz də artıq bunu ayırırıq və əminəm ki, Azərbaycanı, ölkəmizi, 

insanlarımızı narahat edən ekoloji məsələlər çox qısa müddət ərzində, beş il ərzində öz həllini tapacaqdır. Bu, 

çox böyük proqramdır. Çox ciddi vəzifələr qoyulubdur. Ancaq mən şübhə etmirəm ki, biz buna nail olacağıq. 

Bunu etmək üçün bütün vasitələr var. İlk növbədə, siyasi iradə var və bu iradə bizim qərarlarımızda, qəbul 

edilmiş proqramlarda öz əksini tapıbdır. Digər tərəfdən, Azərbaycanın maliyyə vəziyyəti, maddi imkanları 

yaxşılaşdıqca, əlbəttə, bu işlərə böyük həcmdə maliyyə vəsaitinin cəlb olunması məsələsi həll ediləcəkdir.  

Mən bu gün Almaniyadan gəlmiş nümayəndə heyətinin üzvləri ilə görüşmüşəm və geniş fikir mübadiləsi 

olmuşdur. Qeyd etdim ki, biz uzun illər ərzində ekoloji məsələlərin həlli üçün lazım olan vəsaitin ayrılmasına 

dair beynəlxalq təşkilatlarla danışıqlar aparmışdıq. Bəzi hallarda danışıqlar həddindən artıq çox çəkmişdir. 

Xüsusilə nəzərə alsaq ki, neft-qaz sahəsində görülən işlərə Azərbaycan milyardlarla dollar kreditlər almışdır və 

bu kreditlərin alınmasında heç bir problem, çətinlik olmamışdır. Lakin ekoloji məsələlərə ayrılan vəsaitə böyük 

ehtiyatla yanaşılır. Çünki ekoloji məsələlərə qoyulan vəsait qısa müddət ərzində xeyir gətirmir. Ona görə biz 

qərara gəldik ki, bu məsələləri daxili imkanlarımız hesabına həll edək və proqram da qəbul olundu. Proqram 

qəbul olunandan demək olar ki, dərhal sonra beynəlxalq maliyyə təşkilatları - Dünya Bankının nümayəndələri, 

digər beynəlxalq təşkilatlar Azərbaycana gəlmişlər. Bir tərəfdən, proqramın qəbul olunmasını alqışlamışlar, 

digər tərəfdən, bizimlə bərabər bu işlərdə iştirak etmək arzularını bildirmişlər.  

Bu, bizim üçün çox önəmlidir. Bu gün Almaniyadan gələn dostlarımızla fikir mübadiləsi əsnasında mən 

bunu qeyd etdim. Çünki indi bizə müasir ekspertiza, Almaniyanın, dünyanın, Avropanın inkişaf etmiş 

ölkələrinin təcrübəsi lazımdır, məsləhətlər lazımdır. Biz ayrılan vəsaitdən maksimum dərəcədə səmərəli istifadə 

etməliyik ki, bu məsələlər məqsədyönlü şəkildə öz həllini tapsın. Çox şadam ki, bizim təşəbbüslərimizə çox 

böyük dəstək var. Almaniyadan böyük nümayəndə heyətinin, Zukkov Fondunun rəhbərinin Azərbaycana 

gəlməsi və bu yüksək mükafatı Azərbaycan Prezidentinə təqdim etməsi - bunlar hamısı bir-biri ilə bağlıdır.  

Bir daha demək istəyirəm ki, Zukkov Fondu dünyada çox böyük nüfuza malik olan təşkilatdır və onun 

verdiyi mükafatlar, bir tərəfdən, görülmüş işlərə verilən qiymətdir, digər tərəfdən isə, gələcək fəaliyyətə verilən 

avansdır. Mən əminəm ki, biz gələcəkdə birlikdə çalışaraq, Azərbaycanda ətraf mühitin qorunması sahəsində 

çox böyük işlər görəcəyik.  

Azərbaycanın böyük təbii sərvətləri var və bu təbii sərvətlər hesabına, onların səmərəli işlənilməsi 

hesabına indi ölkəmiz dünyada analoqu olmayan sürətlə inkişaf edir. Ancaq bizim təbii sərvətlərimiz təkcə neft-

qaz deyildir. Bizim təbiətimiz, çaylarımız, Xəzər dənizimiz, dağlarımız, havamız bizim təbii sərvətimizdir. Bu 

amillər ölkəyə özünəməxsus imic gətirir, insanların sağlamlığına müsbət təsir göstərir. Ekologiya, sağlamlıq, 

sosial məsələlər – bütün bunlar bir-biri ilə sıx bağlıdır. Biz bu məsələlərə yanaşanda çalışırıq ki, bunları 

kompleks şəkildə həll edək.  

Azərbaycanın böyük imkanları var və daha da böyük olacaqdır. Ən böyük sərvət insanların sağlamlığıdır, 

insanların normal həyat səviyyəsidir, normal şəraitidir. Bu məqsədlə indi Azərbaycanda müxtəlif bölgələrdə 10 

müasir diaqnostika və müalicə mərkəzləri tikilir, ən yeni avadanlıqla təchiz olunur. Bu məqsədlə Azərbaycanda 

son üç il ərzində 700-dən çox məktəb tikilib ki, bizim uşaqlarımız kiçik yaşlarından normal şəraitdə oxusunlar, 

böyüsünlər, tərbiyə alsınlar. Bu məqsədlə Azərbaycanın şimal-qərbindən Bakıya və ətraf rayonlara böyük su 

kəməri çəkilir. Bu da rəmzi xarakter daşıyır.  

Biz uzun illər üzərində çalışdığımız Bakı-Tbilisi-Ceyhan neft kəmərinin tikintisinə nail olduq. Bu, həm 

böyük iqtisadi, həm siyasi, həm də regional məna daşıyan böyük layihədir, dünyada analoqu olmayan layihədir. 

Bu kəmərin fəaliyyəti nəticəsində əldə olunan və olunacaq gəlirləri biz insan kapitalına çeviririk. Biz ilk 

növbədə hansı layihələri həyata keçirməyə başladıq?! Bakıya su kəmərinin çəkilməsi, xəstəxanaların tikintisi, 

müasir infrastrukturun yaradılması, ən çətin vəziyyətdə yaşayan soydaşlarımızın, yəni qaçqınlar və məcburi 

köçkünlərin problemlərinin həlli. İndi onlar üçün böyük işlər görülür, ən yüksək səviyyəyə uyğun şəkildə yeni 

şəhərciklər, qəsəbələr salınır.  

Biz bu gün öz siyasətimizi çox açıq şəkildə həm bəyan edirik, həm də aparırıq. Bizim sözümüzlə 

əməlimiz arasında heç bir ziddiyyət yoxdur. Hər şey insanlar üçün, hər şey ölkənin güclənməsi üçündür. Nə 

lazımdırsa, onu da edirik və edəcəyik.  

Bu işlərdə, əlbəttə, ekoloji məsələlər ön planda olmalıdır. Təbii ki, ölkənin çox böyük sosial problemləri, 

iqtisadi çətinliklər olduğu zaman bəzən ekoloji məsələlərə böyük diqqət göstərilmir. Ancaq harada diqqət 

göstərilir? İnkişaf etmiş ölkələrdə. İnkişaf etmiş ölkələrlə az inkişaf etmiş, yaxud inkişaf etməmiş ölkələr 

arasında olan fərqlər müxtəlifdir. Bu da təbiidir. Ancaq bir fərq mütləqdir. O da ekoloji məsələlərə 
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münasibətdir. İnkişaf etmiş ölkələrdə ekoloji məsələlərə münasibət ən yüksək səviyyədədir. Bu, ölkələrin 

səviyyəsini, siyasətini, mədəniyyətini əks etdirir. Azərbaycan öz qarşısında vəzifə qoyub ki, biz də inkişaf etmiş 

ölkəyə çevrilməliyik. Bunu etmək üçün bütün imkanlar var və bu barədə çox danışmaq istəmirəm. Bunu 

edəcəyik.  

Ekoloji məsələlərə diqqət, münasibət, eyni zamanda, ölkənin ümumi siyasətinin, ümumi mədəniyyətinin 

təzahürüdür. Son nəticədə ən önəmli sahə budur. Neft-qaz tükənən sərvətlərdir. Onların müvəqqəti önəmi var. 

Ancaq təbiət, ətraf mühit - bu, daimi sərvətdir. Əsrlər boyu, minilliklər boyu təbiət olub, kainat olub, dünya 

olubdur. Bizim vəzifəmiz ondan ibarətdir ki, bunu qoruyaq. Özümüz üçün, gələcək nəsillər üçün, ölkəmizin 

yaşaması üçün qoruyaq. Ona görə biz bu məsələlərə çox böyük önəm veririk. Çalışırıq ki, ekoloji proqramların 

icrasında Azərbaycan qabaqcıl yerlərdə olsun.  

Eyni zamanda, bizi narahat edən məsələlər də kifayət qədərdir. Onlardan ən başlıcası Azərbaycanın böyük 

ərazisinin işğal altında olmasıdır. Ərazimizin 20 faizi Ermənistanın işğalı altındadır və uzun illər ərzində o 

ərazilərdə ekoloji vəziyyət çox acınacaqlıdır. O torpaqları zəbt edən işğalçı qüvvələr orada nəinki bizim tarixi, 

mədəni, dini abidələrimizi darmadağın, yerlə-yeksan ediblər, onlar bizim təbiətimizə də qəsd ediblər. Orada 

bizim ağaclarımız kəsilir, torpağımız qəsdən yandırılır və bunu sübut edən kifayət qədər dəlillər var.  

Bir müddət bundan əvvəl ATƏT-in faktaraşdırıcı missiyası monitorinq aparmaq üçün Azərbaycanın işğal 

olunmuş torpaqlarına gəlmişdir. Onların məruzəsi çox dəhşətli bir məruzə idi. Hər şey - bütün evlər, binalar, 

bizim tarixi abidələrimiz dağılıbdır. Eyni zamanda, qiymətli ağaclar kəsilir və məhz bu ağacların qırılması 

hesabına işğal olunmuş ərazilərdə bir neçə böyük mebel fabriki tikilibdir. O fabriklər ki, onlar məhz 

Azərbaycanın, bizim təbiətimizin, kəsilən ağacların hesabına fəaliyyət göstərir. Onlardan əldə olunan gəlir heç 

vaxt heç kimə xeyir gətirməyəcəkdir. Çünki o, Azərbaycanın qanı hesabına, təbiətimizə qəsd hesabına əldə 

olunur. Vəhşi qəsbkarlar təbiətimizə də təcavüz ediblər. Son müddət ərzində Ermənistan tərəfindən törədilən 

yanğınlar onların iç üzünü bir daha bütün dünyaya göstərdi. Onlar bilirlər ki, gec-tez o torpaqlardan çıxacaqlar, 

anlayırlar ki, artıq o vaxt uzaqda deyildir. Bizim oradakı bütün binalarımızı söküb-dağıtdıqları azmış kimi, 

torpağımızı da yandırırlar. İndi bir neçə illər lazım olacaq ki, biz o torpaqları bərpa edək. Ona görə Azərbaycan 

bu məsələni beynəlxalq təşkilatlarda qaldırıbdır. Birləşmiş Millətlər Təşkilatında biz bu məsələni qaldırırıq və 

rica edirik ki, bütün təşkilatlar, qeyri-hökumət təşkilatları da buna çox böyük diqqət göstərsinlər. Çünki bu, 

dözülməz bir faktdır. Bu, XXI əsrdə yaşayan insanlara xas olan əməllər sayıla bilməz!  

Əziz dostlar, bir daha qeyd etmək istəyirəm ki, mənim üçün çox əlamətdar gündür. Mən bu mükafatı çox 

yüksək qiymətləndirirəm. Əminəm ki, Zukkov Fondu ilə uzun illər davam edən əməkdaşlığımız daha da 

möhkəmlənəcəkdir. Avropa ölkələri ilə bütün sahələrdə, o cümlədən ekologiya, ətraf mühitin qorunması 

sahəsində əməkdaşlığımız daha da möhkəmlənəcəkdir. Biz artıq dünəndən Avropaya qonşu olmuşuq. Dünən 

Brüsseldə Avropa İttifaqı ilə Azərbaycan arasında qonşuluq siyasətinə dair tədbirlər planı imzalanıbdır. Biz 

siyasi cəhətdən qonşuyuq və gələn ilin əvvəlindən Bolqarıstan Avropa İttifaqına üzv olandan sonra, demək olar 

ki, coğrafi cəhətdən də qonşu olacağıq.  

Mənim bu yaxınlarda, keçən həftə Avropa İttifaqında çox uğurlu görüşlərim olubdur. Bu, qarşımızda yeni 

imkanlar, yeni üfüqlər açır. Avropa İttifaqı ilə Azərbaycan arasında əməkdaşlıq çoxşaxəlidir. Ümid edirəm ki, 

ekoloji məsələlər bu əməkdaşlığın önəmli hissəsini təşkil edəcəkdir.  

Mənim fəaliyyətimi belə yüksək qiymətləndirdiyinizə görə sizə bir daha öz təşəkkürümü bildirirəm və 

hamınıza uğurlar arzulayıram. Azərbaycana tez-tez gəlin. Siz Azərbaycanın dostlarısınız və bu dostluq bundan 

sonra da davam edəcəkdir.  

Cənab Zukkov mükafatla bərabər mənə çek də təqdim etdi. Burada 15 min avro məbləğində pul mükafatı 

da nəzərdə tutulubdur. Mən də bu məbləği Azərbaycanda ekoloji vəziyyətin yaxşılaşmasına yönəldirəm. Sağ 

olun, təşəkkür edirəm.  

(Dövlətimizin başçısının nitqi böyük diqqətlə dinlənildi və alqışlarla qarşılandı).  

 

X X X  
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Sonra Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyev gºr¿ĸ iĸtirakēlarēnēn  

oxsaylē suallarēna cavab verdi.  

ANDREAS ŞOPENHOFF (aparıcı): Cənab Prezident, çox sağ olun. Mən hesab edirəm ki, Sizin nitqiniz 

fəal diplomatiyanın mühüm bir təzahürü oldu. Biz hamımız bilirik ki, Azərbaycanın nə qədər strateji əhəmiyyəti 

var və Siz bunu olduqca gözəl bir formada, özünüzə əminliklə və təvazökarlıqla təsvir etdiniz. Siz ölkənizdə 

nəinki iqtisadi baxımdan işlərin aparılmasına sadiqsiniz, eyni zamanda, istəyirsiniz ki, Azərbaycanda Avropa 

İttifaqının etibarlı tərəfdaşı nüfuzu yaransın. Cənab Prezident, bir daha çox sağ olun.  

Hörmətli cənab Prezident sizin suallarınıza cavab verməyə hazırdır. Sizin şərhləriniz ola bilər. Burada 

mikrofonlar qurulubdur. Buyurun, ilk sualı verin. 

-Əslində, ilk sualı mən vermək istəmirdim. Ancaq Azərbaycan elə bir ölkədir ki, hamımızı çox 

maraqlandırır və həmin ölkə ilə sıx əlaqələrimiz var. Məni ən çox maraqlandıran odur ki, Siz Azərbaycanın 

inkişafını ümumi Qafqaz məkanında necə görürsünüz? Bizim üçün xüsusilə maraqlıdır ki, Şimali Qafqazın 

gələcək inkişafı haqqında nə deyə bilərsiniz, çünki həmin region olduqca həssas regiondur. Xüsusən də 

Çeçenistan. Bunlar, mənim kiçik suallarımdır.  

-Cənab Prezident, Siz qeyd etdiniz ki, Dağlıq Qarabağ problemi ölkəniz üçün bir nömrəli problemdir. 

Mən Qafqazdakı digər iki münaqişə üzrə işləmişəm. Abxaziya və Cənubi Osetiya münaqişələri haqqında 

eşitmişəm və bilirəm ki, hansı mövcud çətinliklər var. Həll məsələsinə gəldikdə, hamımız bilirik və Siz də 

deyirsiniz ki, Azərbaycanın uğurlu inkişafını davam etdirmək üçün biz Dağlıq Qarabağ üzrə güzəştə getməliyik. 

Bu yaxınlarda biz oxşar bir məsələ ilə bağlı Balkanlarda güzəşt variantını gördük. Bu, Kosovo regionunda, 

sadəcə, bir neçə gün bundan əvvəl baş verdi. Siz Kosovo həll variantı ilə bağlı öz rəyinizi bildirə bilərsinizmi ki, 

bu da Azərbaycanın ümidverici qaydada Dağlıq Qarabağ probleminin həllinə imkan yarada bilər? Sağ olun. 

-Hörmətli cənab Prezident, Siz burada Azərbaycandakı vəziyyəti hərtərəfli təsvir etdiniz. Mən bu 

yaxınlarda Bakıda olmuşam. Orada narahatlıq doğuran ekoloji problemlərin olduğu bildirilir. Siz ekoloji 

sahədəki siyasət haqqında nə söyləyə bilərsiniz? 

-Mən azad jurnalistəm və Cənubi Qafqazda işləmişəm, Gürcüstanda və Azərbaycanda olmuşam. Mən 

bilmək istərdim, Siz Azərbaycanın Şərqdəki qonşuları ilə münasibətlərini və onların inkişafını necə görürsünüz? 

Sağ olun. 

ANDREAS ŞOPENHOFF (aparıcı): Cənab Prezident, məncə, biz Sizə imkan verməliyik ki, suallara 

cavab verəsiniz. 

İLHAM ƏLİYEV: Suallarınıza görə sağ olun. Qafqazdakı vəziyyətə gəldikdə onu deməliyəm ki, Qafqaz 

bir orqanizmdir. Şimali və cənubi Qafqazda qonşularımız var. Şimali Qafqaz Rusiyada yerləşir və digər 

istiqamətlərdə də ölkələr var. Təbii ki, mədəni münasibətlər var və bir ölkə kimi Azərbaycanın Cənubi Qafqazla, 

Şimali Qafqazla hüdudları var və bu əlaqələrdən bəhrələnir. Bir çox azərbaycanlı Şimali Qafqazda, Rusiyanın 

ərazisində yaşayır və orada bir çox dostlarımız var. Eyni zamanda, Rusiya ilə ikitərəfli münasibətlərimizlə 

müxtəlif istiqamətlərdə öz töhfəmizi veririk. İşlərimizin elementlərindən biri təhlükəsizlik və sabitlikdir. Lakin 

tarixi şəraiti nəzərə alaraq, istər Cənubi, istərsə də Şimali Qafqazda sabitliyin hər hansı şəkildə pozulmasının 

bütün Qafqaza mənfi təsiri olacaqdır. Əfsuslar olsun ki, dünyanın bu çox kiçik bir guşəsində daim müharibələr 

baş verib, münaqişələr müşahidə olunubdur. İstər şimalda, istərsə də cənubda. Bu, əsrlər boyu belə olub və 

həmin torpaqlara, regiona əsrlər boyu sülh gəlməyibdir. Bu regionun özü də gözəldir. Azərbaycan, öz 

növbəsində, sülhün bərpasına töhfə verir. Region sülh və tərəqqi şəraitində yaşamalıdır ki, müharibədən, hər 

hansı bir təcavüzdən əziyyət çəkməsin. 

O ki qaldı Dağlıq Qarabağ məsələsinin həllinə, hansı model olmasına gəldikdə, bilirsiniz, hər hansı bir 

münaqişə öz xüsusiyyətinə və həll yoluna malikdir. Bu baxımdan mən hesab edirəm, o qədər də yaxşı bir ideya 

olmaz ki, bir potensial həll yolunu digər münaqişəyə şamil edək. Çünki münaqişənin mahiyyəti müəyyən 

mənada aydındır və bu, separatizmdir. Tarixi baxımdan bu fərqlər ola bilər. 

Dağlıq Qarabağ məsələsinin mümkün həllinə və Azərbaycanın nəyə razılıq verəcəyinə gəldikdə, ən 

birincisi, Dağlıq Qarabağ müstəqil ola bilməz və əminəm ki, bu, belə də olacaqdır. Çünki əgər beynəlxalq 

ictimaiyyət Dağlıq Qarabağı Azərbaycanın zəif və qeyri-sabit bir vaxtında tanımadısa, bundan sonra da 

tanımayacaqdır. Ermənilər artıq öz müqəddəratını təyin ediblər. İndi isə onlar çalışırlar ki, bu iki prinsipi - ərazi 

bütövlüyü və öz müqəddəratını təyinetmə prinsiplərini bir-biri ilə ziddiyyətə gətirsinlər. Erməni xalqı öz 

müqəddəratını artıq təyin edibdir, Ermənistan dövləti var. Əgər bu baxımdan, bu məntiqdən yanaşsaq, yəni 

onların məntiqini götürsək, onda dünyada nə qədər erməni dövlətləri yaranmalıdır? Çünki onlar bir çox 

ölkələrdə yaşayırlar. Əgər Dağlıq Qarabağda digər erməni dövləti yaratsalar, onda sabah onlar istəyəcəklər ki, 



Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsinin 

PREZİDENT   KİTABXANASI 

————————————————————————————————————————— 

63 

 

Gürcüstanda da belə bir dövlət yaransın. Hətta deyim ki, Dağlıq Qarabağda yaşayan ermənilərin sayı 

Gürcüstanda yaşayan ermənilərin sayından 4 dəfə azdır. Dağlıq Qarabağ müstəqil ola, yaxud Ermənistana 

birləşə bilməz. Azərbaycanın əraziləri Ermənistanın işğalından azad edilməlidir. Bizim qaçqınlarımız, məcburi 

köçkünlərimiz öz torpaqlarına qayıtmalıdırlar. Eyni zamanda, Dağlıq Qarabağdan olan, xüsusən də qədim 

Azərbaycan şəhəri Şuşadan olan məcburi köçkünlər öz yerlərinə qayıtmalıdırlar.  

Eyni zamanda, beynəlxalq sülhyaratma əməliyyatları olmalıdır və biz buna razıyıq. Dağlıq Qarabağın 

gələcək statusu məsələsi iki tərəf arasında müzakirə olunacaq və Dağlıq Qarabağa dünyada mövcud olan, - 

yaxud mövcud olmayan, biz bu haqda düşünməliyik, - muxtariyyət statusu verilə bilər. Bu, maksimumdur, 

konstruktiv bir mövqedir.  

Bundan əlavə, əgər Dağlıq Qarabağ Azərbaycana qaytarılsa, təbii ki, regionun iqtisadi inkişafı da daha 

sürətlə gedər. Onlar bu işğal siyasəti ilə nəyə nail oldular? Mən sizə deyə bilərəm, bunun nəticəsi necə oldu. 

Yəni, Ermənistan əhalisinin yarısı ölkəni tərk edibdir. Dağlıq Qarabağın əhalisinin yarısı da həmin ərazilərdən 

gedibdir. Onların gələcək üçün, öz tələbatlarını ödəmək imkanı üçün bir perspektivi yoxdur. Onlar diasporun 

köməyi, yaxud da digər ölkələrin yardımı ilə yaşamalıdırlar. Ona görə əgər ermənilər istəyirlərsə ki, Dağlıq 

Qarabağ məsələsi həll olunsun, onlar buna razılaşmalıdırlar. Bizim təklif etdiyimiz mövqe konstruktivdir. Bu, 

ATƏT-in Minsk qrupu tərəfindən dəstəklənir, onlar bu məsələ ilə məşğul olur və bu, regiona sülh gətirə bilər.  

Ətraf mühitlə bağlı vəziyyətə gəldikdə, biz bunun üzərində işləyirik. Bilirsiniz, bizə Sovet İttifaqından 

çox mənfi bir miras qalmışdır. Ümumiyyətlə, o vaxt dünyada ekologiya haqqında olan anlayış, belə bir məfhum 

bizdə yox idi. Biz sadəcə, təbii resurslardan istifadə edirdik. Məqsəd o idi ki, dayanmadan istehsal edək. Heç 

kim diqqət yetirmirdi ki, təbiətin vəziyyəti necədir. İndi Bakıda, Abşeron yarımadasında neftlə çirklənmiş bir 

çox göllər var. Azərbaycanın digər yerlərində ətraf mühitlə bağlı vəziyyət çox yaxşıdır. Göllərimiz, çaylarımız 

və dağlarımız yaxşı vəziyyətdədir.  

O ki qaldı Bakının özünün rayonları, onlar neft hasilatı ilə əlaqədar çətin vəziyyətə düşübdür. Ona görə 

bizim ekoloji proqramımız qəbul edilibdir. Bu, mənim tərəfimdən, Prezident Sərəncamı əsasında qəbul 

olunmuşdur. Biz bu proqram çərçivəsində gələn 5-10 il ərzində yüz milyonlarla dollar sərf edərək, Bakı 

ətrafında və digər yerlərdə neftlə çirklənmiş gölləri tamamilə təmizləyəcəyik və öz təbiətimizə onun gözəlliyini 

qaytaracağıq. Bu proqramı başladıqdan dərhal sonra Dünya Bankı bizimlə birgə işləməyə gəldi. Biz öz 

iradəmizi nümayiş etdirdik ki, vəsaitlərimizdən istifadə edəcəyik. Bizim digər yardıma ehtiyacımız yoxdur. Bu, 

bizim əhalimiz üçün, həyatın yaxşılaşması üçün vacibdir. Biz ekoloji təşkilatlarla da işləyirik. Xüsusən, biz 

Zukkov Fondu ilə çalışırıq. Mən bu gün Mixael Zukkovla görüşdüm. Onlar ölkəmizə, iqtisadi inkişafa böyük 

töhfə verirlər.  

Sonuncu sual Xəzərdən Şərqdəki ölkələr ilə münasibətlərə aid idi. Bizim Qazaxıstanla çox yaxşı 

əlaqələrimiz var. Hökumətlərarası saziş imzalamışıq ki, Azərbaycan ərazisi ilə Qazaxıstan neftini Aralıq 

dənizinə daşıyaq. Digər ümumi layihələrimiz də var. Biz indi artıq Azərbaycanda olduqca müasir boru kəməri 

infrastrukturu yaratmışıq. Bunun vasitəsilə Xəzərin Şərqindən böyük miqdarda neft daşına bilər. Bilirəm ki, 

Qazaxıstan artıq liman qurğularının genişləndirilməsinə sərmayə qoyur. Eyni işlər Azərbaycanda da aparılır və 

ola bilsin ki, 2-3 il ərzində, bəlkə də bundan əvvəl, Qazaxıstan nefti bizim ərazimizlə daşınacaqdır. Bizim boru 

kəməri gündə 1 milyon barrel neftin daşınması üçün nəzərdə tutulubdur. Amma biz onun gücünü artırmağa nail 

ola bilərik ki, bu da gündə 1,8 milyon barrel neftin daşınmasına imkan yaradar. 

ANDREAS ŞOPENHOFF (aparıcı): Çox sağ olun cənab Prezident. İndi isə biz yenə suallara keçəcəyik. 

Dörd sual var:  

-Hörmətli cənab Prezident, mən bir sual vermək istəyirəm, Siz burada qeyd etdiniz ki, Azərbaycan bir sıra 

strateji qlobal enerji layihələrini həyata keçirir. Bu, Xəzər regionuna və onun ətrafına aiddir. “Nabukko” layihəsi 

barədə nə deyə bilərsiniz? Bu layihə ilə bağlı Sizin mülahizələriniz necədir? Çox sağ olun. 

-Cənab Prezident, mənim adım İvansdır, həkiməm, klinikada çalışıram. Mən bir neçə dəfə Bakıda 

olmuşam. Çox sağ olun ki, Siz Azərbaycandakı vəziyyəti gözəl təsvir etdiniz. Biz bilirik ki, Siz səhiyyə 

sistemini də inkişaf etdirmək istəyirsiniz. Bu istiqamətdə ideyalarınız necədir? Bəzi şərhlərinizi eşitmək istərdik 

ki, Siz təkcə Bakıda deyil, həm də ölkənin digər bölgələrində səhiyyə sisteminə hansı şəkildə dəstək verirsiniz? 

Sağ olun. 

-Cənab Prezident, mənim adım Konerusdur, Fondu təmsil edirəm. Siz, ümumiyyətlə, öz çıxışınızda 

Rusiyanı qeyd etmədiniz. Bu ölkəyə aid strategiyanız haqqında nə deyə bilərsiniz? Xüsusən də Prezident 

Vladimir Putin bu yaxınlarda aydın, lakin qeyri-diplomatik çıxış etmişdir. Bu, Rusiyanın gələn illər ərzində 

planları ilə bağlı idi. Sağ olun. 
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-Mənim adım Fariz Qasımlıdır, Berlin Universitetinin tələbəsiyəm. Hörmətli cənab Prezident, geniş 

çıxışınıza görə çox sağ olun. Mənim sualım Azərbaycanın bu yaxınlarda yeni regional Bakı-Tbilisi-Qars dəmir 

yolunun çəkilməsi sahəsində əldə etdiyi uğurla bağlıdır. Bu, Azərbaycan diplomatiyasının böyük qələbəsi idi. 

Sizin fikrinizcə, bu layihə yaxın perspektivdə Dağlıq Qarabağ münaqişəsinin mümkün həllinə necə təsir göstərə 

bilər? Siz bəzi erməni dairələrinin bu layihəyə müqavimət göstərilməsi barədə fikirlərinə necə yanaşırsınız? 

-Biz enerji inkişafımızın başlanğıc mərhələsində olan zaman, xüsusən də neft və qaz nəqli 

əməliyyatlarından söhbət getdikdə, Avropada qaz bazarının tamamilə başqa vəziyyətdə olduğunu anlayırdıq. 

Təbii ki, əsas diqqətimizi məhz öz ölkəmizin qaza olan tələbatının ödənilməsinə yönəltmişdik və Gürcüstan, 

Türkiyəyə də qaz göndərməyi planlaşdırırdıq. Yəni bu işə başlayanda bizim təbii qazımızın üç bazarı var idi. 

İşlərimizi bu günə qədər davam etdirirdik. İndi isə Avropada əlavə qaz mənbələrinə ehtiyac duyulduğunu hiss 

etdik. Belə bir halda, özümüzü bu yeni vəziyyətə uyğunlaşdırmaq məcburiyyəti qarşısında olduq. İndi biz hasil 

etdiyimiz həcmi daha da artırmalıyıq. Çünki neft bazarından fərqli olaraq, qaz bazarında ilk növbədə, istehlakçı 

olmalıdır. Siz sadəcə, qazı tankerə vurub bazara çıxara bilməzsiniz. Lazımdır ki, istehlakçı olsun. Biz bu prosesi 

başladıq. 

Qaz kəmərinə başlayanda Türkiyədən o tərəfə istehlakçılar yox idi. İndi isə biz görürük ki, tələbat artır və 

hətta hasilat həcmimizlə müqayisədə tələbat daha çoxdur. Əgər xarici şirkətlər mart ayında qaz hasilatını 

artıracaqsa, Azərbaycanın Dövlət Neft Şirkəti də ilyarım ərzində öz hasilatını iki dəfə artıracaqdır. Çünki tələbat 

da artır. “Nabukko” kimi layihələr uzun illər ərzində yaxşı bir layihə kimi müzakirə olunurdu. Amma indi 

həyata keçirilə bilər. Azərbaycan qazı üçün, eyni zamanda, digər ölkələr tərəfindən təchizat üçün yaxşı bir 

variant ola bilər. Biz artıq kifayət qədər qaz infrastrukturu yaratmışıq və bu da prosesin gedişində rol 

oynayacaqdır. Biz öz infrastrukturumuzu digər ölkələrin də istifadəsinə verməyə hazırıq. Azərbaycan Enerji 

Xartiyasını imzalamışdır və bizim daşınma sistemi istifadədə ola bilər. 

Azərbaycanın tibb sahəsi təkmilləşir. Bu, ən təcili sahələrdən biridir ki, biz burada gözəçarpan, sürətli 

inkişafa nail olmalıyıq. Biz, əsasən, rayonlarımızda tibb müəssisələrinin sayını artırırıq, bir çox tibb mərkəzləri 

açırıq. İki şəhərdə - Naxçıvan və Lənkəranda artıq açılmışdır. Orada artıq açıq ürək üzərində cərrahiyyə 

əməliyyatı da aparılmışdır. Bu əməliyyat Azərbaycan vətəndaşı üzərində aparılmışdı. Bu tibb mərkəzlərinin sayı 

2007-ci il ərzində də artacaqdır. Azərbaycanda onlarca yeni xəstəxana tikiləcəkdir. Biz bu sahəyə çox sərmayə 

yatırırıq. Eyni zamanda, təlim kursları təşkil edirik ki, həkimlər daha yaxşı imkanlara, biliklərə malik olsunlar. 

Tibbi xidmətlərin keyfiyyətini də artırırıq. Təcili tibbi yardıma da sərmayəni artırırıq ki, bizim vətəndaşlarımıza 

dərhal tibbi yardım göstərilsin. Ümid edirəm ki, gələn üç-beş il ərzində Azərbaycanda əsas tibbi xidmətlər 

məsələsi öz həllini tapacaqdır.  

Rusiya məsələsinə gəldikdə, - mən ötən il Bertelsmann Forumunda çıxış edəndə də eyni sualı vermişdilər 

ki, nəyə görə Rusiyanı qeyd etmədim, - bəlkə, bu ona görədir ki, mən Azərbaycanın Prezidentiyəm. Ona görə 

Azərbaycan haqqında danışıram. Lakin Rusiya ilə ikitərəfli münasibətlərə gəldikdə, onlar müsbətdir. Biz 

müxtəlif sahələrdə işləyirik, qonşuyuq və birgə iqtisadi maraqlarımız vardır. Bizim qonşuluq əlaqələrimiz çox 

yaxşı ruhda inkişaf edir və keçmişdə gərginlik mənbəyi olan məsələlərin hamısı öz həllini tapıbdır. Məsələn, 

Xəzər dənizinin sektorlara bölünməsi məsələsi. Rusiya ilə müxtəlif sahələrdə, enerji sahəsində, hərbi sahədə 

əməkdaşlıq aparılır. Ona görə Rusiya ilə ikitərəfli əlaqələrimiz normaldır və bu, çox yaxşıdır. Bizim, adətən, 

bütün qonşularımızla yaxşı əlaqələrimiz var, bu, müsbət amildir. Bunun hamısı əvvəlcədən razılaşdırıla bilən, 

normal əlaqələr üçün vacibdir və eyni zamanda, qarşılıqlı maraqlara xidmət edir, qarşılıqlı hörmətə əsaslanır. 

Təbii ki, bir-birinin işlərinə müdaxilə etməmək prinsipinə arxalanır. Bunlar çox müsbətdir. 

Ola bilsin ki, 1990-cı illərdə, keçmiş Sovet İttifaqı dağıldıqdan sonra ikitərəfli əlaqələrimiz daha pis idi. 

İndi isə, 2007-ci ildə mən bunu demərəm. Çünki mən deyə bilərəm ki, bütün məsələləri həll etdik. İndi biz yaxşı 

ruhda əməkdaşlıq edirik.  

Bakı-Tbilisi-Qars çox yaxşı nəqliyyat layihəsidir və bu, Asiya ilə Avropanı birləşdirə bilər. Azərbaycan 

dəmir yolu vasitəsilə Türkiyəyə çıxış əldə edəcəkdir. Bunu nəzərə alsaq ki, hazırda Türkiyə də Bosfor boğazının 

altından tunelin çəkilməsi ilə məşğuldur, bu, Avropaya birbaşa çıxış deməkdir. Bu, bizim üçün Xəzər dənizi 

vasitəsilə Qazaxıstan və Çinə də yeni çıxışı təmin edir. Bu, yeni dəhlizdir və Azərbaycan da bu layihənin 

sponsoru kimi çıxış edir. Biz artıq Gürcüstana çox güzəştli kredit verdik. Bu, illik cəmi bir faizlə 25 il 

müddətinə nəzərdə tutulur. Söhbət 200 milyon ABŞ dollarından gedir ki, Gürcüstan öz ərazisində bu işləri 

maliyyələşdirsin.  

Ermənistan lobbisi tərəfindən Birləşmiş Ştatlarda bəzi səylər göstərilirdi və ermənipərəst konqresmenlər 

də belə bir addım atdılar ki, layihəyə Amerikanın birbaşa yardımı dayandırılsın. Amma bəxtimizdən, biz bu gün 
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elə bir inkişaf mərhələsindəyik ki, heç bir köməyə ehtiyacımız yoxdur. Əksinə, biz Gürcüstana öz yardımımızı 

göstəririk. Lakin, eyni zamanda, hamı onu anlamalıdır ki, Ermənistan artıq sonuncu qatarı əldən buraxdı. Onlar 

Bakı-Tbilisi-Ceyhandan məhrum oldular, Cənubi Qafqaz boru kəmərindən kənarda qaldılar. İndi isə dəmir yolu 

xəttindən kənarda qalırlar.  

Bir sözlə, onlar tam mənada bütün regional əməkdaşlıqdan kənarda qaldılar. Regional əməkdaşlıq isə 

möhkəmlənir, Gürcüstan, Türkiyə, Azərbaycan, Mərkəzi Asiya, Avropa enerji və nəqliyyat dəhlizlərinə 

malikdirlər. Əlbəttə, bu, bütün münaqişələrin həllində müsbət rol oynayacaqdır. Çünki biz gücləndikcə, yəni siz 

güclü olanda daha çox uğurlar əldə edə biləcəksiniz.  

Bu, sonuncu suala cavab idi. Sağ olun.  

ANDREAS ŞOPENHOFF: Üzr istəyirəm, biz bütün suallara vaxt ayıra bilməyəcəyik. Ona görə əlavə 

dörd sual verilə bilər.  

-Sizin ölkənizin çox böyük iqtisadi gücü var. Ölkənizə xaricdən gələn qaçqınlara, milli azlıqlara yardım 

edirsinizmi? Mən öz yerlərindən didərgin düşmüş mesxeti, axıska türklərini, krım tatarlarını nəzərdə tuturam. 

Sualım belədir, Siz onların problemlərinə necə yanaşırsınız?  

-Mənim adım Hanno Masnerdir, Hagen Universitetinin tələbəsiyəm. Ölkəniz İranla qonşuluqda yerləşir. 

Şimal-qərbi İranda çox sayda azərbaycanlı yaşayır. Məni onların mədəni, siyasi və dil məsələləri maraqlandırır. 

Bu baxımdan Sizin ölkə həmin məsələlərin həlli üçün nə edə bilər? Məsələn, sərhədlərdən sərbəst keçid və 

iqtisadi, siyasi, mədəni hüquqlar. Çox sağ olun.  

-Cənab Prezident, mənim adım Kones Yaardır. Siz öz iqtisadi və enerji qüdrətiniz sayəsində artıq dünyada 

böyük potensiala maliksiniz. Mən bilmək istəyirəm, Siz bu gücdən Dağlıq Qarabağ probleminin həlli üçün niyə 

istifadə etmirsiniz? Xahiş edirik, bu haqda bizə bir az məlumat verəsiniz.  

-Cənab Prezident, dəqiq və gözəl çıxışınıza görə təşəkkür edirəm. Siz Azərbaycandakı inkişaf və 

nailiyyətlərdən söhbət açdınız. İnkişaf və tərəqqi yolu ilə gedən ölkədə güclü müxalifətin olması da vacibdir. 

Sizin fikrinizcə, güclü müxalifətin formalaşması üçün nə etmək lazımdır? Siz bu müxalifəti necə görürsünüz? 

Əgər mümkündürsə, Sizdən bu məsələyə dair öz şərhlərinizi bildirməyi xahiş edirik. Çox sağ olun.  

İLHAM ƏLİYEV: Biz keçmişdə beynəlxalq təşkilatlardan bir çox yardım almışdıq ki, öz qaçqınlarımız 

və məcburi köçkünlərimizə dəstək verək. Hesab edirik, indi, biz maliyyə baxımından daha da gücləndikdə, 

Azərbaycan bu məsələdə hətta donora çevrilə bilər və özü maliyyə yardımı göstərə bilər.  

O ki qaldı azlıqlara, siz burada suallarınızda onu qeyd etdiniz, bilirsiniz, siyasətimizin ən vacib elementi 

ondan ibarətdir ki, biz digər ölkələrin daxili işlərinə qarışmırıq. Hər bir ölkənin özünün problemləri var. Əgər 

bizdən xahiş etsələr, məsləhət verə bilərik. Əgər bizdən soruşmurlarsa, digər ölkələrin daxili vəziyyətinə 

müdaxilə etmirik. Bu, olduqca vacibdir. Ümumiyyətlə, bütün dünyada digərlərinin işlərinə heç bir müdaxilə 

addımları olmasa, hesab edirəm, onda dünya daha təhlükəsiz şəraitdə yaşaya bilər. 

O ki qaldı İranda böyük sayda azərbaycanlının yaşamasına, onu sizə deyə bilərəm ki, onlar bu gün İran 

cəmiyyətinun bütün sahələrində təmsil edilmişlər. Mədəniyyət, siyasi sahələrdə çalışırlar, parlament üzvləri var, 

rəsmilər arasında Azərbaycan mənşəli şəxslər var. İranda yaşayan azərbaycanlılarla çox güclü mədəni əlaqələr 

mövcuddur. Biz vahid bir millətik, hamımız azərbaycanlıyıq, eyni dildə danışırıq və biz qardaşıq. Ona görə 

onların gələcəyi, təbii ki, bizi maraqlandırır. Bizim çox güclü münasibətlərimiz var, oraya səfərlər edirik, hər iki 

tərəfdə qohumlar var, bir-birimizi görürük. Ümumiyyətlə, bu, İranla ikitərəfli münasibətlərimizin vacib 

elementidir.  

Burada, eyni zamanda, belə sual oldu, dediniz ki, Azərbaycan öz qüdrətindən nəyə görə Dağlıq Qarabağ 

probleminin həlli üçün istifadə etmir? Səmimi deyim ki, mən bunu, belə bir sualı Avropada eşidəcəyimi 

gözləmirdim. Çünki Avropada biz, adətən, başqa yanaşmaları eşidirik ki, biz məsələni sülh yolu ilə həll edək. 

Amma mən bu sualı anlaya bilərəm. Mənim özüm və Azərbaycanda bir çoxları hər zaman özümüz-özümüzdən 

soruşuruq, bu problemin həllini nə qədər gözləməliyik, bu ədalətsizliyə nə qədər dözməliyik, Azərbaycan xalqı 

işğal altında nə qədər yaşayacaq? Bilirsiniz, bu suala cavab hər zaman eynidir. Biz daimi gözləyə bilmərik. Biz 

əlavə on il gözləyə bilmərik. Sadəcə, Ermənistan rəhbərliyinin müdrikliyinə bel bağlaya bilmərik. Əgər onlar 

Ermənistan xalqının gələcəyi haqqında düşünmək istəmirlərsə, gələcəkdə nəyin baş verəcəyi haqqında 

düşünmürlərsə və əgər münaqişənin yenidən başlanması təhlükəsi haqqında düşünmürlərsə, onda məsuliyyət 

tamamilə onların üzərinə düşəcəkdir. Biz səbrimizi çox nümayiş etdirdik, konsrtuktiv mövqeyimizi nümayiş 

etdirdik.  

Biz yenə də çalışırıq ki, bu məsələni sülh yolu ilə həll edək. Ancaq nə vaxt hesab etsək ki, sülh imkanları 

tükənib, biz siyasətimizi dərhal dəyişəcəyik. Biz diplomatik səyləri göstərmişik. Birləşmiş Millətlər Təşkilatında 
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bu prosesi başlamışıq. Orada GUAM ölkələri tərəfindən keçmiş Sovet İttifaqı məkanında dondurulmuş 

münaqişələr məsələsi müzakirəyə çıxarıldı. İndi bu, Birləşmiş Millətlər Təşkilatının gündəliyindədir.  

Biz bu məsələni Avropa Şurasında qaldırdıq. Artıq qeyd etdim ki, 2005-ci ildə Avropa Şurası qətnamə 

qəbul etdi və orada Ermənistanı təcavüzkar kimi pislədi. 1990-cı illərin əvvəllərində Birləşmiş Millətlər 

Təşkilatının Təhlükəsizlik Şurası dörd qətnamə qəbul edibdir. Eyni zamanda, biz ATƏT-in Minsk qrupu ilə 

işləyirik ki, məsələni dinc yolla həll edək. İndi Avropa İttifaqının Cənubi Qafqazda xüsusi nümayəndəsi var, 

onunla da işləyirik. Yəni bu, bizim müzakirələrimizin əsas mövzusudur. Bir sözlə, bütün mümkün vasitələrdən 

istifadə etmək istəyirik. Sonda isə biz öz qarşımızda üzüağ olmaq istəyirik. Bəli, demək istəyirik ki, biz 

məsələnin dinc yolla həlli üçün hər şeyi etdik, lakin bu, baş vermədi.  

Lakin, eyni zamanda, biz hərbi potensialımızı möhkəmləndiririk. Bu sirr deyil, cəmiyyətə bildirilir. Biz 

son 3-4 il ərzində öz hərbi büdcəmizi təxminən 10 dəfə artırmışıq. Bu gün Azərbaycanın hərbi büdcəsinin həcmi 

1 milyard ABŞ dollarıdır. Bu da bütün Ermənistanın büdcəsinə bərabərdir. Biz bunu gələcəkdə daha da 

artıracağıq, yenə də artıracağıq. Biz Müdafiə Sənayesi Nazirliyi yaratmışıq. Gələcəkdə ölkəmiz üçün, 

Azərbaycana tələb olunan malları istehsal edə biləcəyik.  

Burada güclü müxalifətin olması ilə bağlı sual verildi. Mən bununla razıyam, bizim sözün əsl mənasında 

güclü müxalifətə ehtiyacımız var. Amma bizim günahımız deyil ki, bu sahədə bəxtimiz gətirməyibdir. Mən bu 

məsələdə kömək edə bilmərəm. Bu, mənim imkanlarımdan kənardadır. Prezidentlər bir çox işləri görə bilər, 

lakin müxalifəti gücləndirmək, bu, prezidentlərin səlahiyyətlərindən kənardadır.  

Amma ciddi danışsaq, mən hesab edirəm ki, müxalifətin daha da güclənməsi üçün, onların siyasi işlərdə 

rolunun artması üçün dəyişikliklər lazımdır. Çünki cəmiyyət dəyişir, insanlar dəyişir, biz də dəyişirik. 

Azərbaycanda yeni prezident seçilibdir və üç ildir fəaliyyət göstərir. Lakin siz görərsiniz ki, həmin insanlar, 

müxalifətçilər arasında 15 il bundan əvvəlki eyni şəxslər dayanır.  

Onlar eyni məsələlər haqqında düşünürlər. Bütün seçkiləri - 1993-cü ildə, 1998-ci ildə, 2003-cü ildə 

prezident seçkilərini, 1995-ci ildə, 2000-ci ildə və 2005-ci ildə parlament seçkilərini uduzdular, böyük fərqlə 

uduzdular. Həmin seçkilərdə siyasi partiyaların rəhbərləri uğursuzluğa düçar oldular. Belə olan halda rəhbərlər 

istefa verməli, yeni nəsil üçün yollar açmalıdırlar. Azərbaycan cəmiyyətində bir çox istedadlı şəxslər var ki, 

onlar mütləq şəkildə hökumətin fikrini bölüşmürlər. Amma onlar həmin ənənəvi müxalifətçilər tərəfindən hər 

hansı imkandan məhrumdurlar, onlara dəstək verilmir.  

Ona görə mən də müxalifətə məsləhət görərdim ki, əgər güclənmək istəyirsə, dəyişsin, xüsusən də 

rəhbərləri dəyişsin. Siyasi baxımdan mənim üçün daha asandır ki, növbəti seçkilərdə bir siyasətçi kimi elə 

mövcud müxalifət liderləri ilə rəqabətə çıxım. Amma bir dövlət xadimi, Prezident kimi istərdim ki, 

Azərbaycanda normal siyasi sistem olsun. Səmimi desək, normal siyasi sistem hələ yoxdur. Amma bu, bizim 

günahımız deyildir. Bəzi sahələr var ki, onlar yüz faiz bizdən asılıdır. Siyasi, iqtisadi, xarici işlər, sosial 

məsələlər, Avratlantik strukturlara inteqrasiya - bunlarda hökumət yüz faizlik uğur əldə edibdir. Lakin siyasi 

sistem məsələsinə gəldikdə, nisbət əlli-əlliyədir. 

Yeri gəlmişkən, sizə maraqlı bir məsələni söyləyim, o, bu suala cavabdır. Bir neçə ay bundan əvvəl hesab 

edirdik ki, müxalifət tamamilə ruhdan düşüb və artıq yoxa çıxmaq üzrədir. Mən bir görüş zamanı ictimaiyyətin 

qarşısında müraciət etdim ki, hökumətlə müxalifət arasında dialoq təşkil olunsun. Mən bunu bilərəkdən etmək 

fikrində deyildim. Çünki hətta cəmiyyətin özünün də yadından çıxmışdır ki, müxalifət var, ya yox. Lakin mən 

hesab edirdim, onlara şans verilməsi vacib idi ki, oyansınlar. Bilirsiniz nə baş verdi? Bəziləri, hansılar ki, 

deyirdilər gəlin hökumətlə, Prezidentlə dialoqa başlayaq, dərhal onların “keçmiş qvardiyası” tərəfindən satqın 

kimi təsvir olundular. Onlara deyildi ki, əgər siz hökumətlə danışsanız, müxalifətin satqınısınız, onun 

ideyalarının satqınısınız. Mən bilmirəm, ümumiyyətlə, müxalifətin hansı ideyaları var. Çünki bizim siyasi-

iqtisadi gündəliyimiz ölkənin bütün tələbatlarını əhatə edir. Real vəziyyət bundan ibarətdir. Ona görə biz 

müxalifət məsələsində bir şey edə bilmərik. Amma sizə vəd edirəm ki, mən qayıdandan sonra çalışacağam ki, 

onları daha da stimullaşdırım.  

ANDREAS ŞOPENHOFF: Cənab Prezident, təşəkkür edirəm.  

Görüş zamanı səsləndirilmiş suallar onu göstərir ki, Almaniyada Azərbaycana böyük maraq var. İcazə 

verin, ölkənizi özünəməxsus formada təsvir etdiyinizə görə Sizə öz minnətdarlığımızı bildirək. Çıxışınız 

olduqca praqmatik oldu. Bu, işbirliyimizin, əməkdaşlığımızın genişləndirilməsinə və intensivləşdirilməsinə bir 

təkan idi. Söhbət, təkcə iqtisadi əməkdaşlıqdan getmir. Cənab Vilhelm Ştaudaxer giriş nitqində qeyd etdi ki, 

Konrad Adenauer Fondu öz fəaliyyətini regionda, xüsusilə də Sizin ölkənizdə intensivləşdirəcəkdir. Mənə elə 

gəlir, bu çox perspektivli bir siyasi fəaliyyət olacaqdır. Ölkənizin iqtisadi potensialı göstərir ki, Siz bizim çox 
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etibarlı siyasi tərəfdaşımızsınız. Bizimlə qonşu olduğunuzu bir daha deməyə ehtiyac yoxdur. Çünki bu, artıq 

hamıya bəllidir.  

Cənab Prezident, bir daha çox sağ olun.  

Vilhelm Ştaudaxerin xahişi ilə Sizi Konrad Adenauer Fondu adından təşkil olunan qəbulda fikir 

mübadiləsini davam etdirməyə dəvət edirik.  

Cənab Prezident, Siz artıq ikinci dəfədir ki, Almaniyaya rəsmi səfər edirsiniz. Arzu edirik ki, bu cür 

görüşlərimiz gələcəkdə daha da çox olsun.  

X X X 

 

Tədbirin rəsmi hissəsi başa çatdıqdan sonra fikir mübadiləsi səmimi süfrə başında davam etdirildi.  

Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin əhatəli və dolğun çıxışından təsirlənən, Azərbaycan reallıqları 

barədə ətraflı məlumat alan tədbir iştirakçıları böyük həvəslə dövlətimizin başçısı ilə söhbət edir, xalqımıza, 

Vətənimizə dərin rəğbətlərini ifadə edirdilər. 

Ümumiyyətlə, bu tədbir Almaniyada Azərbaycana nə qədər böyük marağın olmasının daha bir əyani 

təzahürü idi. 

 

AzᴅrTAc  

15 noyabr 2006-cē il 
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Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin yanēnda ekoloji problemlᴅrᴅ 

hᴅsr olunmuĸ m¿ĸavirᴅ keirilmiĸdir 

(18 fevral 2010-ci il)  
 

Bakı, 18 fevral (AzərTAc). 2010-cu il fevralın 18-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham 

Əliyevin yanında ekoloji problemlərə həsr olunmuş müşavirə keçirilmişdir. Dövlətimizin başçısı müşavirəni 

giriş nitqi ilə açmışdır.  

 

Prezident Ķlham ᴄliyevin  

giriĸ nitqi 

 

-Bu il Azərbaycanda “Ekologiya ili” elan edilib. Biz bütün il ərzində və ondan sonrakı illərdə ekoloji 

məsələlərin həllinə böyük diqqət göstərməliyik. Artıq uzun illərdir ki, Azərbaycanda bu istiqamətdə işlər 

görülür. Bir müddət bundan əvvəl geniş ekoloji proqram qəbul edilmişdir. Proqram çoxşaxəlidir, çox müfəssəl 

proqramdır. Proqramda həllini gözləyən, vacib olan bütün məsələlər öz əksini tapıb, eyni zamanda, konkret icra 

mexanizmləri də müəyyən edilibdir. Maliyyə resursları haqqında orada kifayət qədər istiqamətlər vardır. Bir 

sözlə, biz ekoloji vəziyyətin sağlamlaşdırılması istiqamətində daha da ciddi addımlar atmalıyıq.  

Ümumiyyətlə, Azərbaycan iqtisadiyyatı son illər ərzində dünyada ən sürətlə inkişaf edən iqtisadiyyatdır. Bunu 

həm iqtisadi göstəricilər əyani şəkildə sübut edir, eyni zamanda, Azərbaycanda görülən işlər göz qabağındadır. 

Bizim iqtisadiyyat 6 il ərzində təxminən 3 dəfə artıbdır. Bu, dünyada analoqu olmayan inkişafdır. Hətta bütün 

dünya üçün ağır olan 2009-cu ildə bizim iqtisadiyyatımız 9,3 faiz artıb. Ümumi daxili məhsulun artması onu 

göstərir ki, Azərbaycan iqtisadiyyatı dayanıqlıdır, çoxşaxəlidir və uğurludur.  

Bütün bu işlərin təməlində apardığımız islahatlar, ölkəmizin hərtərəfli inkişafı, regionların sosial-iqtisadi 

inkişafının icrası ilə bağlı görülən tədbirlər, regional proqramın birinci mərhələsinin uğurla başa çatdırılması və 

Azərbaycanda gözəl investisiya iqliminin yaradılması dayanır. Bu gün Azərbaycanda investisiyalar həm 

xaricdən daxil edilir, həm də ancaq son bir neçə il ərzində daxili investisiyalar xarici investisiyaları üstələyir. Bu 

onu göstərir ki, artıq Azərbaycan dövləti və Azərbaycan şirkətləri öz ölkəsinə böyük sərmayə qoyulması 

istiqamətində önəmli addımlar atırlar.  

Azərbaycanda investisiya iqlimi gələcəkdə də müsbət olacaqdır. 2009-cu ildə həm beynəlxalq maliyyə 

qurumları, həm kommersiya bankları, yəni dünyada fəaliyyət göstərən kommersiya bankları müəyyən dərəcədə 

maliyyə sıxıntıları içində idilər. Buna baxmayaraq, Azərbaycana ayrılan kreditlər, onların məbləği artır. Xarici 

şirkətlər hətta 2009-cu ildə Azərbaycan iqtisadiyyatına böyük sərmayənin qoyulması istiqamətində vacib 

addımlar atmışlar. 2009-cu ildə ölkə iqtisadiyyatının şaxələndirilməsi üçün çox vacib sənaye obyektlərinin 

açılışında iştirak etmişik, eyni zamanda, çox vacib müəssisələrin təməl daşı qoyulmuşdur.  

Görülən bütün bu işlər, yenə də deyirəm ki, çox konseptual xarakter daşıyır. Biz çox ciddi proqram 

üzərində işləyirik. Proqram çoxşaxəlidir. Proqramın əsas vəzifəsi Azərbaycan iqtisadiyyatını gücləndirmək, 

şaxələndirmək, Azərbaycanın bütün problemlərini həll etmək, insanların sosial problemlərinin həlli üçün vacib 

addımlar atmaq və beləliklə, ölkəmizin müstəqilliyini, iqtisadi azadlığını, iqtisadi müstəqilliyini 

gücləndirməkdir. Azərbaycanda sahibkarlığın inkişafı üçün çox gözəl şəraitin yaradılması, əlbəttə, həmişə 

olduğu kimi, prioritet məsələlərdən biridir.  

Əlbəttə ki, son illərdə ölkə qarşısında duran əsas vəzifələr diqqət mərkəzindədir. Çünki biz çalışırdıq və 

çalışırıq ki, ölkəmiz uğurla inkişaf etsin. İlk növbədə ölkə üçün ən vacib problemlərin həllinə diqqət 

göstərilmişdir. İnfrastruktur layihələri, iqtisadi islahatlar, investisiyalar, sosial məsələlərin həlli. Energetika 

sektorunda böyük sərmayələr qoyulubdur. Həm neft-qaz istehsalı bir neçə dəfə artıbdır, eyni zamanda, 

Azərbaycan öz ixrac imkanlarını böyük dərəcədə genişləndirə bilibdir. Bizim neft-qaz sahəsindəki uğurlar bütün 

dünya tərəfindən tanınır. Azərbaycan özünü etibarlı tərəfdaş kimi artıq dünyada təsdiq edibdir. Bu gün çoxşaxəli 

ixrac marşrutlarımız imkan verir ki, təkcə bir marşrutdan asılı olmayaq. Beləliklə, həm iqtisadi, həm siyasi 

imkanlarımız daha da genişlənir.  

Elektrik enerjisinin istehsalı üçün əlavə güclərin yaradılması istiqamətində də çox vacib, konkret addımlar 

atılmışdır. Bu gün Azərbaycan öz enerji təhlükəsizliyini tam şəkildə təmin edir. Bununla bərabər, ərzaq 

təhlükəsizliyinin təmin edilməsi işində vacib addımlar atılmışdır, böyük investisiyalar qoyulmuşdur. Bu gün biz 

özümüzü əsas ərzaq məhsulları ilə demək olar ki, təmin edirik. Çalışmalıyıq ki, yerli istehsalı daha da artıraq və 
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kənd təsərrüfatı məhsullarının ixracı ilə bağlı bütün məsələləri həll edək, yeni bazarlar əldə edək. Beləliklə, kənd 

təsərrüfatının inkişafını da gələcəkdə təmin etmək üçün lazımi tədbirlər görüləcəkdir.  

Mən bütün bu məsələləri ona görə deyirəm ki, ölkə qarşısında duran əsas iqtisadi və sosial məsələlər öz 

həllini tapmalı idi, onların böyük əksəriyyəti öz həllini tapıbdır. Gələcək illərdə, xüsusilə regionların və 

ümumiyyətlə, ölkəmizin sosial-iqtisadi inkişafı Dövlət Proqramının ikinci mərhələsinin uğurla başa çatdırılması 

üçün 2013-cü ilə qədər bütün əsas məsələlər öz həllini tapmalıdır.  

Ekologiya məsələlərinə gəldikdə, sirr deyil ki, əsrlər boyu bizim regionda bu məsələlərə ciddi diqqət 

verilmirdi. Ekoloji tarazlığın bərpa edilməsi, ekoloji tədbirlərin görülməsi, ətraf mühitin qorunması sanki 

beşinci, onuncu dərəcəli məsələ kimi gündəlikdə dayanırdı. Yəni, hətta ekologiya sözü, əvvəlki illərdə o qədər 

də çox işlədilmirdi. Beləliklə, Abşeron yarımadasının torpaqlarının müəyyən hissəsi çirklənibdir. Neft 

tullantıları ilə çirklənmiş gölməçələr bu gün də bizi narahat edir. Məişət tullantılarının utilizasiyası məsələləri ilə 

demək olar ki, ciddi məşğul olmamışıq. Azərbaycanda içməli su problemi həmişə, bütün dövrlərdə ən ciddi, ən 

böyük problemlərdən biri idi. Bu gün də bu problem deyə bilərəm ki, həllini gözləyən əsas problemlərdən 

biridir. Yəni ki, bütövlükdə ekologiya məsələlərinə bir az ögey münasibət bəslənilirdi. Deyə bilərəm ki, bütün 

sovet məkanında, postsovet məkanında, Sovet İttifaqı zamanında daha çox planın icrası məsələləri nəzərdə 

tutulurdu. Ancaq ekoloji tədbirlər ya yarımçıq görülürdü, ya görülmürdü.  

Sovet İttifaqına xas olan bütün bu ümumi meyillərə baxmayaraq, Azərbaycanda ekoloji məsələlərin həlli 

işinə 1970-80-ci illərdə böyük diqqət göstərilirdi. Bu gün Bakının ətrafında gördüyümüz ağaclar, meşəliklər, 

yaşıllıq zolaqları ulu öndər Heydər Əliyevin təşəbbüsü, onun şəxsi iştirakı ilə salınmışdır. O illərdə Bakının 

kanalizasiya probleminin həlli istiqamətində vacib addımlar atılmışdır. Yəni, bütün bu məsələlər o vaxt imkan 

daxilində görülürdü. Ancaq əlbəttə ki, Azərbaycan müstəqil dövlət deyildi və bu sahədə müstəqil siyasət apara 

bilmirdi.  

Bu gün ekoloji məsələlərin həlli vacib məsələlərdən biridir. Ona görə yox ki, bütün dünyada bu 

məsələlərə böyük diqqət göstərilir. Ona görə ki, bu gün Azərbaycan qarşısında həllini gözləyən əsas 

məsələlərdən biri ekoloji vəziyyətin yaxşılaşdırılmasıdır. Qeyd etdiyim kimi, bu istiqamətdə vacib addımlar 

atılıbdır, konkret proqram qəbul edilibdir. Bu gün isə mən hesab edirəm ki, biz əlavə tədbirlər haqqında 

danışmalıyıq. Təsadüfi deyil ki, mənim təşəbbüsümlə 2010-cu il Azərbaycanda “Ekologiya ili” elan edilmişdir. 

Artıq bütün cəmiyyətdə bu təşəbbüs müsbət qarşılanır və görülən tədbirlər əhali tərəfindən, ictimaiyyət 

tərəfindən dəstəklənir, ağacəkmə kampaniyası və digər vacib məsələlər xalqın iştirakı ilə həyata keçirilir.  

Mən hesab edirəm ki, ekologiya tədbirlərinin görülməsi ancaq 2010-cu illə məhdudlaşmamalıdır. Biz 

bundan sonrakı illərdə bu məsələlərə ciddi diqqət göstərməliyik. Həllini gözləyən əsas məsələlər aydındır. Bu 

gün biz bu barədə danışacağıq. Ətraf mühitin qorunması, əhalinin içməli su ilə təmin edilməsi - bu istiqamətdə 

də kompleks tədbirlər görülür. Hansısa bir istiqamətdən söhbət getmir. Burada həm də Oğuz-Qəbələ-Bakı su 

kəmərinin tikintisi nəzərdə tutulur. Ümid edirəm ki, bu il bu su kəməri - Bakıya hava-su kimi lazım olan bu 

kəmər istifadəyə veriləcək və beləliklə, Bakı əhalisi təmiz içməli su ilə təmin ediləcəkdir. Samur-Abşeron 

kanalının tikintisi, - bu da çox böyük vəsait tələb edən layihədir, - uğurla davam edir. Artıq 122 kənddə kiçik 

təmizləyici modul qurğular quraşdırılıbdır və 220 mindən çox vətəndaş - əvvəllər çay sularından, bulanıq 

sulardan istifadə edən vətəndaşlar bu gün təmiz içməli su ilə təmin edilir. Hazırda 60-dan yuxarı kənddə işlər 

gedir və hesab edirəm ki, bu il, ümumiyyətlə, bu proqram çərçivəsində 350 mindən çox vətəndaş təmiz içməli 

su ilə təmin ediləcəkdir. Bu proqram bundan sonrakı illərdə davam etdirilməlidir.  

İçməli su ilə bərabər, əlbəttə ki, biz həm Bakının, həm ölkəmizin bütün şəhər və rayonlarının kanalizasiya 

məsələlərini həll etməliyik. Keçən ilin sonunda biz Bakıda Hövsan aerasiya stansiyasının açılışında iştirak 

etmişik. Bu, çox vacib layihədir. Bu, demək olar ki, Bakının kanalizasiya problemlərinin böyük hissəsini həll 

edir. Ancaq tam həll etmir. Əlavə tədbirlər planı vardır. Biz bu il və gələn illərdə bu məsələlərə böyük diqqət 

göstərməliyik ki, Bakının bütün kanalizasiya sistemi yeniləşsin, müasirləşsin, ən yüksək standartlara cavab 

versin. Beləliklə, şəhərimiz üçün bütün dövrlərdə çox ciddi olan bu problem öz həllini tapacaqdır.  

Bu gün Azərbaycanda yaşıllaşdırma istiqamətində vacib addımlar atılır, ağacəkmə kampaniyası uğurla 

davam edir. Qeyd etdiyim kimi, Azərbaycan vətəndaşları bu gözəl təşəbbüsə çox fəal şəkildə qoşulmuşlar. 

Qarşıya vəzifə qoyulmuşdu ki, qısa müddət ərzində Bakıda və Abşeron yarımadasında ən azı 3 milyon ağac 

əkilsin, bütün suvarma işləri təmin edilsin və bu istiqamətdə vacib addımlar atılır. Biz artıq nəticələri görürük. 

Bakının müxtəlif yerlərində artıq bu çox gözəl mənzərə göz qabağındadır. Əvvəlki illərdə antisanitariya 

mənbəyi olan aeroport yarmarkası köçürüldü və o boşalan ərazidə böyük meşə zolaqları yaradılır. Yəni, bu 

istiqamətdə işlər görülür və biz bu gün bu barədə eşidəcəyik.  
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Havanın çirklənməsi məsələlərinə böyük diqqət göstərilməlidir. Mən bir müddət bundan əvvəl müvafiq 

göstərişlər vermişəm ki, biz Azərbaycanda bu istiqamətdə bütün məsələləri Avropa standartlarına 

uyğunlaşdırmalıyıq. Mənə verilən məlumata görə, havanın çirklənməsinin 70 faizi avtonəqliyyatın payına düşür. 

Hesab edirəm ki, nəzərdə tutulmuş tədbirlərin icrası nəticəsində biz bu sahədə də Avropa standartlarına 

çatacağıq.  

Əlbəttə ki, bu, asan proses deyildir. Çox böyük tədbirlərin görülməsi nəzərdə tutulur. Ancaq biz bunu 

etməliyik.  

Bir sözlə, ekoloji vəziyyətin yaxşılaşdırılması istiqamətində çox işlər görülməlidir. Əsas məsələ ondan 

ibarətdir ki, Azərbaycan dövlətinin bu işlərin görülməsi üçün ciddi və güclü iradəsi vardır. Konkret fəaliyyət 

proqramı tərtib edilibdir. Bu gün biz bir daha bütün bu məsələləri təhlil edib, əlavə tədbirlərin görülməsi 

haqqında qərarlar verəcəyik ki, 2010-cu ildə və ondan sonrakı illərdə bu istiqamətdə ən ciddi addımlar atılsın.  

Mən şübhə etmirəm ki, görülən və görüləcək tədbirlər nəticəsində bir neçə ildən sonra görəcəyik ki, Azərbaycan 

vətəndaşlarının sağlamlığı daha da möhkəmlənib. Çünki insan sağlamlığına ən ciddi zərbə vuran amil ekoloji 

vəziyyətin lazımi səviyyədə olmamasıdır. Hava, su, ətraf mühit - bütün bu amillər insanın sağlamlığına ən 

böyük təsir edən amillərdir. Əgər biz bu istiqamətdə işlərimizi ən qabaqcıl Avropa ölkələrinin standartlarına 

uyğunlaşdırsaq, görəcəyik ki, müəyyən müddətdən sonra həm insanların sağlamlığı, həm onların fiziki 

qabiliyyəti, həm ümumiyyətlə, Azərbaycanda yaşamaq üçün ən lazımi şərait yaradılmışdır. Bu istiqamətdə 

görülmüş işlər sayəsində xalqımız daha da yaxşı yaşayacaq, sağlam olacaq və Azərbaycan hərtərəfli inkişafını 

bundan sonra daha da uğurla irəliyə aparacaqdır.  

İndi isə söz verilir ekologiya və təbii sərvətlər naziri Hüseyn Bağırova.  

 

X X X   
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Ekologiya vᴅ Tᴅbii Sᴅrvᴅtlᴅr naziri H¿seynqulu BAĴIROV m¿ĸavirᴅdᴅ ēxēĸ edᴅrᴅk dedi:  

-Zati-aliləri cənab Prezident!  

Sizin, ölkəmizin iqtisadi, sosial, mədəni və digər sahələrin inkişafına, yeni iş yerlərinin yaradılmasına, 

eləcə də ətraf mühitin sağlamlaşdırılması, xalqımızın rifahının yaxşılaşdırılması naminə təbii sərvətlərdən 

istifadə məsələlərinə göstərdiyiniz iradə, qətiyyət gündəlik diqqət və qayğının, həyata keçirilən ardıcıl 

tədbirlərin nəticəsində qazanılmış uğurlar əhalinin ekoloji şüurunda da müsbət dəyişikliklərə gətirib çıxarmış, 

ekoloji durumun yaxşılaşdırılmasına yönəldilmiş tədbirlər ölkə vətəndaşlarının fəal iştirakına zəmin yaratmışdır.  

Hüseynqulu Bağırov dövlətimizin başçısı tərəfindən 2010-cu ilin “Ekologiya ili” elan olunmasının həm 

ölkəmizdə, həm də onun hüdudlarından kənarda böyük rəğbətlə qarşılandığını bildirdi. Nazir “Ekologiya ili” və 

Prezident İlham Əliyev tərəfindən təsdiq olunmuş ətraf mühit sahəsində strateji proqramların icrası vəziyyəti 

barədə dövlətimizin başçısına məlumat verərək dedi:  

-Hörmətli cənab Prezident, tərəfinizdən təsdiq edilmiş ətraf mühit sahəsində strateji proqramlar 

müvəffəqiyyətlə icra olunur. “Azərbaycan Respublikasında ekoloji vəziyyətin yaxşılaşdırılmasına dair 2006-

2010-cu illər üçün kompleks Tədbirlər Planı” mövcud problemlərin həllinə, xüsusilə Bakı şəhəri və Abşeron 

yarımadasında ətraf mühitin yaxşılaşdırılması istiqamətində aparılan işlərə böyük təkan vermiş, bu istiqamətdə 

iri layihələr uğurla həyata keçirilmiş və hazırda davam etdirilir. Ətraf mühitə təsirlər iqtisadiyyatın müxtəlif 

sahələri ilə bağlıdır və bir sıra dövlət qurumları ekoloji problemlərin həlli istiqamətində tədbirlər görürlər. 

İqtisadi İnkişaf Nazirliyi, “Azərsu” Səhmdar Cəmiyyəti, Dövlət Neft Şirkəti və digər təşkilatlar tərəfindən 

tullantıların və çirkab suların idarə olunmasının təskmilləşdirilməsi, neftlə çirklənmiş ərazilərin, Bakı buxtasının 

ekoloji vəziyyətinin yaxşılaşdırılması və sair istiqamətlərdə layihələr həyata keçirilir.  

Möhtərəm Prezident, icazə verin bütün bunlarla bərabər, nazirlik tərəfindən ətraf mühitin 

sağlamlaşdırılması istiqamətində Sizin tapşırığınız əsasında görülmüş və hazırda həyata keçirilən işlər barədə 

qısa məlumat verim. Təşəbbüsünüzlə həyata keçirilən, qısa zamanda geniş əraziləri əhatə edən və səmərəli 

nəticələr verən “Əhalinin ekoloji cəhətdən təmiz su ilə təminatının yaxşılaşdırılması proqramı” üzrə fəaliyyət 

davam etdirilir. Sizin də bildirdiyiniz kimi, artıq 12 rayonun 122-dən çox kəndində yekunlaşdırılmış işlər 

nəticəsində 224 min əhali Dünya Səhiyyə Təşkilatının standartlarına cavab verən içməli su ilə təmin 

olunmuşdur. Bunun üçün həm də 1300-ə qədər bulaqbölüşdürücü məntəqə, 600 kilometrdən çox su xətti inşa 

edilmişdir.  

Tapşırığınızla reallaşdırılan Xəzər dənizinin çirklənmədən qorunması ilə bağlı digər uğurlu proqram 

çərçivəsində Abşeron yarımadasında modul tipli çirkab su təmizləyici qurğulardan ibarət 16 stansiya qurularaq 

“Xəzər dənizinin ekoloji mühitinin mühafizəsi sistemi” yaradılmışdır. “Azərsu” SC-nin sərəncamında olan iri 

təmizləyici qurğularla bərabər, bu sistemin fəaliyyəti nəticəsində Pirallahıdan Novxanıyadək 86 kilometr 

məsafədə sahilboyu ərazilərdən gün ərzində təkcə bu stansiyaların gücü ilə 6 min kubmetrdən çox çirkab suyun 

təmizlənmədən dənizə axıdılmasının qarşısı alınmış, həmin ərazilərdə ekoloji tarazlığın bərpası istiqamətində 

mühüm nailiyyətlər əldə olunmuşdur.  

Lakin istər yaşayış məntəqələrində, istərsə də Xəzər akvatoriyasında quraşdırılaraq müvafiq 

bələdiyyələrin istifadəsinə verilmiş modul təmizləyici qurğuların istismarı ilə bağlı əlavə tədbirlər labüddür. 

Abşeron yarımadasının təhlükəli tullantılardan təmizlənməsi sahəsində də işlər uğurla aparılır. Bakı və 

Sumqayıt şəhərlərindən müxtəlif tərkibli təhlükəli istehsalat tullantıları təhlükəli tullantıların idarə olunması 

üzrə Milli Mərkəzə daşınaraq basdırılır. O cümlədən Sumqayıtda ətraf mühitin ciddi çirklənməsinə səbəb olan 

287 min ton civə tərkibli toksiki tullantıların bir neçə il ərzində təhlükəli tullantılar poliqonuna daşınaraq 

zərərsizləşdirilməsi prosesi 2009-cu ildə başa çatdırılmışdır.  

Bu işlərin səmərəliliyini artırmaq məqsədi ilə poliqonun infrastrukturu inkişaf etdirilmiş, qaz, su və 

elektriklə tam təmin edilmişdir. Bu da təhlükəli tullantıları emal yolu ilə zərərsizləşdirmək imkanı yaratmışdır. 

Hazırda poliqonda 250 min kubmetr tutumunda yeni hücrənin inşası tamamlanır. Regionların yüksək sürətli 

inkişafı respublikanın digər bölgələrində də təhlükəli tullantıların idarə olunması problemini aktuallaşdırmışdır. 

Bu baxımdan Gəncədə və yaxın rayonlarda formalaşan təhlükəli tullantıların zərərsizləşdirilməsi üçün ilk 

regional təhlükəli tullantılar poliqonunun yaradılması məqsədəuyğun hesab edilir.  

Hörmətli cənab Prezident, meşələrin mühafizəsi, bərpası, yeni meşəliklərin salınması sahəsindəki 

göstəricilər durmadan artır. Təkcə son üç ildə 32 min 211 hektar ərazidə meşəbərpa tədbirləri aparılmışdır. 

Sevindirici haldır ki, son 15 ildə meşə ilə örtülü sahələr 989 min hektardan 1 milyon 21 min hektara 

qaldırılmışdır ki, bu da respublikada meşə ilə örtülü ərazilərin 11,4 faizdən 11,8 faizə qədər artması deməkdir. 

Bu göstəricilər beynəlxalq peykdən müşahidə təşkilatlarının təhlillərində də təsdiqini tapmışdır.  
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Sizin tapşırığınıza əsasən paytaxtda və respublikamızın bölgələrində yaşıllaşdırma işləri geniş vüsət almışdır. 

2008-ci ilin əvvəlindən başlayaraq Bakı-Qazax magistral avtomobil yolunun Atbulaq yaşayış məntəqəsindən 

Hacıqabul rayon mərkəzinədək olan 28 kilometrlik hissəsində 172 min ağac və kol əkilmişdir. Ərazidə ümumi 

tutumu 35 min kubmetr olan su anbarı yaradılmış, müasir damcılı suvarma sistemi ilk dəfə yaşıllaşdırma 

proqramlarında istifadə edilmişdir. Həyata keçirilən aqrotexniki tədbirlər nəticəsində ərazidə 90 faizdən yuxarı 

bitişə nail olunmuşdur.  

Oxşar nəticələr digər yaşıllaşdırma işləri aparılan sahələrdə də əldə edilmişdir. Zığ-Heydər Əliyev adına 

Beynəlxalq hava limanı yolunun ətrafında 144 hektar ərazidə 140 mindən çox ting əkilmişdir. Günəşli 

yamacında 52 hektar ərazidə 69 min üzüm tingləri və ümumi yaşıllığı yaradaraq landşaftı nəcibləşdirən başqa 

bitkilər əkilmişdir. Əzizbəyov dairəsi - Heydər Əliyev adına Beynəlxalq hava limanı yolu ətrafında landşaftın 

bərpa edilməsi üçün 109 min kubmetr torpaq işləri aparılmış, 56 hektar sahədə 61,6 min ağac və kol əkilmiş, 

63,5 min kvadratmetr sahəyə yaşıl çəmən salınmışdır.  

Yaşıllaşdırılmış ərazilərin suvarılması üçün əlavə olaraq 2009-cu ilin sonunda 13 artezian quyusu 

qazılmış və su tutumu 10 min kubmetrdən çox olan su anbarı inşa edilmiş, uzunluğu 88 kilometr olan suvarma 

şəbəkəsi yaradılmışdır.  

Bundan əlavə, Abşeron yarımadasında 3 milyon ağac əkilməsi ilə bağlı tapşırığınızın icrası ilə əlaqədar 

yaşıllaşdırılacaq ərazilər seçilmiş, həmin ərazilərdə, keçmiş Binə ticarət mərkəzinin ərazisi də daxil olmaqla, 

nazirliyin daxili imkanları hesabına 472 min kubmetr torpaq işləri görülmüş, hamarlanmış əraziyə 6 min 400 

kubmetr münbit torpaq, 2 min 160 kubmetr üzvi gübrə daşınmış, 9 artezian quyusu qazılmış, 10,5 kilometr 

uzunluğunda suvarma sistemi yaradılmışdır. Son iki ayda təkcə Bakı, Sumqayıt şəhərlərinin ərazilərində və 

yarımadanın digər sahələrində 204 mini Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyi tərəfindən olmaqla, Bakı və 

Sumqayıt İcra Hakimiyyəti orqanlarının iştirakı ilə cəmi 573 min ağac və kol əkilmişdir. 2009-cu ilin 

dekabrında Sizin iştirakınızla keçirilmiş iməcilikdən sonrakı dövrdə respublikada ümumilikdə 2 milyondan çox 

ağac əkilmişdir. Ümumiyyətlə isə, son payız mövsümündə - sentyabr ayından bəri respublika ərazisində cəmi 3 

milyon 12 min ağac və kol əkilmişdir ki, bunlardan da 668,96 mini müvafiq icra hakimiyyəti orqanlarının 

iştirakı ilə həyata keçirilmişdir.  

Bioloji müxtəlifliyin qorunub saxlanılması nazirliyin fəaliyyətində əsas istiqamətlərdən biri olaraq qalır. 

Aparılmış tədbirlər nəticəsində xüsusi mühafizə olunan təbiət əraziləri inkişaf etdirilmiş, onların sahəsi 2003-cü 

ildən etibarən 478 min hektardan 876 min hektaradək artırılmışdır. Hazırda 8 milli park, 11 qoruq və 24 

yasaqlıqdan ibarət bu şəbəkə ölkənin ərazisinin 10,1 faizini əhatə edir. Başlanğıcda isə bu, 5 faizdən aşağı idi. 

Xüsusən, Cənubi Qafqazda sahəsi 115 min 895 hektar olan ən böyük Şahdağ Milli Parkının yaradılması ilə bağlı 

Sərəncamınız biomüxtəlifliyin qorunması işinə böyük töhfə vermişdir.  

Möhtərəm cənab Prezident, Sizin qabaqcıl dünya təcrübəsinə və yeni texnologiyaların tətbiqinə diqqətiniz 

nəticəsində ölkədə müasir ekoloji monitorinq sistemi yaradılmışdır. Ətraf mühit komponentlərinin dəqiq analizi 

və qiymətləndirilməsi məqsədi ilə respublikanın müxtəlif bölgələrində, o cümlədən ölkəyə daxil olan 

transsərhəd çayların üzərində ən müasir cihazlarla təmin olunmuş analitik tədqiqat laboratoriyaları təşkil 

edilmişdir. Çoxfunksiyalı və avtomatik rejimdə işləyən müasir cihazlar havada, suda və torpaqda 3 mindən artıq 

çirkləndiricini təyin etməyə imkan verir. Nüvə texnologiyalarından istifadə edən ölkələrlə sərhəd rayonlarda və 

Pirallahı adasında radiasiya fonu üzərində avtomatlaşdırılmış monitorinq nəzarəti sistemi quraşdırılmışdır ki, 

həmin şəbəkədən artıq avtomatik rejimdə məlumatlar həm Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyinin monitorinq 

xidmətinə, bilavasitə mərkəzinə, həm də Fövqəladə Hallar Nazirliyinə ötürülür.  

Milli hidrometeorologiya xidmətinin müasir tələblərə uyğun inkişafı üçün hidrometeoroloji müşahidə 

şəbəkəsi modernləşdirilmış, proqnoz sistemi müasir telekommunikasiya və informasiya texnologiyaları ilə 

təmin olunmuşdur. Əslində, bu iş bundan sonra da davam etdirilməlidir. Çünki rayonlarda olan 

stansiyalarımızda bütün sistemlər bərpa olunsa da, köhnə avadanlıqdan hələ də istifadə edilir. Ancaq hazırda 

həmin stansiyaların Finlandiya istehsalı olan və Azərbaycanda texniki imkanları nəzərdən keçirilən avtomatik 

meteostansiyalarla təchiz edilməsi prosesi gedir.  

Meteoroloji şəraitin və buzlaqların dəqiq, təkmil müşahidəsi, flora və faunanın dərindən öyrənilməsi 

məqsədi ilə Azərbaycan Respublikasının yüksək dağlıq ərazilərində Kompleks Hidrometeoroloji və Ekoloji 

Tədqiqat Elmi Mərkəzi yaradılmışdır. Kompleks Elmi Mərkəzin bazasında və Şahdağın zirvəsində 2 avtomat 

meteoroloji stansiya quraşdırılmış və alternativ enerji hesabına onların fasiləsiz fəaliyyəti təmin edilmişdir.  

Möhtərəm cənab Prezident, tərəfinizdən 2010-cu ilin “Ekologiya ili” elan edilməsi ilə bağlı cari ilin prioritet 

istiqamətləri üzrə müvafiq layihələr hazırlanmışdır. Həyata keçirdiyiniz uğurlu siyasətə söykənərək Abşeron 
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yarımadasında neft tullantıları və digər zərərli maddələrlə çirklənmiş torpaqların və göllərin bərpası əsas 

prioritet istiqamət seçilmişdir. Burada göllərin və ətrafının təmizlənməsi, torpaqların rekultivasiyası hesabına 

ərazilərin reabilitasiyası nəzərdə tutulmuşdur. Bununla bağlı hərtərəfli araşdırmalar aparılmış, müvafiq layihə 

təklifləri hazırlanmışdır. Bu işlərin ilkin olaraq Zığ gölünün ətrafında aparılması məqsədi ilə hazırlanmış “Zığ 

gölünün və ətraf ərazilərin neft tullantılarından təmizlənməsi və torpaqların reabilitasiyası” layihə-smeta 

sənədləri aidiyyəti dövlət qurumları ilə razılaşdırılır.  

Müvafiq qərar veriləcəyi təqdirdə növbəti mərhələdə bu işlər Çuxurdərə, Bülbülə, Hacıhəsən, Qırmızıgöl, 

Masazır və digər göllərin yerləşdiyi ərazilərdə aparıla bilər. Eyni zamanda, Neft Şirkətinin nümayəndələri 

layihədə iştirak edirlər. Şirkət balansında olan neftlə çirklənmiş geniş ərazilərdə öz vəsaitləri hesabına 

təmizləmə işlərini çox sürətlə aparır.  

Digər prioritet - təşəbbüsünüzlə geniş vüsət almış yaşıllaşdırma tədbirləridir. Bu tədbirlərin iki 

istiqamətdə həyata keçirilməsi təklif olunur. Birinci istiqamət Abşeron yarımadasında yaşıllaşdırma işləridir. Bu 

tədbirlərin Zığ gölü və Heydər Əliyev adına Beynəlxalq hava limanı, Əzizbəyov-Sabunçu dairələri, Bakı yamacı 

– 20-ci Sahəarası ərazilərdə və digər yerlərdə həyata keçirilməsi üçün hazırlanmış layihə-smeta sənədləri 

aidiyyəti dövlət orqanları ilə razılaşdırılmadadır. Eyni zamanda, genişmiqyaslı yaşıllaşdırma tədbirlərinin 

kifayət qədər suvarma suyu ilə təmin edilməsi üçün təmizlənmiş tullantı sulardan təkrar istifadə məsələsi 

araşdırılmış, Hövsan, Binə, Lökbatan, Səngəçal və Qobustan qəsəbələri ətrafında təmizlənmiş tullantı sularının 

texniki bitkilərin suvarılmasına yönəldilməsi üzrə ilkin layihə hazırlanmışdır. Misal üçün, Hövsanda aerasiya 

stansiyası tamamilə yeniləşdirilərək Sizin iştirakınızla istifadəyə verilmişdir. Çirkab suları burada 

təmizləndikdən sonra Xəzər dənizinə axıdılır. Nəzərə alsaq ki, dəniz suyunun şirinləşdirilməsinə nisbətən çirkli 

suların təmizlənməsi 8-10 dəfə daha ucuz başa gəlir, bu suların əlavə təmizlənərək o ərazidəki 3 min hektaradək 

sahənin yaşıllaşdırılmasında istifadə olunması mümkündür. Bunun nəticəsində həmin suların dənizə atılması 

ehtiyacı da kəskin surətdə azalacaqdır.  

İkinci istiqamət - avtomobil yolları boyu ətraf ərazilərin yaşıllaşdırılması ilə bağlıdır ki, bu da Abşeron 

yarımadasından kənara çıxır. Bu məqsədlə birinci mərhələdə Bakı-Ələt, Ələt–Salyan və Ələt–Atbulaq 

istiqamətində həyata keçirilən işlərin davam etdirilməsi nəzərdə tutulur.  

Möhtərəm cənab Prezident, çıxışlarınızda səsləndirilmiş digər prioritet istiqamət “Əhalinin ekoloji 

cəhətdən təmiz su ilə təminatının yaxşılaşdırılması proqramı”nın davamlı icrasıdır. Bu məqsədlə modul tipli 

sutəmizləyici qurğular quraşdırılmış 122 kəndə əlavə, hazırda 18 rayonun 63 kəndində də həmin istiqamətdə 

işlər gedir. Nəticədə daha 125 min insan təmiz içməli su ilə təmin olunacaqdır. Eyni zamanda, daha 132 yaşayış 

məntəqəsində sutəmizləyici qurğuların quraşdırılması üçün hazırlanmış layihə-smeta sənədləri aidiyyəti dövlət 

orqanları ilə razılaşdırılır. Burada iki məqama diqqət yetirmək istəyirdim. Birincisi, Sizin tapşırığınıza əsasən, 

artıq bu layihəyə təkcə Kür və Araz çaylarının, kanalların suyundan istifadə edən yaşayış məntəqələri yox, 

həmçinin daha kiçik çayların, çirklənmiş sulardan istifadə etmək ehtiyacında olan başqa rayonların da kəndləri 

daxil edilmişdir.  

İkinci məqam isə, ilk dəfədir ki, Abşeron yarımadasında Zirə və Qala kəndlərində şoranlaşmış quyu 

sularını şirinləşdirəcək pilot layihələrin həyata keçirilməsidir. Bu, həmin kəndlərin su probleminin səhiyyə 

standartlarına cavab verən səviyyədə həllini təmin edəcəkdir.  

Növbəti prioritet istiqamət Xəzər dənizinin çirklənmədən qorunmasıdır. Bu məsələdə məqsəd Sizin 

tapşırığınızla Abşeron yarımadasının şimal sahilboyu ərazilərində qurulmuş modul tipli çirkab sutəmizləyici 

qurğulardan ibarət “Xəzər dənizinin ekoloji mühitinin mühafizə sistemi”nin cənub istiqamətində davam 

etdirilməsidir. Hazırda deyə bilərəm ki, mövcud 6 stansiyanın fəaliyyəti diqqət mərkəzindədir və səmərəli işini 

davam etdirir. Onun nəticəsidir ki, hazırda Mərdəkan-Şüvəlan ərazisindəki bataqlıqlar istifadəyə yararlı 

vəziyyətə gətirilmişdir. İş adamları, yerli icra hakimiyyətinin nümayəndələri orada müvafiq işlər aparırlar.  

Prioritet istiqamətlərdən biri də atmosfer havasının mühafizəsidir. Siz bunu bugünkü müşavirədə də xüsusi qeyd 

etdiniz. Burada əsas çirklənmə avtonəqliyyat vasitələri ilə bağlıdır. Əgər sovet dövründə Azərbaycan 

Respublikası atmosferə çirkləndiricilər və karbon birləşmələrini 70 milyon ton çərçivəsində atırdısa, o dövrdən 

qalan iqtisadiyatın əsaslı surətdə yenidən qurulması və bir neçə dəfə böyüməsi nəticəsində bu dəqiqə atmosferə 

atdığımız karbon birləşmələri və çirkləndiricilərin həcmi 38 milyon tona enmişdir. Lakin əgər 70 milyon tonun 

içində nəqliyyatın payı 4,5 milyon ton idisə, bu gün artıq 38 milyon tonun haradasa 14-15 milyon tonu təkcə 

nəqliyyatın payına düşür. Problemin həlli istiqamətində tapşırığınıza əsasən hazırlanmış və yaxın vaxtlarda 

qüvvəyə minəcək avtonəqliyyat vasitələrindən atmosfer havasına atılan zərərli maddələrə dair tələblərin Avropa 

standartlarına uyğunlaşdırılması üzrə tədbirlər planında artıq bu il Avro-2 standartlarına keçid nəzərdə 
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tutulmuşdur. Şəhərdən kənarda yeni neft-qaz emalı kompleksinin tikilməsi nəticəsində Azərbaycanda istehsal 

olunacaq yanacaq-sürtkü materialları Avro-5 standartlarına cavab verəcəkdir ki, bu da artıq Avropada olduğu 

kimi, Avro-3 və Avro-4 mərhələlərini adlayaraq birdəfəlik Avro-5 standartlarına keçməyə imkan yaradacaqdır.  

Eyni zamanda, atmosfer havasının monitorinqinin təkmilləşdirilməsi məqsədi ilə Bakıda və digər iri şəhərlərdə 

müasir avtomatlaşdırılmış monitorinq sisteminin qurulması məqsədəmüvafiq olardı.  

Sizin əsas prioritetlərdən biri kimi tövsiyə etdiyiniz daha bir istiqamət tullantıların idarə olunması ilə 

bağlıdır.  

Ölkənin yaşayış məntəqələrinin ərazilərindəki qanunsuz zibilliklərin ləğv edilməsi və torpaqların 

reabilitasiyası məqsədi ilə ilkin olaraq Şamaxı və Hacıqabulda ətraf mühitə minimum təsir göstərən və istismarı 

daha ucuz başa gələn müasir regional poliqonların tikintisi üçün layihə-smeta sənədləri hazırlanmış və aidiyyəti 

dövlət orqanları ilə razılaşdırılmışdır. Bu məqsədlə ayrılmış torpaq sahələrinin sənədləşdirilməsi ilə bağlı 

problemlərin həlli nəticəsində həmin işlərə başlamaq mümkün olacaqdır. Həmin ərazilərdə 6-8 rayon üçün bir 

poliqonun yaradılması tullantıların uzaq məsafələrdən Bakıya gətirilərək emal edilməsindən ucuz başa 

gələcəkdir. Belə poliqonların yerlərdə inşa olunması yaxın 15-20 il üçün problemin həllinə gətirib çıxaracaqdır. 

İndi müəyyən yaşayış məntəqələrinin ətrafında təbiəti çirkləndirən amillər aradan qaldırılacaqdır.  

Bioloji müxtəlifliyin qorunub saxlanılması da prioritetlərimiz sırasındadır. Daimi diqqət və qayğınız sayəsində 

qısa müddət ərzində böyük inkişaf yolu keçmiş xüsusi mühafizə olunan təbiət ərazilərində müasir 

infrastrukturun yaradılması son dərəcə aktualdır. Bütün milli parklarda ən müasir ofislərin, turistləri qəbul 

etmək üçün imkanların yaradılması artıq faktdır. Bu sırada, Azərbaycanda ən böyük, Qafqazda ikinci olan 

Şahdağ Milli Parkının zəruri infrastrukturunun yaradılması gündəlikdə durur.  

Möhtərəm cənab Prezident, Sizin ətraf mühitin mühafizəsinə gündəlik diqqət və qayğınız, həmçinin 

rəhbərliyiniz altında həyata keçirilən qətiyyətli və məqsədyönlü tədbirlər nəticəsində yaxın müddətdə ölkədə 

mövcud ekoloji problemlərin tam olaraq aradan qaldırılmasına nail olunacaqdır.  

Çıxışımı yekunlaşdıraraq Sizi bir daha əmin etmək istərdim ki, Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyinin 

kollektivi Sizin əzm və iradə ilə həyata keçirdiyiniz müasir dövlət quruculuğu istiqamətində fəaliyyətinizə 

bundan sonra da tam dəstək olacaqdır və bu istiqamətdə Sizin bütün tapşırıqlarınızı layiqincə yerinə 

yetirəcəkdir.  

 

X X X   
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Bakē ĸᴅhᴅr Ķcra Hakimiyyᴅtinin baĸēsē Hacēbala ABUTALIBOV ölkənin hər yerində olduğu kimi, 

paytaxtda da ekoloji mühitin yaxşılaşdırılması istiqamətində həyata keçirilən tədbirlər barədə Prezident İlham 

Əliyevə məlumat verərək dedi:  

-Zati-aliləri, hörmətli Prezident!  

Hörmətli müşavirə iştirakçıları!  

Ölkəmizin sosial-iqtisadi, mədəni və digər sahələrini əhatə edən sürətli inkişafı müasir dünyanın mühüm 

problemlərindən olan ekologiya probleminə də xüsusi diqqət artırmaq zərurətini ortaya çıxarmışdır. Əlbəttə, 

məhz ekologiya problemlərinin həllinə yüksək dövlət qayğısı və bu işin dövlət siyasətinə çevrilməsi, möhtərəm 

Prezident, Sizin Sərəncamınız ilə “Azərbaycan Respublikasında ekoloji vəziyyətin yaxşılaşdırılmasına dair 

2006-2010-cu illər üçün kompleks tədbirlər planı”nın təsdiq edilməsi və bu Sərəncamın icrası ilə əlaqədar 

olaraq ölkəmizin hər yerində olduğu kimi, Bakı şəhərində də ekoloji mühitin yaxşılaşdırılması üçün çoxşaxəli 

tədbirlər həyata keçirilməsinin özü artıq yüksək inkişafın, dövlətin vətəndaşına qayğısının və Azərbaycanda 

beynəlxalq standartların mövcudluğunun göstəricisidir.  

Artıq heç kimə sirr deyil ki, bu gün dünyanın müxtəlif şəhərlərində atmosfer çirklənməsinin çoxu məhz 

avtomobil nəqliyyatının payına düşür. Hazırda Bakı şəhərində 549 min 511 avtomobil qeydiyyatdadır ki, 

bunların da çoxu, başqa sözlə, 80 faizi Avro-3 və Avro-4 standartlarına uyğun deyildir. Həmin avtomobillərdən 

atmosferə normadan artıq zəhərli maddələr ixrac olunur. Xaricdən Avrostandartlara uyğun olmayan 

avtonəqliyyat vasitələrinin ölkəyə gətirilməsinin qarşısının alınması və 10-15 il əvvəl istehsal olunmuş köhnə, 

yararsız, ekoloji standarta cavab verməyən, istismar müddətini başa vurmuş avtonəqliyyat vasitələrinin tədricən 

istismardan çıxarılması və eyni zamanda, yeni Avrostandarta uyğun yanacağın istehsalının artırılması Bakı 

şəhərinin ekologiyasının qorunmasına gətirib çıxara bilər.  

Yüz ildən çox bir zamanı əhatə edən neft sənayesi və ümumiyyətlə sənaye müəssisələrinin Bakı şəhərində 

xüsusilə üstünlük təşkil etməsi, bu zaman kəsiyində keyfiyyətə yox, kəmiyyətə üstünlük verilməsi və uzun illər 

ərzində lay sularının idarə olunmaması səbəbindən neftlə çirklənmiş torpaqların, eyni zamanda, süni göllərin və 

gölməçələrin əmələ gəlməsi, neft emalı zamanı yaranan tullantıların ərazilərdə toplanması ekoloji vəziyyətə 

mənfi təsir göstərən mühüm amillər sırasındadır.  

Bakı şəhərinin ekoloji vəziyyətinə təsir edən bu amilin aradan qaldırılması üçün, möhtərəm Prezident, 

Sizin göstərişinizə əsasən neftlə çirklənmiş torpaqların təmizlənməsi, sənaye müəssisələrinin şəhərətrafı 

ərazilərə köçürülməsi və yeni dünya standartlarına uyğun sənaye müəssisələrinin yaradılması prosesi gedir ki, 

artıq bu da öz müsbət nəticəsini verməkdədir. Eyni zamanda, bu gün fəaliyyət göstərən sənaye müəssisələrində 

quraşdırılmış qaz-toz tutucu qurğuların səmərəli fəaliyyəti nəticəsində Bakı şəhərində stasionar mənbələrdən 

atmosferə atılan zərərli maddələrin miqdarının xeyli dərəcədə azalması müşahidə edilir.  

İstismar müddətini başa vurmuş, uzun illərdən bəri həllini gözləyən və süni çirkab göllərinin 

yaranmasına, Xəzər dənizinin çirklənməsinə səbəb olan məsələlərdən biri də kanalizasiya problemidir. 

Ekologiyaya mənfi təsir göstərən bu problemin həllində də vəziyyətin yaxşılaşdırılması istiqamətində, 

möhtərəm Prezident, Sizin müvafiq Sərəncamınızla yerinə yetirilən “Hövsan çirkab sularını təmizləmə qurğusu, 

2 saylı Zığ nasos stansiyası və əsas ötürücü kanalizasiya xətlərinin yenidən qurulması və genişləndirilməsi” 

layihəsi əsasında 2007-ci ilin aprel ayından etibarən tikinti-quraşdırma işlərinə başlanılmış və gücü 160 min 

kubmetr olan yeni 3-cü texnoloji xətt artıq istifadəyə verilmişdir. Bununla da mövcud stansiyanın iş qabiliyyəti 

sutkada 480 min kubmetrdən 640 min kubmetrə çatdırılmışdır.  

Həmçinin bu sahədə vəziyyətin daha da yaxşılaşdırılması məqsədi ilə, möhtərəm Prezident, Sizin 

tərəfinizdən 2007-ci il iyunun 20-də imzalanmış “Xəzər dənizinin çirklənmədən qorunması üzrə bəzi tədbirlər 

haqqında” Sərəncamın icrası ilə əlaqədar xeyli iş görülmüş, beynəlxalq standartlara cavab verən modul tipli 

lokal çirkab sutəmizləyici qurğular quraşdırılmışdır ki, bu da ümumilikdə gün ərzində təxminən 4 min 

kubmetrdən artıq çirkab suyun təmizlənməsinə şərait yaratmışdır.  

Möhtərəm cənab Prezident!  

Uzun illər ərzində Bakı şəhərinin ekoloji vəziyyətinə mənfi təsir göstərən məişət tullantılarının 

utilizasiyası ilə əlaqədar olaraq son vaxtlar böyük işlər görülməkdədir. Belə ki, Azərbaycan Respublikası 

Prezidentinin 2008-ci il 6 avqust tarixli “Bakı şəhərində məişət tullantıları ilə bağlı idarəetmənin 

təkmilləşdirilməsi haqqında” Sərəncamı ilə “Təmiz şəhər” SC-nin yaradılması və Sabunçu rayonunun Balaxanı 

poliqonu ərazisində tikilməkdə olan məişət tullantıları emalı zavodunun istifadəyə verilməsi məişət 

tullantılarının şəhərin ekoloji vəziyyətinə mənfi təsirinin aradan qaldırılmasında böyük rol oynayacaqdır.  

Azərbaycan Prezidentinin 2006-cı il 28 sentyabr tarixli Sərəncamı ilə “Azərbaycan Respublikasında ekoloji 
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vəziyyətin yaxşılaşdırılmasına dair 2006-2010-cu illər üçün kompleks tədbirlər planı”na və həmçinin möhtərəm 

Prezident, Sizin sədrliyinizlə 2009-cu il aprelin 20-də keçirdiyiniz müşavirədə xüsusilə Bakı şəhəri ərazisində 

yaşıllıqların və uzunömürlü ağacların əkilməsi, təbiətin faunasının qorunması ilə əlaqədar verdiyiniz tapşırığa 

uyğun olaraq Bakı Şəhər İcra Hakimiyyətinin müvafiq qurumları tərəfindən paytaxtda ekoloji vəziyyətin 

sağlamlaşdırılması üçün yaşıllaşdırmanın inkişafı ilə bağlı müəyyən işlər görülmüşdür. Bakı Şəhər İcra 

Hakimiyyətinin müvafiq qurumları tərəfindən şəhər ərazisində 200 mindən çox ağac, 500 mindən çox gül və 

bəzək kolu əkilmiş, çoxlu çəmənliklər salınmış, bağ və park sahələri bərpa edilmişdir. Eyni zamanda, Bakı 

şəhərinin rayon icra hakimiyyətlərinin təqdim etdiyi arayışa əsasən bu illər ərzində Bakı şəhəri rayonlarının 

ərazisində 1 milyon 90 min 300 ağac, gül və bəzək kolları əkilmiş, 2010-cu il – “Ekologiya ili” çərçivəsində isə 

təxminən 431 min ağac və gül kolunun əkilməsi və çoxlu çəmənliklərin salınması nəzərdə tutulmuşdur.  

Möhtərəm cənab Prezident!  

2010-cu ili “Ekologiya ili” elan etməyinizlə ekoloji vəziyyətin yaxşılaşdırılması işinə böyük önəm 

verməyinizi nəzərə alaraq Sizi əmin edirik ki, bu müqəddəs işdə öz bacarıq və təcrübəmizi əsirgəmədən doğma 

Bakımızın daha təmiz, müasir ekoloji standartlara cavab verən dünyəvi şəhər olması üçün əlimizdən gələni 

edəcəyik.  

Diqqətinizə görə təşəkkür edirəm.  

 

X X X   
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ARDNķ-in prezidenti Rºvnᴅq ABDULLAYEV m¿ĸavirᴅdᴅ ēxēĸ edᴅrᴅk dedi:  

-Möhtərəm cənab Prezident!  

Zati-alinizin rəhbərliyi altında son illər Azərbaycanda ekoloji problemlərin həlli dövlət siyasətinin 

prioritet istiqamətlərindən birinə çevrilmişdir. Bu, nadir təbii şəraitə, zəngin sərvətlərə və inkişaf etmiş sənaye 

sahələrinə malik ölkəmizdə ekoloji vəziyyətin yaxşılaşdırılması, ətraf mühitin mühafizəsi məsələlərinə daim 

xüsusi diqqət və qayğı göstərmiş Azərbaycan xalqının ümummilli lideri Heydər Əliyev tərəfindən əsası 

qoyulmuş davamlı inkişaf və tərəqqi strategiyasına sədaqətinizin bariz nümunəsidir.  

Möhtərəm Prezident, Sizin tərəfinizdən 2010-cu ilin “Ekologiya ili” elan edilməsi də Zati-alinizin 2006-cı il 28 

sentyabr tarixli Sərəncamı ilə təsdiq edilmiş “Azərbaycan Respublikasında ekoloji vəziyyətin 

yaxşılaşdırılmasına dair 2006-2010-cu illər üçün Kompleks Tədbirlər Planı”na uyğun olaraq ölkəmizdə 

görülmüş misilsiz işlərin məntiqi davamıdır.  

Rövnəq Abdullayev qeyd etmişdir ki, həmin Proqramda vaxtilə neft sənayesində yaranmış nöqsanların 

aradan qaldırılması prioritet vəzifə kimi qarşıya qoyulub və neftçilər ekoloji hərəkata ürəkdən qoşulublar. 

Dövlət Neft Şirkətinin prezidenti neft–qaz əməliyyatları prosesində ətraf mühitə texnogen təsiri azaltmaq 

məqsədi ilə həyata keçirilən proqramlar barədə də məlumat verərək bildirdi:  

-Bu proqramlarda cari çirklənmə mənbələrinin ləğvi, çirkli torpaqların təmizlənməsi və yaşıllaşdırılması 

ilə yanaşı, yeni tikilən və yenidən qurulan obyektlərdə ekoloji təhlükəsizliklə bağlı beynəlxalq təcrübənin 

tətbiqinə üstünlük verilir.  

2006-cı ildə Sizin Sərəncamınızla şirkətin tərkibində Ekologiya İdarəsi təsis olunmuşdur. Şirkətin bütün 

əsas struktur vahidlərində ekoloji məsələlərə nəzarət edən müvafiq şöbələr, ekoloji layihələrin həyata 

keçirilməsində ixtisaslaşmış təcrübəli xarici şirkətlərlə “EKOL Mühəndislik Xidmətləri” və “SOCAR-ASM” 

birgə müəssisələri yaradılmışdır. Bu tədbirlər ekoloji layihələrin uğurla həyata keçirilməsi üçün imkanlarımızı 

genişləndirmişdir.  

Ətraf mühitin qorunması istiqamətində qarşıda duran vəzifələri həyata keçirmək və ekologiya sahəsində 

idarəetmə strukturunu təkmilləşdirmək məqsədi ilə “Dövlət Neft Şirkətinin Ekoloji Siyasəti” təsdiq olunmuşdur. 

Bu siyasətin əsas məqsədi yeni fəaliyyət sahələrində müvafiq vəziyyətin qiymətləndirilməsi və ona mənfi 

təsirlərin minimuma endirilməsini təmin etməkdir. Əsas ekoloji prinsipimiz “Sıfır tullantı” prinsipidir. Bütün 

neft-qaz əməliyyatları zamanı bu prinsipə əməl edilməsi ilə yanaşı, keçmişdən miras qalmış ekoloji 

problemlərin, xüsusən yararsız hala salınmış torpaqların bərpası da nəzərdə tutulmuşdur.  

Şirkətin ekoloji tədbirləri, əsasən aşağıdakı fəaliyyət sahələrini əhatə edir: lay sularının utilizasiyası, neftlə 

çirklənmiş torpaqların təmizlənməsi, atmosferə atılmaların azaldılması, istehsalat tullantılarının idarə olunması, 

enerjiyə qənaət texnologiyalarının tətbiqi, Bakı buxtasının təmizlənməsi, yaşıllaşdırma işləri, ekoloji təbliğat və 

maarifləndirmə məsələləri.  

Neft yataqlarının əksəriyyəti uzun illər istismar olunduğundan quyularda sulaşma əmsalı 95 faizdən 

yuxarıdır. Odur ki, böyük miqdarda lay sularının təkrar emalı çox vacibdir. Bunun üçün istifadə olunan ən 

optimal üsul lay sularının quyular vasitəsilə yenidən yerin altına vurulmasıdır.  

Möhtərəm cənab Prezident, Siz neft və neft məhsulları ilə çirklənmiş mədən torpaqlarının təmizlənməsi 

məsələsini şəxsən nəzarətdə saxlayırsınız. Bu, bir tərəfdən məsuliyyətimizi artırır, digər tərəfdən bizə xüsusi 

stimul verir. Hasilatın uzun müddət bəsit texnika və texnologiyalarla aparılması, qazma, istismar və təmir 

zamanı baş verən çoxsaylı qəzalar, açıq neft, qaz, su fontanları nəticəsində mədən əraziləri həddən artıq 

çirklənməyə məruz qalmışdır. Xüsusən Abşeron yarımadasının torpaqlarına daha çox ziyan vurulmuşdur. 

Burada 10 min hektara yaxın torpaq sahəsi yararsız hala düşmüşdür.  

Sizin tapşırığınıza əsasən, Dövlət Neft Şirkəti 2006-cı ildən başlayaraq, bu torpaqların bərpası üzrə 

irimiqyaslı işlərin həyata keçirilməsinə başlamışdır. Bu günədək Bibiheybət, Balaxanı, Siyəzən, Kürovdağ, 

Qarabağlı və digər yataqlarda təxminən 300 hektara yaxın çirklənmiş torpaq sahəsi təmizlənmiş və 

abadlaşdırılmışdır. Bibiheybətdə təmizlənmiş ərazidə 80 minə yaxın ağac əkilmiş və orada Sizin Sərəncamınız 

əsasında Neft Muzeyinin və təhsil kompleksinin tikintisinə hazırlaşırıq.  

Bu il isə biz ümumilikdə, 400 hektara qədər mədən ərazisində torpaqların təmizlənməsini nəzərdə tuturuq. 

Bu işlərə başlamazdan əvvəl, həmin sahələrdə süni gölməçələr qurudulmalı, çirkab suları axan kanallar qapalı 

beton kollektorlara salınmalıdır. Bundan başqa, möhtərəm Prezidentin tapşırığı ilə Böyükşor gölü ilə Heydər 

Əliyev adına Beynəlxalq hava limanına gedən avtomobil magistralı arasındakı 50 hektarlıq ərazidə yerləşən 

köhnə nefttutucu anbarları ləğv edilmiş, torpaq artıq təmizlənir və həmin ərazidə Bakı Olimpiya stadionunun 

tikilməsi üçün ilkin hazırlıq işlərinə başlamışıq.  
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Cənab Prezident, Sizin artıq dillər əzbəri olmuş “Sağlam ekoloji mühit, sağlam hava, təmiz su” 

çağırışınızı neftçilər ekoloji layihələrdə konseptual əsas kimi rəhbər tuturlar. Neftçilər torpaqların təmizlənməsi 

və yaşıllaşdırılması proseslərinin bir-birini tamamladığını yaxşı dərk edirlər. Odur ki, neftlə çirklənmədən 

təmizlənmiş bütün mədən torpaqlarında ağaclar əkilir, yaşıllıqlar salınır. Şirkətimizdə ağacəkmə 

kampaniyalarının, iməciliklərin keçirilməsi artıq xoş bir ənənəyə çevrilmişdir. Ötən üç il ərzində neft 

mədənlərinin təmizlənmiş ərazilərində 120 mindən çox ağac əkilmişdir və onlara mütəmadi olaraq aqrotexniki 

qulluq göstərilir. “Ekologiya ili” elan olunmuş 2010-cu ildə isə 150 min ağac və 16 min gül tinginin əkilməsini 

nəzərdə tuturuq. Bununla da neftçilər ölkəmizdə kütləvi miqyas almış, əsl ümummilli səciyyə kəsb edən, 

gündən-günə genişlənən yaşıllaşdırma hərəkatında daha fəal iştirak edəcəklər.  

Ötən il Qalada - Tağıyev adına Neft və Qazçıxarma İdarəsinin mədən ərazisində neftlə çirklənmədən 

təmizlənmiş 10 hektarlıq sahədə Ekoloji parkın yaradılmasına başlamışıq. Artıq parkda gərgin iş gedir. Məlumat 

üçün bildirim ki, Ekoloji parkın tərkibində müasir tipli şitilxananın salınması, burada bioseleksiya işlərinin 

aparılması və Abşeron yarımadasının nadir, nəsli kəsilməkdə olan kol və ağac bitkilərinin çoxaldılması nəzərdə 

tutulur. Becərilən ağac və kol bitkilərinin rekultivasiya olunmuş mədən torpaqlarına uyğunlaşmış şəraitdə 

yetişdirilməsi və neftlə çirklənmədən təmizlənmiş ərazilərdə əkilməsi, möhtərəm Prezident, Sizin Bakı və 

şəhərətrafı qəsəbələrdə 3 milyon ağac əkilməsi tapşırığınızın icrası baxımından mühüm əhəmiyyət kəsb 

edəcəkdir. Ekoparkda kiçik bir tədris mərkəzinin yaradılması da nəzərdə tutulur. Burada gənc nəslin ekoloji 

maarifləndirilməsi məqsədi ilə müxtəlif proqramlar həyata keçiriləcəkdir. Parkın daha bir özəlliyi isə bundan 

ibarətdir ki, orada enerji təchizatı tədricən alternativ mənbələrdən – 20 kVt gücündə günəş batareyaları və 

ümumi gücü 40 kVt olan 4 ədəd külək generatoru vasitəsilə əldə ediləcəkdir.  

Hazırda bütün dünyada iqlim dəyişiklikləri məsələsi bəşəri bir problem olaraq fəal müzakirə edilir. 

Azərbaycan da bu prosesdən kənarda qalmır. Məlumdur ki, ölkəmizdə atmosferə atılan tullantıların başlıca 

mənbələrindən biri də neft-qaz sənayesidir. Dövlət Neft Şirkəti bir neçə ildir ki, Kioto protokolu üzrə Təmiz 

İnkişaf Mexanizmi çərçivəsində həyata keçirilən layihələrə qoşulmuşdur və hər il öz müəssisələrində atmosferə 

atılan zərərli qazların mənbələrini invertarlaşdırır.  

2008-ci ildən etibarən şirkətimiz Dünya Bankının Qlobal qaz yandırılmalarının azaldılması üzrə 

Əməkdaşlıq Təşkilatının fəal tərəfdaşlarından biridir. 2006-2009-cu illər ərzində bu istiqamətdə görülən 

tədbirlər nəticəsində şirkətimiz üzrə atmosferə atılmaların miqdarı təxminən 860 min ton CO2 ekvivalentində 

azaldılmışdır ki, bu da əlavə olaraq 420 milyon kubmetr səmt qazının yığılıb sistemə verilməsi deməkdir. 2010-

cu ildə və qarşıdakı illərdə biz bu istiqamətdə fəaliyyətimizi daha da genişləndirəcəyik. Belə ki, bu il “Günəşli” 

yatağında sıxıcı kompressor stansiyalarının gücünün artırılması, yeni boru kəmərlərinin çəkilməsi və başqa 

tədbirlər nəticəsində havaya atılan aşağı təzyiqli qazın bütünlüklə yığılıb sistemə təhvil verilməsi təmin 

olunacaqdır. Bu da havaya atılan 1 milyard kubmetr qazın yığılması deməkdir. Eyni zamanda, Dövlət Neft 

Şirkəti tərəfindən avtomobil nəqliyyatı vasitələrindən atmosferə atılmalara nəzarət məqsədi ilə Bakı şəhərinin 

Səbail, Sabunçu və Suraxanı rayonları ərazisində 3 ekoloji ölçmə məntəqəsi yaradılmışdır.  

Möhtərəm cənab Prezident, Bakı buxtasının təmizlənməsi daim Sizin diqqət mərkəzində saxladığınız ən vacib 

məsələlərdəndir. 2007-ci ildən başlayaraq, şirkətimizdə dənizin dibinin və səthinin təmizlənməsi istiqamətində 

də bir çox işlər görülmüşdür. Dəniz mədənlərində balansdan silinmiş, istismara yararsız qurğuların və boru 

xətlərinin sökülməsi, batmış gəmilərin kəsilərək çıxarılması, ərazilərin metal tullantılardan təmizlənməsi işləri 

geniş vüsət almışdır. Hesablamalara görə dənizin təkcə Azərbaycan sektorunda belə metal konstruksiyalar 500 

min tondan artıqdır. Ötən müddət ərzində Xəzərin Azərbaycan sektoru 32 min ton həcmində metal tullantıdan 

təmizlənmişdir. Onu da qeyd etmək istərdim ki, quruda aparılmış analoji tədbirlər nəticəsində daha 42 min ton 

metal tullantı təhvil verilmişdir. 2010-cu ildə bu işlərin həcmini artıraraq, dəniz və qurudakı mədən sahələrindən 

ümumilikdə 82 min ton metal, taxta və beton tullantılarının təmizlənməsini planlaşdırırıq. Eyni zamanda, Bakı 

buxtası akvatoriyasına yeni, xüsusi qurğularla təchiz olunmuş ekoloji təyinatlı gəmilər gətiriləcəkdir. Bunlar 

suyun üzündən neftli təbəqələrin və digər tullantıların yığılması üzrə ixtisaslaşdırılmış gəmilərdir.  

Möhtərəm cənab Prezident, Sizin qeyd etdiyiniz kimi, ekologiya elə bir sahədir ki, onunla davamlı olaraq 

məşğul olmaq, yaranan problemləri vaxtı-vaxtında aradan qaldırmaq lazımdır. Bu baxımdan əmin ola bilərsiniz 

ki, Abşeron yarımadasında ekoloji vəziyyətin yaxşılaşdırılması istiqamətində görüləcək tədbirlər təkcə 2010-cu 

ili əhatə etməyəcək, sonrakı illərdə də davam etdiriləcəkdir. Neftçilər ətraf mühitin mühafizəsi, ekoloji 

vəziyyətin sağlamlaşdırılması ilə bağlı daim cəmiyyətimiz qarşısında böyük məsuliyyət daşıdıqlarını yaxşı 

bilirlər. Çoxminli neftçilər ordusu həmişə olduğu kimi, bundan sonra da qarşımızda qoyduğunuz bütün 
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vəzifələrin öhdəsindən layiqincə gəlmək üçün var gücü ilə çalışacaq, Vətənimizin daha da çiçəklənməsi naminə 

əllərindən gələni əsirgəməyəcəkdir.  

Diqqətinizə görə çox sağ olun.  
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Azᴅrbaycan Prezidenti Ķlham ᴄliyevin  

yekun nitqi 

 

-Mən hesab edirəm ki, müşavirədə iştirak edən bütün vəzifəli şəxslər öz sahələrində ekoloji tədbirlərin 

gücləndirilməsi işində praktiki addımlar atacaqlar. Bu gün məruzə edilən məsələlər öz həllini gözləyir. Əlbəttə 

ki, görülən işlər haqqında bu gün danışıldı və bu da çox vacibdir. Çünki bu, onu göstərir ki, Azərbaycanda bu 

istiqamətdə çox ciddi işlər aparılır və çox ciddi yanaşma vardır. Ancaq görülən işlərlə bərabər, biz diqqəti daha 

da çox həllini gözləyən işlərə yönəltməliyik. Konkret addımların atılması nəticəsində, əminəm ki, bu gün burada 

səslənən və səslənməyən digər vacib məsələlər öz həllini tapacaqdır.  

Hesab edirəm ki, ekoloji tarazlığın bərpası istiqamətində, bütün istiqamətlərdə vacib addımların atılması 

nəzərdə tutulur. Onların bəziləri artıq öz həllini tapıb və biz gələcəkdə bu istiqamətlər üzrə daha da böyük işlər 

görəcəyik. Onu demək istəyirəm ki, elə bir sahə yoxdur ki, o sahə konkret təkliflərlə təmin edilməsin. Konkret 

icra mexanizmləri vardır və biz onları daha da dəqiqləşdirməliyik.  

Ağacların əkilməsi və yaşıllıqların yaradılması istiqamətində əlavə tədbirlər görüləcəkdir. 2010-cu ildə 

həm büdcə vəsaiti nəzərdə tutulub, eyni zamanda, digər mənbələrdən istifadə edilməlidir. Mən giriş sözümdə 

qeyd etdim ki, ictimaiyyət geniş mənada bu işlərə çox fəal qoşulmuşdur. Qarşıda qoyulan vəzifə - Bakıda və 

Abşeronda üç milyon ağacın əkilməsi proqramı əminəm ki, tezliklə öz həllini tapacaqdır. Mən çox şadam ki, 

bütün ölkədə, bütün şəhər və rayonlarımızda bu işlər geniş vüsət alıb və insanlar çox böyük fəallıq göstərirlər.  

Bu gün burada qeyd edildi ki, kanalizasiya sularından təkrar istifadə layihəsi işlənilməlidir. Yaxın Şərq 

ölkələrində və digər ölkələrdə bu təcrübə vardır. Biz bütün imkanlardan daha da səmərəli şəkildə istifadə 

etməliyik. Biz damcılı suvarma sisteminə keçməliyik. Çünki bizim işimiz ağacların əkilməsi ilə bitmir. Əsas 

məsələ ağaclara qulluq etmək, onları vaxtlı-vaxtında suvarmaq və onlara xidmət göstərməkdir. Mən istəmirəm 

ki, bu ağacəkmə məsələləri ancaq ağacların əkilməsi ilə məhdudlaşsın və ondan sonra ağacların gələcək taleyi 

diqqətdən kənarda qalsın. Yox, bir halda ki, bu ağaclar əkilir, ağaclara qulluq edilməlidir və bütün lazımi 

tədbirlər görülməlidir.  

Əhalini içməli su ilə təmin etmək üçün qeyd olunduğu kimi, kompleks tədbirlər görülür. Oğuz-Qəbələ-

Bakı su kəmərinin tikintisi daha da sürətlə getməlidir. Qeyd etdiyim kimi, bu il kəmər istifadəyə verilməlidir. 

Modul təmizləyici qurğular nəinki Kür-Araz boyu yerləşən kəndlərdə, digər çaylar üzərində yerləşən kəndlərdə 

də quraşdırılmalıdır. Bu proses gedir və biz modul qurğuların quraşdırılması ilə böyük sosial məsələnin həllini 

təşkil edəcəyik. Burada da əsas məsələ ondan ibarətdir ki, bu qurğular istifadəyə veriləndən sonra onlara xidmət 

göstərilsin. Bu iş hazırda bələdiyyələrə həvalə edilibdir. Mən bütün bələdiyyələrdən tələb edirəm ki, bu işlərə 

ciddi yanaşsınlar, bu qurğular diqqətsiz qalmasın və onların istismarında bütün lazımi tədbirlər görülsün. Çünki 

əgər, bu qurğulara lazımi xidmət göstərilməsə, onda bir müddətdən sonra onlar sıradan çıxacaqdır.  

Kanalizasiya sisteminin yeniləşməsi və yaradılması istiqamətində vacib addımlar atılır. Hövsan aerasiya 

stansiyası qeyd olunduğu kimi, istismara verilmişdir. Bakının kanalizasiya sistemi tam şəkildə yenidən 

qurulmalıdır. Bununla bərabər, bu işlər digər şəhər və rayonlarımızda getməlidir. Bu işlər böyük bir proqram 

çərçivəsində aparılır. Azərbaycan bu istiqamətdə beynəlxalq maliyyə qurumları ilə əməkdaşlıq edir və biz artıq 

ilkin layihələrin icrasını da görürük. Bu yaxınlarda Göyçay və Ağdaş rayonlarında olarkan, orada həm içməli 

suyun verilməsini qeyd etdik, eyni zamanda, rayonların, rayon mərkəzlərinin içməli su və kanalizasiya sistemi 

ilə tam şəkildə təmin edilməsi haqqında mənə təqdimat göstərilmişdir. Yəni, demək olar ki, bütün şəhər və 

rayonlarımız bu proqramla əhatə olunur. Çalışmalıyıq ki, bu məsələlər tezliklə öz həllini tapsın. Çünki bu gün 

qeyd etdiyim kimi, əsas ciddi problemimiz içməli su və kanalizasiya problemidir. Əvvəlki illərdə elektrik 

enerjisi və qazla təminat ən ciddi problemlər sayılırdı. Bu istiqamətdə çox vacib addımlar atılıb. Demək olar ki, 

problemlərin əsas hissəsi öz həllini tapıb. Bu gün içməli su, kanalizasiya problemləri öz həllini gözləyən 

problemlərdən biridir.  

Kanalizasiya sisteminin quraşdırılması Xəzər dənizinin ekoloji vəziyyətinin sağlamlaşdırılmasına xidmət 

göstərəcəkdir. Bu istiqamətdə vacib addımlar atılıb. Artıq iki ildir ki, çimərliklərimiz vətəndaşlar üçün açıqdır. 

Əvvəlki illərdə Səhiyyə Nazirliyi hər il bahar-yay mövsümlərində açıqlamalar verirdi ki, o çimərlikdən istifadə 

edilməməlidir, bu çimərlikdə ekoloji vəziyyət bərbaddır. Beləliklə, Bakının demək olar ki, bütün 

çimərliklərindən insanlarımız istifadə edə bilmirdilər, yaxud da ki, istifadə edirdilər, ancaq bunun ciddi mənfi 

nəticələri ola bilərdi. Son iki il ərzində demək olar ki, şəhərimizin əsas çimərliklərində ekoloji vəziyyət yaxşıdır, 

suyun tərkibi yaxşıdır, təmizdir. Bu proses davam etdirilməlidir ki, bu günə qədər kanalizasiya və təmizləmə 

sistemləri ilə təmin edilməyən bölgələrdə də tezliklə bu sistemlər quraşdırılsın.  
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Bakı buxtasının təmizlənməsi bizim ümumi işimizdir. Bakı buxtası Bakının gözəlliyidir, Bakının tarixidir. 

Biz bu gözəl sərvəti qorumalıyıq. Əfsuslar olsun ki, hazırda Bakı buxtasında suyun təmizliyi bizi heç cür qane 

edə bilməz. Ciddi tədbirlərin görülməsi üçün mənim tərəfimdən müvafiq göstərişlər verilmişdir. Ümid edirəm 

ki, yaxın zamanlarda kompleks tədbirlərin görülməsi nəticəsində Bakı buxtasında suyun təmizliyi lazımi 

səviyyədə olacaqdır. Bu çox ağır məsələdir. Bu asan məsələ deyildir. Onilliklər, əsrlər boyu Bakı buxtası 

çirkləndirilibdir. Nəinki kanalizasiya axınları Bakı buxtasının ekoloji vəziyyətini ağırlaşdırırdı, eyni zamanda, 

neft-qaz əməliyyatları nəticəsində Bakı buxtası neft tullantıları ilə böyük dərəcədə çirklənmişdir.  

Ancaq lazımi tədbirlər görülərsə, biz bu məsələnin həllinə də nail ola biləcəyik. Hesab edirəm ki, vacib 

olan məsələlərdən biri Azərbaycanda heç vaxt sınaqdan keçməmişdir. Ancaq biz nə vaxtsa buna başlamalıyıq və 

Xəzər suyunun şirinləşdirilməsi, bu sudan suvarma üçün və gələcəkdə içməli su kimi istifadə edilməsi üçün 

lazımi tədbirlər görülməlidir. Mən hesab edirəm ki, 2010-cu ildə pilot layihəsi icra edilməlidir. Bu təcrübə başqa 

ölkələrdə vardır. Yaxın Şərq ölkələrində bu təcrübədən geniş şəkildə istifadə edilir. Biz bu gözəl təcrübəni tətbiq 

etməliyik. Bizim böyük su mənbəyimiz vardır. Sirr deyil ki, bizi qidalandıran çayların böyük əksəriyyəti 

ölkəmizdən kənarda formalaşır və biz ekoloji təhlükəsizliyin, su təhlükəsizliyinin təmin edilməsi üçün əlbəttə 

ki, Xəzər dənizinin suyundan dediyim məqsədlər üçün də istifadə etməliyik. Mən əminəm ki, pilot layihəsi 

uğurlu olacaqdır. Çünki burada yenə də deyirəm ki, heç bir yenilik yoxdur, müxtəlif ölkələrdə bu təcrübədən 

istifadə edilir. Düzdür, bu, bahalı bir layihədir. Ancaq insanların sağlamlığı, ekoloji və su təhlükəsizliyinin 

təmin edilməsi üçün biz, hesab edirəm ki, maliyyə problemlərinə baxmamalıyıq, biz bunu təmin etməliyik. 

2010-cu ildə, hesab edirəm ki, biz ilkin layihəni görməliyik.  

Meşələrin qorunması məsələləri çox böyük əhəmiyyət daşıyır. Bu gün bu barədə deyilmədi, ancaq bu 

məsələyə də çox ciddi diqqət göstərilməlidir. Meşələri qıranlar cəzalandırılmalıdırlar, onlara qarşı ciddi tədbirlər 

görülməlidir. Eyni zamanda, Azərbaycanda qazlaşdırılma prosesi daha da sürətlə getməlidir. Bu gün 

Azərbaycanda qazlaşdırılma demək olar ki, 85 faizdir. Ancaq bu 85 faiz o demək deyil ki, hər bir yaşayış 

məntəqəsində əhalinin 85 faizi qazla təmin edilir. Bu 85 faizin böyük əksəriyyəti Bakı, Sumqayıt və böyük 

şəhərlər hesabına formalaşır. Biz elə etməliyik ki, bütün rayonlarda, əlbəttə ki, indi bütün rayon mərkəzlərinə 

qazın verilməsi təmin edilir, rayon mərkəzlərinə yaxın olan kəndlərə də qaz xətləri çəkilməlidir. Biz 

çalışmalıyıq ki, Azərbaycanda qazlaşdırılmanı ən azı 90 faizə qaldıraq. Beləliklə biz meşələrin qırılmasına da 

sədd qoymuş olarıq.  

Bakıda məişət tullantıları zavodunun tikintisi başlamışdır. Bu böyük maliyyə vəsaiti tələb edən layihədir. 

Ancaq Bakının ekoloji vəziyyətinin yaxşılaşdırılması üçün əvəzolunmaz rol oynayacaq layihədir. Balaxanı 

poliqonunda işlər gedir, “Təmiz şəhər” qurumu yaradılmışdır. Növbəti illərdə Balaxanı məişət tullantıları 

zavodunun istismara verilməsi nəticəsində Bakının havası böyük dərəcədə təmizlənəcəkdir. Biz artıq bunu 

görürük, artıq əvvəlki illərdə olduğu kimi, o yerdən tüstü də gəlmir, orada çeşidlənmə aparılır və bütün lazımi 

tədbirlər görülür ki, biz bu məsələni birdəfəlik həll edək. Ondan sonra və onu da deyə bilərəm ki, biz bununla 

paralel olaraq başqa şəhərlərdə də məişət tullantılarının utilizasiyası məsələləri ilə ciddi məşğul olmalıyıq.  

Neftlə çirklənmiş ərazilərdə təmizlənmə işləri geniş xarakter daşımalıdır. Bibiheybət buxtasının təmizlənməsi 

birinci mərhələ idi. Çünki deyə bilərəm ki, ən acınacaqlı vəziyyət məhz orada idi, şəhərin elə bil ki, mərkəzidir, 

şəhərə girişdir. Bu gün göstərilən fotoşəkillər onu göstərir ki, hər şeyi etmək mümkündür. Bibiheybət 

buxtasında neftlə çirklənmiş ərazilərdə görülən işlər başqa sahələrdə də tətbiq edilməlidir. Beləliklə, biz 

Abşeron yarımadasını neftlə çirklənmiş yerlərdən, gölməçələrdən təmizləyəcəyik.  

Torpaqların və göllərin bərpası məsələləri də öz həllini tapmalıdır. Abşeronda, Bakı ətrafında mövcud 

olan bəzi göllər qurudulmalıdır. Ancaq, eyni zamanda, bəzi göllər abadlaşdırılmalıdır, onların suyu 

təmizlənməlidir və biz insanların istirahəti üçün bu gölləri yaxşı vəziyyətə gətirməliyik. Böyükşor gölü, Zığ 

gölü, Bülbülə, Hacıhəsən, Qırmızı göl, Masazır, Mirzələvi, Çuxurdərə, Zabrat, Qala, Puta, Daşgil gölləri 

abadlaşdırılmalıdır. Bu göllərin abadlaşdırılması üçün konkret təkliflər vardır. İndi biz gərək maliyyə mənbələri 

müəyyən edək ki, bu işləri də aparaq. Beləliklə, biz bu gün Bakının ətrafında, yəni, çox bərbad mənzərə 

yaradan, müxtəlif məişət tullantıları ilə, neft tullantıları ilə, digər zəhərli maddələrlə çirklənmiş bu gölləri 

təmizləyəcəyik.  

Atmosfer havasının mühafizəsi üçün ciddi tədbirlər görülür. Verilən məlumata görə, 2000-2008-ci illər 

ərzində avtomaşınların sayı 423 mindən 823 minə qədər artmışdır. Bu, özlüyündə əlbəttə ki, havanın 

çirklənməsi üçün əsas amillərdən biridir. Biz Avrostandartlara keçməliyik. Bu ildən bu istiqamətdə göstəriş 

verilib. Biz “Avro-2” və ondan sonra “Avro-3”, “Avro-4”, “Avro-5” səviyyəsinə çatmalıyıq. Biz bu sahədə 

ölkədəki vəziyyəti tam şəkildə Avropa standartlarına uyğunlaşdırmalıyıq.  
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Bərpa olunan enerji növlərinin yaradılması işində ciddi addımlar atılır və bu istiqamətdə artıq ilkin 

layihələr müzakirə olunur. Azərbaycanda su, günəş, külək enerji növlərinin yaradılması işləri aparılmalıdır, 

müxtəlif xəritələr var, bütün su mənbələrimiz artıq bəllidir. Bu yaxınlarda Göyçayda kiçik su elektrik 

stansiyasının təməl daşı qoyulmuşdur və bu proses uğurla davam etdiriləcəkdir. Beləliklə, biz Azərbaycanda 

ekoloji cəhətdən təmiz enerji növlərinin yaradılmasına nail olacağıq. Onu da deyə bilərəm ki, biz son illər 

ərzində Azərbaycanda bu sahədə, enerji istehsalı sahəsində aparılan islahatlar nəticəsində artıq mazutdan 

istifadə etmirik, mazut yandırmırıq. Bizim bütün elektrik stansiyalarımız qazla işləyir və bu, həm iqtisadi 

səmərəliliyi artırır, eyni zamanda, ekoloji vəziyyəti daha da yaxşılaşdırır. Ancaq, əlbəttə, çalışmalıyıq ki, bərpa 

olunan enerji növlərindən istifadə edərək, həm ucuz enerji əldə edək, eyni zamanda, ekologiyamızı daha da 

yaxşı qoruyaq.  

Əlavə tədbirlərin görülməsi üçün konkret təkliflər vardır. Bu təkliflər bir daha təhlil edilməlidir. Bütün 

aidiyyəti qurumlar, nazirliklər, dövlət qurumları bir daha bu məsələləri təhlil etməlidir və əlavə tədbirlərin 

görülməsi üçün konkret plan hazırlanmalıdır, onun maliyyə mənbələri müəyyən edilməlidir. 2010-cu ilin dövlət 

büdcəsində bu məqsədləri təmin etmək üçün maliyyə resursları vardır. Əgər onlar kifayət etməsə, biz 

baxmalıyıq, hansı mənbələrdən bu məqsədlər üçün maliyyə dəstəyini artıraq. Texniki imkanlar kifayət qədər 

vardır. Azərbaycanda son illər ərzində böyük sayda müxtəlif texnikalar alınmışdır. Əgər əlavə texnikaların 

alınması üçün ehtiyac olarsa, biz bunu da həll etməliyik. Hər bir layihə üzrə konkret müddət və icra 

mexanizmləri nəzərdə tutulmalıdır. Bizim bütün proqramlarımız konkret xarakter daşıyır, bütün proqramlarımız 

icra olunur. Bu vaxta qədər bütün istiqamətlərdə işlər konkret proqramlar əsasında görülmüşdür. Bizim 

siyasətimiz şüar naminə aparılmır. Biz konkret məsələni aşkar edirik, təhlil edirik və o məsələnin həlli üçün 

konkret addımların görülməsi nəzərdə tutulur və tutulmalıdır. Mən şübhə etmirəm ki, görülən və görüləcək 

tədbirlər nəticəsində yaxın zamanlarda Bakı və Abşeron yarımadasında və ölkəmizin digər yerlərində ekoloji 

vəziyyət böyük dərəcədə yaxşılaşdırılacaq. Azərbaycan vətəndaşları təmiz ekoloji şəraitdə yaşayacaqlar.  

Mən artıq bu gün burada səslənən fikirlər və məruzələr əsasında konkret təkliflər gözləyirəm ki, biz onları 

tezliklə reallaşdıraq. Beləliklə, 2010-cu il Azərbaycan tarixində nəinki “Ekologiya ili” kimi qalacaq və 

Azərbaycan tarixinə ekoloji vəziyyətin yaxşılaşdırılması üçün dönüş ili kimi yazılacaqdır. Sağ olun.  

 

AzᴅrTAc 

18 fevral 2010-cu il 
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Prezident Ķlham ᴄliyev Zirᴅ Mᴅdᴅniyyᴅt Mᴅrkᴅzinin vᴅ eko-parkēn aēlēĸēnda iĸtirak edib 

(30 dekabr 2015-ci il) 

 

Dekabrın 30-da Heydər Əliyev Fondunun yeni layihəsi olan Zirə Mədəniyyət Mərkəzinin və eko-parkın 

açılışı olub. 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev, Heydər Əliyev Fondunun prezidenti Mehriban 

Əliyeva və Fondun vitse-prezidenti, IDEA İctimai Birliyinin təsisçisi və rəhbəri Leyla Əliyeva açılış 

mərasimində iştirak ediblər. 

Prezident İlham Əliyev binanın rəmzi açılışını bildirən lenti kəsdi. 

Dövlətimizin başçısı İlham Əliyev, xanımı Mehriban Əliyeva və qızları Leyla Əliyeva Zirə Mədəniyyət 

Mərkəzində yaradılmış şəraitlə tanış oldular. 

Bildirildi ki, Heydər Əliyev Fondunun Bakının Zirə qəsəbəsində həyata keçirdiyi bu layihə 

möhtəşəmliyi ilə diqqəti cəlb edir və son illərdə ölkədə icra olunan ən orijinal layihələrdən biridir. Bu nadir 

məkanın qəsəbədə yaradılması isə onun əhəmiyyətini daha da artırır. Belə ki, yerli sakinlər, xüsusilə də gənclər 

üçün cəlbedici olan bu yer qəsəbənin sosial-mədəni inkişafında mühüm rol oynayacaq. Digər tərəfdən, bu layihə 

Heydər Əliyev Fondunun regional inkişaf konsepsiyasında önəmli yer tutur. 

Xüsusi layihə əsasında tikilmiş Zirə Mədəniyyət Mərkəzinin ümumi sahəsi 6 min kvadratmetrdir. 

İkimərtəbəli binanın girişində ümummilli lider Heydər Əliyevin büstü qoyulub. Burada Prezident İlham 

Əliyevin və Azərbaycanın birinci xanımı Mehriban Əliyevanın ictimai-siyasi fəaliyyətlərini əks etdirən 

fotostend qurulub. Qalereyada yaşıllıq sahəsi salınıb, müxtəlif növ ekzotik bitkilər, gül və ağaclar əkilib, köşklər 

qurulub, su-kanal sistemi yaradılıb. Mərkəzin xarici dil kabinetində ingilis, rus və fransız dillərinin öyrənilməsi 

üçün bütün dərs vəsaitləri var. Kabinetdə elektron lövhə qurulub, hər bir şagird masası son elektron 

texnologiyalı kompyuterlərlə təchiz olunub. Zirə Mədəniyyət Mərkəzindəki IDEA resurs mərkəzi ölkə üzrə 

fəaliyyət göstərən analoji mərkəzlərdən biridir və Ətraf Mühitin Mühafizəsi Naminə Beynəlxalq Dialoq 

Təşkilatının ideyası ilə yaradılıb. Burada qlobal iqlim, flora və fauna dəyişikliyi problemləri, kimyəvi tullantılar, 

ekoloji tarazlığın pozulması ilə bağlı görüşlərin, “dəyirmi masa”ların keçirilməsi planlaşdırılır. Mərkəzdə 

yaşıllaşdırma, landşaft dizaynı və bağçılıqla bağlı treninqlər də keçiriləcək. Xatırladaq ki, Heydər Əliyev 

Fondunun vitse-prezidenti Leyla Əliyevanın təsis etdiyi IDEA kampaniyası nəsli kəsilməkdə olan heyvanların - 

xüsusilə də Qafqaz faunasının nəsli kəsilməkdə olan beş növünün populyasiyasının qorunub saxlanılmasına və 

qoruqların mühafizəsinə həsr olunub. 

Şahmat sinfində bu qədim oyunun sirlərini öyrənmək istəyənlərin məntiqi düşüncələrinin düzgün 

formalaşdırılması üçün ən üstün elektron texnologiya qurulub. Kabinet elektron şahmat lövhələri ilə təmin 

edilib. Oyunlar eyni vaxtda internet vasitəsilə monitorda nümayiş olunur. 

Moda studiyası da müasir tikiş avadanlıqları ilə təmin olunub. Bura dərzilik kursu, tikiş dərsləri ilə 

yanaşı, geyimlərin sifarişi, həm də nümayiş xarakterli bir məkandır. Paltarların biçimi və tikişi kursu fərdi və 

qrup xarakteri daşıyır. 

Muzey formatında yaradılan Zirə Xalça Muzeyi də Mədəniyyət Mərkəzində yerləşir. Muzeydə 150 

ildən çox yaşı olan Azərbaycan xalçaçılıq məktəbinin nadir nümunələri qorunur. Burada xovlu və xovsuz 

xalçalar, kilim, palaz nümunələri nümayiş olunur. Xüsusi elektron tanıtım sistemi ilə təchiz edilən muzeydə hər 

bir xalça haqqında Azərbaycan və ingilis dillərində geniş məlumat verilir. Xalça Muzeyinin nəzdində Xalçaçılıq 

Tədris Mərkəzi də fəaliyyət göstərir. Burada xalçalarımız haqqında praktik və nəzəri dərslər keçirilir. Bu 

dərslərdə müxtəlif yaş qruplarına aid insanlar iştirak edir. Tədris mərkəzi xalçaçılıqda istifadə olunan 

ləvazimatlarla və hanalarla təchiz olunub. Dərslərin səmərəli keçirilməsi üçün mərkəz Azərbaycan 

xalçaçılığından bəhs edən audio və video materiallar, kitablar, kataloq və jurnallarla təmin olunub. Mərkəzdə 

tədris zamanı istifadə olunan xalça eskizlərinin və çeşnilərin hazırlanması üçün rəssamlıq otağı da yaradılıb. 

Burada 30-dan artıq şagirdə xalçaçılığın sirləri öyrədiləcək. Perspektivdə xalça fabrikinin yaradılması nəzərdə 

tutulur. 

Mərkəzdə 300 nəfərlik 3D kinozalı da fəaliyyət göstərir. “Nizami” Kino Mərkəzində nümayiş olunan 

filmlərin müasir texnologiya ilə təchiz olunan bu kinozalda da yayımlanması nəzərdə tutulub. Burada xüsusi 

akustik sistem, lisenziyalı proyektor, işıq və havalandırma sistemləri qurulub. Zalda konsert, musiqili gecələr, 

iclas, toplantı və təqdimatların keçirilməsi də mümkündür. 

Nikah evində nikahların qeydiyyatı aparılacaq və bununla əlaqədar tədbirlər keçiriləcək. Yeni 

evlənənlərin tibbi müayinəsi və onlara tibbi arayışın verilməsi, yeni doğulmuş körpələrin qeydiyyatı da burada 
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aparılacaq. Mədəniyyət Mərkəzində yeni evlənənlər üçün müxtəlif mərasimlərin və əyləncələrin təşkili ilə bağlı 

geniş imkanlar var. 

Mərkəzdə idman və bədii gimnastika təlimləri üçün nəzərdə tutulan gimnastika zalı da yaradılıb və zal 

Gimnastika Federasiyası tərəfindən müvafiq avadanlıqlarla təchiz olunub. Art-studiya isə rəngkarlığın sirlərini 

öyrənmək istəyən müxtəlif yaş qruplarına aid istedadlı gənclərin cəlb olunması üçün nəzərdə tutulub. Studiya 

zəruri avadanlıq və rəngkarlıq vasitələri ilə təchiz edilib. Burada gələcəkdə tanınmış rəssamların ustad 

dərslərinin təşkili planlaşdırılır. 

Elektron kitabxana mərkəzləşdirilmiş sistemlə təchiz olunub və üç mindən çox elektron vəsait bazaya 

yüklənib. Kitabxana xüsusi dizaynla tərtib olunub. İstifadəçilərin rahatlığı üçün kitablar sərbəst istifadəyə 

verilib. 

Foto-video studiya da rəqəmsal texnologiyanın ən son avadanlıqları ilə təchiz edilib. Burada müasir 

fotostudiya - xüsusi fon pərdələri, işıq sistemi, kompyuterləşmiş fotoavadanlığı qurulub. Studiyada peşəkar 

çəkiliş və xidmətlə yanaşı, foto-video-montaj dərslərinin keçirilməsi, mərasimlərin işıqlandırılması nəzərdə 

tutulub. 

Zirə Mədəniyyət Mərkəzində seçicilər, qəsəbə sakinləri ilə qəbul və görüşlərin keçirilməsi üçün də hər 

cür şərait yaradılıb. Seminar, treninq, iclas, təqdimat və yığıncaqların təşkili üçün zəruri avadanlıqla təchiz 

olunan 60 nəfərlik konfrans zalı qurulub. 

Mərkəzin özəlliyini artıran mühüm amillərdən biri də burada Orxideya Evinin yaradılmasıdır. Ölkədə 

ilk dəfə yaradılan bu məkanda 150 nəfərlik qonaq qəbulu və müxtəlif tədbirlərin keçirilməsi üçün hər cür şərait 

var. Zalın tərtibatında müxtəlif ekzotik gül və ağac kompozisiyalarından, rəngarəng orxideya növlərindən 

istifadə olunub. 

Sonra Prezident İlham Əliyev və ailə üzvləri Xəzər rayonunun və Zirə qəsəbəsinin bir qrup sakini ilə 

görüşdülər. 

Prezident Ķlham ᴄLĶYEV dedi: 

-Bu gün çox əlamətdar bir gündür. Zirədə belə gözəl Mədəniyyət Mərkəzi və eko-park açılır. Bu gözəl 

hadisə münasibətilə sizi ürəkdən təbrik edirəm. Bu, doğrudan da nadir layihədir. Deyə bilərəm ki, bu, nəinki 

ölkəmizdə, dünya miqyasında seçilən layihələrdən biridir. Burada həm böyük park yaradılıbdır, 10 hektar 

ərazidə, eyni zamanda, bu Mədəniyyət Mərkəzində müxtəlif dərnəklər, studiyalar fəaliyyət göstərir, xalça 

muzeyi, kinozal, kitabxana, konfranslar üçün müxtəlif otaqlar var. Yəni, bu, doğrudan da müasir, çox gözəl 

mərkəzdir və şadam ki, bu mərkəz Zirə qəsəbəsində yaradılıbdır. 

Son vaxtlar ölkəmizin hər bir yerində, o cümlədən Bakı şəhərində ictimai yerlər yaradılır, parklar 

salınır. Misal üçün bizim ən böyük parkımız bulvardır. Əvvəlki uzunluğu 3 kilometr idisə, indi 16 kilometrə 

çatıb və ən yüksək səviyyədə qurulubdur. Həmçinin yeni parklar salınıbdır. Məsələn, Mərkəzi Park – Heydər 

Əliyev Sarayının arxasında yerləşən park yeni yaradılıbdır. Yasamal parkı – bu da yeni yaradılıb, şəhərimizin ən 

böyük parklarından biridir, Dədə Qorqud parkı və digər parklar. Şəhərdə indi ekoloji layihələr icra edilir. 

Böyükşor gölünün bir hissəsi təmizlənib, orada da gözəl bulvar salınıb, böyük park yaradılıbdır. Heydər Əliyev 

Mərkəzinin qarşısında təqribən 7-8 hektar ərazidə park yaradılıbdır. Şadam ki, nəinki şəhərin mərkəzində, eyni 

zamanda, qəsəbələrdə də gözəl parklar salınır. Bu imkanlardan həm qəsəbə sakinləri, həm də qonşu 

qəsəbələrdən gələn qonaqlar istifadə edəcəklər. Eyni zamanda, hesab edirəm ki, buraya mütləq şəhərimizin 

sakinləri və xarici qonaqlar da gələcəklər. Çünki mehmanxanalarımızda bu parkla bağlı kitabçalar təqdim 

ediləcək və xarici qonaqlar gəlib görəcəklər ki, Azərbaycanda belə gözəl əsərlər yaradılır. 

Zirə qəsəbəsinin inkişafı uğurla gedir və burada xüsusilə sizin deputatınızın fəaliyyətini qeyd etmək 

istəyirəm. 

Sakinlᴅr: Allah cansağlığı versin. 

Prezident Ķlham ᴄLĶYEV: Mehriban artıq 10 ildir ki, sizin deputatınızdır. Zirə qəsəbəsində və digər 

qəsəbələrdə inkişaf Mehribanın adı ilə bağlıdır. Bu layihə də Heydər Əliyev Fondu tərəfindən icra edilibdir. 

Şadam ki, bu layihənin ekoloji komponentinin müəllifi mənim qızım Leyladır. 

Sakinlᴅr: Allah saxlasın, xoşbəxt olsun. 

Prezident Ķlham ᴄLĶYEV: O da çalışır ki, ölkəmizin ümumi inkişafına töhfə versin, xüsusilə ətraf 

mühitin, nadir heyvanların qorunması istiqamətində çox böyük işlər görür. Azərbaycanda ekoloji vəziyyətlə 

bağlı görülən işlər artıq beynəlxalq səviyyədə yüksək qiymətləndirilir. Bu yaxınlarda Parisdə iqlim dəyişikliyi 

ilə bağlı dünya əhəmiyyətli beynəlxalq konfrans keçirilmişdir. Azərbaycanın təqdim etdiyi nailiyyətlər orada 

xüsusilə qeyd edilmişdir. Çünki ətraf mühitin qorunması işində biz doğrudan da böyük uğurlara nail ola 
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bilmişik. Xüsusilə Bakıda, Abşeronda, əfsuslar olsun ki, on illiklər ərzində neft hasilatı nəticəsində böyük 

ərazilər çirklənmişdir. İndi o ərazilərin təmizlənməsi işi gedir və o cümlədən dediyim kimi Böyükşor gölünün, 

Bibiheybət buxtasının təmizlənməsi artıq reallıqdır. 

Son illər Zirə qəsəbəsində müxtəlif sosial layihələr icra edilmiş, səhiyyə, təhsil ocaqları yaradılmışdır. 

Əminəm ki, bu gözəl yeni layihə Zirə sakinlərinin sərəncamına veriləndən sonra buraya insanlar gələcəklər, 

istirahət edəcəklər. Uşaqlar burada müxtəlif dərnəklərdə təlim alacaqlar. Yəni, Zirə qəsəbəsinin son illərdəki 

inkişafı doğrudan da çox müsbətdir, uğurludur. Əminəm ki, Heydər Əliyev Fondu gələcəkdə bu qəsəbədə və 

bütün başqa yerlərdə öz fəaliyyətini uğurla davam etdirəcəkdir. 

İnfrastruktur layihələri icra edilir və yollar salınır. İndi bu gözəl aeroport yolundan ta Pirallahıya qədər 

yeni yol artıq salınır, genişləndirilir, onun bir hissəsi istifadəyə verilmişdir. Pirallahıya gedən yol əsaslı şəkildə 

təmir olunur, yenidən qurulur, körpü tikilir. O körpünün də çox böyük ekoloji mənası var. Çünki bu günə qədər 

bu bənd sanki dənizi bölür və imkan vermir ki, su təmizlənsin. İmkan vermir ki, ekoloji vəziyyət normallaşsın. 

İndi bəndin əvəzinə körpü salınır və bunun çox böyük müsbət ekoloji təsiri olacaqdır. 

Ümumiyyətlə, son illər ərzində Bakı qəsəbələrində gedən işlər demək olar ki, mövcud problemlərin 

böyük hissəsini həll edibdir. Çünki hər bir qəsəbədə yollar salınır, içməli su xətləri çəkilir, qazlaşdırma demək 

olar ki, başa çatmışdır, elektrik enerjisi təchizatı normallaşıb, iş yerlərinin yaradılması istiqamətində addımlar 

atılıbdır, o cümlədən Zirə qəsəbəsində. 

Bildiyiniz kimi, bütün bu işlər Bakı və onun qəsəbələrinin sosial-iqtisadi inkişafı Dövlət Proqramının 

nəticəsində mümkün olmuşdur. Proqram davam edir, gələn il də bir çox layihələr icra ediləcəkdir. Qarşıya 

vəzifə qoyulmuşdur ki, Bakıətrafı qəsəbələrdə bütün infrastruktur, sosial məsələlər öz həllini tapsın. Yaxşı 

yollar salınsın, məktəblər, uşaq bağçaları, tibb ocaqları, idman obyektləri tikilsin, iş yerləri yaradılsın. Biz bu 

istiqamətdə ardıcıl şəkildə bütün işləri görürük və əminəm ki, yaxın gələcəkdə qəsəbələrdə bütün problemlər öz 

həllini tapacaq. 

Mən xüsusilə içməli su layihələrini qeyd etmək istəyirəm. Bu yaxınlarda Ceyranbatan su anbarında 

yeni, dünyanın ən böyük sutəmizləyici qurğusu istifadəyə verilmişdir. Bu qurğu hesabına Bakı sakinlərinə 

Dünya Səhiyyə Təşkilatının səviyyəsinə uyğun 24 saat ərzində içməli su verilməlidir. Artıq bu proqram da 

başlanıbdır. 

Biz sizinlə bu gün Yeni il, Dünya Azərbaycanlılarının Həmrəylik Günü ərəfəsində görüşürük. 2015-ci 

ildə mənim bir çox ölkələrə rəsmi və işgüzar səfərlərim olmuşdur. Mən xaricdə 20 beynəlxalq tədbirdə iştirak 

etmişəm. Ölkə üzrə də təqribən 20-dən çox rayonda olmuşam. Amma ili mən burada, Zirədə ailəmlə, sizinlə 

bərabər başa vururam və sizi bir daha salamlayıram. Xahiş edirəm ki, mənim salamlarımı bütün Zirə sakinlərinə 

çatdırasınız. 2016-cı ildə sizə, bütün Azərbaycan xalqına xoşbəxtlik, uğurlar, əmin-amanlıq arzulayıram. 

2015-ci il sınaq ili olmuşdur. Dünyada gedən proseslər istər-istəməz bizə də təsir etmişdir. Ancaq 2015-

ci ildə Azərbaycanda ictimai sabitlik təmin edildi, xalqımız sülh, əmin-amanlıq şəraitində yaşayır və 

yaşamalıdır. Baxmayaraq ki, indi ətraf bölgələrdə müşahidə olunan mənzərə çox acınacaqlıdır. Əfsuslar olsun 

ki, 2015-ci ildə həm dünyada, həm bölgədə qanlı toqquşmalar, müharibələr, ayrı-seçkilik və anlaşılmazlıq özünü 

daha qabarıq şəkildə büruzə verir. Azərbaycanda isə bütün işlər normal məcrada davam edir, xalqımızın 

təhlükəsizlik şəraitində yaşaması təmin edilir, milli birlik, həmrəylik hökm sürür. Əlbəttə, biz diqqəti xüsusən 

gələcək iqtisadi inkişafımıza yönəltməliyik. Son illər ərzində bu istiqamətdə böyük uğurlar əldə edilmişdir. 

Şəhərlərimizin siması dəyişdi, Bakı dünyanın ən gözəl şəhərinə çevrildi. Ancaq görüləsi işlər çoxdur. Gələn il 

xüsusilə idarəetmə sahəsində çox ciddi islahatlar davam etdiriləcək. Bu islahatlar daim aparılır. Ancaq gələn il 

daha da ciddi struktur islahatları aparılacaq. Biz xüsusilə idarəetmə sahəsində artıq yeni formatda daha böyük 

səmərə ilə işləməliyik. Bütün sahələrdə tam şəffaflıq təmin edilməlidir ki, dövlət büdcəmizin gəlirləri ilə bağlı 

heç bir problem olmasın. Biz elə işləməliyik ki, neftin qiymətindən asılılığı aradan götürək. Mən bunu dəfələrlə 

bəyan etmişəm və son illərdə qeyri-neft sektorunun inkişafı, bax, bu məqsədi güdür. Əgər biz bu islahatları 

aparmasaydıq, bu gün çox ağır vəziyyətdə ola bilərdik. 

Ancaq neftdən asılılıq hələ ki, davam edir və davam edəcək. Bu asılılığı ən aşağı səviyyəyə endirmək 

üçün həm iqtisadi islahatlar, həm idarəetmə sahəsində çox ciddi islahatlar aparılmalıdır. İlk növbədə, bütün 

sahələrdə şəffaflıq tam təmin edilməlidir. İcra orqanlarının, vergi-gömrük orqanlarının fəaliyyəti, ümumiyyətlə, 

bizim bütün maliyyə sistemimiz şəffaf olmalıdır. Biz dünyanın inkişaf etmiş ölkələrinin praktikasını tam şəkildə 

tətbiq etməliyik. Gəlirlərə, xərclərə nəzarət gücləndirilməlidir, xüsusilə ictimai nəzarət. Mən bu barədə də 

dəfələrlə demişəm ki, ictimaiyyət daha da fəal olsun. 
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Əhaliyə göstərilən xidmətlərdə çox ciddi islahatlar aparılmışdır. “ASAN xidmət” artıq iki ildir fəaliyyət 

göstərir, 7 milyondan çox insan bu xidmətin imkanlarından istifadə edib və əvvəlki illərdə olan pozuntular, 

nöqsanlar artıq yoxdur. Yəni, bunu etmək mümkündür. Hər bir sahədə şəffaflıq olmalıdır, yerli və mərkəzi icra 

orqanları, ilk növbədə, insanlara xidmət göstərməlidirlər, anlamalıdırlar ki, onlar insanlar üçün çalışırlar. Xalq 

tərəfindən onlara verilən qiymət, yəni, münasibət əsas meyardır. Mən onların fəaliyyətinə qiymət verəndə, ilk 

növbədə, bu amili nəzərə alıram və alacağam. 

Əlbəttə ki, 2016-cı il iqtisadi cəhətdən asan il olmayacaq. Biz bunu bilməliyik. Ancaq elə işləməliyik ki, 

mənfi tərəfləri minimum səviyyəsinə endirək. Mən əminəm ki, 2016-cı ildə Azərbaycan iqtisadiyyatı inkişaf 

edəcək, heç bir sosial proqramın icrası ilə bağlı heç bir problem olmayacaq. Biz daha da ciddi sosial siyasət 

aparacağıq və çalışacağıq ki, daha çox xarici sərmayəni cəlb edək, israfçılığa yol verməyək. Qeyd etdiyim kimi, 

idarəetmə sistemində xoşagəlməz halların aradan qaldırılması işində daha da fəal işləyəcəyik. 

Mən bir daha sizi qarşıdan gələn bayramlar münasibətilə təbrik etmək istəyirəm. Azərbaycan inamla 

inkişaf edəcək. Biz inkişaf yolu ilə, müstəqillik yolu ilə gedirik, müstəqil siyasət aparırıq. Ona görə bəzi 

hallarda əsassız təzyiqlərə məruz qalırıq. Ancaq biz ləyaqətli siyasət aparırıq. Azərbaycan xalqının maraqları 

mənim üçün hər şeydən üstündür və mən bundan sonra da bu maraqları müdafiə edəcəyəm. Mən xalqın 

dəstəyini hiss edərək bu işləri daha da inamla aparıram. Bir daha sizi təbrik edirəm, bayramlarınızı təbrik 

edirəm. 

Sakinlᴅr: Çox sağ olun, Allah Sizə cansağlığı versin. 

Zirᴅ qᴅsᴅbᴅsinin sakini:  Bu gün çox sevindirici haldır. Siz ailənizlə üçüncü dəfədir Zirə kəndinə təşrif 

buyurursunuz. Bu, sevindirici haldır. Mən öz adımdan, Zirə kəndinin əhalisi, ziyalıları, ağsaqqalları adından 

Sizə təşəkkür edirəm. Demək istəyirəm ki, Zirə qəsəbəsində bütün yollar qısa zamanda asfaltlaşdırılıb. Az vaxt 

ərzində Heydər Parkı, xəstəxana, idman kompleksi, bu mərkəz və eko-park yaradılıb. Kimin təşəbbüsü ilə? 

Hamısı bizim hörmətli Prezidentimiz və Azərbaycanın birinci xanımı Mehriban Əliyevanın təşəbbüsü ilə! Yəni, 

demək istəyirəm ki, bu kiçik qəsəbədə bu qədər işlər görülübsə, baxın, Azərbaycanın rayonlarında, 

qəsəbələrində nə qədər böyük işlər görülüb. Bu işlərin hamısı Sizin təşəbbüsünüzlə, göstərişinizlə görülüb. Ona 

görə də qəsəbəmizin, Bakıətrafı kəndlərin əhalisi adından Sizə öz təşəkkürümüzü bildiririk. Bir neçə gün 

bundan əvvəl Sizin ad gününüz olub. Camaatımız, ağsaqqallarımız, ziyalılarımız adından Sizi təbrik edirik, Sizə 

uzun ömür, cansağlığı arzu edirik. Allah-Təaladan arzu edirik ki, Sizə, ailənizə ən gözəl nemət olan cansağlığı 

versin. Allah-Təala Sizi yerin, göyün bəlalarından hifz etsin. Allah-Təala Sizin kimi Prezidenti biz Azərbaycan 

xalqına çox görməsin. Allah Sizi hifz etsin. 

T¿rkan qᴅsᴅbᴅsinin sakini: Bu gün Zirədəyik, Zirə qəsəbəsindən danışırıq. Amma bu, o demək deyil 

ki, təkcə elə Zirə qəsəbəsi abadlaşır. Mən Türkan qəsəbəsinin ağsaqqalı kimi deyə bilərəm ki, Türkanda illər 

boyu qazla bağlı çətinlik olub. Biz sovet vaxtı da orada qaz görməmişik. Bu gün heç kimin qazla bağlı problemi 

yoxdur. Bu da ölkə rəhbərinin təşəbbüsü ilə mümkün olub. İşıqla bağlı qəti problem yoxdur. Su haqqında 

danışdınız, çox sağ olun, o vaxt Siz Ağsuda çıxış edəndə mən televizorda baxırdım. Siz dediniz ki, su bizim 

həyatımızdır. Su gələcəyimiz, balalarımızın sağlam həyatı üçün vacibdir. Artıq iki aydır ki, biz də sudan 

fasiləsiz istifadə edirik. Gecə-gündüz Sizə də, Mehriban xanıma da, Leyla xanıma da dua edirik. Televizora 

baxanda görürük ki, dünyanın bir çox yerində uşaqlar, qocalar üçün binalar tikilir. Həqiqəti deyirəm, adam 

sevincdən kövrəlir. Ona görə biz əgər başqa ölkələrdə də xeyirxah işlər görmüşüksə, özümüzü, ölkəmizi Sizin 

timsalınızda tanıtdırmışıqsa, bu, bizim üçün fəxrdir. 

Mehriban xanımın təşəbbüsü ilə Türkanda məktəb tikilib, internat məktəbi təmir olunub. Gözəl 

Mədəniyyət Evi var. Əvvəl Mədəniyyət Evi yox idi. Bu gün gözəl ikimərtəbəli, geniş, 200 nəfərlik mədəniyyət 

evimiz var. Uşaq bağçası tikildi. Keçən il poliklinika çox yüksək səviyyədə inşa olundu. Məktəblərimiz var, 

asfalt yol da ki öz yerində. Mən də Türkan camaatı adından Sizə təşəkkür edirəm. Bu gün burada bildik ki, 

Mehriban xanımın təşəbbüsü var. Prezidentimizə və ona cansağlığı arzu edirik. Biz arzu edirik ki, 

Prezidentimizlə, deputatımız Mehriban xanımla həmişə belə xoş işlərdə görüşək, Sizin rəhbərliyinizlə ölkəmiz, 

şəhərlərimiz, qəsəbələrimiz, kəndlərimiz gündən-günə abadlaşsın. Allah Sizə cansağlığı versin. Mən türkanlılar 

adından Sizə bir daha təşəkkür edirəm. Çox sağ olun. 

Azərbaycanın birinci xanımı, Heydər Əliyev Fondunun prezidenti Mehriban ƏLİYEVA çıxış edərək 

dedi: 

-Çox minnətdaram. Bu fürsətdən istifadə edərək, seçkilər zamanı mənə göstərdiyiniz yüksək dəstəyə, 

inama görə sizə dərin minnətdarlığımı bildirirəm. Artıq biz illərdir ki, bərabər çalışırıq və bütün bu işləri, 

əlbəttə, Heydər Əliyev Fondu sizin dəstəyinizlə həyata keçirir. Əminəm ki, qalan bütün problemləri də gələcək 
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illərdə birgə həll edəcəyik və belə gözəl açılışlarda daha çox iştirak edəcəyik. Mən sizi təbrik edirəm, sizə 

cansağlığı arzu edirəm. 

Sakinlᴅr: Çox sağ olun. Biz də sizə cansağlığı arzu edirik. 

Prezident Ķlham ᴄLĶYEV dedi: 

-Son illərdə Xəzər rayonunun demək olar ki, bütün qəsəbələrində doğrudan da çox böyük quruculuq 

işləri aparılır. Bu, çox böyük təqdirəlayiq bir haldır. İnfrastruktur yaradılır, sosial obyektlər, məktəblər, 

poliklinikalar, tibb mərkəzləri tikilir. Mən dəfələrlə demişəm ki, əgər hər bir qəsəbənin, kəndin problemi həll 

olunarsa, onda ölkədə bütün problemlər həll olunacaq. Ancaq bilirsiniz, vaxtilə tikilmiş binalar artıq yararsız 

vəziyyətə düşmüşdür. Son 10 il ərzində 3 mindən çox məktəb tikildi, təmir edildi. Təsəvvür edin, Azərbaycanda 

təxminən 5 minə yaxın məktəb var. Onun 3 mini yenidən tikildi, bərpa edildi. Ancaq hələ ki, qəzalı məktəblər 

var. Mən rayonlarda olarkən hər dəfə arayış alıb baxıram ki, neçə məktəb qəzalıdır. Yəni, bütün bunları etmək 

üçün vəsait, büdcə vəsaiti, gəlirlər lazımdır. 

Biz neftin qiymətinin yuxarı səviyyədə olduğu dövrdə imkandan istifadə etdik ki, insanları narahat edən 

əsas problemləri tezliklə həll edək. Bu problemlər nə idi? İşıq yox idi, heç Bakıda yox idi. Gecə vaxtı kəsilirdi. 

Yaxud qazlaşdırma. İndi Bakı yüz faiz qazlaşdırılıb. İndi bölgələr də buna yaxındır, ölkə üzrə təxminən 90 faizə 

yaxınlaşır. İçməli su maşınlarla daşınırdı. Biz də vaxt olub Bakıda evimiz olmayanda qəsəbələrdə qalmışıq. Biz 

də bilirik bu nədir! Ona görə də hər bir yerdə, hər qəsəbədə içməli su olmalıdır. Xətlər çəkilib, Oğuz-Qəbələ 

xətti istifadəyə verilib, Ceyranbatan sutəmizləyici qurğusu yaradılıb ki, təmiz su gəlsin. Hələ ki, bunu tam təmin 

edə bilməmişik. On il bundan əvvəl Bakı əhalisinin təxminən 45-46 faizi 24 saat su alırdı, indi bu rəqəm 78 

faizdir, amma qalan 22 faiz almır. Bu, problemdir. O da həll olunmalıdır, ona da vəsait lazımdır. Bax, biz bu 

işlərlə məşğul olmuşuq - elektrik stansiyalarının tikintisi, qaz xətləri, içməli su üstəgəl sosial obyektlər. 

Son 10 ildə Bakıda, bütün bölgələrdə 500-dən çox səhiyyə müəssisəsi yaradılıb. İndi elə bir rayon 

yoxdur ki, orada müasir səhiyyə ocağı olmasın. Uşaq bağçalarına böyük ehtiyac var. İndi bizdə əhali artır, bu da 

çox müsbət haldır. Hər il təxminən 130-140 min körpə dünyaya göz açır. Yəni, uşaq bağçaları problemdir. 

Çünki yerlər çatmır. Təminat aşağı səviyyədədir. Yeni bağçalar tikilməlidir, ərazi ayrılmalıdır. Yenə də vəsait 

lazımdır. Ona görə də sosial məsələlərin həlli daim diqqət mərkəzindədir. Ancaq bu məsələləri həll etmək üçün 

iqtisadi imkan olmalıdır. Əgər sənin imkanın, gəlirin yoxdursa, sən bunu nəyin hesabına edə bilərsən? Bizim 

indi gəlirlərimiz çox ciddi şəkildə azalıb. 2015-ci ildə heç kim gözləyə bilməzdi ki, neftin qiyməti 3 dəfə aşağı 

düşəcək. Yəni, bu, o deməkdir ki, bizim gəlirlərimiz 3 dəfə azalıb. Ona görə, indiki şəraitdə biz ancaq və ancaq 

çox düşünülmüş siyasət, səmərəli iş, yenə də deyirəm, idarəetmə sahəsində aparılan və aparılacaq islahatlar 

hesabına öz iqtisadi inkişafımızı təmin edə bilərik. Bu, iqtisadiyyat üçün bir stress idi. Əlbəttə, bunun çox böyük 

mənfi fəsadları var. Amma digər tərəfdən bu, bizim hamımızı daha da səmərəli işə sövq etməlidir. İndi 

cəmiyyəti, insanları narahat edən xoşagəlməz hallara son qoyulmalıdır. Burada əlbəttə ki, insanlardan çox şey 

asılıdır. Dövlət siyasəti də aparılır, aparılacaqdır. Elə tədbirlər görülməlidir ki, xoşagəlməz halların meydanı, 

necə deyərlər, daralsın. Sistem xarakterli islahatlar aparılmalıdır. Məsələn, “ASAN xidmət”, orada 30-a yaxın 

xidmət göstərilir və heç bir problemsiz, bürokratiyasız, rüşvətsiz. Bir arayışı almaq üçün hansı əzablardan 

çıxırdıq. İndi yoxdur. Yəni, mümkündür. Hər yerdə, hər sahədə, bütün icra orqanlarında, yerli, mərkəzi, dövlət 

strukturlarında belə olmalıdır. Dövlət məmurları vicdanla işləməlidirlər. Onların, necə deyərlər, vicdanı imkan 

verməməlidir ki, ayrı yolla getsinlər. Amma, eyni zamanda, ictimai nəzarət də güclü olmalıdır. Xalq da siqnal 

verməlidir, deməlidir, məlumat ötürməlidir ki, bax filan yerdə bu və ya digər çatışmazlıq var. Belə olan halda 

heç bir problem bizim qarşımızı kəsə bilməz. 

Yenə də deyirəm, 2016-cı il iqtisadi cəhətdən asan il olmayacaq. Ancaq mən tam əminəm ki, 

Azərbaycan inkişaf edəcək, biz bütün sosial proqramları icra edəcəyik. Bununla bərabər, investisiyalar üçün də 

bizdə kifayət qədər vəsait olacaqdır. Hesab edirəm ki, gələn ilin əvvəlində biz dövlət büdcəmizə yenidən 

baxmalıyıq. Dürüstləşmə aparılmalıdır və orada həm insanların sosial təminat məsələləri öz həllini tapacaq, həm 

investisiya məsələləri ki, biz 2016-cı ildə uğurla inkişaf edək. Bax, bizim vəzifəmiz bundan ibarətdir. 

Sakin: Möhtərəm Prezidentimiz, bu gün mənim üçün bəlkə də burada oturanlardan daha uğurlu bir 

gündür. Bəlkə də 2015-ci il daha uğurlu ildir. Sizin dekabr ayında imzaladığınız Sərəncama əsasən mənim 

işlədiyim təhsil müəssisəsi ilin ən yaxşı ümumtəhsil müsabiqəsinin qalibi olub. 

Prezident Ķlham ᴄLĶYEV: Təbrik edirəm. 

Sakin: Çox sağ olun. Mən buna görə şəxsən heç inanmazdım ki, üzbəüz gəlib Sizə bu barədə öz 

təşəkkürümü bildirərəm. Biz Sizin gördüyünüz o uğurlu işləri dəstəkləyirik. Deyirsiniz ki, birlik lazımdır. 

Əlbəttə, biz Sizinlə birlikdəyik. Əgər xalq öz rəhbəri, lideri ilə birləşməsə heç bir uğur əldə etmək olmaz. Amma 
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bu gün Sizinlə xalqın arasında olan bu gözəl münasibət bunun bariz nümunəsidir ki, biz uğurla addımlayırıq. 

Sizə dəstək olan gözəl xanımınız, bizim rayonumuzun deputatı Mehriban xanımla həmişə qürur duyuruq. 

Mehriban xanım, Sizə bildirirəm ki, inşalarımızda mən bu birliyi həmişə şagirdlərimizə nümunə çəkmişəm. 

Sizin ailəniz bizə nümunə olub. Bu gün Sizin tərbiyə etdiyiniz bu gözəl Leyla balamız bizim gənclərimizə 

nümunədir. 

Hörmətli cənab Prezident, Sizin 148 nömrəli məktəbdə etdiyiniz çıxışdan irəli gələn vəzifələr bu gün 

bizim fəaliyyət planımızda ən prioritet sahə kimi qarşımızda qoyulan istiqamətlərdəndir. Siz bu çıxışınızda milli 

mənəvi dəyərlərimizə, azərbaycançılıq məfkurəsinə böyük qiymət vermişiniz, milli ruhumuzun, milli 

şüurumuzun formalaşmasına böyük diqqət yetirmisiniz. Çünki uğurumuzun rəhni yalnız budur. Biz də öz 

işimizlə Sizin bu uğurlarınıza, əlbəttə, dəstək olmalıyıq. Gözəl adət-ənələrimizdən biri də qeyd olunur ki, 

sələflərimizin xələflərinə verdikləri adlardır. Bu gün həmin adı, Ulu Öndərimizin adını daşıyan bir balamız var. 

Biz inşamızda da yenə bildirirəm ki, bunu qeyd etmişik. Ulu Heydər Əliyevin adını daşıyan kiçik Heydər 

Əliyevimiz. O da bizim gənclərimizə nümunədir. Biz onun bu gün nümunəvi davranışını Azərbaycan gənclərinə 

nümunə göstəririk. Arzumuz budur ki, gələcəkdə bu adın məsuliyyətini Sizə layiq şəkildə davam etdirsin, 

inşallah. 

Bir daha Sizi bu həmrəylik günü münasibətilə təbrik edirik. Bizimlə görüşməyinizi bir xəyal hesab 

edirdik. Bayaq orada “dəyirmi masa”da ağsaqqallarımızla bir yerdə əyləşmişdik. Deyirdik Allahın bizə lütfüdür 

ki, biz bu gün Sizinlə yeni təqvim ilimizi, 2016-cı ili qarşılayırıq. Allah-Təala həmrəyliyimizi bizə çox 

görməsin. Mən əminəm ki, bu xalq həmişə Sizin arxanızda olacaq, bu tandemin arxasında olacaq. 

Sosial rifahımızın yüksəlməsi üçün əlinizdən gələni edirsiniz. Ölkəmizdə, bölgələrimizdə, 

rayonlarımızda, kəndlərimizdə hətta hər xırda problemi belə hamıdan gözəl bilirsiniz. Allah-Təala Sizə o qədər 

cansağlığı versin ki, bu məqsədlərinizə çatmağa nail olasınız, inşallah. Allah balalarınızı xoşbəxt etsin. Sağ 

olun. 

Prezident Ķlham ᴄLĶYEV: Çox sağ olun. 

Sonda xatirə şəkli çəkdirildi. 

 

X X X  
 

Daha sonra Prezident İlham Əliyev və ailə üzvləri Zirə Mədəniyyət Mərkəzinin ətrafında salınan eko-

parkda yaradılan şəraitlə tanış oldular. Burada müəllifi Heydər Əliyev Fondunun vitse-prezidenti Leyla Əliyeva 

olan “Ürək” əsərinin 3 metrlik abidəsi də ucaldılıb. On hektar ərazidə salınan eko-park xüsusi landşaft dizaynı 

ilə layihələndirilib. Burada geniş yaşıllaşdırma işləri görülüb, minlərlə müxtəlif növ nadir dekorativ və meyvə 

ağacları, bəzək kolları və güllər əkilib. Parkda müxtəlif növ attraksionlardan ibarət uşaq meydançası yaradılıb, 

idman trenajor qurğuları quraşdırılıb. Elektromobillər və velosipedlər üçün xüsusi yollar salınıb. Parkın 

özəlliyini artıran mühüm cəhətlərdən biri də burada 25 adda 150-dək ekzotik quşların saxlanmasıdır. Onların 

saxlanması və artırılması üçün burada quş parkı yaradılıb. Bundan əlavə, parkda kiçik süni su hövzələri - 

gölməçələr də var. Ərazinin suvarılması xüsusi sistemlə həyata keçirilir və avtomatik idarə olunur. 

Parkda asudə vaxtın səmərəli keçirilməsi üçün istirahət zonaları da yaradılıb, köşklər qurulub. 

Fəvvarələr meydançası əraziyə xüsusi yaraşıq verir. Pilləli formada yaradılan meydançada rəngarəng 

işıqlandırma sistemi də qurulub. 

Qeyd edək ki, 2005-ci ildən başlayaraq Prezident İlham Əliyevin və Azərbaycanın birinci xanımı 

Mehriban Əliyevanın başçılığı ilə bütün ölkədə olduğu kimi, Xəzər rayonunda da çoxsaylı layihələr həyata 

keçirilib. İndiyə qədər Zirə qəsəbəsində Böyük Vətən müharibəsi iştirakçılarının xatirəsinin əbədiləşdirildiyi 

Xatirə bağı yenidən qurulub, müasir Müalicə-Diaqnostika Mərkəzi tikilib, qəsəbə sakinlərinin asudə vaxtının 

səmərəli təşkili üçün salınan parkda Mədəniyyət Evi, Zirə İdman Kompleksi, stadion və digər sosial obyektlər 

istifadəyə verilib, təhsil müəssisələri inşa olunub, yollar salınıb. Qəsəbə sakinlərinin məşğulluğunun təmin 

olunması məqsədilə mühüm tədbirlər həyata keçirilib. Təsadüfi deyil ki, Zirə Mədəniyyət Mərkəzinin və eko-

parkın fəaliyyətə başlaması ilə burada 60-a yaxın yerli sakin daimi işlə təmin olunub. 

Ərazi ilə tanışlıqdan sonra Prezident İlham Əliyev və ailə üzvləri eko-parkda ağac əkdilər. 

Qeyd edək ki, Zirə Mədəniyyət Mərkəzi xüsusi xidməti avtobuslarla təchiz olunub. Bundan əlavə, 

qəsəbə sakinlərinin rahatlığının təmin olunması üçün Zirə bələdiyyəsinə sərnişin avtobusları da verilib. Onu da 

deyək ki, Heydər Əliyev Fondunun təşəbbüsü ilə Zirə Mədəniyyət Mərkəzinin yaxınlığında Suraxanı rayonu 2 

saylı uşaq evi üçün 140 yerlik yay düşərgəsinin inşası başa çatmaq üzrədir. 
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Prezident Ķlham ᴄliyev M¿nxen Tᴅhl¿kᴅsizlik Konfransē ᴅrivᴅsindᴅ iqlim vᴅ enerji tᴅhl¿kᴅsizliyi 

mºvzusunda panel-m¿zakirᴅdᴅ iĸtirak edib 

(13 fevral 2016-cē il) 

 

             Münxen, 14 fevral, AZƏRTAC 

Xəbər verdiyimiz kimi, fevralın 13-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev Münxen 

Təhlükəsizlik Konfransı çərçivəsində “İqlim və enerji təhlükəsizliyi. İstiləşmə hələ də davam edirmi?” 

mövzusunda keçirilən panel-müzakirədə iştirak edib. 

Tədbirdə Azərbaycanın birinci xanımı Mehriban Əliyeva və qızı Leyla Əliyeva da iştirak ediblər. 

Panel-müzakirənin aparıcısı Melinda Kreyn tədbirin mövzusunun dünyada iqlim və enerji 

təhlükəsizliyinə həsr olunduğunu dedi. Daha sonra o, bu tədbirdə Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin, bir çox 

mötəbər qonaqların iştirak etdiyini bildirdi və sözü dövlətimizin başçısına verərək dedi: 

-Cᴅnab Prezident, sualēma Sizdᴅn baĸlamaq istᴅyirᴅm. Azᴅrbaycanda sᴅhralaĸma, daĸqēnlar, 

quraqlēq m¿ĸahidᴅ edilir. Uzun m¿ddᴅtdir sᴅrhᴅdyanē m¿naqiĸᴅniz olan Ermᴅnistan ilᴅ ᴅhᴅmiyyᴅtli su 

resurslarēnē paylaĸērsēnēz. Sizcᴅ, iqlim tᴅzyiqi Qafqazda geosiyasi gᴅrginliklᴅri daha da 

kᴅskinlᴅĸdirᴅcᴅkmi? 
Prezident Ķlham ᴄLĶYEV: Əlbəttə ki, bu, hamımızın üzləşdiyi bir təhlükədir. Azərbaycana gəlincə, 

müstəqilliyimizin son 25 ilində atmosferə qaz tullantılarını azalda bilmişik. 1990-cı ildə tullantılar 70 milyon 

tondan çox təşkil edirdi, indi isə təqribən 50 milyon tondan çoxdur və bu, iqtisadiyyatımızın həmin müddətdə 

kəskin şəkildə artmasına baxmayaraq, baş verirdi. 

Lakin, əlbəttə, çağırışlar və təhlükələr mövcuddur. Bizim üçün əsas təhlükə ondan ibarətdir ki, bizi su 

ilə təchiz edən əsas çaylarımız mənbəyini qonşu ölkələrdən götürür və xüsusilə Ermənistanda Araz çayının çox 

ciddi çirklənməsi müşahidə olunur. Bu da bizim hamımız üçün təhlükədir. Çayın çirklənməsinin dayandırılması 

ilə bağlı etdiyimiz bütün müraciətlərimizə baxmayaraq, əfsuslar olsun ki, Ermənistan bu siyasəti davam etdirir. 

Sizin də qeyd etdiyiniz kimi, biz iyirmi ildən artıqdır ki, təcavüz və işğaldan əziyyət çəkirik. Ərazilərimizin 20 

faizi işğal altındadır. İnsanların əziyyət çəkməsindən savayı, təbiətimiz də əziyyət çəkir. Çünki hər hansı 

beynəlxalq nəzarət altında olmayan bu ərazilərdə çoxlu qeyri-qanuni fəaliyyətlər, xüsusilə meşələrin qırılması 

baş verir. Çünki bu ərazilər öz qədim ağac və meşələri ilə çox məşhurdur. İndi isə bu meşələr kommersiya 

məqsədləri üçün kəsilir. 

Biz ağac əkirik. Biz hər il milyonlarla ağac əkirik. Biz qazlaşdırma siyasətini davam etdiririk. Bu gün 

biz elektrik enerjisinin generasiyası üçün əsasən sudan və qazdan istifadə edirik. Baxmayaraq ki, Azərbaycanın 

Kioto protokoluna əsasən heç bir öhdəliyi yoxdur, bu, bizim bu işə töhfəmizdir. Biz bu məsələyə çox sadiqiq və 

müstəqillik illərində fəaliyyətimiz də bu prosesdə etibarlı tərəfdaş olduğumuzu nümayiş etdirir. 

Aparēcē: Sualēmē qēsaca davam etdirmᴅk istᴅyirᴅm. Vacib sayēlan K¿r-Araz hºvzᴅsindᴅ su 

atēĸmazlēĵē perspektivi ilᴅ ¿zlᴅĸmᴅ Azᴅrbaycanē Ermᴅnistan ilᴅ bu resurslarēn m¿ĸtᴅrᴅk paylaĸmasēnēn 

idarᴅ olunmasēnda daha da sēx ᴅmᴅkdaĸlēĵa vadar edirmi? 
Prezident Ķlham ᴄLĶYEV: Əlbəttə, biz işğalı davam etdirən ölkə ilə daha da böyük anlaşmaya malik 

olmaq istəyirik. Sizə deyə bilərəm ki, bu yaxınlarda - yanvar ayında Avropa Şurasının Parlament Assambleyası 

qonşu regionlara suyun təchizatında problem törətməsinə görə Ermənistanı pisləyən qətnamə qəbul etmişdir. 

Parlament Assambleyasında əksəriyyət tərəfindən qəbul edilmiş bu qətnamədə əziyyət çəkən insanlara iztirab 

verməyə son qoymağa çağırış edilir. Əfsuslar ki, onlar Dağlıq Qarabağ Azərbaycanın hələ de-fakto hissəsi 

olanda tikilmiş su anbarından mülki əhaliyə problemlər törətmək üçün istifadə edirlər. 

Əlbəttə ki, Kür və Araz çaylarından götürülən su bizim üçün çox vacibdir. Buna baxmayaraq, biz 

dağlarımızdan Bakı şəhərinə su nəql edən boru kəməri tikmişik və regiondan nisbətən az asılıyıq. Lakin yenə də 

bu, bizim üçün ciddi problemdir. Buna baxmayaraq, bizim Xəzər dənizi kimi böyük su hövzəmiz var. Biz dəniz 

suyunun irriqasiya məqsədləri və sonradan içməli su kimi istifadə edilməsi üçün onun duzsuzlaşdırılması 

prosesinə başlamışıq. 

Aparēcē: Cᴅnab Prezident, Paris razēlaĸmasēnda qeyd edildiyi kimi, Sizin ¿zᴅrinizᴅ gºt¿rd¿y¿n¿z 

iqlim ºhdᴅliklᴅrindᴅ enerji sektorunun m¿asirlᴅĸdirilmᴅsi ¿¿n bir neᴅ amil sadalanmēĸdē. ᴄgᴅr ºlkᴅniz 

Paris razēlaĸmasēnēn ºhdᴅliklᴅrini hᴅqiqᴅtᴅn dᴅ ciddi qᴅbul edirsᴅ, onda enerji ᴅsaslē iqtisadiyyatē 

ĸaxᴅlᴅndirmᴅk ¿¿n hazērda etdiyinizdᴅn daha da ox sᴅylᴅr gºstᴅrilmᴅmᴅlidirmi? Zᴅnnimcᴅ, enerji 

ºlkᴅnizin gᴅlirinin 70 faizini tᴅĸkil edir. 
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Prezident Ķlham ᴄLĶYEV: Biz bu məsələnin üzərində işləyirik. Lakin bir məsələni unutmamalıyıq, 

Azərbaycan müstəqilliyini bərpa edəndə iqtisadiyyat tamamilə məhv edilmişdi, yoxsulluq və durğunluq geniş 

vüsət almışdı. Odur ki, dünya xəritəsində yerimizi müəyyənləşdirməyin yeganə yolu ölkəmizin inkişafı üçün 

enerji ehtiyatlarımızdan istifadə etmək idi. Buna görə də müstəqilliyimizi bərpa etdikdən sonra üç ildən daha da 

az müddətdə - 1994-cü ildə biz dünyanın əsas enerji şirkətlərini Azərbaycana gəlməyə və sərmayə yatırmağa 

dəvət etdik. O zaman Xəzər dənizi ilk dəfə Amerika və Avropa neft şirkətlərinin birbaşa cəlb edildiyi ərazi 

olmuşdu. O zaman bizim üçün enerji təhlükəsizliyi və enerji siyasəti müasirləşmək, şaxələnmək və 

infrastruktura sərmayə yatırmaq yolu idi. Çünki neft satışından əldə etdiyimiz vəsait suveren rifah fondunda 

saxlanılırdı və eyni zamanda, neftdən asılılığı azaltmaq üçün infrastruktura sərmayə kimi yatırılırdı. 

Bu şaxələndirmə siyasətinin nəticəsində indi ümumi daxili məhsulumuzun 70 faizindən çoxu artıq 

qeyri-neft sektorunun payına düşür. Əlbəttə ki, biz ixrac əməliyyatlarında neft qiymətlərindən asılıyıq. 

İxracımızın 90 faizini neft və qaz təşkil edir. 

İndi isə biz özəlləşdirmə, iqtisadiyyatımızın şaxələndirilməsi və biznes mühitinin yaxşılaşdırılması da 

daxil olmaqla, neft və qazdan asılılığı azaltmaq üçün irimiqyaslı islahatlar həyata keçiririk. Yeri gəlmişkən, 

neftin qiymətinin kəskin şəkildə - dörd dəfə ucuzlaşması bizim üçün daha çox texnologiyaya, qeyri-neft 

iqtisadiyyatına, kənd təsərrüfatına, informasiya-kommunikasiya texnologiyalarına sərmayə yatırmaq 

baxımından fürsət idi. Növbəti illərdə bütün planlarımızı uğurla həyata keçirə bilsək, qəti əminəm ki, 

Azərbaycan neftdən asılılığı tamamilə aradan götürəcək. 

Qeyd etdiyim kimi, bu yaxınlarda neftin qiymətinin aşağı düşməsi səbəbindən Azərbaycan üçün neftdən 

sonrakı dövr artıq başlamışdır və biz dünya bazarında təkcə neft və qaz ixrac edən ölkə kimi yox, digər 

məhsulları ixrac edən ölkə kimi yerimizi tapmalıyıq. 

Aparēcē: Maraqlēsē odur ki, Sizin iqlim ºhdᴅliklᴅrinizdᴅ tᴅrᴅfinizdᴅn bᴅyan olunan mᴅqsᴅdlᴅrᴅ 

atmaq ¿¿n ᴅngᴅl tºrᴅdᴅcᴅk ᴅsas potensial mᴅhdudiyyᴅt kimi neftin qiymᴅtinin ucuzlaĸmasē gºstᴅrilir. 
Prezident Ķlham ᴄLĶYEV: Əlbəttə ki, bu, bizim gəlirlərimizə təsir edəcək. Lakin, eyni zamanda, 

düşünürəm ki, bu, bizi islahatların aparılmasına daha da ciddi sövq edəcək və Azərbaycanın gələcək inkişafı 

neftin qiymətindən, yaxud da hasilatın həcmindən asılı olmayacaq. Eyni zamanda, biz minlərlə, on minlərlə iş 

yeri yaradacaq və Avropaya şaxələnmək imkanını verəcək “Cənub” qaz dəhlizi layihəsini həyata keçiririk. Yeri 

gəlmişkən, Avropa əlavə həcmdə təbii qaz əldə edəcək və həm də istixana effektini yaradan karbon qazının 

atmosferə tullantısını azaldacaq. Bu enerji təhlükəsizliyi təkcə marşrutların deyil, həm də mənbələrin 

şaxələndirilməsi layihəsidir və biz istehsalçılara, tranzit və istehlakçı ölkələrə fayda verəcək bir layihədir. 

Aparēcē: Uyĵunlaĸma ¿zᴅrinᴅ ᴅsas diqqᴅti cᴅmlᴅyᴅrᴅk yenᴅ dᴅ sualēmē Prezident ᴄliyevᴅ vermᴅk 

istᴅyirᴅm. Ekologiyaya mᴅnfi tᴅsirin aradan qaldērēlmasēna bºy¿k vᴅsait yºnᴅldilir. Lakin Azᴅrbaycan 

kimi ºlkᴅlᴅrᴅ kºmᴅk etmᴅk ¿¿n uyĵunlaĸmaya kifayᴅt qᴅdᴅr vᴅsait ayrēlērmē? Fikrimcᴅ, ºlkᴅniz 

uyĵunlaĸma ¿¿n tᴅlᴅb olunan xᴅrclᴅrin ᴅn azē 3 milyard avro tᴅĸkil etdiyini tᴅxmin edir. ᴄgᴅr bu rᴅqᴅm 

bundan da artēq deyilsᴅ, Siz sizᴅ lazēm olan kºmᴅyi ᴅldᴅ edirsiniz? 
Prezident Ķlham ᴄliyev: Əslində, Azərbaycanın, ümumiyyətlə, siyasəti ondan ibarətdir ki, biz 

qazandığımızdan daha az xərcləməliyik. Əsas investisiya layihələri, o cümlədən enerji sahəsinə sərmayələr 

əsasən özümüzün və tərəfdaşlarımızın maliyyə resurslarından qaynaqlanırdı. Buna görə də biz heç bir əsaslı 

maliyyə dəstəyini gözləmirik. 

Son zamanlar Azərbaycanın əsaslı dərəcədə maliyyə resurslarını topladığını nəzərə alaraq hətta neftin 

qiymətinin kəskin şəkildə aşağı düşməsi bizim iqtisadi inkişafımıza təsir edə bilməmişdi. Ötən il ümumi daxili 

məhsulumuz 1 faizdən çox artmışdı və qeyri-neft sektorunda 8 faizdən çox artım qeydə alınmışdı. Bu da əsasən 

şaxələndirmə və qeyri-neft infrastrukturuna investisiyaların yatırılması siyasəti sayəsində mümkün olmuşdur. 

Ona görə də bu, bizim üçün, əlbəttə ki, regionda ümumi vəziyyət üçün çox vacibdir. Dayanıqlı inkişaf bizim 

məqsədimiz və hədəfimizdir. İqlim dəyişikliyi məsələsinə gəldikdə isə əvvəldə dediyim kimi, Kioto protokoluna 

əsasən heç bir öhdəliyimizin olmamasına baxmayaraq, bizim iqtisadi siyasətimiz, bərpa olunan enerji 

mənbələrinə yatırdığımız investisiyalar, 10-dan çox su elektrik stansiyasının tikilməsi, bütün bunlar bizim 

verdiyimiz töhfədir. 

Yenə də qeyd edirəm ki, əgər tərəfdaşlarımızla birlikdə, məsələn, neft-qaz sahəsinə sərmayə 

yatırmasaydıq, bu gün bizim elektrik stansiyalarımız Sovet İttifaqı vaxtındakı kimi istismar edilərək maye 

yanacaqla işləyərdi. Bu gün bütün elektrik stansiyalarımız ya təbii qazla, ya da su ilə işləyir. Beləliklə, bunlar 

enerji sektoruna yatırılan investisiyalardır və onlar da öz növbəsində atmosferə karbon tullantılarının azalmasına 



Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsinin 

PREZİDENT   KİTABXANASI 

————————————————————————————————————————— 

92 

 

müsbət təsir edir. Bütün bu məsələlər bir-biri ilə bağlıdır və əlbəttə ki, biz bu risklərin idarə edilməsində vacib 

rol oynamaqda davam edəcəyik. 

 

X X X  
 

Avropa Komissiyasının enerji birliyi üzrə sədr müavini Maroş Şefçoviç, ABŞ Senatının ətraf mühit və 

ictimai işlər komitəsinin üzvü Şeldon Uaythaus, “Allianze SE” şirkətinin baş icraçı direktoru, Münxen 

Təhlükəsizlik Konfransının Məşvərət Şurasının üzvü Oliver Bate, “Green Peace International” təşkilatının sabiq 

icraçı direktoru Kumi Naydoo iqlim dəyişikliyi ilə bağlı ictimai rəyin yaradılması istiqamətində işlərin 

görülməsinin vacibliyini bildirdilər. Qeyd olundu ki, iqlim dəyişikliyi təbii sərvətlərə, insanların həyat tərzinə 

təsir göstərir, belə olan halda insanlar iqlim mühacirlərinə çevrilirlər. Bundan əlavə, dünyada suyun 

səviyyəsinin artması baxımından insanların təhlükəli ərazilərdə məskunlaşmasının qarşısının alınması ilə bağlı 

daha çox işlər görülməlidir. 

Çıxış edənlər enerji təhlükəsizliyi ilə bağlı fikirlərini bölüşdülər. Sonra müzakirələr aparıldı. 

Ermᴅnistanēn Xarici Ķĸlᴅr Nazirliyinin ᴅmᴅkdaĸē: Mᴅn Ermᴅnistan Xarici Ķĸlᴅr Nazirliyindᴅnᴅm 

vᴅ sualēm Prezident ᴄliyevᴅdir. Cᴅnab Prezident, Siz Ermᴅnistanē suyun irklᴅndirilmᴅsinᴅ vᴅ digᴅr ciddi 

siyasi mᴅsᴅlᴅlᴅrᴅ gºrᴅ g¿nahlandērērsēnēz vᴅ bununla baĵlē bizim Ermᴅnistanda fᴅrqli mºvqeyimiz var. 

Azᴅrbaycanda baĸ verᴅn hᴅr bir mᴅnfi hala gºrᴅ Azᴅrbaycanēn Ermᴅnistanē g¿nahlandērmasēnē necᴅ izah 

edᴅ bilᴅrsiniz? Mᴅsᴅlᴅn, beynᴅlxalq ictimaiyyᴅt Azᴅrbaycanē insan h¿quqlarē sahᴅsindᴅ vᴅziyyᴅtᴅ gºrᴅ 

tᴅnqid etdikdᴅ Azᴅrbaycan Ermᴅnistanē g¿nahlandērēr. Avropa ķurasēnēn Parlament Assambleyasē vᴅ 

Avropa Parlamenti Azᴅrbaycanla baĵlē ciddi qᴅtnamᴅlᴅr qᴅbul etdikdᴅ Azᴅrbaycan yenᴅ dᴅ Ermᴅnistanē 

vᴅ ermᴅni lobbisini tᴅnqid edir. Hᴅtta Azᴅrbaycanda neft istehsalē azaldēqda ñBritish Petroleumò ĸirkᴅti 

Ermᴅnistanla ᴅlbir olmasēna gºrᴅ tᴅnqid edilmiĸdi. Cᴅnab Prezident, b¿t¿n bu ᴅtin suallara bir cavabēn 

verilmᴅsi daha asan deyilmi? 
Prezident Ķlham ᴄLĶYEV: Əvvəla, qeyd etmək istəyirəm ki, sizin sualınızda ifadə olunan fikirlər 

tamamilə səhvdir. Biz Ermənistanı sizin qeyd etdiyiniz səbəblər üzündən günahlandırmırıq. Əvvəla, təkcə 

Azərbaycan deyil, Ermənistan da Avropa Şurası, Avropa Parlamenti tərəfindən insan hüquqlarının kobud 

şəkildə pozulmasına, prezident və parlament seçkilərinin saxtalaşdırılmasına və hökumətinizin törətdiyi bir çox 

digər işlərə görə tənqid edilir. 

Biz Ermənistanı işğala görə günahlandırırıq və bunu təkcə biz etmirik. Bunu ən ali beynəlxalq qurum 

olan BMT Təhlükəsizlik Şurası da edir. BMT Təhlükəsizlik Şurası erməni qüvvələrinin işğal olunmuş 

ərazilərdən dərhal və qeyd-şərtsiz çıxarılmasını tələb edən dörd qətnamə qəbul etmişdir. Biz Ermənistan xalqını 

yox, Ermənistan hökumətini yalnız azərbaycanlı olduqlarına görə günahsız insanların erməni vandalları 

tərəfindən qətlə yetirildiyi Xocalı soyqırımına görə günahlandırırıq və bu soyqırımı 10-dan artıq ölkə tərəfindən 

tanınır. Biz Ermənistanı öz doğma torpaqlarında qaçqına çevrilmiş bir milyon qaçqın və məcburi 

köçkünlərimizin iztirabına görə günahlandırırıq. Onların 40 mini Dağlıq Qarabağdandır, 750 mini Azərbaycanın 

digər işğal olunmuş rayonlarındandır, 200 mini isə Ermənistandan qovulmuşdur və etnik təmizləməyə məruz 

qalmışdır. 

Bütün bunlar sizin işğalınızın nəticəsidir. Bu, sizin qonşu ölkəyə qarşı yürütdüyünüz siyasətin 

nəticəsidir və işğala son qoyulmalıdır. Regionda sülhə nail olmaq üçün birinci şərt Azərbaycan torpaqlarının 

işğaldan azad edilməsidir. 

Aparēcē: Prezident ᴄliyev, icazᴅ verin m¿zakirᴅmizin ᴅvvᴅlindᴅ verdiyim sualēn digᴅr tᴅrᴅfini Sizᴅ 

¿nvanlayēm. Bᴅzilᴅri hesab edir ki, su sahᴅsindᴅ konkret ᴅmᴅkdaĸlēq ¿zᴅrindᴅ iĸin aparēlmasē tᴅrᴅflᴅrin 

bir -birinᴅ qarĸē etimadēnē artēra bilᴅr vᴅ bᴅzi digᴅr mᴅsᴅlᴅlᴅrdᴅ daha bºy¿k ᴅmᴅkdaĸlēĵēn aparēlmasē 

istiqamᴅtindᴅ atēlmēĸ bir addēm ola bilᴅr. Sizcᴅ, bu, doĵrudurmu? 
Prezident Ķlham ᴄLĶYEV: Əlbəttə ki, bir aydan da az müddət öncə Strasburqda Avropa Şurası 

Parlament Assambleyası tərəfindən qəbul edilən qətnamədə bu məsələ üzrə çox vacib elementə diqqət yönəldilir 

və xüsusilə su resurslarının idarə edilməsi ilə bağlı törətdiyi problemlərə görə Ermənistanın üzərinə məsuliyyət 

qoyulur. Buna görə, Ermənistan və Azərbaycan arasında əməkdaşlığın qurulması üçün torpaqların işğaldan azad 

edilməsi prosesinə başlanılmalıdır. Etimadın artırılması üçün ən yaxşı yol torpaqların işğaldan azad olunmasına 

başlamaqdır. Çünki təkcə tarixən əzəli Azərbaycan torpağı olan Dağlıq Qarabağ yox, 7 ətraf rayon da tamamilə 

məhv edilib. İşğal 20 ildən artıqdır ki, davam edir. 
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Ermənistan status-kvonun dəyişilməz olaraq qalmasını istəyir. Biz isə status-kvonu dəyişmək istəyirik. 

Beləliklə, birinci addım torpaqların işğaldan azad edilməsidir, sonra isə biz əməkdaşlığa başlayacağıq. 

Aparēcē: ¢ox saĵ olun. 
 

AZᴄRTAC 
14 fevral 2016-cē il 

http://azertag.az/
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Prezident Ķlham ᴄliyev ulu ºndᴅr Heydᴅr ᴄliyevin doĵum g¿n¿nᴅ hᴅsr olunan aĵacᴅkmᴅ aksiyasēnda 

iĸtirak edib 

(11 may 2017-ci il) 

 

Mayın 10-da Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev, birinci xanım Mehriban Əliyeva və 

ailə üzvləri Qala-Türkan magistral avtomobil yolunun ətrafında salınan yaşıllıq sahəsində ulu öndər Heydər 

Əliyevin doğum gününə həsr olunmuş ağacəkmə kampaniyasında iştirak ediblər. 

AZƏRTAC xəbər verir ki, dövlətimizin başçısı və birinci xanım əvvəlcə Azərbaycanda ekoloji vəziyyətin 

daha da yaxşılaşdırılması istiqamətində görülən işlərlə bağlı məlumatları əks etdirən stendlərlə tanış oldular. 

Ekologiya və təbii sərvətlər naziri Hüseyn Bağırov Prezident İlham Əliyevə 2008-2017-ci illərdə salınan 

yaşıllıqlar barədə məlumat verdi. Bildirildi ki, dövlətimizin başçısının tapşırıqlarına və tövsiyələrinə uyğun 

olaraq, bu illərdə ölkədə ümumilikdə 5 milyon 200 minə yaxın ağac əkilib. Həmin ağacların əkildiyi sahələr 

damcılı suvarma sistemi ilə təchiz edilib. Əsasən zeytun, badam, nar, innab, püstə, qoz və fındıq ağaclarının 

əkilməsinə daha çox üstünlük verilib. Təkcə bu ilin ötən dövründə ölkədə aqrobağların yaradılması məqsədilə 1 

milyondan çox aqrar əhəmiyyətli ağaclar əkilib. 

Prezident İlham Əliyev, birinci xanım Mehriban Əliyeva və ailə üzvləri ərazidə ağac əkdilər. 

Mayın 10-da Qala-Türkan magistral avtomobil yolunun ətrafında salınan yaşıllıq massivində 9 minə 

yaxın aqrar əhəmiyyətli və digər növ ağaclar əkildi. 

Dövlətimizin başçısı və birinci xanım ağacəkmə kampaniyasının iştirakçıları ilə xatirə şəkilləri 

çəkdirdilər. 

Bütün bunlar bir daha təsdiqləyir ki, ümummilli lider Heydər Əliyevin ölkəmizdə ekologiyanın 

qorunması ilə bağlı əsasını qoyduğu ənənə bu gün Prezident İlham Əliyev tərəfindən uğurla davam etdirilir. 

Təsadüfi deyil ki, ölkəmizdə reallaşdırılan milli inkişaf strategiyasının prioritet istiqamətlərindən biri ətraf 

mühitin mühafizəsini və insanların sağlam təbii mühitdə yaşamasını ən yüksək səviyyədə təmin etməkdir. 

Bunun bariz nümunəsi Prezident İlham Əliyevin 2010-cu ili ölkədə “Ekologiya İli” elan etməsi olub. 

Dövlətimizin başçısı neftlə və digər istehsalat tullantıları ilə çirklənmiş torpaqların, lay suları altında qalan 

ərazilərin ekoloji vəziyyətinin yaxşılaşdırılmasına da xüsusi diqqətlə yanaşıb. Əhalinin ekoloji cəhətdən təmiz 

su ilə təminatının yaxşılaşdırılması ilə bağlı əməli işlər görülüb, ölkədə milyonlarla ağac əkilib, yeni park və 

xiyabanlar salınıb. Bir vaxtlar neft tullantıları ilə çirklənən indiki “Ağ şəhər” və digər ərazilərdə görülən işlərin 

nəticəsində neft çöküntüləri təmizlənib. Bu ərazilər paytaxtın müasir yaşayış və mədəniyyət komplekslərinə, 

Prezident İlham Əliyevin dediyi kimi, müasir ekoloji layihələrə çevrilib. Bütün bunlar ətraf mühitin 

qorunmasına, xüsusilə də vətəndaşların sağlam mühitdə yaşamasına xidmət edir. Ekoloji vəziyyətin 

yaxşılaşdırılması üçün tədbirlərin görülməsi, həmçinin qanunsuz ağac kəsilməsinə qarşı dövlətimizin başçısının 

nümayiş etdirdiyi qətiyyətli mövqenin təməlində isə yalnız bir amal dayanıb: insanların sağlamlığının 

qorunması. 

Birinci xanım Mehriban Əliyevanın rəhbərlik etdiyi Heydər Əliyev Fondu da ölkəmizdə yaşıllıqların 

artırılmasına, mövcud yaşıllıq sahələrinin qorunmasına xüsusi diqqət yetirir. Bu məsələdə Fondun vitse-

prezidenti, IDEA İctimai Birliyinin təsisçisi və rəhbəri Leyla Əliyevanın təşəbbüsü və dəstəyi ilə həyata 

keçirilən layihələrin də mühüm rolu var. 

Qeyd edək ki, müxtəlif vaxtlarda həyata keçirilən ekoloji layihələr Azərbaycanın bütün regionlarını əhatə 

edib. Bu gün vətəndaşların ağacəkmə aksiyalarında, yaşıllıqlar salınmasında, şəhər və rayonlarımızda təmizlik 

işlərində fəal iştirakı bunun əyani göstəricisidir. Ekspertlərin fikrincə, bu gün Azərbaycanda ekologiyanın 

qorunması, əhalinin sağlamlığının təmin edilməsi istiqamətində görülən işlər bir çox ölkələrə nümunə ola bilər. 

 

Xalq qᴅzeti.-2017.-11 may.- ˉ 99.-S.3-4. 

 

http://azertag.az/
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Несмотря на распространенное мнение о крайне негативном влиянии нефтедобычи на экологию 

Каспийского региона, прошлые и настоящие проблемы с окружающей средой Каспия в значительно 

меньшей степени связаны с морской добычей нефти и ее транспортировкой, чем с многочисленными 

источниками загрязнения, расположенными на суше. Прекращение перспективных крупномасштабных 

береговых и морских нефтяных разработок в действительности не является панацеей от экологических 

проблем. Более того, возможен обратный вариант, когда расширение нефтедобычи может создать 

условия для действенной охраны окружающей среды Каспия. 

Реальную угрозу для экологии Каспия представляет ситуация, при которой низкие мировые цены 

на нефть снизят поток нефтедолларов в казну прибрежных государств, нанося урон финансовому 

потенциалу нефтеэкспортирующих стран, что в свою очередь отразится на возможностях улучшения 

условий окружающей среды Каспия. 

 

ʆʙʟʦʨ ʵʢʦʣʦʛʦ-ʛʝʦʛʨʘʬʠʯʝʩʢʠʭ ʧʨʦʙʣʝʤ ʂʘʩʧʠʷ 

 

Каспийское море является самым большим в мире озером. Расположенное на 27,9 м ниже уровня 

океана, оно простирается более чем на 1200 км с севера на юг, имея площадь 376 тыс. кв. км. Озеро 

подпитывается крупнейшей в Европе речной системой — Волгой, с площадью бассейна в 1,4 млн. кв. 

км, которая обеспечивает 80% речного стока Каспия. В Каспийское море впадает также около 130 

небольших рек. Необходимо отметить, что с речным стоком в Каспий поступают питательные вещества 

(соединения азота, фосфора, кремния), фитопланктон для роста, причем их объем особенно возрастает в 

многоводные годы. Сокращение же этих элементов серьезно влияет на продуктивность экосистемы 

Каспия и особенно северной его части. 

Каспий обычно подразделяют на три района: северный, средний и южный. На мелководном 

севере, где Волга и Урал впадают в Каспий, соленость его очень низка (3—6%). Поэтому Северный 

Каспий замерзает по всей поверхности каждую зиму, а к январю паковый лед покрывает большую его 

часть. Средний и Южный Каспий значительно более солены и глубоки. На юге соленость достигает 

12%, а максимальная глубина превышает 1 км. 

По последним оценкам, три четверти поверхности вод Каспия сильно загрязнены. Хотя по 

профилю загрязнения Каспийского бассейна имеется предостаточная, но мало систематизированная 

информация, можно определенно утверждать, что проблемы экологии Каспия во многом связаны с 

последствиями активного периода хозяйствования, экологическую политику которого называют 

«экоцидом». 

 

ʀʩʪʦʯʥʠʢʠ ʟʘʛʨʷʟʥʝʥʠʷ ʥʘ ʩʫʰʝ 
 

Безусловно, относительно загрязнения внутренних вод должно быть проведено разграничение 

между реками и озерами: если кругооборот воды на реках измеряется в часах, то в больших озерах он 

проходит за гораздо большее время. 

Соответственно, главной проблемой в бессточных озерах, особенно, таких как Каспий, является 

улучшение качества поступающей в них воды. В ситуации с Каспием особое внимание должно быть 

обращено на речной сток Волги и ее притоков, являющихся вместе основными поставщиками как 

чистой, так и загрязненной воды. Они составляют самый крупный сточный коллектор Европейской 

части России, откуда вода в конечном итоге попадает в Каспий. Существенный рост забора воды для 

городского, промышленного и сельскохозяйственного использования, сброс промышленных вод, 

просачивание химикатов, употребляемых на сельскохозяйственных полях удобрений и пестицидов, 

бытовое загрязнение городских территориальных вод сократили способность рек, входящих в 

Волжскую речную систему, самоочищаться и поддерживать нормальную экосистему. 

Более мелкие реки, впадающие в Каспий, также подвержены загрязнению. Урал, протекающий 

через Россию и Казахстан, хотя и незначительно, но чище Волги. Две основные реки Южного Кавказа, 

впадающие в Каспий с территории Азербайджана, — Кура и Араз, крайне сильно загрязнены сточными 
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водами Турции, Армении, Грузии и, наконец, самого Азербайджана. Большинство городских 

канализационных и промышленных вод до сих пор сбрасываются в Каспий без очистки. 

Имеющиеся скудные сведения по Ирану указывают на то, что наземных источников загрязнения 

здесь ничуть не меньше. 

Таким образом, пока качество воды, поступающей в Каспий из Волги и других рек, не 

улучшится, а сброс неочищенных городских канализационных вод и промышленных отходов с при-

брежных областей будет продолжаться, проблема загрязнения Каспия не может быть разрешена. 

Хотя большинство загрязняющих ферментов поступает через речной сток и сбросы прибрежных 

промышленных предприятий и населенных пунктов, существует и проблема таких же ферментов в 

атмосферных осадках, но информации об этом недостаточно. В Северной Америке, например, было 

найдено подтверждение того, что «некоторые загрязнения, оседавшие в Великих Озерах через воздух, 

были родом из таких мест, как Центральная и Южная Америка». 

Исходя из высокого уровня загрязнения атмосферного воздуха, особенно в некоторых частях 

Волжского бассейна, проблема переносимых по воздуху, оседающих и впоследствии выпадающих в 

виде атмосферных осадков токсических веществ представляет одну из реальных угроз окружающей 

среде Каспия. 

 

ʈʘʜʠʦʘʢʪʠʚʥʦʝ ʟʘʛʨʷʟʥʝʥʠʝ 

 

Помимо всех обычных видов загрязнения, стоит проблема и потенциального радиоактивного 

загрязнения Каспия, так, как в Волжском бассейне известно, несколько ядерных реакторов. Один из них 

расположен недалеко от Еревана, в Армении, а другой — на восточном побережье Каспия за городской 

чертой города Актау. Кроме опасений, связанных с правильным и безопасным использованием ядерных 

предприятий, при нынешних социально-экономических затруднениях стран — владельцев реакторов 

существуют экологические риски и в связи с самой конструкцией и постройкой, по крайней мере, 

некоторых из них. К сожалению, мало что известно о последствиях воздействия советской ядерной 

деятельности на экологию Каспия. Что же касается вопроса о том, откуда происходит загрязнение — от 

работы ядерных предприятий, от инцидентов с ядерными веществами, от испытания ядерного оружия 

или от якобы использования ядерных взрывов для гражданских проектов, каковы степень и характер 

радиоактивного загрязнения Каспийского региона — вся информация практически закрыта. 

 

ʅʝʬʪʷʥʘʷ ʧʨʦʤʳʰʣʝʥʥʦʩʪʴ ʠ ʟʘʛʨʷʟʥʝʥʠʝ 

 

Где бы ни шла нефтедобыча, на суше или на море, уровень загрязнения Каспия определялся как 

превышающий в несколько раз максимально допустимый, установленный еще при Советском Союзе. Из 

официальной информации, относящейся к концу советской эпохи, видно, что средняя концентрация 

нефти в Бакинской бухте, к примеру, была в десять раз выше максимально допустимой, тогда как и в 

других частях Каспия этот показатель составлял от 2 до 7. 

Однако очень важно не переоценивать значимость морской и прибрежной добычи нефти в 

общей картине загрязнения окружающей среды. Несмотря на территориальную концентрацию отрасли, 

она является отнюдь не самым большим источником загрязнения Каспия. 

До 1968 г. все отходы производства, формирующиеся при бурении и ремонте скважин, добыче 

нефти и газа, а также при сборе, транспортировке и хранении нефти, сбрасывались в море. Достаточно 

сказать, что только одних пластовых и промысловых сточных вод ежесуточно сбрасывалось в море со 

всех морских нефтепромыслов свыше 36 тыс. куб. м. 

Предприятиями и организациями ВПО «Каспморнефтегазпром» (по добыче нефти и газа на 

море) планомерная и целенаправленная работа в области охраны окружающей среды при разведке и 

разработке морских месторождений нефти и газа стала вестись после принятия Постановления Совета 

Министров СССР от 23 сентября 1968 г. № 759 «О мерах по предотвращению загрязнения Каспийского 

моря». Для исполнения данного постановления был выполнен большой комплекс природоохранных 

мероприятий, позволивших резко сократить, а на некоторых предприятиях и организациях полностью 

прекратить сброс в море отходов производства. Так, были построены и введены в эксплуатацию 

дополнительные парки товарных резервуаров на месторождении «Нефтяные Камни» (НГДУ «Нефт 
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Дашлары»), очистные сооружения по сбору и утилизации пластовых и балластных вод в НГДУ им. XXII 

съезда КПСС (НГДУ «Нефт Дашлары»), дожимные и транспортные, компрессорные станции в НГДУ 

«Гум адасы» и НГДУ им. Н. Нариманова, введены в эксплуатацию системы сбора и утилизации 

пластовых сточных вод в НГДУ «Гум адасы», НГДУ «Апшероннефть» и им. Н. Нариманова, прекращен 

сброс в море химически обработанного и утяжеленного раствора при бурении, а также повсеместно 

прекращены взрывные методы при проведении сейсморазведочных работ. 

Общеизвестно, что загрязнение окружающей среды при разведке и разработке нефтяных и 

газовых месторождений не только на море, но и на суше во многом связано с техническим уровнем и 

технологией проведения указанных работ. Для освоения морских нефтегазовых месторождений до 

последнего времени не создавалось специальной (более надежной с учетом охраны среды) техники и 

технологии, поэтому выпускаемая отечественной промышленностью техника безо всяких изменений 

была перенесена на гидротехнические сооружения, что в свою очередь обуславливало загрязнение 

морской среды отходами производства. 

Учитывая конструктивное несовершенство морских гидротехнических сооружений, 

технологического оборудования и процессов, а также отсутствие эффективных методов и специальных 

технических средств по сбору, вывозу и утилизации отходов, в 1970—1976 гг. в НИПИ 

«Гипроморнефтегаз» совместно с НИИ Миннефтепрома и АН Азербайджанской Республики были 

проведены научно-исследовательские и опытно-конструкторские работы по вопросам охраны 

окружающей среды от загрязнения при разведке и разработке морских нефтяных и газовых 

месторождений. 

В результате осуществления этих работ были созданы и внедрены технические средства по сбору 

и вывозу отходов бурения согласно техническому и рабочему проекту по «ликвидации загрязнения моря 

шламом, химреагентами и утяжелителем», который был согласован со всеми контролирующими 

органами и утвержден Миннефтепромом. С 1976 г. строительство стационарных платформ и 

приэстакадных площадок для бурения скважин осуществлялось в строгом соответствии с указанным 

проектом, предусматривающим герметичный настил, систему сбора и утилизации сточных вод, систему 

сбора и вывоза шлама, избыточного бурового раствора и отработанных масел, систему хранения и 

выдачи утяжелителя и химреагентов. 

Были созданы и внедрены средства для проведения ремонтных работ по замкнутому циклу с 

утилизацией отходов, начали эксплуатироваться средства для сбора и утилизации плавающей на 

поверхности моря нефтяной пленки и мусора (например, морской плавающий нефтемусорщик), были 

приобретены 531 м стеклопластиковых боновых заграждений. 

Указанные средства, возможно, было эффективно использовать при ветре силой до 3-х баллов и 

волнении моря до 2-х баллов. В этот же период была осуществлена реконструкция системы сбора и 

транспортировки нефти и газа на месторождениях о. Артем и «Нефтяные Камни», начата эксплуатация 

ряда подводных нефтегазопроводов на месторождении «Бахар». Одновременно строительство 

дожимных и транспортных компрессорных станций в НГДУ «Гум адасы» и в НГДУ им. Н. Нариманова 

позволило резко сократить потери легких углеводородов и повысить процент использования попутного 

газа до 86% и тем самым существенно сократить загрязнение атмосферы углеводородами. 

Учитывая, что меры, предусмотренные вышеуказанным постановлением, были недостаточны 

для полного предотвращения загрязнения вод бассейна Каспийского моря, Совет Министров СССР 16 

ноября 1977 г. принял новое Постановление за № 990 «О дополнительных мерах по охране Каспийского 

моря от загрязнения», где Миннефтепрому поручалось организовать в 1978 г. в составе ВПО 

«Каспморнефтегазпром» специализированное подразделение для демонтажа бездействующих и 

пришедших в непригодное для эксплуатации состояние морских эстакад, металлических оснований и 

опор в районах морской добычи нефти и газа на Каспийском море и осуществить строительство и ввод в 

эксплуатацию в 1977—1980 гг. ряда водоохранных объектов во всех НГДУ для обеспечения полного 

прекращения сброса неочищенных сточных вод, а также оснастить суда управления «Каспнефтефлот» 

системами по сбору и выкачке сточных и пластовых вод. 

Во исполнение указанного постановления ВПО «Каспморнефтегазпром» были разработаны 

конкретные мероприятия по всем предприятиям и организациям, определены сроки и назначены 

ответственные лица за их выполнение, утвержденные приказом ВПО от 24 января 1978 г. за № 34. 

Осуществление указанных мероприятий позволило: 
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• Уже к 1978 г. полностью прекратить сброс в море пластовых и сточных вод. 

• Утилизировать сточные воды путем использования их в системе ППД и для закачки в 

поглощающие горизонты. 

• Сократить водозабор с моря за счет применения замкнутых систем циркуляции в технических 

процессах. 

• Организовать сбор и вывоз отходов бурения скважин. 

• Повысить процент использования природного и попутного газа на 100 и 92,6% соответственно. 

• Осуществить технологические операции на действующих скважинах без загрязнения 

окружающей среды нефтепродуктами путем оборудования стационарных платформ и приэстакадных 

площадок технологическими блоками БТ-16, БТВ-16 и БТ-100. 

В результате ликвидации 8 старых коррозированных нефтесборных пунктов, строительства и 

ввода в эксплуатацию 2-х укрупненных НПС на «Нефтяных Камнях» было полностью ликвидировано 

загрязнение моря нефтью при сборе продукции скважин. 

Во всех остальных НГДУ нефтесборные пункты использовались как промежуточные насосные 

станции без разделения продукции на нефть и воду. Кроме этого, в 1980 г. большая работа была 

проведена по обустройству месторождения «Бахар», которое позволило раздельно транспортировать 

воду и газ, полностью исключив потери последнего, имевшие место в прошлом из-за закупорки 

продуктопроводов гидратными пробками. 

Пуск в эксплуатацию в январе 1981 г. конденсатопровода Дашгиль-АзГПЗ для транспортировки 

нестабильного конденсата резко сократило потери легких фракций при подготовке продукции НГДУ 

«Булла-дениз». Причем необходимо отметить, что указанные объекты не были предусмотрены 

Постановлением Совета Министров СССР за № 990. 

За 1975—1980 гг. объем оборотного водоснабжения возрос с 11,5 млн. куб. м до 97,7 млн. куб. м 

в год, а в 1989 г. достиг уровня 140,0 млн. куб. м, что позволило значительно сократить водозабор с моря 

на технологические нужды. Все 299 судов, находящихся на балансе управления «Каспнефтефлот», были 

оборудованы дополнительными устройствами, обеспечивающими сбор и выкачку на береговые пункты 

эмульсионно-подсланевых вод (независимо от концентрации в них нефтепродуктов), отработанных 

масел, а также емкостями для сбора ветоши и мусора. За год с судов управления было передано на 

пункты сбора 115 т отработанных масел, 17,54 т мусора, 28,8 т ветоши и пищевых отходов. 

На морских промыслах, начавших эксплуатироваться значительно позже сухопутных, с первых 

дней были применены закрытые системы сбора и транспортировки нефти и газа, которые позволяли 

резко сокращать потери легких фракций нефти и утилизировать попутный газ. 

Одновременно решалась и такая важнейшая задача, как сокращение потерь нефти и газа из-за 

частых разрывов стояков подводных и магистральных продуктопроводов и связанных с ними разливов 

нефти и загрязнений нефтепродуктами. 

С учетом сложных условий открытого моря и временных ограничений подхода танкеров к 

причалам для вывоза добытой нефти следующим этапом сокращения потерь нефти на морских 

месторождениях было увеличение числа парков товарных резервуаров до шести единиц с возможностью 

хранения добытой нефти в течение десяти суток. 

С 1968 г., со дня принятия Постановления Совета Министров СССР «О мерах по 

предотвращению загрязнения Каспийского моря» начинается новый этап в обустройстве морских 

нефтяных месторождений, целью которого являлось максимальное сокращение потерь нефти и газа, 

утилизация отходов производства. Планомерно на всех действующих морских месторождениях строятся 

и вводятся в эксплуатацию очистные сооружения по сбору, очистке и утилизации пластовых и сточных 

вод. 

Впервые в открытом море такое сооружение было построено и введено в эксплуатацию в 1970 г. 

на «Нефтяных Камнях», что позволило полностью утилизировать пластовые воды для ППД и ежедневно 

улавливать до 20 т нефтепродуктов. В последующие годы подобные очистные сооружения уже 

действовали во всех нефтегазодобывающих предприятиях объединения.  

Учитывая возрастающие требования по охране окружающей среды от загрязнения нефтью и 

нефтепродуктами при сборе и транспорте добытой продукции, НГДУ была проведена реконструкция 

существующих систем, ликвидация старых, пришедших в негодность нефтесборных пунктов и парков 

товарных резервуаров. Так, на «Нефтяных Камнях» взамен 11 нефтесборных пунктов были построены и 
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введены в эксплуатацию 3 укрупненных НСП. Это позволило резко сократить потери нефти от 

испарения — «дыхания резервуаров» при наливе и сливе нефти, ликвидировать «отстойники Лобкова» и 

нефтепесколовки, заменить 44 резервуара на 16 конических отстойников. Одновременно с целью 

сокращения потерь при транспортировке нефтепродуктов танкерами был построен и введен в 

эксплуатацию подводный магистральный нефтепровод «Нефтяные Камни» — нефтебаза «Дюбенды» 

через о. Жилой, который позволил беспрерывно откачивать на материк добытую нефть и предотвратить 

сброс 300 тыс. куб. м загрязненных балластных вод танкеров ежегодно. Важное природоохранное 

значение имела реконструкция систем сбора, транспортировки нефти и газа в НГДУ им. Н. Нариманова, 

НГДУ «Гум адасы», НГДУ «Апшероннефть», где были ликвидированы промежуточные нефтесборные 

пункты, и вся продукция стала поступать на центральные пункты сбора на суше. 

В целях охраны от загрязнения углеводородами воздушного бассейна во всех НГДУ были также 

реконструированы системы сбора и транспорта добытого попутно с нефтью газа, природного газа и 

конденсата. 

Были построены и введены в эксплуатацию дожимные компрессорные станции на всех 

стационарных платформах и приэстакадных площадках, смонтированы блочные технологические опе-

рации без загрязнения окружающей среды нефтепродуктами, что позволило резко сократить загрязнение 

атмосферы углеводородами и увеличить процент утилизации природного и попутного газа. 

Но решены были далеко не все вопросы, связанные с сокращением потерь нефти и газа при 

разработке морских нефтяных месторождений. Поскольку ряд нефтяных месторождений в настоящее 

время находится на поздней стадии разработки («Нефт Дашлары», о. Гум адасы, о. Пираллахи), а другие 

— в начальной, работы по сокращению потерь нефти и газа на нефтегазодобывающих предприятиях 

ГНКАР проводятся в плановом порядке ежегодно и включают максимальное сокращение числа 

резервуаров, мерников, техническую реконструкцию нефтепромысловых сооружений, ремонт 

резервуаров, дыхательных клапанов, герметизацию световых люков и пенокамер. 

Максимальное сокращение потерь добытой продукции на морских нефтяных месторождениях 

возможно, лишь, когда вся система сбора, подготовки и транспорта продукции скважин будет работать 

под строгим контролем за состоянием запорной арматуры, при систематическом проведении ППР 

оборудования и систем и при широком внедрении автоматизации и телемеханизации процессов. 

Как видно из вышеуказанного неполного перечня работ, принимаются целенаправленные меры по 

охране окружающей среды от загрязнения на всех этапах развития техники и технологии в области 

разведки и разработки морских нефтяных и газовых месторождений. 

Дальнейшие усиление работ в этой области наряду с повсеместным повышением дисциплины, 

ответственности и уровня квалификации исполнителей всецело зависит от повышения 

эксплуатационной надежности техники и технологии с учетом возрастающих требований охраны 

окружающей среды. Весьма актуальной становится задача создания и внедрения новейшей техники и 

технологии для разведки и разработки морских нефтяных и газовых месторождений. Один пример: 

переход в бурении морских скважин на приготовление промывочной жидкости на пресной воде резко 

уменьшает количество применяемых химреагентов, максимально сокращает водозабор с моря, а 

трехступенчатая очистка промывочной жидкости от выбуренной породы полностью исключает 

образование избыточного раствора и значительно снижает расход утяжелителя. Таким образом, 

уменьшение водозабора с моря позволяет не только предотвратить загрязнение окружающей среды, но и 

одновременно решить задачу повышения скоростей бурения, снизить вероятность аварий, повысить 

культуру производства на бурящихся скважинах. Проблема практически полного предотвращения 

загрязнения окружающей среды при разведке и разработке морских нефтяных и газовых месторождений 

может быть эффективно решена только при условии создания и внедрения безотходных или 

малоотходных процессов, то есть путем применения новейшей техники и технологии. 

Отсутствие технических средств не позволяет провести демонтаж пришедших в негодное 

состояние или уже выполнивших свое назначение гидротехнических сооружений. С начала освоения 

морских нефтегазовых месторождений на всей акватории накопилось свыше 3000 МСП, несколько 

десятков километров эстакад и подлежащих демонтажу ЛЭП. 

Все металлоконструкции, находящиеся выше уровня воды, демонтируются способом 

кислородной резки, за счет чего предприятиями ПО выполняется план сдачи металлолома. В настоящее 

время 80% неэксплуатируемых гидротехнических сооружений состоит из отдельно торчащих из воды 
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свай опорных блоков МСП, эстакад и приэстакадных площадок. Общий объем металлоконструкций по 

гидротехническим сооружениям, подлежащих демонтажу, составляет около 62 тыс. т. 

Вышеуказанным постановлением Совета Министров СССР в ПО «Каспморнефтегаз» в 1978 г. 

было также создано специальное управление демонтажных работ, однако в связи с отсутствием в то 

время эффективной технологии подводной резки анкерованных и залитых цементом свай данное 

управление было переориентировано на дорожное строительство. 

Вопрос разработки эффективной техники и технологии демонтажа гидротехнических сооружений был 

включен в комплексную целевую программу НИР и ОКР и поручен ИЭС им. Патона АН УССР, 

ГосНИПИ «Гипронефтегаз» и ИМЕЖ им. Север-цева АН СССР. 

С 1982 г. ПО «Каспморнефтегаз», НИПИ «Гипроморнефтегаз» совместно с ИЭС им. Патона АН 

УССР, ИМЕЖ им. Северцева, АО «ЦНИОРХ» и другими отраслевыми институтами в соответствии с 

целевой программой ГКНТ ОЦ 007 проводили НИР и ОКР по подводной резке металла методом взрыва 

с использованием удлиненных кумулятивных зарядов с учетом обеспечения защиты ихтиофауны. По 

результатам НИР и ОКР Распоряжением Совета Министров от 10 апреля 1985 г. за № 705р для резки 

металла взрывом под водой было разрешено применение УКЗ массой до 650 г гексогена. В 1986— 1987 

гг. силами СУПТР, НИПИ «Гипроморнефтегаз» был осуществлен опытно-промышленный демонтаж 

360-метрового участка пришедшей в негодность Южной эстакады на о. Пираллахи с использованием 

указанных УКЗ. Проведенные работы показали высокую эффективность разработанной технологии 

только для демонтажа одиночных неанкерованных свай (опор, эстакад, ЛЭП). НИПИ 

«Гипроморнефтегаз» по заданию НГДУ «Апшероннефть» разработал рабочий проект демонтажа других 

неэксплуатируемых гидротехнических сооружений с использованием разрешенных к применению УКЗ. 

С целью создания технологии резкого взрыва анкерованных опор МСП в октябре 1987 г. на 

экспериментальных организациях были проведены испытания средств защиты ихтиофауны при 

использовании УКЗ массой 1 кг гексогена с пузырьковой защитой. Одновременно прорабатывались 

вопросы возможности увеличения одноразовой навески взрывчатого вещества до 2 кг. Указанные 

работы проводились с целью выполнения одноразовой срезки анкерованных (трехслойных, залитых 

цементом) свай, что сокращало количество водолазоспусков со 120 до 40 раз на одной МСП. 

В 1987 г. в НГДУ «Нефт Дашлары» были внедрены 3 устройства для сбора продукции с 

грифонов, действующих в районе пл. №№ 775, 1778, что позволяло собирать свыше 5 т выделяющейся 

нефти. 

В результате повсеместного проведения природоохранных мероприятий с 1980 г. значительно 

снизилось фоновое загрязнение моря в районах интенсивной добычи нефти и бурения скважин. В 

соответствии с данными Азербайджанской УГКС, если в 1969 г. фоновая концентрация углеводородов 

оставляла 4,3 мг/л, то по настоящее время она колеблется в пределах 0,1—0,2 мг/л. 

Для предприятий и организаций ГНКАР по добыче нефти и газа на море с целью 

предотвращения загрязнения Каспийского моря и воздушного бассейна рекомендуются следующие 

мероприятия:  

• Систематический вывоз выбуренной породы на береговые шламоотвалы. 

• Применение пленкообразующего полимерного материала для хранения сыпучих химреагетов. 

• Применение микроэмульсионных композиций для предотвращения испарения нефти. 

• Внедрение устройства для улавливания нефти и газа с грифонов на дне моря. 

• Применение специальных композиций ПАВ (собирателей) для ликвидации тонкой пленки 

нефти на поверхности моря. 

• Проведение ремонтно-изоляционных работ с целью ограничения выхода пластовых вод и 

песка, добываемых попутно с нефтью. 

• Применение прогрессивных методов и технологий для обезвреживания и утилизации бурового 

шлама. 

• Внедрение установки УОХС-1 для обезвреживания хозбытовых сточных вод. 

• Взаимодействие морских нефтедобывающих предприятий со специализированным 

подразделением по локализации и сбору аварийных разливов нефти (СУПТР). 

• Периодические проверки состояния природоохранных объектов, предприятий и разработка 

рекомендаций по проведению оптимальных мероприятий по охране окружающей среды. 

• Экологическая паспортизация предприятий с разработкой норм ПДВ и ПДС. 
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• Составление документов по оценке воздействия на окружающую среду новых проектируемых 

объектов. 

• Проведение периодических выездных конференций ведущих ученых и специалистов 

республики по вопросам охраны окружающей среды. 

 

В заключение необходимо отметить, что загрязнение Каспия нефтяными отходами связано также 

и с концентрацией в бассейне реки Волги крупных нефтеперерабатывающих предприятий России, тем 

более что, как уже отмечалось, на поверхностный речной сток, по оценкам, приходится до 90% от 

общего уровня загрязнения. Кроме того, существует еще одна точка зрения, предполагающая ежегодное 

поступление неопределенного объема нефти в Каспий из естественных источников. 

 

ʇʨʦʙʣʝʤʳ ʂʘʩʧʠʡʩʢʦʛʦ ʨʳʙʦʣʦʚʩʪʚʘ 

ʠ ʧʨʦʠʟʚʦʜʩʪʚʘ ʠʢʨʳ 

 

Существует широко распространенное мнение о том, что коммерческое использование рыбных 

запасов Каспия находится под угрозой, однако загрязненность моря при этом не рассматривается в 

качестве главной причины. Исторически наибольший ущерб каспийской рыбе был нанесен наземными 

источниками загрязнения речных систем, где многие виды рыб мечут икру, а также за счет закрытия 

доступа их к расположенным вверх по течению нерестилищам. В настоящее время нарушение контроля 

над чрезмерным выловом рыбы и браконьерством является наиболее острой проблемой. 

Вылов рыбы на Каспии имеет долгую историю. Наибольший урон, продолжавшийся вплоть до 

70-х гг., был нанесен поголовью осетра — фактически наиболее ценному виду каспийской рыбы. 

Ежегодный вылов осетра сократился вдвое к середине 50-х гг. по сравнению с началом прошлого века и 

еще вполовину — к 70-м гг. Лишь благодаря программе по увеличению популяции осетровых на 

рыборазводных заводах на Каспии запасы осетра на Каспии в 80-е гг. стали восстанавливаться, но затем 

ситуация вновь стала быстро ухудшаться в связи с отсутствием рыболовецкого контроля из-за распада 

СССР. 

Отсюда можно сделать два вывода. Во-первых, уменьшение запасов осетра не было связано с 

расширением прибрежной и морской нефтедобычи и шло в основном из-за изменения режимов и 

качества воды речных систем, вследствие свертывания правительственных программ и контроля, 

регулирующих численность популяции осетра и торговлю икрой. Во-вторых, крупномасштабная 

нефтедобыча на Каспии, тем не менее, представляет потенциальную угрозу для осетровых. Безусловно, 

несмотря на экономическую значимость икры для отдельных прибрежных стран, она не может 

конкурировать с нефтедобычей.  

 

 

 

ʇʨʦʙʣʝʤʳ, ʩʚʷʟʘʥʥʳʝ ʩ ʠʟʤʝʥʝʥʠʝʤ 

ʫʨʦʚʥʷ ʚʦʜʳ 

 

Большинство нынешних проблем прикаспийских государств, возникающих с подъемом уровня 

воды, связаны с недальновидной практикой строительства на участках суши, возникших после 

отступления воды Каспия на 3 метра в период с 1930 по 1977 гг. После же подъема уровня моря в 1978 г. 

многие дороги, железнодорожные пути, здания, сельскохозяйственные земли были затоплены, причем 

уровень воды в Каспии уже поднялся на 2,5 м. 

Подъем и снижение уровня воды в Каспии представляют серьезную угрозу для населения, 

экономики прибрежных районов, эта проблема требует принятия неотложных мер по преодолению 

последствий природного бедствия. 

В России была принята федеральная целевая программа «Каспий», посвященная решению социально-

экономических и экологических проблем, связанных с поднятием уровня Каспия и затоплением 

прибрежных территорий, рассчитанная на период до 2005 г. Данная программа должна была обеспечить 

выполнение большого объема работ по защите населенных пунктов и хозяйственных объектов 

(реконструкция коллекторов, защита полотна железнодорожных и автомобильных путей, отвалование и 
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строительство берегоукрепительных сооружений, переселение из зоны затопления населения) от 

затопления на Северном Каспии (Дагестан, Астраханская область, Калмыкия). 

Вопрос изменения уровня воды имеет причастность и к проблеме загрязнения Каспия, во-

первых, потому, что при подъеме уровня воды возможно затопление промышленных объектов, участков 

хранения отходов и т.п. Во-вторых, изменение уровня воды на Каспии носит циклический характер, 

соответственно уровень загрязнения моря в результате возможного постоянного спада воды будет расти, 

усугубляя и без того сложную экологическую ситуацию в регионе. 

По аналитическим прогнозам, в ближайшие годы уровень Каспия может повыситься на 1,5 м, что 

фактически создаст угрозу подтоплению Махачкалы. Аналогичные проблемы несет Каспий и другим 

прикаспийским государствам. Так, уже затоплены более 40 нефтяных площадей в Мангистауской и 

Атырауской областях Казахстана. Одновременно встает и проблема снижения объемов добычи нефти 

перед западными нефтяными компаниями: в пробуренные скважины начинает попадать морская вода и 

большое количество ила, что ведет к резкому снижению их дебита. 

 

ʈʘʩʰʠʨʝʥʠʝ ʥʝʬʪʝʜʦʙʳʯʠ ʥʘ ʂʘʩʧʠʠ 

ʠ ʧʨʦʙʣʝʤʳ ʦʢʨʫʞʘʶʱʝʡ ʩʨʝʜʳ 

 

Влияние разработки каспийских нефтяных месторождений на экологию окружающей среды 

Каспия, в конечном счете все в большей степени будет зависеть от динамики мировых цен на нефть. В 

случае если цены на нефть не будут опускаться ниже уровня в 20 долл./барр., увеличивается вероятность 

финансового обеспечения выполнения каспийскими государствами программ по защите окружающей 

среды Каспия на долговременную перспективу. 

Крупномасштабная разработка прибрежных и морских месторождений Каспия включает 

многочисленные операции — разведку, добычу, переработку, транспортировку, которые традиционно 

определяются в качестве основных источников, ухудшающих состояние окружающей среды. 

Следует отметить и то, что между прямыми и косвенными результатами нефтедобычи в связи с 

экологическими проблемами Каспия имеется обратная связь. Если, с одной стороны, расширение 

нефтедобычи непременно увеличивает воздействие на окружающую среду, то с другой — является 

источником средств, необходимых для осуществления эффективных программ по ее защите. Принимая 

во внимание также тот факт, что большая часть экологических проблем Каспия не связана с нефтяным 

сектором и то, что направляемые финансовые средства не покрывают необходимые расходы на 

экологию, рост мировых цен на нефть не только приведет к крупномасштабной нефтеразработке на 

Каспии, но и может стать основой для реализации широких экономических программ.  

Чем выше будет размер прибыли транснациональных нефтяных корпораций от операций с 

каспийской нефтью, тем больше вероятность подчинения нефтедобычи строгим правилам охраны 

окружающей среды, чем выше будут нефтедоходы прибрежных государств, тем больше возможностей 

для финансирования эффективных программ по защите окружающей среды. 

В последние годы как транснациональные корпорации, ведущие разработку каспийской нефти, 

так и правительства прикаспийских государств оказались под давлением мировой общественности, 

выступающей с призывами обеспечить защиту окружающей среды Каспия. Подобная общественная 

осведомленность и обеспокоенность влияют на правительственную политику, налагают определенные 

ограничения на деятельность отдельных компаний. 

Безусловно, транснациональные корпорации стремятся, прежде всего, к максимизации своих 

доходов. Одновременно им необходимо адекватно реагировать на социальную и политическую 

обстановку, в которой они оказываются, для обеспечения доходности. 

Другое выражение растущей международной озабоченности проблемами окружающей среды 

можно найти в изменяющейся заемной политике международных финансовых институтов, которые, 

прежде чем обеспечить финансирование особенно крупномасштабных проектов, требуют тщательного 

анализа их воздействия на окружающую среду наряду с отчетами об экономической осуществимости. 

Другая подобная тенденция заключается в попытках правительств апеллировать к мировому 

общественному мнению с тем, чтобы заручиться поддержкой своих доводов в международных 

дискуссиях. 
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Главное заключается в том, что наличие аргументов, связанных с окружающей средой, в 

официальных позициях, представленных на множестве международных дискуссий, обязывает стороны 

уделять больше внимания экологическим вопросам. Таким образом, охрана окружающей среды все 

чаще выступает в международных отношениях в качестве основного параметра, и особенно 

относительно региональных факторов. В вопросе о статусе Каспия обеспечение нефтедобывающих 

проектов тесно увязывалось с необходимостью сохранения и защиты окружающей среды уникального 

водоема. 

В случае если крупномасштабные нефтяные разработки на Каспии будут успешно 

осуществляться, то нет более важного фактора для граждан прибрежных государств, как гарантия того, 

что подобная деятельность будет вестись с учетом охраны окружающей среды. Окружающая среда — 

слишком жизненно важный вопрос, чтобы его полностью возложить на политиков и чиновников или 

оставить на «совести» транснациональных корпораций. Чем больше будет осведомленность жителей 

каспийских государств по вопросам окружающей среды, тем действеннее влияние граждан на свои 

правительства и нефтяные компании, тем больше шансов на то, что даже широкая нефтедобыча на 

Каспии будет осуществляться с минимальным ущербом для окружающей среды региона. 

 

ɸʣʴʪʝʨʥʘʪʠʚʥʳʡ ʩʮʝʥʘʨʠʡ 

 

Современные тенденции, отмечающиеся в мировом энергетическом секторе, показывают 

наличие проблем, связанных с объемом спроса на нефть, в краткосрочной и среднесуточной 

перспективе и маловероятность повышения цены на нефть до прежней отметки в 20 долл./барр. в 

ближайший период времени. Нынешние и планируемые цены на каспийскую нефть и ее 

транспортировку указывают, что большая часть ее не будет конкурентоспособной на перенасыщенном 

мировом нефтяном рынке, где нефть Персидского залива все больше захватывает позиции за счет своих 

больших резервов и низкой себестоимости. 

Позитивная сторона этого процесса для окружающей среды Каспия заключается в том, что 

многие нефтяные проекты реализуются медленно или вообще консервируются. Такие перспективы, 

конечно, предпочтительны для оздоровления экологии Каспия. С другой стороны, слабая 

конкурентоспособность каспийской нефти к мировым ценам в свою очередь отразится на экологической 

составляющей нефтяных проектов. В этом случае международные консорциумы, продолжая 

осуществлять разработки каспийской нефти, вследствие уменьшения прибыли, скорее всего, будут 

избегать строгих директив по охране окружающей среды. Фактически дополнительные расходы на меры 

по защите окружающей среды станут основным практическим вопросом в переговорах между 

нефтяными странами и транснациональными нефтяными компаниями. Правительства этих стран, 

потеряв надежду на большую прибыль от разработки нефтяных ресурсов, готовы упорно настаивать на 

дорогостоящих мерах защиты окружающей среды в нефтяных проектах, при этом проявляют 

определенную гибкость, соперничество государств, как в Каспийском бассейне, так и в других регионах 

за привлечение транснациональных нефтяных компаний, которые в то же время сокращают свои 

инвестиции по всему миру. 

При этом два из прибрежных каспийских государств — Россия и Иран — являются ведущими 

нефтеэкспортерами, экономики которых находятся под сильным воздействием общемировых тенденций 

спроса и предложения на нефть и нефтепродукты. Молодые независимые государства — Азербайджан, 

Казахстан и Туркменистан — рассматриваются как международными экспертами, так и их 

собственными правительствами в качестве реальных кандидатов на присоединение в избранный клуб 

важнейших нефтяных производителей. Современная динамика мировых цен на нефть, безусловно, 

негативно отражается не только на современном состоянии экономики, но и на перспективе развития 

этих стран. Даже по скромным подсчетам, затраты на проведение только крайне необходимых 

долгосрочных мер с целью приостановления дальнейшей деградации окружающей среды Каспия 

составляют 10 млрд. долл. Правительства постсоветских прибрежных государств, экономика и бюджет 

которых находится в критическом состоянии, понятно, не в состоянии справиться с проблемой. 

Средства же, безвозмездно предоставляемые Мировым банком или Европейским союзом для отдельных 

программ по защите окружающей среды, явно недостаточны для решения экологических проблем. В 
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конечном счете, ключевым в сохранении экологии Каспия является вопрос: «Кто оплатит защиту 

окружающей среды?». 

Другими словами, утверждение, что «чем меньше нефтедобычи, тем лучше для окружающей 

среды», — весьма проблематично, особенно в связи с нынешним положением на Каспии: решение 

экологических проблем без расширения нефтедобычи может оказаться весьма иллюзорным. 

 

 

 

 


